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ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ

Πόθεν έσχες
βουλευτών από
ελεγκτικό οίκο

Η λίστα Γιωρκάτζη είναι
πρόχειρη με σοβαρά λά-
θη, αλλά αν δεν δημοσιο-
ποιηθεί θα δοθεί η εντύ-
πωση πως κάτι προσπα-

θούμε να κρύψουμε, λέει ο πρόεδρος
της Βουλής Αδάμος Αδάμου, προα-
ναγγέλλοντας πως την επόμενη Πέ-
μπτη θα συζητηθεί εκ νέου το θέμα.
Μιλάει επίσης για το πλάνο πάταξης
της διαφθοράς μέχρι το τέλος της θη-
τείας του. Παραδέχεται πως αν ο προ-
ϋπολογισμός παιζόταν στην ψήφο θα
ψήφιζε ο ίδιος υπέρ, διαχωρίζοντας
τη θέση από το κόμμα του. Σελ. 6

ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ 

Τον Φλεβάρη
ενδιάμεσο πόρισμα 
Το ενδιάμεσο πόρισμα, που αναμέ-
νεται μέσα στον Φεβρουάριο, θα πε-
ριλαμβάνει φακέλους υποθέσεων
πριν και μετά το 2013. Στο πόρισμα θα
συμπεριλαμβάνεται και αριθμός υπο-
θέσεων από τις αποκαλύψεις του α-
ραβικού δικτύου Al Jazeera. Σελ. 8

ΚΩΣΤΑΣ GUS ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Ο Κύπριος φίλος
του Τζο Μπάιντεν
Ο Κώστας (Gus) Γεωργίου, Ε/κ πρό-
σφυγας από το Νέο Χωρίο Κυθρέας,
μιλάει στη «Κ» για τη γνωριμία του
και τη φιλία του με τον σημερινό πρό-
εδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν. Ο Τζο
Μπάιντεν γνωρίζει όσο κανείς άλλο
το Κυπριακό, μας λέει. Σελ. 17

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΚΟΜΙΚ

Κόμικ το μπεστ σέλερ του Γ. Χαράρι
Το μπεστ σέλερ «Sapiens» του ιστορικού Γιουβάλ Νόα Χαράρι
γίνεται εικονογραφημένο βιβλίο για μικρούς και μεγάλους.
«Η εικονογραφημένη έκδοση είναι αναμφίβολα πιο εύκολη,
πιο ιδιαίτερη ως ανάγνωσμα και δεν υπολείπεται σε τίποτα α-
πό τη μη εικονογραφημένη». Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Σχέσεις εξουσίας
στις Τέχνες

Κάνουμε μια πρώτη συζήτηση
για τη σεξουαλική παρενόχληση
στον χώρο των τεχνών. Η σκηνο-
θέτρια Μαγδαλένα Ζήρα και τέσ-
σερις γυναίκες από τον χώρο των
εικαστικών τεχνών μιλάνε στην
«Κ» για τις σχέσεις εξουσίας και
τον σεξισμό. Ζωή, σελ. 4, 8

Μικρό καλάθι για
τις διερευνητικές
Κρας τεστ η πρώτη συνάντηση

Ποια είναι τα τρία σενάρια για την προ-
σέγγιση Ερντογάν και πώς αναμένεται
να αντιδράσει η Αθήνα κατά την πρώτη
συνάντηση διερευνητικών επαφών που
επανεκκινούν αύριο στην Κωνσταντι-
νούπολη. Η ελληνική αντιπροσωπεία
προσέρχεται στον διάλογο με χαμηλές
προσδοκίες, λόγω και της ατζέντας που
θέτει η Αγκυρα (αποστρατιωτικοποίηση
των νησιών, «γκρίζες ζώνες» και μειο-
νότητας της Θράκης). Σελ. 18

Νέα διπλωματική
ρότα από Μπάιντεν
Συμμαχία με την Ευρώπη

Το «δόγμα Μπάιντεν» αναφορικά με την
εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ δεν θα
τεθεί ως προτεραιότητα των πρώτων 100
ημερών του στον Λευκό Οίκο, αφού προ-
έχουν τα εσωτερικά ζητήματα και η α-
ντιμετώπιση της πανδημίας. Ωστόσο, τα
πρώτα δείγματα γραφής, στη μεταβατική
περίοδο μετά την εκλογή του, επιτρέπουν
βάσιμες εικασίες για τις αλλαγές που κυο-
φορούνται. Έμφαση θα δοθεί στη συμ-
μαχία με την Ευρώπη. Σελ. 21  

Η Κύπρος ξανά στις αγορές για
1-1,5 δισ. ευρώ τον Φεβρουάριο
Για αντιμετώπιση πανδημίας και πληρωμή άλλων χρεών

Το δρόμο της Κύπρου για νέα έξοδο
στις διεθνείς αγορές και άντληση κε-
φαλαίων με ευνοϊκούς όρους άνοιξε η
έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού.
Όπως πληροφορείται η «Κ», το κράτος
προχωρά σε έκδοση χρέους εντός Φε-
βρουαρίου, με απώτερο στόχο να α-
ντλήσει 1 – 1,5 δισεκατομμύρια ευρώ.
Με το 1 – 1,5 δισ. ευρώ που θα αντλήσει
εντός Φεβρουαρίου το κράτος από ευ-

ρωπαϊκά ομόλογα EMTN, θα μπορέσει
να αντιμετωπίσει τις επιπτώσεις της
πανδημίας, αλλά και να αποπληρώσει
μέρος παλαιότερων εκδόσεων χρέους.
Ερωτηματικό παραμένει κατά πόσον
ο Υπουργός Οικονομικών και το υπεύ-
θυνο Γραφείο του θα προχωρήσουν σε
εκδόσεις χρέους όπως το 2020 που η
συνολική χρηματοδότηση ανήλθε σε
περίπου 6 δισ. ευρώ. Οικονομική, σελ. 3

Αυτή δεν είναι η Μέση Ανατολή που άφησε
πριν από τέσσερα χρόνια ο Τζο Μπάιντεν
λένε αναλυτές παρά το γεγονός ότι ο νέος
πρόεδρος των ΗΠΑ γνωρίζει καλά την πε-
ριοχή. Στα νέα δεδομένα που έχουν ήδη
δημιουργηθεί, στόχος είναι να περιοριστεί

η επιρροή του Ιράν και της Ρωσίας. Την
ίδια περίοδο Ελλάδα και Κύπρος αναμένουν
τις νέες αμερικανικές πρωτοβουλίες στη
Νοτιοανατολική Ευρώπη, Αιγαίο και Αν.
Μεσόγειο, κυρίως ως προς την τροπή των
εξελίξεων στα μέτωπα της Τουρκίας, του

Κυπριακού, της ενέργειας και των σχέσεων
της Δύσης με τη Ρωσία και την Κίνα. Το
δε Ισραήλ εστιάζει στη διαιώνιση της πο-
λυδιάστατης στενής αμερικανο-ισραηλινής
συνεργασίας και τα αραβικά κράτη της
Μέσης Ανατολής, Αραβικού Κόλπου και

Βόρειας Αφρικής ευελπιστούν για την ε-
πικέντρωση της προσοχής τους με την υ-
ποστήριξη των ΗΠΑ σε κοινές προκλήσεις
όπως λ.χ. η οικονομική κρίση, η τρομο-
κρατία και το Ιράν. Στη Λευκωσία παρα-
κολουθούν με ενδιαφέρον πάντως τη σύν-

θεση της νέας κυβέρνησης. Το Προεδρικό
βλέπει θετικά την εκλογή του Τζο Μπάιντεν.
Άλλωστε, ο κ. Μπάιντεν γνωρίζει σε αντί-
θεση με τον προκάτοχό του το Κυπριακό
και υπάρχει η ελπίδα θετικής εμπλοκής
του στις συνομιλίες. Σελ. 5

Καμία γυναίκα δεν πρέπει να αφήνεται μόνη

Λόγια και έργα
συνετά

«Των οικιών ημών εμπιπραμένων υμείς ά-
δετε», οι αντωνυμίες επί τούτου αλλαγ-
μένες, ο ιστορικός Θουκυδίδης από αι-
ώνες είχε προειδοποιήσει. Αλλά απ’ ότι
φαίνεται εις ώτα μη ακουόντων αγόρευε,
γιατί ως φαίνεται οι ταγοί μας αγρόν α-
γοράζουν. Αλλά και ο Σειράχ στην Παλαιά
Διαθήκη ρωτούσε : «Ποιος θα βάλει φύ-
λακα στο στόμα μου και στα χείλη μου
σφραγίδα για να μη με καταστρέψει η
γλώσσα μου;». Πάλι ουδείς εσκέφθη τον
σοφό και ο δημόσιος λόγος διά του
twitter έπεσε στα απόνερα μπουγάδας
και έτι μία φορά μαγαρίστηκε. Οι πολίτες
αυτού του τόπου δεν έχουν πια υπομονή
ούτε για λόγους παραμυθίας, ούτε για
σύντομους φιλιππικούς λόγους, θέλουν
έργα και λόγο σώφρονα, διότι, αν δεν
το έχετε καταλάβει, ο εχθρός –όποιος
και είναι αυτός– μπαίνει στην πόλη,
όταν οι πολίτες του και κυρίως οι άρ-
χοντές του τραγουδούν. 

Μετά τις καταγγελίες της Σοφίας Μπεκατώρου για τη σεξουαλική της κακοποίηση από αθλητικό παράγοντα ανοίγεται –ως όφειλε– ένας δημόσιος διάλογος για το μέγεθος του προβλή-
ματος, τόσο στον αθλητισμό, όσο και σε άλλους χώρους. Η δική μας ολυμπιονίκης στη σκοποβολή, Άντρη Ελευθερίου, διέρρηξε το πέπλο του φόβου και της σιωπής και κατήγγειλε τη
σεξουαλική της κακοποίηση. Στην «Κ» μίλησαν για το θέμα η Επίτροπος Ισότητας των Φύλων Ιωσηφίνα Αντωνίου, η πρόεδρος του Συμβουλίου Φωνή Αναστασία Παπαδοπούλου, η λει-
τουργός στο Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου Χριστίνα Καϊλή και η βουλεύτρια του ΔΗΣΥ Ξένια Κωνσταντίνου. Η καθεμιά από τη δική της θέση να δίνει τον αγώνα για
να τιμωρούνται επιτέλους οι θύτες, αλλά και να αλλάξουν δεσποτικές και σεξιστικές νοοτροπίες. Σελ. 9, 10

Επιστροφή Μπάιντεν στην Αν. Μεσόγειο
Τα πρόσωπα κλειδιά της νέας διοίκησης που θα παίξουν τον δικό τους ρόλο στην περιοχή και στο κυπριακό πρόβλημα

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»
ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ Σελ. 7

Πράγματα και θαύματα 

ΞΕΝΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ Σελ. 9
Όταν ο θύτης πλεονεκτεί

ΜΑΡΙΝΟΥ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑ Σελ. 15
H ευγένεια ως απόδειξη ήθους

ΠΡΟΣΩΠΑ

Δυστοπική η εποχή
που διανύουμε

«Η ιδέα της Ευρώπης έχει γίνει
ξανά αγώνας», λέει στην «Κ» ο
πρόεδρος του Arte και συγγρα-
φέας του βιβλίου «Ο πολιτισμός
του χρυσόψαρου» Μπρυνό Πα-
τινό. Μιλάει, επίσης, για τη δη-
μοσιογραφία και τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης. Ζωή, σελ. 11

ΒΕΡΟΛΙΝΟ

Αντί κυρώσεων
δίνουν δώρα 
στην Άγκυρα
Πακέτο δώρων προς την Άγκυρα, με αφετηρία
μια οικονομική ένεση προς το καθεστώς Ερ-
ντογάν για το μεταναστευτικό και με κύριο
μενού την αναβάθμιση της Τελωνειακής Έ-
νωσης της Τουρκίας δρομολογεί το Βερολίνο.
Παράλληλα, η γερμανική κυβέρνηση επιχειρεί
να «προσγειώσει» την κοινή πρόταση της
Γαλλίας, της Κύπρου και της Ελλάδας για ε-
πιβολή κυρώσεων. Σελ. 4

ΔΗΣΥ

Μεταξύ φθοράς
και αφθαρσίας 
Η τελευταία δημόσια κόντρα του Σωκράτη
Χάσικου με τον Χάρη Γεωργιάδη υπήρξε το
κερασάκι στην τούρτα. Κατέδειξε πως η μα-
κρά περίοδος διακυβέρνησης έχει προκαλέσει
φθορά στο κόμμα, αλλά κυρίως πως οι ανα-
ταράξεις σε Κυπριακό και σε ζητήματα δια-
φθοράς έχουν προκαλέσει κόπωση με άγνω-
στες τις προεκτάσεις για τον Μάη. Σελ. 7
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΙΚΤΑΤΟΡΙΑ: [...] ο στρατηγός Αντωνέσκο εκήρυξε στρατιωτικήν δι-
κτατορίαν εν Ρουμανία. [...] διαπραγματεύεται με την Σιδηράν Φρου-
ράν όπως εκκαθαρισθή πλήρως η κατάστασις, αλλ’ ο ρουμανικός ρα-
διοφωνικός σταθμός μετέδωκε προειδοποίησιν προς τον ρουμανικόν
λαόν διά της οποίας συνιστάται εις αυτόν ν’ αποφεύγη από του να
εξέρχεται εις τας οδούς, επειδή «ο αφοπλισμός αποσπασμάτων τι-
νών, τα οποία προβάλλουν αντίστασιν, ενδέχεται να προκαλέση πυρο-

βολισμούς». [...] ο
ρουμανικός στρατός
δεν απεδέχθη τας
αξιώσεις των λεγεω-
ναρίων, οι οποίοι ζη-
τούν ν’ απομακρυν-
θούν από την κυβέρ-
νησιν όλοι οι μη λεγε-
ωνάριοι υπουργοί, μη
εξαιρουμένου και του
στρατηγού Αντωνέ-

σκο. Η εφημερίς «Μπρυντ» προσθέτει ότι ο στρατός είναι κύριος της
καταστάσεως και ότι αι προσπάθειαι των λεγεωναρίων όπως παρασύ-
ρουν με το μέρος των τους εργάτας δεν εκαρποφόρησαν. [...] Ενισχύ-
σεις των λεγεωναρίων συρρέουν εις Βουκουρέστιον. Η Σιδηρά Φρου-
ρά εξορκίζει δι’ αλλεπαλλήλων εκκλήσεων τους στρατιωτικούς να
μην αντιταχθούν εις το κίνημα. Ημιστρατιωτικοί σχηματισμοί εκ φοιτη-
τών υποστηρίζουν τους λεγεωναρίους.

ΣΙΚΕΛΙΑ: Κατά πληροφορίας εκ Καΐρου, αι γερμανικαί βάσεις εις την
Σικελίαν υπέστησαν καταιγιστικήν επιδρομήν την νύκτα της Τετάρτης
προς την Πέμπτην εκ μέρους της αγγλικής αεροπορίας. Τα αεροδρό-
μια Κομίσο, Αουγκούστα Συρακουσών και Κατάνης υπήρξαν κύριοι
στόχοι της επιθέσεως.

ΠΡΟΝΟΙΑ: Το Πατριωτικόν Ιδρυμα κατόπιν αποφάσεως του υπουργεί-
ου Προνοίας διέθεσεν ειδικόν αυτοκίνητον διά του οποίου θα μετα-
φέρωνται πάντα τα απαιτούμενα μέσα και πρόσωπα εις τρόπον ώστε
η άπορος έγκυος, ή η έχουσα ανάγκην σύζυγος στρατευθέντος θα δύ-
ναται να γεννήση εις το σπίτι της υπό τους αυτούς όρους, υπό τους
οποίους θα έκαμνε τούτο και εις το νοσοκομείον-Μαιευτήριον.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
24.1.1941

Κυριακή 24 Ιανουαρίου 2021

1 Στο θέατρο. Στήθηκε το σκηνικό,
έλαβαν οι ηθοποιοί τις θέσεις

τους και ο Πετρίδης απέκτησε προ-
ϋπολογισμό. 

2 Στα νέα. Όταν η Ελλάδα εμφάνι-
σε είκοσι δισ. έλλειμμα προϋπο-

λογισμού για το 2020 όλοι σκεφθή-
καμε πόσο είναι το δικό μας το έλ-
λειμμα. Πέραν του ελλείμματος δη-
μοκρατίας. 

3 Στο νομοσχέδιο. Συμφώνησαν
που λέτε τον προϋπολογισμό και

το ψήφισαν. Έβαλαν την Εμιλυ να
φέρει το νερό την επομένη για να
ξαποστάσουν οι πολεμιστές, και τα
χεράκια της το έχυσαν κατά λάθος
στο πάτωμα. Ανέλαβε ο εκ Πάφου
μόνιμος νεροκουβαλητής της κυ-
βέρνησης και έφερε στο άψε σβήσε
φρέσκο δροσερό να πιουν ΕΔΕΚ,
Αλληλεγγύη και ΕΛΑΜ. 

4 Στο απολιτίκ. Κι εσύ αγάπη ήθε-
λες να αποσύρεις το νομοσχέδιο

την Παρασκευή, μη στείλεις τη σε-
κρετάρι να ενημερώσει τη Βουλή…
Πήγαινε εσύ αγάπη. 

5 Στο λαχματζούν. Πλάκα πλάκα,
το πιο δυνατό ψηφοδέλτιο μέχρι

στιγμής το έχει η ΔΗΠΑ. Τράγκολας,
Πιτσιλλίδης, Αδάμος Ασπρής, Πε-
νηνταέξ, Μουσιούττας, Θέα Νικολά-
ου, Θεοδωρίδης, Σκορδής και βάλε.
Με πυρηνικό όπλο από τη δεκαετία

του ψυχρού πολέμου την Αντιγόνη
το κανόνι. 

6 Στην προφητεία. «Σεισμός στον
ΔΗΣΥ» από τον καβγά Χάσικου –

Χάρη, έγραψε η ηλεκτρονική «Κ»,
σεισμός 5,4 ρίχτερ ταρακούνησε
την επομένη όλη την Κύπρο. Μια
φωτιά στον πενταδάκτυλο να σβή-
σει τη σημαία μπορώ να έχω @mari-
naeconomidou;

7 Στην παρεξήγηση. Είναι γνωστό
ίνδαλμα των οίκων της αστικής

Λευκωσίας, ο μύθος, το λεβεντόπαι-

δο, ο ομορφονιός από τη Μηλιά Αμ-
μοχώστου που επαναστάτησε κατά
των Φράγκων το 1426,«απελευθέ-
ρωσε» την πρωτεύουσα και έγινε
βασιλιάς της. Λεγόταν Ρε Αλέξης.
Παρεξήγηση ήταν το «Ρε Χάρη».
Απελευθερωτή του ΔΗΣΥ ήθελε να
σε πει νομίζω. 

8 Στις ξένες γλώσσες. Υπάρχει
βέβαια και η άλλη εκδοχή που

υπαγορεύει πως η έκφραση του Χά-
σικου δεν ήταν «γαλλική» αλλά ιτα-
λική. SinioRE. Ραφιναρισμένος ο
Σωκράτης. 

9 Στον λαό. Μετά την εμφάνιση
Στεφάνου στη Βουλή και στον

προϋπολογισμό, άρχισα και πιστεύω
πως τους κάνει χάρη ο Άντρος που
μένει εκεί και δεν αναλαμβάνουν
αυτοί. 

1 0 Στην οικολογία. Με το ψηφο-
δέλτιο που κατεβάζουν τους

βλέπω και αυτούς να κάνουν τον με-
γάλο συμβιβασμό. Θα ψηφίσουν όχι
την επόμενη φορά για να τσιμεντώ-
σουν το ναι. Αν υπάρξει βέβαια επό-
μενη φορά. 

�

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Με άριστα 
το 10

«Η τέχνη της διακυβέρνησης θέλει περισσότερο χαρακτήρα παρά μυαλό» T. E. Lawrence.

Είχε βραδιάσει πια όταν μπήκε η
Σβετλάνα Αλεξάντροβα στο διαμέρι-
σμα της οδού Κωστή Παλαμά. Οι κυ-
ρίες κάθονταν γύρω από τη ροτόντα
με την πράσινη τσόχα, απολαμβά-
νοντας τις αθάνατες επιτυχίες του
Τώνη Βαβάτσικου και της Κλειούς
Δενάρδου. «Γιατί η Irmala Douce
έχει μούτρα μέχρι το πάτωμα;» ρώ-
τησε σιγανά η Καλαμαρού, αλλά η
Ιουλία της ένευσε να σιωπήσει. Όσο
δικαιολογημένος κι αν ήταν ο συ-
νειρμός με την κινηματογραφική
τροτέζα, καλό ήταν να τηρούν τα
προσχήματα. Η Ρωσίδα είπε μια μου-
διασμένη καλησπέρα και έβγαλε το
παλτό της, αποκαλύπτοντας τα ρούχα
εργασίας: μίνι φούστα στα μη περαι-
τέρω, αβυσσαλέο ντεκολτέ και βινίλ
μπότες πάνω από το γόνατο. « Έχω
καταντήσει η Μαντάμ Ορτάνς της αγ-
γλόφωνης Δεξιάς», ψιθύρισε η Ιου-
λία Παλαιολόγου Ουίλσον με το γνω-
στό μελοδραματικό της ύφος και
συμπλήρωσε: «Δεν έχω μούτρα πια
να κυκλοφορήσω στη Γλάδστωνος». 

Αν και ηχήρα συνήθως μεγαλοποιεί
καταστάσεις, αυτή τη φορά δεν απεί-
χε πολύ από την πραγματικότητα.
Όταν μετακόμισε στο τριάρι, ο μόνος
τρόπος για να κρατήσει τη Ρωσίδα
ως οικιακή βοηθό ήταν να της επι-
τρέψει να εργάζεται και αλλού. Έτσι
προέκυψε η ιδέα για τη «δημιουργι-
κή ανάγνωση» σε πλούσιους, ηλικιω-
μένους, συμπατριώτες της. Διάβαζε
η Σβετλάνα τα ποιήματα του Αλε-
ξάντρ Σεργκέγεβιτς Πούσκιν και
εκείνοι μπάνιζαν λίγο μπούτι, λίγο
στήθος, ό,τι φούντωνε τέλος πάντων
την υπερήφανη ρωσική τους λίμπιν-
το. «Να σκεφτείτε, αυτή τη γυναίκα
κάποτε τη χειροκροτούσαν όρθιοι οι
ισχυροί άντρες του Πολίτ μπιρό και
το καμαρίνι της στο Μπολσόι ξεχείλι-
ζε από κόκκινα τριαντάφυλλα» φιλο-
σόφησε την παλιοκατάσταση η Ιου-
λία και ζήτησε μπιριμπάκι.

«Αν εσύ δεν έχεις μούτρα να κυκλο-
φορήσεις στη Γλάδστωνος, τι να

πούμε οι ακραιφνείς συναγερμικοί
που δεν έχουμε μούτρα να κυκλο-
φορήσουμε γενικώς;» εξεμάνη η
Ευγενία η Καλαμαρού. «Από τον Ρε
Αλέξης φτάσαμε στο Ρε, ξέρεις ποι-
ος είμαι εγώ!». « Ό,τι έχω ζήσει, το
’χει πει η Βίσση» σχολίασε η αριστε-
ρή (με την καλή έννοια) Κουλλίτσα
Κυριακού που έχει σπουδάσει τη
ζωή στο πανεπιστήμιο της showbiz.
«Τι ζούμε! Κυλιέται το κομματικό επί-
πεδο στα πατώματα», συνέχισε να
ωρύεται η Καλαμαρού. «Και καλά ο
Σωκράτης, ανέκαθεν ήτο ιδιοσυγ-
κρασιακός για να το θέσω όσο πιο

κομψά γίνεται. Ο Χάρης, όμως; Ένα
τόσο commeilfaut παλικάρι, πώς την
είδε ξαφνικά… ξυπνάτε ΔΗΣΥτόπου-
λα, ΔΗΣΥτισσες ξυπνάτε, ζωστείτε
πάλι τ’ άρματα κι αλύπητα χτυπάτε;
Θα τον κάνουν με τα Ζάναξ τον Αβέ-
ρωφ». «Τον Αβέρωφ να μην τον φο-
βάστε. Μια χαρά του βγήκε το…
όμορφοι δελφίνοι όμορφα καίγον-
ται»χαμογέλασε με νόημα η Ιουλία.

Είχε πάει οκτώ και μισή οπότε η πα-
ράνομη σύναξη στο διαμέρισμα της
οδού Κωστή Παλαμά μετρούσε ήδη
χρόνο από την παράταση. «Μόλις

που προλαβαίνουμε τα στοιχήματα
πριν από την απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας», ανακοίνωσε η οικοδέσποινα
και έβγαλε το μπλοκ επιταγών. «Πον-
τάρω 300 ευρώ στην Κουλλίτσα» εί-
πε και κτύπησε αποφασιστικά το χέ-
ρι της στην πράσινη τσόχα. «Τα βλέ-
πω» απάντησε η Καλαμαρού.

Από τότε που ξεκίνησαν οι εγγρα-
φές για τα εμβόλια του COVID-19 οι
κυρίες αισθάνονται την αδρεναλίνη
τους να κτυπάει κόκκινο, αναβιώ-
νοντας μνήμες των προπολεμικών
χρόνων στα καζίνο της Βηρυτού. Πα-

νέτοιμες μπροστά στα κομπιούτερ
τους, αγωνιώντας για το ποια θα κό-
ψει πρώτη το νήμα των ραντεβού.
Κανονική ρουλέτα !  Αν και η έξαψη
του τζόγου ωχριά μπροστά στην
απόλαυση, 33.000 άνθρωποι να
διαγκωνίζονται για 3.500 εμβόλια
ανά εβδομάδα. «500 ευρώ στην
Ιουλία» υπερθεμάτισε η Κουλλίτσα,
η οποία το πάλαι ποτέ, όταν το Πολύ-
δροσο στην Κακοπετριά ήταν στις
δόξες του, έχασε δύο οικόπεδα στο
ποκεριζέ, εμπλουτίζοντας το ιατρικό
βιογραφικό του συζύγου της με δύο
ελαφρά εγκεφαλικά.

«Λίγες χαρές μας απόμειναν πλέον
στη ζωή» υπερασπίστηκε η Ιουλία
τη ροπή τους στον τζόγο. «Με έξτρα
μπόνους κάποια δημόσια εμφάνιση
της αγαπημένης μας Χριστίνας Γιαν-
νάκη». Η γενική διευθύντρια του
Υπουργείου Υγείας κατέχει περίο-
πτη θέση στη λίστα με τα all time
classic θέματα που απασχολούν την
αστική Λευκωσία. Εξού και το φιλο-
θεάμον κοινό ανέμενε με αγωνία
τον δεύτερό της εμβολιασμό. Τι ση-
μασία έχει που δεν ανήκε σε ομάδα
προτεραιότητας για να εμβολιασθεί;
«Σημασία έχει το υπερθέαμα! Η Χρι-
στίναΓιαννάκη με μάσκα και πλαστι-
κό προστατευτικό να ατενίζει το
κομμωτικό μας μέλλον αγέρωχη. Με
την ατάραχη κουπ, στιλιστικό σύμ-
βολο αιώνιας αντίστασης προς τιμήν
των 200 χρόνων από την ελληνική
επανάσταση». Η Ιουλία παραληρού-
σε,ενώ η Χαρούλα, από ένα καπρί-
τσιο θαρρείς της στιγμής, τραγούδα-
γε «βρε, καλώς τη, λέω τη νέα τη
συγκίνηση».

Μιλώντας για συγκίνηση, η χήρα
δεν μπορούσε να αποχαιρετίσει τις
φιλενάδες της χωρίς μια νύξη έστω
για τον εκλεκτό της καρδιάς της Αν-
τώνη Στυλιανού. Ποιος Αντώνης;
Θυμηθείτε τις υποψηφιότητες του
ΔΗΣΥ στις βουλευτικές του 2016…
Τότε που ο δρ Αντώνης Στυλιανού,
καθηγητής νομικής, κυκλοφόρησε
το πιο ζενιάλ βίντεο όπου ανάμεσα
σε άλλα έλεγε και το επικό «τα δα-
κτυλίδια τα χάσαμε – τα δάκτυλα μέ-
νουν»! «Ο δικός μας Αντώνης επέ-
στρεψε με νέο βίντεο και απευθύ-
νεται στον λαό του λόγω και της
ονομαστικής του εορτής. Αναμένε-
ται να ζήσουμε μεγάλες στιγμές και
σε αυτές τις βουλευτικές κοπέλες…
». «Μόνο το ΑΚΕΛ δεν δείχνει να
βιάζεται» προκάλεσε η Καλαμαρού
την Κουλλίτσα, ενώ καλούσε το
ασανσέρ. «Αυτό πια δεν είναι ψη-
φοδέλτιο μάνα μου. Είναι το μια αι-
ωνιότητα και μια μέρα» είπε η Ιου-
λία κλείνοντας την πόρτα. 

Τι ζούμε!

« Ό,τι έχω ζήσει, το ’χει πει η Βίσση». Ο συναγερμικός εμφύλιος επιβεβαίωσε τη λαϊκή θυμοσοφία, καθώς το «Ρε!» της Άννας κάνει σουξέ από το 1994.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε στενή συνεργασία με την τουρ-
κική διπλωματία η νέα ηγεσία της
τουρκοκυπριακής κοινότητας ετοι-
μάζεται για την πρώτη διεθνή διά-
σκεψη, στην οποία οι εμπλεκόμενες
πλευρές θα επιχειρήσουν για ακόμη
μία φορά να δρομολογήσουν την
τελική λύση του Κυπριακού. Τις προ-
ηγούμενες ημέρες, στα Κατεχόμενα
έλαβαν χώρα σημαντικές εξελίξεις
που αφορούν την επικείμενη διά-
σκεψη. Οι τελευταίες πληροφορίες
ρίχνουν φως στη στρατηγική που
θα ακολουθήσει ο Ερσίν Τατάρ στο
τραπέζι των συνομιλιών. Λίγο πριν
από τη σχεδιαζόμενη διάσκεψη, ο
κ. Τατάρ και οι συνεργάτες του επι-
μένουν στην αρχή της κυριαρχικής
ισότητας. Ο κ. Τατάρ και οι συνερ-
γάτες του θεωρούν ότι το Κυπριακό
θα λυθεί με βάση τη συνεργασία
των δυο ξεχωριστών και ίσων κρα-
τών της Κύπρου. Προχωρώντας ένα
βήμα πιο πέρα, την προηγούμενη
εβδομάδα, ο «υπουργός Εξωτερικών»,
Ταχσίν Ερτουγρούλογλου, από το
βήμα της «βουλής» ξεκίνησε τη συ-
ζήτηση για την επίλυση του Κυπρια-
κού με βάση το συνομοσπονδιακό
μοντέλο. 

Η κυριαρχική ισότητα
Την προηγούμενη εβδομάδα ο

ηγέτης των Τ/κ είχε τηλεφωνική
επικοινωνία με την Ε.Ε. Ο κ. Τατάρ
συνομίλησε με τον Ευρωπαίο επί-
τροπο αρμόδιο για Εξωτερικές Σχέ-
σεις και Ασφάλεια, Ζοσέπ Μπορέλ.
Η επικοινωνία ήρθε στο πλαίσιο της
νέας προσπάθειας που καταβάλλει
η Ε.Ε. για την δρομολόγηση θετικών
εξελίξεων τόσο στο Κυπριακό όσο
και στην ευρύτερη περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου. 

Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός
ότι σχεδόν ταυτόχρονα με την νέα
διαμεσολάβηση του κ. Μπορέλ στο
Κυπριακό, στην Τουρκία, ο Γερμανός
υπουργός Εξωτερικών είχε εντατικές
διαβουλεύσεις με την τουρκική κυ-
βέρνηση. Σύμφωνα με τις τελευταίες
πληροφορίες από την Άγκυρα, το
μήνυμα του Βερολίνου σε αυτές τις
επαφές υπήρξε ξεκάθαρο: Η γερμα-
νική πλευρά δεν επιθυμεί την επα-
νάληψη των όσων έλαβαν χώρα το
προηγούμενο καλοκαίρι στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, στα ελληνοτουρ-
κικά. Πίσω στη Λευκωσία, οι κ.κ.
Μπορέλ και Τατάρ, στην τηλεφω-
νική επικοινωνία που είχαν, εστίασαν
σε σειρά ζητημάτων. Ο κ. Μπορέλ
ανακοίνωσε ότι η Ε.Ε. είναι έτοιμη
να μοιραστεί με τους Τ/κ τον οδικό
χάρτη για τους εμβολιασμούς στο
μέτωπο του κορωνοϊού. Επίσης, επε-
σήμανε ότι είναι πρόθυμος και έτοι-
μος να συναντήσει τον κ. Τατάρ
στην επόμενη επίσκεψή του στην
Κύπρο. Από την πλευρά του, ο κ.
Τατάρ ζήτησε από την Ε.Ε. βήματα
και πρωτοβουλίες για την παροχή
τ/κ χαλουμιού στην ευρωπαϊκή αγο-
ρά μέσα από το καθεστώς της Πρά-
σινης Γραμμής. 

Σύμφωνα με τις τελευταίες πλη-
ροφορίες που έχει στη διάθεσή της
η «Κ», το πιο σημαντικό κομμάτι
της νέας επικοινωνίας του κ. Τατάρ
με την Ε.Ε. αφορούσε το Κυπριακό
και την σχεδιαζόμενη άτυπη διά-
σκεψη. Σε αυτό το πεδίο, η Ε.Ε. βο-
λιδοσκόπησε τις προθέσεις Τατάρ
και επιχείρησε να κατανοήσει το
αν υπάρχουν περιθώρια συνεννόη-
σης με βάση το υφιστάμενο πλαίσιο
λύσης. Για το συγκεκριμένο ζήτημα
λοιπόν, ο κ. Τατάρ έστειλε στις Βρυ-
ξέλλες δύο σημαντικά μηνύματα.
Πρώτον, επεσήμανε ότι για τους
τον κ. Τατάρ και τους συνεργάτες
του η βάση λύσης του Κυπριακού
είναι η αρχή της κυριαρχικής ισό-
τητας. Δηλαδή, για την επίλυση του
Κυπριακού, οι δύο κοινότητες και
η διεθνής κοινότητα θα αναγνωρί-
σουν ότι στην Κύπρο υφίστανται
δύο, ξεχωριστά, ίσα και κυρίαρχα
κράτη. Δεύτερον, σε περίπτωση που

γίνει αποδεκτή η αρχή της κυριαρ-
χικής ισότητας, τότε οι δύο πλευρές
θα ξεκινήσουν να συζητούν το πλαί-
σιο μελλοντικής συνεργασίας. 

...για συνομοσπονδία 
Την προηγούμενη εβδομάδα, ως

προς το δεύτερο ζήτημα που έθιξε
στην επικοινωνία του με τον κ. Μπο-
ρέλ, ο κ. Τατάρ, τη σκυτάλη έλαβε
στο βήμα της «Βουλής», ο «υπουργός
Εξωτερικών», Ταχσίν Ερτουγρού-
λογλου. Απαντώντας στην κριτική
της τ/κ αντιπολίτευσης για τους χει-
ρισμούς της νέας τ/κ ηγεσίας στο
Κυπριακό, ο σκληροπυρηνικός εθνι-
κιστής Τ/κ πολιτικός αναφέρθηκε
στο μοντέλο της συνομοσπονδίας. 

Ο κ. Ερτουγρούλογλου άνοιξε το
κεφάλαιο της συνομοσπονδίας λίγο
μετά τη νέα συνάντηση που είχε
στην Τουρκία με τον πρόεδρο Ρετζέπ
Ερντογάν. Το τουρκικό Προεδρικό
δεν έδωσε στην δημοσιότητα λε-

πτομέρειες για το περιεχόμενο αυτής
της συνάντησης. Ωστόσο, οι τελευ-
ταίες πληροφορίες από την τουρκική
πρωτεύουσα θέλουν τους κ. Ερντο-
γάν και κ. Ερτουγρούλογλου να
εστίασαν στην προοπτική διευθέ-
τησης του Κυπριακού με βάση την
θεωρία-υπόθεση των δυο ξεχωρι-
στών, ίσων κρατών της Κύπρου. 

Στο βήμα της «βουλής», ο κ. Ερ-
τουγρούλογλου άφησε να εννοηθεί
ότι στο επίκεντρο της νέας προσέγ-
γισης της τ/κ ηγεσίας για το Κυπριακό
βρίσκεται η αρχή της κυριαρχικής
ισότητας. Η λύση του Κυπριακού
εξαρτάται από την αναγνώριση αυ-
τής της αρχής από όλες τις εμπλε-
κόμενες πλευρές και φυσικά την
διεθνή κοινότητα και τον ΟΗΕ. Σε
περίπτωση που στην άτυπη πεντα-
μερή διάσκεψη δρομολογηθεί η ανα-
γνώριση αυτής της αρχής, τότε,
στην επόμενη φάση των συνομιλίων,
οι δυο κοινότητες θα εξετάσουν το
μοντέλο της μελλοντικής συνεργα-
σίας. Σύμφωνα με τον «ΥΠΕΞ» αυτό
το μοντέλο δεν πρόκειται να είναι
άλλο παρά αυτό της συνομοσπον-
δίας. 

Προχωρώντας ένα βήμα πιο πέρα,
ο κ. Ερτουγρούλογλου χαρακτήρισε
την Ε.Ε. ως μια συνομοσπονδία. Από
τη δική του σκοπιά, εφόσον στην
Ευρώπη δεκάδες κράτη κατάφεραν
να έρθουν σε συμφωνία με βάση το
συνομοσπονδιακό μοντέλο, το ίδιο
θα μπορούσε να συμβεί με σχετική
ευκολία και στην Κύπρο, όπου σύμ-
φωνα πάντα με την ιδιόρρυθμη ανά-
γνωση της τ/κ Δεξιάς, υφίστανται
ντε φάκτο δύο ξεχωριστά, ίσα, κυ-
ρίαρχα κράτη. Επιπλέον, στη σύγ-
χρονη βιβλιογραφία των διεθνών
σχέσεων, το κεφάλαιο της ομοσπον-
δίας εμπεριέχει πολλά υποκεφάλαια.
Ένα από αυτά είναι αυτό της συνο-

μοσπονδίας, το οποίο αφορά την
συνεργασία ανεξάρτητων κρατικών
δομών με βάση τις διακρατικές συμ-
φωνίες και όχι φυσικά το σύνταγμα
που είναι απαραίτητη προϋπόθεση
στις ομοσπονδίες. 

Η τ/κ κριτική 
Όπως ήταν αναμενόμενο οι νέες

εισηγήσεις της τ/κ ηγεσίας για την
προοπτική λύσης του Κυπριακού
σκοντάφτουν πάνω στις ενστάσεις
της τ/κ αντιπολίτευσης, κυρίως της
τ/κ Αριστεράς. Τα κόμματα της Αρι-
στεράς εκφράζουν έντονη δυσπιστία
ως προς την ορθότητα και αποτε-
λεσματικότητα των θέσεων Τατάρ
για το Κυπριακό. Επιπλέον, προβάλ-
λουν την άποψη ότι ο κ. Τατάρ θα
συμμετάσχει στην άτυπη πενταμερή
διάσκεψη δίχως να λαμβάνει υπόψη
του τις υφιστάμενες πραγματικό-
τητες στο Κυπριακό και στο διεθνές
πεδίο. Αυτή η εξέλιξη εκθέτει την
τ/κ πλευρά σε νέους κινδύνους. 

Ο Ντερβίς Ντογάν, ο οποίος συμ-
μερίζεται την έντονη δυσπιστία της
τ/κ αντιπολίτευσης για τους χειρι-
σμούς του κ. Τατάρ, αναρωτιέται
για τον λόγο που η τ/κ ηγεσία επι-
μένει στη συνομοσπονδία ως νέα
βάση λύσης. Επιχειρώντας να απαν-
τήσει σε αυτό το ερώτημα, ο κ. Ντο-
γάν θεωρεί ότι ο κ. Τατάρ προχωρά
στην άτυπη διάσκεψη, γνωρίζοντας
ότι η δική του ξεχωριστή ατζέντα
δεν πρόκειται να σημειώσει επιτυχία.
Ο κ. Τατάρ κινείται προς αυτήν την
κατεύθυνση με απώτερο στόχο τη
διαιώνιση του υφιστάμενου κατε-
στημένου στο Κυπριακό. Οι τελευ-
ταίες πληροφορίες της «Κ» από την
τ/κ πλευρά δείχνουν ότιτο τελευταίο
διάστημα αυτή η θέση κερδίζει όλο
και περισσότερο έδαφος στους κύ-
κλους της τ/κ αντιπολίτευσης. 

Του ΠΑΥΛΟΥ ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Πακέτο δώρων προς την Άγκυρα,
με αφετηρία μια νέα, γερή οικονο-
μική ένεση προς το καθεστώς Ερν-
τογάν για το μεταναστευτικό και
με κύριο μενού την αναβάθμιση
της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρ-
κίας, εν ευθέτω χρόνω, δρομολογεί
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
το Βερολίνο. Παράλληλα, η γερμα-
νική κυβέρνηση επιχειρεί να «προσ-
γειώσει» την κοινή πρόταση της
Γαλλίας, της Κύπρου και της Ελλάδας
για επιβολή κυρώσεων όχι μόνο
εναντίον φυσικών προσώπων, στα
οποία περιλαμβάνεται και Τούρκος
κρατικός αξιωματούχος, αλλά και
κατά νομικών οντοτήτων που δια-
δραματίζουν ρόλο στις έκνομες
ενέργειες της Τουρκίας, στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Οι ίδιες πληροφορίες
αναφέρουν ότι το Βερολίνο, με τη
σύμπραξη κυρίως της Ρώμης και
της Μαδρίτης, έχει ήδη καταθέσει
επιφυλάξεις επί της κοινής λίστας
καταχωρίσεων που συνυπέγραψαν
οι τρεις χώρες. Την κοινή λίστα Γαλ-
λίας, Κύπρου και Ελλάδας στήριξαν
ήδη η Αυστρία, το Λουξεμβούργο,
η Σλοβενία και στη συνέχεια και η
Ιρλανδία.

Ωστόσο, η Γερμανία θεωρεί
«άκαιρη, άτοπη και αναποτελεσμα-
τική» ενδεχόμενη επιβολή κυρώ-
σεων κατά εταιριών τουρκικών συμ-
φερόντων, υποστηρίζοντας ότι θα
φέρει τα αντίθετα από τα επιδιω-
κόμενα αποτελέσματα και επιστρα-
τεύοντας προς τούτο τις διαφαινό-
μενες εξελίξεις στο Κυπριακό, όσο
και τις εκκολαπτόμενες διερευνη-
τικές επαφές Ελλάδας – Τουρκίας.
Συγκλίνουσες πληροφορίες αναφέ-
ρουν μάλιστα ότι το Βερολίνο εμ-
φανίζεται να συζητάει ένα «πιο
μικρό πακέτο» μέτρων, χωρίς όμως
να δεσμεύεται καν, έστω και σε λάιτ
κυρώσεις, ενώ επικαλείται το «νέο
θετικό περιβάλλον» και την (σ.σ.
ανύπαρκτη) βελτίωση σχέσεων Άγ-
κυρας-Ε.Ε., επενδύοντας σε ολική
επαναφορά των ευρωτουρκικών
σχέσεων. Η Γερμανία ξεκαθάρισε

παράλληλα ότι απορρίπτει κάθε
σκέψη για την επιβολή μέτρων κατά
Τούρκου κρατικού αξιωματούχου. 

Πρωταγωνίστρια είναι για άλλη
μια φορά η Άγκελα Μέρκελ, που θε-
ωρεί ότι έφτασε η ώρα για μια νέα
σελίδα στις ευρωτουρκικές σχέσεις.
Το γερμανικό θεώρημα δεν είναι
προφανώς άσχετο με τις εκλογές
στη Μπούντεσταγκ στις 26 Σεπτεμ-
βρίου και την ανάγκη τού κυβερ-
νώντος κόμματος της Γερμανίας να
διασφαλίσει ότι το καλοκαίρι που
θα προηγηθεί, δεν θα διαταραχθεί
από ένα ενδεχόμενο νέο κύμα με-
ταναστευτικών ροών και παράλληλα
ότι τα εκατομμύρια τουρκογενών
ψηφοφόρων στη χώρα, θα αφεθούν
απερίσπαστα να ασκήσουν το εκλο-
γικό τους δικαίωμα, χωρίς έξωθεν
παρεμβάσεις, όπως αυτές που κατά
καιρούς εκδηλώνει η Άγκυρα. Το
διπλό αυτό διακύβευμα εκτιμάται
ότι απαιτεί την ικανοποίηση του
καθεστώτος Ερντογάν, κάτι στο
οποίο προσβλέπει πλέον η καγκε-
λάριος της Γερμανίας, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τα κυπριακά συμ-
φέροντα. 

Στη βάση αυτή, το Βερολίνο άρ-
χισε να προλειαίνει το έδαφος για
παροχή σε πρώτο χρόνο νέας χρη-
ματοδοτικής βοήθειας προς τη Τουρ-
κία από την Ε.Ε., επιστρατεύοντας
και απομονώνοντας μια φράση των
Συμπερασμάτων του περασμένου
Δεκεμβρίου που επισημαίνει ότι «η
Ε.Ε. θα είναι επίσης έτοιμη να συ-
νεχίσει να παρέχει οικονομική βοή-
θεια σε Σύριους πρόσφυγες και κοι-
νότητες υποδοχής στην Τουρκία…
». Τα ποσά που παρασκηνιακά συ-
ζητούνται, κυρίως μεταξύ Βερολίνου
και Άγκυρας, δεν έχουν ακόμη φτά-
σει στο επίσημο τραπέζι της Ε.Ε.
Πληροφορίες, ωστόσο, παραπέμ-

πουν σε αρκετά δισεκατομμύρια
ευρώ, «σε συνέχεια των ποσών που
έχουν ήδη διατεθεί» στην Άγκυρα
από την Ε.Ε. και τα οποία είχαν
ανέλθει σε 6 δισεκατομμύρια ευρώ
(δύο πακέτα των 3 δισεκατομμυ-
ρίων), κυρίως με εθνικές συνεισφο-
ρές των κρατών-μελών, ως επίσης
και 485 εκατομμύρια ευρώ που εκτα-
μιεύθηκαν πρόσφατα από τον κοι-
νοτικό προϋπολογισμό του 2020.
Κύκλοι που είναι ενήμεροι για την
παρασκηνιακή διαβούλευση Βερο-
λίνου-Άγκυρας, τονίζουν ότι στόχος
είναι η νέα οικονομική ένεση της
Ε.Ε. προς την Τουρκία να έχει αφε-
τηρία τον κοινοτικό προϋπολογισμό
2021-2027, κάτι πάντως που δεν
έχει ακόμη οριστικοποιηθεί. 

Οι θέσεις της Γερμανίας, για μια
νέα σελίδα στις ευρωτουρκικές θέ-
σεις έχουν μοιραία εμβολιάσει και
τις Βρυξέλλες. Οι κινήσεις που κα-
ταγράφηκαν τις τελευταίες μέρες,
ενώ στην ομάδα εργασίας Relex
αναμενόταν η δρομολόγηση της
καταχώρισης της νέας λίστας κυ-

ρώσεων για τις έκνομες ενέργειες
στην κυπριακή ΑΟΖ, δεν αφήνουν
αμφιβολία:

Στις 9 Ιανουαρίου, η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν επέλεξε να ανταλ-
λάξει απόψεις με τον Ταγίπ Ερντογάν
στο πλαίσιο τηλεδιάσκεψης, ενώ η
πρόεδρος της Κομισιόν ήταν ενή-
μερη για την κοινή λίστα κυρώσεων
Γαλλίας, Κύπρου, Ελλάδας και την
προσπάθεια που κατέβαλλαν, στη
βάση των ομόφωνων (κατά τα λοιπά)
αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, το οποίο ζητούσε από την
αρμόδια ομάδα εργασίας του Συμ-
βουλίου «να εγκρίνει πρόσθετες
νέες καταχωρίσεις». 

Στις 18 Ιανουαρίου, ο ΥΠΕΞ της
Γερμανίας Χάικο Μάας επισκέφθηκε
την Άγκυρα. Σε κοινή συνέντευξη
Τύπου, παρακολούθησε ατάραχος
τον Μεβλούτ Τσαβούσογλου να επι-
κρίνει την Ελλάδα. Δήλωσε μάλιστα
ότι ελπίζει σε μια νέα αρχή στις σχέ-
σεις Ε.Ε.-Τουρκίας.

Στις 21 Ιανουαρίου, ο κ. Τσαβού-
σογλου επισκέφθηκε τις Βρυξέλλες,

ενώ οι συζητήσεις στη Relex για τις
κυρώσεις είχαν ανασταλεί, υπό το
φως των γερμανικών ενστάσεων.
Συναντήθηκε με τον πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μι-
σέλ, τον Ύπατο Εκπρόσωπο Γιοσέπ
Μπορέλ και άλλους αξιωματούχους
της Ε.Ε., μεταξύ των οποίων και με
τον αντιπρόεδρο της Κομισιόν Μαρ-
γαρίτη Σχοινά, ο οποίος δήλωσε ότι
«είναι ώρα για θετικά βήματα» στις
σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας. 

Κατά τις επαφές Τσαβούσογλου
στις Βρυξέλλες, φάνηκε να κλειδώνει
και η αναμενόμενη κοινή επίσκεψη
Μισέλ – φον ντερ Λάιεν στην Άγ-
κυρα, κατόπιν πρόσκλησης που
τους απηύθυνε ο Ερντογάν. 

Κύκλοι στην έδρα της Ε.Ε. θεω-
ρούν τις κινήσεις που εκδηλώθηκαν
συντονισμένα από το Βερολίνο και
τις Βρυξέλλες, ως πολιτικό αντιπε-
ρισπασμό στην προσπάθεια επιβο-
λής κυρώσεων για τις έκνομες ενέρ-
γειες της Τουρκίας στην κυπριακή
ΑΟΖ. 

Απειλές Τσαβούσογλου
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν

ότι ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου προ-
ειδοποίησε με ύφος απειλών ότι σε
περίπτωση κατά την οποία η Ε.Ε.
προχωρήσει στην επιβολή κυρώ-
σεων για τις έκνομες ενέργειες της
Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ, τότε
η Άγκυρα «δεν θα έχει επιλογή» και
«θα αναγκαστεί να προασπίσει τα
συμφέροντά» της, παραπέμποντας
σε μια νέα θερμή περίοδο σε Αιγαίο
και ανατολική Μεσόγειο. Οι ίδιες
πληροφορίες αναφέρουν ότι οι προ-
ειδοποιήσεις Τσαβούσογλου, μετα-
φέρθηκαν τόσο προς το Βερολίνο,
όσο και προς την Ε.Ε. κατά τις επα-
φές του στις Βρυξέλλες. Όπως εξάλ-
λου πληροφορούμαστε, ο Τούρκος
ΥΠΕΞ αναφέρθηκε και στο Κυπρια-
κό, στο πλαίσιο της συνάντησης με
τον Ύπατο Εκπρόσωπο Γιοσέπ Μπο-
ρέλ, επιστρατεύοντας το Σχέδιο
Ανάν και υποστηρίζοντας ότι η Ευ-
ρώπη εξέθρεψε το θράσος των Ελ-
ληνοκυπρίων, αποδεχόμενη την
ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. 

Η συνομοσπονδία στις αποσκευές του Τατάρ
Ξεκαθαρίζει η ατζέντα του Τ/κ ηγέτη στην προσεχή Πενταμερή, ο οποίος εξακολουθεί να επιμένει στην κυριαρχική ισότητα
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Πρώτα συμφωνία για την
αρχή της κυριαρχικής
ισότητας και στη συνέ-
χεια συζήτηση για το
μελλοντικό πλαίσιο συ-
νεργασίας των δυο υποτι-
θέμενα ξεχωριστών κρα-
τών της Κύπρου, εισηγεί-
ται η ηγεσία Τατάρ. 
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Απείλησε ο Τσαβούσο-
γλου πίσω από κλειστές
πόρτες αν η Ε.Ε. λάβει
μέτρα κατά της Άγκυρας.

Σύμφωνα με τις τελευταίες πληροφορίες που έχει στη διάθεσή της η «Κ», το
πιο σημαντικό κομμάτι της νέας επικοινωνίας του κ. Τατάρ με την Ε.Ε. αφορού-
σε το Κυπριακό και την σχεδιαζόμενη άτυπη διάσκεψη.

Δώρα αντί κυρώσεις σερβίρει το Βερολίνο
Η Άνγκελα Μέρκελ ανοίγει δρόμο σε νέα χρηματοδοτική στήριξη της Τουρκίας από την Ε.Ε. για το μεταναστευτικό

Η Λευκωσία
θέτει τα όριά της 
Η Λευκωσία παρακολουθεί τα
τελευταία συντονισμένα ανοίγμα-
τα Βρυξελλών-Βερολίνου προς
την Άγκυρα και όπως πληροφο-
ρούμαστε, ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης αναμένεται να έχει χωριστές
συναντήσεις την Τρίτη με τον
Ύπατο Εκπρόσωπο Γιοσέπ Μπο-
ρέλ και τον Επίτροπο διεύρυνσης
Όλιβερ Βαρχελί. Γίνεται κατανοη-
τό ότι κατά τις επαφές του, ο κ.
Χριστοδουλίδης θα έχει τη δυνα-
τότητα αφενός να υπενθυμίσει
τις ομόφωνες αποφάσεις του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου για έγκρι-
ση νέων καταχωρίσεων ονομά-
των φυσικών προσώπων και νο-
μικών οντοτήτων, κάτι που δεν
έχει ακόμη δρομολογηθεί, δεδο-
μένων των ενστάσεων της Γερμα-
νίας και των χωρών που την ακο-
λουθούν. Και αφετέρου να κατα-
στήσει σαφές προς τον κ. Μπο-
ρέλ ότι ενδεχόμενη υποβολή
προτάσεων για παραχώρηση δώ-
ρων προς τη Τουρκία, περιλαμβα-
νομένης και της αναβάθμισης της
Τελωνειακής Ένωσης, τελούν
υπό την αίρεση της εκπλήρωσης
των κυπρογενών υποχρεώσεων
της υποψηφίας χώρας, περιλαμ-
βανομένης και αυτής καθαυτής
της ουσιαστικής συμβολής της
στην επίλυση του Κυπριακού, κα-
θώς και της εξωτερικής πτυχής
του προβλήματος. Με άλλα λόγια,
η Λευκωσία θεωρεί ότι οι προτά-
σεις που θα υποβάλει ο κ. Μπο-
ρέλ πιθανότατα τον προσεχή
Μάρτιο και για μια θετική ατζέντα
με την Τουρκία, πρέπει να τελούν
υπό καθεστώς αιρεσιμότητας
(conditionality) και να περιλαμ-
βάνουν την εκπλήρωση των υπο-
χρεώσεων της Άγκυρας (delivera-
bles), θέσεις που εκτιμάται ότι θα
μεταφέρει ο κ. Χριστοδουλίδης
κατά τις επαφές του στην έδρα
της Ε.Ε. 

Κύκλοι στην έδρα της Ε.Ε. θεωρούν τις κινήσεις που εκδηλώθηκαν συντονι-
σμένα από το Βερολίνο και τις Βρυξέλλες, ως πολιτικό αντιπερισπασμό στην
προσπάθεια επιβολής κυρώσεων για τις έκνομες ενέργειες της Τουρκίας στην
κυπριακή ΑΟΖ.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗΚυριακή 24 Ιανουαρίου 2021

ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΪΚΛ ΡΟΥΜΠΙΝ

Προς διπλωματική και οικονομική σύγκρουση ΗΠΑ - Τουρκίας

A πό το τέλος του Ψυχρού Πο-
λέμου, σχεδόν κάθε Αμερικα-
νός πρόεδρος αναλάμβανε το

αξίωμά του υποσχόμενος να εστιάσει
σε εσωτερικά θέματα, όμως οι παγ-
κόσμιες συγκυρίες πάντα άλλαζαν
την ατζέντα. Για τον Τζορτζ Μπους
τον πρεσβύτερο προέκυψε η εισβολή
του Ιράκ στο Κουβέιτ. Για τον Μπιλ
Κλίντον, η κρίση ήρθε στα Βαλκάνια.
Ο Τζορτζ Μπους ο νεότερος αντι-
μετώπισε τις τρομοκρατικές επιθέ-
σεις της 11ης Σεπτεμβρίου 2001,
και ο Μπαράκ Ομπάμα, ενώ υπο-
στήριζε τον «τερματισμό των ανόη-
των πολέμων», έστειλε τα αμερικα-
νικά στρατεύματα τόσο στη Λιβύη
όσο και στη Συρία. Το ότι ο Ντόναλντ
Τραμπ αποτέλεσε εξαίρεση οφείλεται
περισσότερο σε στρατηγική σύγ-
χυση και στην επιθυμία να κατευ-
νάσει τους απολυταρχικούς άρχον-
τες, παρά στην έλλειψη απειλών.
Δυστυχώς, για τον Τζο Μπάιντεν,
αυτό σημαίνει ότι θα αντιμετωπίσει
κρίσεις που υποβόσκουν και ανα-
βάλλονται επί τέσσερα χρόνια.

Οι Αμερικανοί μπορεί να πι-
στεύουν πως η Κίνα, η Ρωσία, η Βό-
ρεια Κορέα και το Ιράν αποτελούν

τις κορυφαίες ξένες προκλήσεις
τους, αλλά η δοκιμασία που πιθα-
νότατα θα πρέπει σύντομα να αν-
τιμετωπίσει ο Μπάιντεν θα είναι η
κλιμακούμενη πρόκληση της Τουρ-
κίας στο διεθνές δίκαιο, στην ασφά-
λεια και στη σταθερότητα στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Η ανοχή που έδει-
ξαν στον Τούρκο πρόεδρο Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν τόσο ο Τραμπ όσο
και η Γερμανίδα καγκελάριος Αγκελα
Μέρκελ –ο πρώτος λόγω άγνοιας
και η τελευταία από φόβο– ενθάρ-
ρυνε τον Ερντογάν να θεωρεί τους
αντιπάλους του αδύναμους, να δια-
τυπώνει πιο ακραίες θέσεις και να
αυξάνει την επιθετικότητα σε όλη
την περιοχή.

Πριν από τέσσερα χρόνια, ενώ
η Τουρκία είχε υπό κατοχή μόνο τη
βόρεια Κύπρο, ο Ερντογάν με συμ-
μάχους όπως ο Εγεμέν Μπαγίς (σή-
μερα πρέσβης της Τουρκίας στην
Τσεχία) εκτόξευσε απειλές προς την
κυπριακή κυβέρνηση για την προ-
σπάθειά της να εκμεταλλευθεί τα
κοιτάσματα αερίου στη παράκτια
ζώνη της, αλλά στην πράξη δεν
έκανε τίποτα. Σήμερα, τουρκικά πο-
λεμικά πλοία παρενοχλούν τακτικά

κυπριακά και διεθνή πλεούμενα στα
κυπριακά χωρικά ύδατα, τουρκικά
ερευνητικά πλοία παραβιάζουν τα
κυπριακά και ελληνικά χωρικά ύδατα,
και Τούρκοι εισέβαλαν στα Βαρώσια,
ένα παραθεριστικό θέρετρο από
όπου εκδίωξαν Ελληνοκυπρίους
πριν από δεκαετίες.

Αυτή είναι μόνον η κορυφή του
παγόβουνου. Τουρκικά πολεμικά
αεροσκάφη και πλοία απειλούν το
Καστελλόριζο και η Τουρκία διεκδικεί
τώρα χωρικά ύδατα της Κρήτης.
Τουρκικές και υποστηριζόμενες από
την Τουρκία δυνάμεις εισέβαλαν
και έκαναν εθνοκάθαρση στην πε-
ριφέρεια του Αφρίν στη Συρία και
προχώρησαν στην προσάρτηση άλ-
λων πόλεων της βόρειας Συρίας. Στο
Ιράκ, τουρκικά πολεμικά αεροσκάφη
βομβάρδισαν τον πληθυσμό των Γε-
ζίντι στην περιοχή Σιντζάρ, η οποία
έχει ήδη πληγεί από το Ισλαμικό
Κράτος. Η Τουρκία έστειλε επίσης
Σύρους μισθοφόρους, συμπεριλαμ-
βανομένων κάποιων που συνδέονται
με την Αλ Κάιντα και το Ισλαμικό
Κράτος, στη Λιβύη και στο Αζερμ-
παϊτζάν, και χρησιμοποίησε δικές
της ειδικές δυνάμεις για να πολε-

μήσει τους Αρμένιους στο Ναγκόρ-
νο-Καραμπάχ. Ο Ερντογάν αμφι-
σβητεί ανοιχτά τη νομιμότητα της
Συνθήκης της Λωζάννης. Με απλά
λόγια, η εχθρότητα του Ερντογάν
προς την κυριαρχία των γειτόνων
του και τη φιλελεύθερη τάξη μετά
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο τον το-
ποθετεί στο ίδιο κάδρο με τον Βλαν-
τιμίρ Πούτιν και τον Σλόμπονταν
Μιλόσεβιτς, παρά με οποιονδήποτε
Ευρωπαίο δημοκράτη ηγέτη. Καθώς
η οικονομία της Τουρκίας παραπαίει,
ο Ερντογάν πιθανότατα θα κλιμα-
κώσει τις αντιπαραθέσεις και την
επιθετικότητά του για να αποσπάσει
την προσοχή των Τούρκων από την
καταστροφική οικονομική του δια-
χείριση.

Αυτή η δυναμική θα αναγκάσει
πιθανώς τον Μπάιντεν να επικεν-
τρωθεί πιο άμεσα στην Ανατολική
Μεσόγειο. Θα έχει εδώ την ευκαιρία,
πέρα από τις κομματικές διαφωνίες
που υπάρχουν σήμερα στην Ουά-
σιγκτον, να βασιστεί στην κληρο-
νομιά που άφησαν ο Τραμπ και ο
υπουργός Εξωτερικών Μάικ Πομπέο.
Ο στρατηγικός διάλογος με την Ελ-
λάδα και την Κύπρο θα συνεχιστεί

υπό τον Μπάιντεν. Η επί Πομπέο
μερική άρση του εμπάργκο όπλων
προς την Κύπρο έγινε πρωτοσέλιδο,
αλλά, στην πράξη, ήταν περισσότερο
συμβολική παρά ουσιαστική. Ο
Μπάιντεν μπορεί τώρα να της δώσει
υπόσταση και να παράσχει τον εξο-
πλισμό και την τεχνολογία που χρει-
άζεται η Κύπρος για να υπερασπιστεί
την κυριαρχία της. Ο κόλπος της
Σούδας αναμένεται να γίνει γνώριμο
όνομα στις Ηνωμένες Πολιτείες,
τόσο οικείο στους Αμερικανούς όσο
και η αεροπορική βάση του Ραμστάιν
ή η στρατιωτική βάση της Οκινάουα.
Η επιείκεια του Τραμπ προς τον Ερν-
τογάν επέτρεψε στον Τούρκο ηγέτη
να διαφύγει τις ευθύνες για τις πρά-
ξεις του. Ο Ερντογάν πίστευε ότι το
Κογκρέσο και οι αμερικανικές δι-
καστικές αρχές δεν είχαν καμία βα-
ρύτητα. Βασιζόταν στον Τραμπ για
να αποφύγει κυρώσεις ή να συνάψει
συμφωνίες ώστε να παρακάμψει τη
δικαιοσύνη. Η ομάδα του Μπάιντεν
δεν θα έχει καμία ανοχή σε τέτοιες
ενέργειες. Η Τουρκία ή τα τουρκικά
θεσμικά όργανα θα αντιμετωπίσουν
κυρώσεις για τις συναλλαγές του
Ερντογάν με τη Ρωσία και τις χρη-

ματοπιστωτικές παρατυπίες των
τουρκικών τραπεζών. Κατά ειρωνικό
τρόπο, ενώ η Τουρκία θα τις απορ-
ροφούσε πιο εύκολα επί Τραμπ, η
εύθραυστη οικονομία της θα μεγι-
στοποιήσει σήμερα τον αντίκτυπό
τους. Ο Ερντογάν μπορεί να δια-
μαρτυρηθεί, όμως μόνο ελάχιστα
μέλη του Κογκρέσου θα τον ακού-
σουν. Πριν από είκοσι χρόνια, η
τουρκική πρεσβεία είχε τόσο κύρος
όσο της Γερμανίας ή της Γαλλίας.
Σήμερα, έχει τόση επιρροή όση του
Μαλάουι ή της Μαυριτανίας.

Πλησιάζει μια διπλωματική και
οικονομική σύγκρουση. Ο Ερντογάν
θα δοκιμάσει τον Μπάιντεν στην
Ανατολική Μεσόγειο. Μπορεί να
τον θεωρεί έναν μεσόκοπο άντρα,
αλλά δεν πρέπει να υποτιμά την
αποφασιστικότητα του νέου προ-
έδρου και της ευρύτερης ομάδας
του να κρατήσουν σθεναρή στάση.
Αν ο Τραμπ ή ο Ομπάμα έκαναν το
ίδιο, ο κίνδυνος στην Ανατολική
Μεσόγειο ίσως να μην ήταν τώρα
τόσο σοβαρός.

Ο κ. Μάικλ Ρούμπιν είναι ειδικός αναλυ-
τής στο American Enterprise Institute.

Πρόσωπα-κλειδιά σε άμυνα
και εξωτερική πολιτική
Η σχέση Μπάιντεν-Αναστασιάδη, η επίσκεψη στην Κύπρο και τα νέα δεδομένα

Των ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ
και ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ           

«Παρότι ο ίδιος γνωρίζει καλά την
περιοχή, αυτή δεν είναι η Μέση
Ανατολή που άφησε πριν τέσσερα
χρόνια ο Τζό Μπάιντεν» ήταν η το-
ποθέτηση του αρθρογράφου των
NewYork Times Thomas Friedman,
όταν κλήθηκε να σχολιάσει την
επιστροφή του νέου Προέδρου των
ΗΠΑ στη Μέση Ανατολή. Έχουν
δημιουργηθεί αναπόφευκτα νέα
δεδομένα  και σίγουρα η έναρξη
της θητείας του Τζο Μπάιντεν στον
Λευκό Οίκο βρίσκει την Ανατολική
Μεσόγειο σε μια ιδιαίτερα κρίσιμη
συγκυρία. Στόχος είναι να περιο-
ριστεί η επίδραση του Ιράν και της
Ρωσίας στην περιοχή. Μετά την
ορκωμοσία του νέου προέδρου των
ΗΠΑ στην Ουάσιγκτον, ο έλεγχος
των κρίσιμης σημασίας κρατικών
δομών, υπηρεσιών και θεσμών περ-
νά στο χέρι στελεχών των Δημο-
κρατικών, οι οποίοι έχουν μεγάλη
εμπειρία σε ζητήματα που αφορούν
την ευρύτερη περιοχή της Ανατο-
λικής Μεσογείου. Στην Άγκυρα επι-
κρατεί κλίμα προβληματισμού ως
προς την αλλαγή σκυτάλης στην
πολιτική ηγεσία των ΗΠΑ, ένας
μάλλον δικαιολογημένος προβλη-
ματισμός, καθώς σε πολλά μέτωπα
Τουρκία και ΗΠΑ το τελευταίο διά-
στημα έχουν έρθει σε ρήξη. Πολι-
τικοί κύκλοι θεωρούν πάντως πως
πιθανή είναι η σχέση μαστίγιου
και καρότου, με πιθανότερη αυτή
του καρότου. Την ίδια περίοδο Ελ-
λάδα και Κύπρος αναμένουν τις
νέες αμερικανικές πρωτοβουλίες

στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, Αι-
γαίο και Αν. Μεσόγειο, κυρίως ως
προς την τροπή των εξελίξεων στα
μέτωπα της Τουρκίας, του Κυπρια-
κού, της ενέργειας και των σχέσεων
της Δύσης με τη Ρωσία και την
Κίνα, το Ισραήλ εστιάζει στη δι-
αιώνιση της πολυδιάστατης στενής
αμερικανο-ισραηλινής συνεργασίας
και τα αραβικά κράτη της Μέσης
Ανατολής, Αραβικού Κόλπου και
Βόρειας Αφρικής ευελπιστούν για

την επικέντρωση της προσοχής
τους με την υποστήριξη των ΗΠΑ
σε κοινές προκλήσεις όπως λ.χ. η
οικονομική κρίση, η τρομοκρατία
και το Ιράν. 

Το νούμερο 1 άτομο στον ανα-
νεωμένο Λευκό Οίκο, το οποίο στη
νέα περίοδο θα κληθεί να «απαν-
τήσει» στα ερωτήματα, αιτήματα
και προβληματισμούς της Κύπρου,
Ελλάδας και των υπόλοιπων κρα-

τών της Αν. Μεσογείου ακούει στο
όνομα Joseph Robinette Biden Jr.
και είναι ένας πολιτικός με μεγάλη
πείρα για τα ζητήματα της ευρύ-
τερης περιοχής. Πρόκειται για τον
νεότερο σε ηλικία γερουσιαστή
στην ιστορία των ΗΠΑ, ο οποίος
λίγο μετά την είσοδό του στη Γε-
ρουσία, πρωταγωνίστησε το 1975
στο ζήτημα των στρατιωτικών κυ-
ρώσεων που επιβλήθηκαν στην
Τουρκία εξαιτίας της εισβολής
στην Κύπρο. Μετά το 1975, το εν-
διαφέρον του κ. Μπάιντεν παρέ-
μεινε επικεντρωμένο στην πτέρυγα
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και
Μέσης Ανατολής του Ψυχρού Πο-
λέμου, με ειδική έμφαση στο πα-
λαιστινιακό ζήτημα, στην κρίση
του Λιβάνου και στην αλλαγή κα-
θεστώτος στο Ιράν. Το 1980 ο κ.
Μπάιντεν συμμετείχε στην αμε-
ρικανική αντιπροσωπεία που δη-
μιούργησε τις πρώτες επαφές με
τη στρατιωτική χούντα της Τουρ-
κίας, η οποία στη συνέχεια έδωσε
τη συγκατάθεσή της για την επι-
στροφή της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ.
Τρεις δεκαετίες μετά, με την ιδιό-
τητα του αντιπροέδρου των ΗΠΑ,
ο κ. Μπάιντεν διαχειρίστηκε για
λογαριασμό της χώρας του τις κρί-
σεις στην Ουκρανία, τις επιπτώσεις
της Αραβικής Άνοιξης, τις κοινω-
νικοπολιτικές αναταράξεις στις
αραβικές κοινωνίες, τις επιπτώσεις
της αμερικανικής εισβολής στο
Ιράκ και τις κρίσεις σε Συρία και
Λιβύη. Επίσης, παρακολούθησε
από κοντά την ανάδυση ενός νέου
ενεργειακού πλαισίου στην Αν.
Μεσόγειο και κατέβαλε προσπά-

θειες για την αντιμετώπιση των
πρώτων αναταράξεων στις αμερι-
κανοτουρκικές σχέσεις. 

Η σχέση με Κυπριακό
Στο Προεδρικό είδαν με χαμό-

γελο την εκλογή Μπάιντεν. Όχι
μόνο γιατί ο ίδιος ξέρει καλά το Κυ-
πριακό σε αντίθεση με τον Ντό-
ναλντ Τραμπ, αλλά και για την καλή
σχέση που έχει όπως υποστηρίζουν
κτίσει με τον Νίκο Αναστασιάδη.
Υπενθυμίζεται, πως όταν ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας νοσηλευό-
ταν στη Νέα Υόρκη το 2014, ο τότε
αντιπρόεδρος Τζο Μπάιντεν επι-
σκέφτηκε τον Νίκο Αναστασιάδη
στο νοσοκομείο. Είχε προηγηθεί
η επίσκεψη του Τζο Μπάιντεν στην
Κύπρο, στην οποία η Λευκωσία
είχε αποδώσει μεγάλη πολιτική ση-
μασία. Ήταν η πρώτη επίσκεψη
αντιπροέδρου των ΗΠΑ μετά από
52 χρόνια και πολιτικοί κύκλοι ανέ-
μεναν πως από την συνάντηση θα
προέκυπταν θετικές εξελίξεις σε
ό,τι αφορά την Αμμόχωστο. Ο Τζο
Μπάιντεν είχε ξεκαθαρίσει πως
στηρίζει λύση στη βάση της διζω-
νικής δικοινοτικής ομοσπονδίας,
παρακάθισε σε δείπνο μαζί με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη και τον τότε
Τ/κ ηγέτη Ντερβίς Έρογλου και
εξέφρασε την πρόθεση των ΗΠΑ
να βοηθήσουν στην εξέλιξη των
διαπραγματεύσεων και στην επι-
στροφή της Αμμοχώστου. Θεωρεί-
ται πως ο ίδιος ο Μπάιντεν ενθάρ-
ρυνε την μετεξέλιξη της Κύπρου
σε «γέφυρα» μεταξύ του Ισραήλ
και της Αιγύπτου επικεντρωμένος
στην ενεργειακή διάσταση.

Όλα αυτά τα χρόνια ο κ. Μπάιντεν
διατήρησε στενή συνεργασία με
ένα διπλωμάτη και φιλόδοξο πολι-
τικό, τον Άντονι Μπλίνκεν, ο οποίος
αναμένεται να αναλάβει το αξίωμα
του υπουργού Εξωτερικών των ΗΠΑ
στη νέα κυβέρνηση Μπάιντεν. Πρό-
κειται για ουγγρικής καταγωγής
πολιτικό, με επιστημονική και δι-
πλωματική γνώση σε σημαντικά
πεδία της αμερικανικής εξωτερικής
πολιτικής, όπως λ.χ. οι διμερείς σχέ-
σεις ΗΠΑ-Ευρώπης, που είναι κομ-
μάτι των Δημοκρατικών ηγεσιών
των ΗΠΑ από την περίοδο της Προ-
εδρίας του Μπιλ Κλίντον. Το αστέρι
του κ. Μπλίνκεν στον Λευκό Οίκο
λάμπει από τα τέλη της δεκαετίας
του 2000, όταν άρχισε να αναλαμ-
βάνει σημαντικά καθήκοντα στο
αμερικανικό διπλωματικό σώμα. Ο
πρώην υφυπουργός Εξωτερικών
των ΗΠΑ παρουσιάζει ιδιαίτερο εν-
διαφέρον για την Αν. Μεσόγειο,
διατηρεί στενές σχέσεις με το Ισ-
ραήλ και το προηγούμενο διάστημα
δεν έκρυψε δημοσίως την απογοή-
τευσή του για τις νέες επιλογές της
Άγκυρας στην ευρύτερη περιοχή.
Την προηγούμενη εβδομάδα ο κ.
Μπλίνκεν χαρακτήρισε την Τουρκία
ως «υποτιθέμενο σύμμαχο» των
ΗΠΑ. Στη Λευκωσία θεωρούν πως
ο κ. Μπλίνκεν ξέρει σε βάθος τα
ζητήματα που αφορούν την Κύπρο
και την Ελλάδα. Δεν θεωρείται φι-
λότουρκος, ωστόσο παρά τις τελευ-
ταίες δηλώσεις, η Άγκυρα δεν φαί-
νεται να έχει πρόβλημα με τον διο-
ρισμό του. 

Στη νέα κυβέρνηση Μπάιντεν ο
κ. Μπλίνκεν θα συνεργαστεί στενά
με δύο προσωπικότητες, των οποίων
το αστέρι στις ένοπλες δυνάμεις
και στο διπλωματικό σώμα των ΗΠΑ
έλαμψε τις δεκαετίες του 2000 και
του 2010 στη Μέση Ανατολή και
στην Ανατολική Μεσόγειο. Ο υπο-
ψήφιος υπουργός Άμυνας των ΗΠΑ,
ο Λόιντ Όστιν είναι εν αποστρατεία
στρατηγός των ΗΠΑ, ο οποίος ανέ-
λαβε ηγετικό στρατιωτικό ρόλο σε
Αφγανιστάν και Ιράκ κατά τις προ-
ηγούμενες δεκαετίες. Το δε, 2013
ανέλαβε τη διοίκηση του «CENT-
COM», μιας στρατιωτικής δομής

που έχει υπό την αρμοδιότητά της
τηΒόρεια Αφρική, τηΜέση Ανατολή
και τη Νοτιοδυτική Ασία. Την πε-
ρίοδο που ο στρατηγός Όστιν πρω-
ταγωνιστούσε στα στρατιωτικά σχέ-
δια των ΗΠΑ για την Αν. Μεσόγειο,
ο Μπρετ Μακ Γκουρκ διηύθυνε την
προσπάθεια της Ουάσιγκτον στη
Συρία και στο Ιράκ για την αναχαί-
τιση της απειλής του Ισλαμικού
Κράτους. Για τις ανάγκες αυτού του
επιχειρήματος ο Αμερικανός διπλω-
μάτης επιστράτευσε τις στρατιω-
τικές δυνάμεις του κουρδικού αυ-
τονομιστικού κινήματος, μια επιλογή
που τον έφερε σε μετωπική ρήξη
με την Άγκυρα. Σήμερα, ο κ. Γκουρκ
ετοιμάζεται να αναλάβει τη θέση
του εκπροσώπου των ΗΠΑ για τη
Μέση Ανατολή και τη Βόρεια Αφρι-
κή. Παρότι δεν έχει εκφραστεί ποτέ
για το κυπριακό, διπλωματικοί κύ-
κλοι βλέπουν θετικά τον διορισμό
του. Τόσο για τον Όστιν όσο και
για τον Μακ Γκουρκ, η Άγκυρα ανη-
συχεί για τον ρόλο που διαδραμά-
τισαν οι δύο στη Συρία κυρίως σε
σχέση με την οργάνωση και υπο-
στήριξη των «Συριακών Δυνάμεων»
που αποτελείτο ουσιαστικά από τις
κουρδικές δυνάμεις. 

Υπογραμμίζεται ότι στη νέα κυ-
βέρνηση Μπάιντεν θα συμμετά-
σχουν και άλλα ονόματα-κλειδιά
για την Αν. Μεσόγειο. Ο Τζέικ Σά-
λιβαν είναι ο νέος σύμβουλος Εθνι-
κής Ασφάλειας του Αμερικανού προ-
έδρου. Πρόκειται για έναν πολιτικό
και διπλωμάτη που έχει μεγάλη πεί-
ρα σε ζητήματα της αμερικανικής
εξωτερικής πολιτικής και πριν από
σύντομο χρονικό διάστημα εξαπέ-
λυσε μετωπική επίθεση κατά της
Άγκυρας με τοποθέτηση που δη-
μοσιεύτηκε στο «Politico». Σύμβου-
λος Εθνικής Ασφάλειας της πρώτης
Γυναίκας Αντιπροέδρου των ΗΠΑ
θα είναι η Νάνσυ Μακλτάουνι, με
μακρά πείρα στις διπλωματικές αν-
τιπροσωπείες των ΗΠΑ σε Μπακού,
Άγκυρα και Σόφια. Την ηγεσία της
CIA αναλαμβάνει ο Γουίλιαμ Μπερνς,
ένας καριερίστας διπλωμάτης, το
όνομα και το έργο του οποίου γνω-
ρίζουν πολύ καλά η Αθήνα, η Άγκυρα
και τα Ιεροσόλυμα.

Αναλαμβάνουν παλαιοί 
συνεργάτες του Μπάιντεν

Η επιστροφή Νούλαντ
Η είδηση που κυκλοφόρησε στο «Politico» περί αξιοποίησης των δύο
βετεράνων της διπλωματίας Βικτόρια Νούλαντ και Γουέντι Σέρμαν,
προκάλεσε συζητήσεις στους διπλωματικούς διαδρόμους. Η Νούλαντ,
η οποία έχει υπηρετήσει ως εκπρόσωπος των ΗΠΑ στην Ευρώπη, πρέ-
σβειρα στο ΝΑΤΟ και εκπρόσωπος Τύπου του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, ανα-
μένεται να αναλάβει υφυπουργός, αρμόδια για πολιτικές υποθέσεις.
Η ίδια είχε έντονη εμπλοκή στο Κυπριακό επί διακυβέρνησης Ομπάμα,
ωστόσο υπάρχουν κύκλοι που ανησυχούν για τη στάση που θα κρατή-
σει αυτή τη φορά. Σε αντίθεση με τις ανησυχίες της Λευκωσίας, η Άγ-
κυρα βλέπει θετικά τον διορισμό Νούλαντ και τον ρόλο που θα διαδρα-
ματίσει. Η Σέρμαν από την άλλη, ήταν μεταξύ των βασικών διαπραγμα-
τευτών της πυρηνικής συμφωνίας του 2015 με το Ιράν, από την οποία
αποχώρησε ο Ντόναλντ Τραμπ. Ο Μπάιντεν φαίνεται έτοιμος να την
διορίσει αναπληρώτρια υπουργό Εξωτερικών, σύμφωνα με το Politico.

�������

Στην Aγκυρα επικρατεί
κλίμα προβληματισμού
ως προς την αλλαγή 
σκυτάλης στην πολιτική
ηγεσία των ΗΠΑ, ένας
μάλλον δικαιολογημένος
προβληματισμός, 
καθώς σε πολλά μέτωπα
Τουρκία και ΗΠΑ 
το τελευταίο διάστημα
έχουν έρθει σε ρήξη.

Στη νέα κυβέρνηση Μπάιντεν θα συμμετάσχουν και άλλα ονόματα-κλειδιά για την Αν. Μεσόγειο, όπως ο Άντονι Μπλίνκερ, ο Τζέικ Σάλιβαν, o Μπρετ Μακ
Γκουρκ, ο Λόιντ Όστιν, όλοι τους σε θέσεις κλειδιά κατά το προηγούμενο διάστημα.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Με την ψήφιση του προϋπολογισμού
την περασμένη Πέμπτη, τα βλέμ-
ματα πλέον στρέφονται στην καυτή
πατάτα που ονομάζεται «Λίστα Γιωρ-
κάτζη». Ο πρόεδρος της Βουλής
Αδάμος Αδάμου, στη συνέντευξή
του στην «Κ», σημειώνει πως έστω
και αν η λίστα είναι πρόχειρη, με
σοβαρά λάθη, αλλά αν ενάμιση χρό-
νο μετά που παίρνουμε και φέρνου-
με τη λίστα δεν τη δημοσιοποιήσου-
με θα φανεί πως κάτι κρύβουμε.
Όπως εξηγεί και το ΑΚΕΛ, παρά τις
επικρίσεις για τη λίστα, συναίνεσε
στο να δημοσιοποιηθεί, συνεπώς
αναμένεται το πράσινο φως την
προσεχή Πέμπτη για ανάρτησή της
στην ιστοσελίδα της Βουλής, έστω
κι αν νομικοί εκφράζουν ανησυχίες
για το τι θα ακολουθήσει της δη-
μοσιοποίησης. Ο Αδάμος Αδάμου
παραδέχεται πως αν ο προϋπολο-
γισμός παιζόταν στην ψήφο θα ψή-
φιζε ο ίδιος υπέρ, διαχωρίζοντας τη
θέση από το κόμμα του. Σε ό,τι αφο-
ρά πώς η Βουλή θα βοηθήσει στην
πάταξη της διαφθοράς, σημειώνει,
μεταξύ άλλων, πως ο έλεγχος του
πόθεν έσχες των βουλευτών θα πρέ-
πει να γίνεται από ανεξάρτητο ελεγ-
κτικό οίκο. 

–Πρώτη φορά στα χρονικά κα-
ταψηφίστηκε προϋπολογισμός,
όπως έγινε τον προηγούμενο
Δεκέμβρη. Για πολλούς ήταν
μομφή προς την κυβέρνηση. Για
σας τι ακριβώς ήταν; 

–Αυτό εξαρτάται από τον λόγο
που δεν ψηφίστηκετην πρώτη φορά
ο προϋπολογισμός. Ήταν η αξίωση
συγκεκριμένου κόμματος, του ΔΗ-
ΚΟ, να ζητήσει από τον πρόεδρο
να δώσει τους φακέλους στην ελεγ-
κτική υπηρεσία ούτως ώστε να ψη-
φίσει τον προϋπολογισμό.
–Αδικείτε το ΔΗΚΟ; 

–Εγώ δεν αδικώ κανέναν. Δεν
είμαι πρόεδρος της Βουλής για να
κάνω κριτική στα κόμματα για το
τι αποφασίζουν. Το κάθε κόμμα κρί-
νει και αποφασίζει το ίδιο.
–Είστε όμως πολιτικό πρόσωπο
δικαιούστε να έχετε άποψη επί
του συγκεκριμένου. 

–Είμαι πολιτικό πρόσωπο, αλλά
είχα δηλώσει από την ανάδειξή μου
στην Προεδρία της Βουλής ότι θα
ήμουν ανεξάρτητος πρόεδρος και
θα λειτουργώ με αυτόν τον τρόπο.
Είναι λοιπόν δυνατόν να κάνω κρι-
τική στις θέσεις των κομμάτων; 
–Είστε δεύτερος τη τάξει. Θα
μπορούσατε για παράδειγμα να
πιέσετε τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας να δώσει τους φακέλους
για να πάει «πάσα κακό» η κα-
τάσταση;

–Δεν είναι στις αρμοδιότητές
μου, ούτε στις προθέσεις μου να
ζητώ πράγματα στον Πρόεδρο που
ζητούν συγκεκριμένα κόμματα. Δη-
λαδή, κάθε κόμμα, το οποίο ζητάει
κάτι, πρέπει ο πρόεδρος της Βουλής
να παίρνει τον αρμόδιο υπουργό ή
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να
τον παρακαλεί; Έχουν τα κόμματα
τις απόψεις τους, έχει και η κυβέρ-
νηση τη δική της άποψη χωρίς να
εξετάζω ποια είναι σωστή και ποια

λανθασμένη. Άρα, ο ρόλος του προ-
έδρου της Βουλής δεν είναι αυτός
του διαιτητή για να βρίσκονται κοι-
νές λύσεις αλλά πολύ πιο σημαντικός
από το πολιτικό αλισβερίσι. Τα κόμ-
ματα –θέλω να πιστεύω– είναι υπεύ-
θυνοι οργανισμοί, με υπεύθυνους
ανθρώπους, οι οποίοι εκφράζουν
τις θέσεις και απόψεις τους και προ-
σπαθούν να περάσουν πράγματα
αναζητώντας συμμαχίες. 
–Προέρχεστε από ένα κόμμα
που δεν ψήφισε τον προϋπολο-
γισμό...

–Το ΑΚΕΛ έχει δικές του ιδεολο-
γικοπολιτικές θέσεις και βάσει αυτών
των θέσεων και της φιλοσοφίας του
τάσσεται διαχρονικά εναντίον των
προϋπολογισμών της υφιστάμενης
κυβέρνησης. Και, όπως βλέπετε, η
κριτική της μη ψήφισης του προ-
ϋπολογισμού δεν πάει στο ΑΚΕΛ,
γιατί ο καθένας αντιλαμβάνεται πως
ο προϋπολογισμός είναι ενάντια
στη φιλοσοφία του κόμματος και
γι’ αυτό το λόγο δεν πρόκειται να
ψηφίσει τους προϋπολογισμούς. 

Θα ψήφιζα υπέρ
–Είχατε πει πως αν κριθεί στη
μία ψήφο ο προϋπολογισμός θα
ψηφίσετε υπέρ του. Για ποιο λό-
γο; 

–Γιατί δεν ήθελα να οδηγηθεί το
κράτος σε αχαρτογράφητα νερά και
να καθησυχάσω τον κόσμοπου ανα-

μένει την ψήφιση προϋπολογισμού
προκειμένου να πάρει το επιδόματά
του, να συνεχίσουν αναπτυξιακά
έργα που έχουν σταματήσει, επειδή
δεν έχουμε προϋπολογισμό και επί-
σης να αποτρέψω τον ορατό κίνδυνο
να μας υποβαθμίσουν πάλι οι διε-
θνείς αγορές στην κατηγορία των
σκουπιδιών.
–Το είχατε συζητήσει με το
ΑΚΕΛ; 

–Όχι. Από την ημέρα που εκλέ-
γηκα στην προεδρία της βουλής το
ΑΚΕΛ δεν έκανε καμία απολύτως
παρέμβαση σε αυτά που εκφράζω
και λέω. 
–Προέρχεστε όμως από το
ΑΚΕΛ…

–Είμαι των Νέων Δυνάμεων, δεν
είμαι κομματικό στέλεχος.
–Προέρχεστε,όμως, από την κοι-
νοβουλευτική ομάδα και αυτό
κάνει τους καχύποπτους να κα-
τηγορούν το ΑΚΕΛ ότι παίζει δι-
πλό παιχνίδι, όταν εσείς προτί-
θεστε να βγάλετε την κυβέρνηση
από τη δύσκολη θέση. 

–Το ΑΚΕΛ δεν συμπεριφέρθηκε
ποτέ συμφεροντολογικά ή έδειξε
οπισθογύρισμα στις θέσεις του. Δεν
είναι το ΑΚΕΛ που πρέπει να κατη-
γορεί κάποιος. 
–Πώς θα παταχθεί λοιπόν η δια-
πλοκή και η διαφθορά από πλευ-
ράς της Βουλής;

–Εγώ δεν είπα ότι δεν έχει δίκαιο

το ΔΗΚΟ που θέτει το θέμα. Ίσως
όμως να μην είναι σωστό να θέτεις
τέτοια προϋπόθεση για να καταψη-
φίσεις κάτι με το οποίο συμφωνείς.
–Εσείς θεωρείτε πως πρέπει να
δοθούν οι φάκελοι στον γενικό
ελεγκτή; 

–Βεβαίως και συμφωνώ. Όλα στο
φως. Η κυβέρνηση έχει την υπο-
χρέωση να δώσει τους φακέλους
στον γενικό ελεγκτή. 
–Με ποιο τρόπο εσείς από το
πηδάλιο της Προεδρίας της Βου-
λής σκοπεύετε να βοηθήσετε
στην πάταξη της διαφθοράς και
διαπλοκής;

–Η Βουλή θα πρέπει να καθαρίσει
τα του οίκου της. Ακούγονται διά-
φορα κατά καιρούς που εμπλέκουν
βουλευτές με μη εξυπηρετούμενα
δάνεια και διαπλοκή. Στο σύντομο
χρονικό διάστημα που θα είμαι πρό-
εδρος της Βουλής θέλω να αποκα-
ταστήσω στο ελάχιστο την κακή
γνώμη και φήμη που έχει ο πολίτης
για το κοινοβούλιο. 
–Με ποιο τρόπο; 

–Έχουμε σημαντικά νομοσχέδια
που πρέπει να περάσουν. Είναι η
ίδρυση της Ανεξάρτητης Αρχής
κατά της διαφθοράς, το οποίο έχει
αρκετά κενά ακόμα και ερωτηματικά
στη νομοθεσία. Είναι ένα πολύ ση-
μαντικό βήμα η έγκριση του εν λόγω
νομοσχεδίου. Υπάρχει παράλληλα
η ανάγκη να ξεκαθαρίσει ο ορισμός

του «λόμπι» στην Κύπρο και σίγουρα
ο έλεγχος των βουλευτών. 

Το πόθεν έσχες
–Όταν λέτε έλεγχος, μιλάτε για
ένα πιο λεπτομερές πόθεν έσχες; 

–Βεβαίως. Το έχουμε ήδη κου-
βεντιάσει στην ad hoc Επιτροπή
για τα δάνεια των πολιτικά εκτε-
θειμένων προσώπων. Προσωπικά
ανέφερα πως δεν δέχομαι να αξιο-
λογεί το πόθεν έσχες Επιτροπή της
Βουλής, αλλά θα πρέπει να ανατεθεί
σε ανεξάρτητο ελεγκτικό οίκο. Η
Επιτροπή, λοιπόν, θα πρέπει να φω-
νάξει έναν ελεγκτικό οίκο, να τους
δώσει τα στοιχεία και να είναι μία
δημόσια διαφανής διαδικασία. Σε
αυτό συμφωνούν όλα τα μέλη της
Επιτροπής. 
–Όλα αυτά θα γίνουν πριν από
τη λήξη αυτής της κοινοβουλευ-
τικής θητείας;

–Τρέχουμε να το προλάβουμε,
γιατί πρόθεσή μου είναι να κατα-
φέρουμε να ολοκληρωθεί πριν από
την λήξη αυτής της θητείας. Όπως
αντιλαμβάνεστε, ο χρόνος είναι λί-
γος, καθώς τον Απρίλιο κλείνει η
Βουλή. Ας ελπίσουμε ότι κάποια
από αυτά θα ολοκληρωθούν, θα
μπουν σε ψήφιση ή θα γίνει τέτοια
δουλειά που να είναι σχεδόν έτοιμα
και να μπορούν να ψηφιστούν στην
πρώτη ολομέλεια της επόμενης Βου-
λής. Είναι πολύ σημαντικά νομο-

σχέδια και θα αποκαταστήσουν λίγο
την τρωθείσα αξιοπιστία του πολι-
τικού συστήματος. 
–Σε αυτό το πλαίσιο, τι να ανα-
μένουμε με την περιβόητη λίστα
Γιωρκάτζη; 

–Το ΑΚΕΛ είχε ζητήσει αρχικά
να πάει πίσω η λίστα προς επικαι-
ροποίηση, γιατί έχει λάθη και πα-
ραλείψεις. Αυτό όμως ενδεχομένως
να στείλει το μήνυμα προς τα έξω
ότι κοροϊδεύουμε τον κόσμο. Δεν
σημαίνει πως ό,τι γράφει η λίστα
είναι ορθό.
–Υπάρχουν σκοπιμότητες από
πλευράς Χρυστάλλας Γιωρκάτζη
σε αυτή τη λίστα; 

–Είναι πρόχειρη η λίστα, έχει λά-
θη αλλά αν ενάμιση χρόνο μετά που
παίρνουμε και φέρνουμε τη λίστα
δεν τη δημοσιοποιήσουμε θα φανεί
πως κάτι κρύβουμε. 
–Νομικά όμως καλύπτεστε; 

–Έχω πάρει γνωμοδότηση από
τρεις νομικούς. Ο ένας νομικός λέει
να τη δημοσιοποιήσουμε μέσα στη
Βουλή, ο άλλος θεωρεί ορθότερο
να μην τη δημοσιοποιήσω. 
–Άρα τι θα κάνετε τελικά; 

–Η πρόθεσή μου είναι να τη δη-
μοσιοποιήσω να φύγει από τη Βουλή. 
–Αν κινηθούν πρόσωπα νομικά
εναντίον σας;

–Θα κινηθούν κατ’ ακρίβεια εναν-
τίον της Βουλής. 
–Ποια διαδικασία θα ακολουθη-
θεί; 

–Στην ad hoc Επιτροπή της πε-
ρασμένης Τετάρτης ξαναζήτησα
την έγκριση για τη δημοσιοποίηση
της λίστας Γιωρκάτζη και συμφώ-
νησαν όλοι. Το ΑΚΕΛ συμφώνησε
να δημοσιοποιηθεί αλλά άσκησε
κριτική για τη λίστα, χαρακτηρί-
ζοντάς την πρόχειρη. Η προηγού-
μενη απόφαση κρίθηκε παράτυπη,
συνεπώς θα πρέπει να ληφθεί νέα
απόφαση για τη δημοσιοποίηση ή
όχι της λίστας στην Ολομέλεια της
επόμενης Πέμπτης. Μόλις μου δώ-
σουν έγκριση, θα την αναρτήσω.
Αν το κάνω από μόνος μου θα έχω
νομική και ποινική ευθύνη, οπότε
όλες οι αγωγές θα είναι νομικά πάνω
μου. Όταν είναι απόφαση της Βου-
λής είναι εναντίον της Βουλής και
κατ’ επέκταση εναντίον της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. 
–Κάποιοι θα πουν ότι αυτό είναι
ένας άκρατος λαϊκισμός, δεδο-
μένου ότι είναι πρόχειρη όπως
λέτε…

–Έχει επικρατήσει τόσος θόρυ-
βος όλο αυτό το διάστημα που αν
δεν γίνει η δημοσιοποίησή της και
καταχωνιαστεί, η άποψη του κόσμου
θα είναι ότι τους κοροϊδεύουμε. Οι
βουλευτές που είναι στη λίστα έχουν
βγει όλοι και έχουν δώσει διευκρι-
νίσεις.
–Υπάρχουν άλλα πολιτικά πρό-
σωπα;

–Βεβαίως. Υπάρχουν εκτός των
βουλευτών, κοινοτάρχες, μέλη συμ-
βουλίων, δήμαρχοι και εταιρείες.

Διαβάστε στην ηλεκτρονική
Καθημερινή τη Δευτέρα, τι

λέει ο Αδάμος Αδάμου για το παρα-
σκήνιο του 2016, όταν τέθηκε το
όνομά του για την Προεδρία της
Βουλής και τα επόμενα πολιτικά
του σχέδια.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Μονόδρομος η δημοσιοποίηση
της Λίστας Γιωρκάτζη

Είναι πρόχειρη, έχει λάθη, αλλά πρέπει πλέον να φύγει από πάνω από τη Bουλή τονίζει ο Αδάμος Αδάμου

Από την ημέρα που εκλέ-
γηκα στην προεδρία της
Βουλής το ΑΚΕΛ δεν
έκανε καμία απολύτως
παρέμβαση σε αυτά που
εκφράζω και λέω.

Η Βουλή θα πρέπει να
καθαρίσει τα του οίκου
της. Ακούγονται διάφορα
κατά καιρούς που εμπλέ-
κουν βουλευτές.

Έχει επικρατήσει τόσος
θόρυβος όλο αυτό το διά-
στημα που αν δεν γίνει η
δημοσιοποίησή της και
καταχωνιαστεί, η άποψη
του κόσμου θα είναι ότι
τους κοροϊδεύουμε.

«Μόλις μου δώσουν έγκριση για δημοσιοποίηση της Λίστας Γιωρκάτζη θα την αναρτήσω», λέει ο πρόεδρος της Βουλής
στη συνέντευξή του στην «Κ», σημειώνοντας ότι αν το κάνει από μόνος του θα έχει νομική και ποινική ευθύνη, οπότε
όλες οι αγωγές θα είναι νομικά πάνω του. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΡΙΣΤΟΥ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗ*

Πράγματα και θαύματα από τη «Συμμορία»

Τ ο βιβλίο που εξέδωσε ο πρώην
στενός συνεργάτης του προ-
έδρου Αναστασιάδη με τον

χαρακτηριστικό τίτλο «Η Συμμορία»
αφήνει τον αναγνώστη του άφωνο
για το μέγεθος της διαπλοκής, της
διαφθοράς και της ανικανότητας
αυτών που μας κυβερνούν. Σε οποι-
οδήποτε άλλο μέρος του κόσμου
τα όσα καταγράφει ένας στενός
συνεργάτης του πρώτου πολίτη
του κράτους θα προκαλούσαν τρο-
μερή αίσθηση. 

Δυστυχώς, στην Κύπρο με μια
ομερτά σιωπής, γίνεται προσπάθεια
οι εκπληκτικές αποκαλύψεις να
παρασιωπηθούν. Κατ’ αρχάς σε
ό,τι αφορά την αξιοπιστία του συγ-
γραφέα μπορεί να συμβαίνουν δύο
πράγματα: 

1) Ο συγγραφέας ψεύδεται προ-
κλητικά και είναι τσαρλατάνος,
οπότε σημαίνει ότι στο Προεδρικό
βρίσκονται και κινούν τα νήματα
της διοίκησης του κράτους, άν-
θρωποι με τέτοια χαρακτηριστικά.
Επικίνδυνο. 

2) Τα πλείστα τουλάχιστον από
τα όσα καταγράφονται είναι αληθή,
οπότε όντως μας κυβερνά μια κα-
ταστροφική συμμορία, με κινητήριο
μοχλό τη διαπλοκή και τη διαφθορά. 

Πρέπει, ωστόσο, να σημειώσου-
με ότι τα περισσότερα από όσα κα-
ταγράφονται ως γεγονότα τεκμη-
ριώνονται είτε από πρακτικά συ-
νεδριάσεων ή με άλλα στοιχεία.
Υπάρχουν και οι προσωπικές μαρ-
τυρίες του συγγραφέα ή εξ ακοής
μαρτυρίες για τις οποίες ο καθένας
μπορεί να έχει τις επιφυλάξεις του.
Όμως για διάφορα συμβάντα υπάρ-
χει μια ευρύτερη ατμόσφαιρα στους
πολιτικούς κύκλους και στην κοι-
νωνία που τείνει να επιβεβαιώσει
ή να διαψεύσει ισχυρισμούς. 

Αυτό που εννοώ δηλαδή είναι
το εξής: Εάν κάποιος ισχυριστεί
ότι για παράδειγμα βλέπει τον Άν-
τρο Κυπριανού να πίνει από το
πρωί ουίσκι και το μεσημέρι να
είναι σε κατάσταση εκτός ορίων
και μετά να «στηλώνει» την μπου-
κάλα και να πέφτει για αρκετές

ώρες σε λήθαργο, νομίζω ότι κα-
νένας πολίτης δεν πρόκειται να πι-
στέψει. Ο ίδιος ισχυρισμός γίνεται
πιστευτός για τον Νίκο Αναστα-
σιάδη για λόγους που όλοι γνωρί-
ζουμε. 

Από το βιβλίο απορρέουν κάποια
καθοριστικά συμπεράσματα: Την
Κύπρο επί διακυβέρνησης Ανα-
στασιάδη – Συναγερμού κυβερνούν
ουσιαστικά μεγάλα οικονομικά
συμφέροντα, διαπλοκές εκατομ-
μυρίων, ιδιοτελή και ευτελή κίνη-
τρα. Πίσω δηλαδή από πολιτικές
αποφάσεις ή φαινόμενα τα οποία
οι πολίτες παρακολουθούν, κρύ-
βονται παρασκηνιακές συγκρούσεις
με άξονα το οικονομικό κέρδος.
Μεγάλοι οικονομικοί παράγοντες
με μεγάλο πλούτο καθορίζουν πο-
λιτικές αποφάσεις που αφορούν
τις ζωές όλων μας, με μόνο κριτήριο
την εξυπηρέτηση των συμφερόν-
των τους. 

Τα παραδείγματα πολλά: Πίσω
από τις κατά καιρούς συγκρούσεις
Αναστασιάδη – Αβέρωφ βρίσκονται

ομάδες επιχειρηματιών. Πίσω από
τους χειρισμούς που έγιναν για το
«κούρεμα» καταθέσεων διαδραμα-
τίστηκαν απίστευτες δοσοληψίες
εκατομμυρίων και άλλα πολλά. Το
τι παρουσιάζεται στους πολίτες
από τους κυβερνώντες είναι πολλές
φορές μια στυγνή προπαγάνδα.
Για παράδειγμα: η συναγερμική
προπαγάνδα ότι το πρώτο όχι της
Βουλής στο «κούρεμα» έφερε τα
χειρότερα για τον τόπο καταρρί-
πτεται, αφού τεκμηριώνεται ότι ο
ίδιος ο κύριος Αναστασιάδης ζή-
τησε από τη Βουλή να το καταψη-
φίσει. 

Ενώ έπεισαν τη μεγάλη πλει-
οψηφία των πολιτών ότι ο Δημή-
τρης Χριστόφιας χειρίστηκε λαν-
θασμένα την κατάσταση τρέχοντας
πίσω από τους Ρώσους για δάνειο,
αποδεικνύεται ότι αυτός που έτρεχε
πίσω από τους Ρώσους, με ένα γε-
λοίο μάλιστα τρόπο μέσω του υπό-
δικου Εφραίμ του Αγίου Όρους,
ήταν ο Νίκος Αναστασιάδης. Ενώ
διατείνονται ότι έσωσαν τις τρά-

πεζες, αποδεικνύεται ότι μετέτρε-
ψαν τις τράπεζες σε αρένα συγ-
κρούσεων για το ποιος θα ελέγξει
τα δισεκατομμύρια των τραπεζών
μέσω των Δ.Σ., μεταξύ Προεδρικού
και Συναγερμού. Την ίδια στιγμή
οι τράπεζες εκμεταλλεύονται τους
πολίτες, οι περιουσίες εκποιούνται,
δουλειές χάνονται και κόσμος δεν
έχει να φάει. Ο πρόεδρος δεν έχει
τη διαύγεια να αντιμετωπίσει κρί-
σιμες καταστάσεις, τουλάχιστον
κάποιες ώρες την ημέρα. Βρισκό-
μαστε στο μέσο μιας τέλειας κα-
ταιγίδας με το Κυπριακό να οδεύει
στα δύο κράτη, τη διαχείριση της
πανδημίας να έχει αποτύχει, είμα-
στε στο μέσο μιας οικονομικής κρί-
σης και τεράστιων κοινωνικών επι-
πτώσεων. Αυτό που μας λέει η «Συμ-
μορία» είναι ότι όλα δεν είναι τυ-
χαία. Ούτε μπορούν να αντιμετω-
πιστούν από τους σημερινούς κυ-
βερνώντες.

* Ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης είναι επαρχια-
κός γραμματέας Λευκωσίας – Κερύνειας.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν την περασμένη εβδομάδα τα
στελέχη του Συναγερμού παρακο-
λουθούσαν από το κινητό τους δύο
πρωτοκλασάτα στελέχη, τον Σω-
κράτη Χάσικο και τον Χάρη Γεωρ-
γιάδη, να συγκρούονται δημοσίως,
με γλώσσα που δεν θύμιζε την αρ-
μόζουσα αστική ευγένεια, αλλά πε-
ρισσότερο αργκό λιμανιού, πολλοί
ήταν εκείνοι που ταρακουνήθηκαν
και σημείωσαν ότι τα βάσανα του
κόμματος είναι πίσω. «Από αλλού
τα περιμένουμε από αλλού μας έρ-
χονται», έλεγαν στα πηγαδάκια
της Ολομέλειας βουλευτές, οι οποίοι
προέβλεπαν όπως έλεγαν ολισθή-
ματα από τους συνήθεις υπόπτους
της προεκλογικής, όπως ο Ευθύμιος
Δίπλαρος, ο Αντρέας Κυπριανού
και η Ελένη Σταύρου, όχι όμως από
τον αναπληρωτή πρόεδρο του κόμ-

ματος, πρώην υπουργό Οικονομι-
κών, και τον πρώην υπουργό Εσω-
τερικών του οποίου το όνομα ακου-
γόταν έντονα για καιρό ως πιθανό
για να διεκδικήσει την προεδρία
του κόμματος απέναντι από τον
Αβέρωφ Νεοφύτου. Το τι έπαθε ο
Χάρης υπήρξε το κύριο ερώτημα
της βδομάδας από στελέχη, οι οποί-
οι είδαν για τρίτη εβδομάδα τον
δεύτερο τη τάξει του κόμματος να
απασχολεί αρνητικά την επικαι-
ρότητα. Η κόντρα των δύο πολιτι-
κών ανδρών έχει παρασκήνιο,
ωστόσο, η όλη τουιτερομαχία απο-
τελεί το κερασάκι στην τούρτα. Το
κερασάκι, σε μία διακυβέρνηση
που έχει κουράσει το κυβερνών
κόμμα και πλέον δεν μπορεί να το
κρύβει.

Αρνητικός πρωταγωνιστής 
Η αλήθεια είναι πως ο Χάρης

Γεωργιάδης δεν απασχολεί και με
τα θετικότερα των σχολίων την
επικαιρότητα τελευταίως. Το άρθρο
του περί νέου ρεαλισμού στο Κυ-
πριακό, η συνέντευξη που ακολού-
θησε ότι η διχοτόμηση έχει συν-
τελεστεί εκ των πραγμάτων, οι πε-
ριουσίες χάθηκαν και οι πρόσφυγες
έφυγαν ήταν το θέμα των ημερών.
Δεν βρέθηκε ένα συναγερμικό στέ-
λεχος πλην του Κρις Τριανταφυλ-

λίδη να στηρίξει δημοσίως τη θέση
του για παράδειγμα, ενώ ούτε από
το Υπουργικό έτυχε της ανάλογης
θέρμης. Αφενός για τη χρονική
συγκυρία που επέλεξε να αφήσει
υπόνοιες περί νέων ιδεών αφετέρου
για τους λόγους για τους οποίους
προέβη στην κίνηση αυτή. Υπήρξαν
τα στελέχη που θεώρησαν πως ο
Χάρης Γεωργιάδης ήθελε ένα δυ-
νατό σπρώξιμο, καθώς οι δημο-
σκοπήσεις που περιφέρονται τε-
λευταίως στους διαδρόμους της
Πινδάρου τον δείχνουν τέταρτο.
Υπήρξαν και εκείνοι που είδαν πως
ο κ. Γεωργιάδης στοχεύει σε συγ-
κεκριμένο ακροατήριο. Ένα ακρο-
ατήριο της νεοφιλελεύθερης τάσης,
το οποίο δεν φαίνεται να είναι «κολ-
λημένο» στη διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία και είναι έτοιμο να
ακούσει εναλλακτικές, δεδομένου
ότι θα υπάρχει πλάνο για την οι-
κονομία. Υπήρξαν και εκείνοι που
θεώρησαν την κίνησή του ως μή-
νυμα πως στηρίζει την πολιτική
του Νίκου Αναστασιάδη και κατ’
επέκταση ότι γίνεται ο εκλεκτός
του για τη διαδοχή στο κόμμα. Και
οι δύο άλλωστε, όταν ήθελαν να
μιλήσουν για νέες ιδέες, επικαλέ-
στηκαν τον Γλαύκο Κληρίδη και
την περιβόητη ομιλία στην γκαλερί
Αργώ. Οι γνώστες του παρασκηνίου

λένε πως στο Προεδρικό είδαν με
ανακούφιση την συνέντευξη. Όλο
αυτό βεβαίως δεν συμμερίστηκε
με τίποτα ο πέμπτος όροφος της
Πινδάρου, με τον Αβέρωφ Νεοφύ-
του να τρέχει να μαζέψει την κα-
τάσταση και να διαχειριστεί την
κρίση. Και μέσω ανακοίνωσης που
έθετε τις βάσεις του κόμματος αλλά
και μέσω συνέντευξης στο κρατικό
κανάλι που ξεκαθάριζε πως ο Συ-
ναγερμός στηρίζει λύση στο πλαίσιο
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Μία συνέντευξη που καθη-
σύχασε το φιλελεύθερο ακροατήριο
και βάσει των κριτικών έδωσε πο-
λιτικούς πόντους στον συναγερμικό
πρόεδρο. 

Συμμαχία ανάγκης
Ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος

Χριστοδουλίδης, σε συνέντευξή
του την περασμένη εβδομάδα στην
«Κ», φρόντισε να στείλει το μήνυμα
πως η μόνη μορφή λύσης που επι-
διώκεται είναι η διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία πως οι πρό-
σφυγες δεν έφυγαν και οι περιου-
σίες δεν χάθηκαν. Συνέντευξη που
προκάλεσε έκπληξη σε πολλούς
που τον θεωρούσαν θιασώτη της
σκληρής γραμμής. Υπήρξαν και οι
καχύποπτοι που σημείωσαν πως
η εκδίκηση είναι ένα πιάτο που

σερβίρεται κρύο. Του το χρωστού-
σε, όπως έλεγαν, του Χάρη Γεωρ-
γιάδη, όταν ο τελευταίος τον φω-
τογράφιζε ως ατσαλάκωτο και διεκ-
δικούσε το υπουργείο του. 

Το ερώτημα είναι αν αυτή η επι-
μονή σε ΔΔΟ μπορεί να φέρει κοντά
τον Αβέρωφ Νεοφύτου και τον Νίκο
Χριστοδουλίδη. Οι σχέσεις τους
είναι γνωστές ως ψυχροπολεμικές,
ωστόσο φαίνεται να υπάρχει σχε-
τική συνεννόηση στο θέμα. Όχι
τόσο για τον Χάρη Γεωργιάδη, αλλά
για τον Νίκο Αναστασιάδη. Ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου προσπαθεί να εμ-
πλέξει άλλωστε παλιά στελέχη,
όπως ο Ιωάννης Κασουλίδης και ο
Παναγιώτης Δημητρίου σε αυτή

τη διαδικασία προσήλωσης στο
μοντέλο διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας. Και οι δύο άλλωστε
είναι μέλη της διαπραγματευτικής
ομάδας και υπάρχει η ελπίδα πως
θα απομακρύνουν το ενδεχόμενο
άλλων ιδεών, αν βεβαίως πέσουν
στο τραπέζι. 

Ο Παμπορίδης στο κάδρο 
Όμως όλες αυτές οι ιδέες και οι

αυθόρμητες δηλώσεις πρωτοκλα-
σάτων στελεχών προκαλούν από-
νερα, με κάποιους να επικαλούνται
πως αυτά έχει η πολυφωνία, άλλους
να χαρακτηρίζουν την κυβερνώσα
παράταξη διαλυμένη παρέλαση. Ο
πρώην υπουργός Υγείας Γιώργος
Παμπορίδης για παράδειγμα έχει
φροντίσει να δείξει τη δυσαρέσκειά
του δημοσίως για τα όσα συμβαί-
νουν επί διακυβέρνησης Αναστα-
σιάδη. Έντονη ήταν η αντίδρασή
του στα όσα είδαν το φως της δη-
μοσιότητας με τα χρυσά διαβατή-
ρια, αλλά και τώρα, με τις δηλώσεις
του Χάρη Γεωργιάδη, φρόντισε να
εκφράσει τη λύπη του για τα όσα
εξέφρασε ο αναπληρωτής πρόεδρος
του κόμματος. 

Η κίνησή του μετά από αυτό,
να ξεκινήσει poll στο twitter για
το κατά πόσο χρειάζεται ένα νέο
εναλλακτικό κίνημα, προκάλεσε

ανησυχία σε διάφορους συναγερ-
μικούς κύκλους, με κάποιους εξ
αυτών να τον ρωτούν πού το πάει.
Και λέμε ανησυχία, γιατί στην Πιν-
δάρου αντιλαμβάνονται πως ο
πρώην υπουργός Υγείας έχει ένα
σημαντικό έρεισμα στη Δεξιά. Το
όνομά του άλλωστε ακούγεται και
για την Προεδρία της Δημοκρατίας.
Και αυτό είναι το τελευταίο που
θέλει ο ΔΗΣΥ. Το σίγουρο είναι
πως επί του παρόντος ο κ. Παμπο-
ρίδης δεν ετοιμάζει κάτι, έστω κι
αν δοκιμάζει τα νερά και τις αντι-
δράσεις. 

Το γιατί συμβαίνουν όλα αυτά
βεβαίως είναι το μεγάλο ερώτημα.
«Η λύση του Κυπριακού ήταν ανέ-
καθεν ο κρίκος που μπορούσε να
συνδέσει τη συντηρητική Δεξιά,
τη φιλελεύθερη τάση και τους νε-
οφιλελεύθερους κάτω από μία στέ-
γη» αναφέρουν κομματικά στελέχη,
ξεκαθαρίζοντας πως όσα συμβαί-
νουν τελευταία είναι ο λόγος της
«κακοφωνίας» που επικρατεί. Όπως
σημειώνουν άλλοι κομματικοί κύ-
κλοι, η Νέα Υόρκη θα αποτελέσει
σημείο καμπής για το πώς πάει το
κόμμα. Αν ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας επιστρέψει με άδεια χέρια
από την άτυπη διάσκεψη εκτιμούν
πως αυτό θα προκαλέσει ακόμα
περισσότερα ρήγματα στο κόμμα. 

Παίζει σε ρε μινόρε ο ΔΗΣΥ - Προεδρικό
Η φθορά της διακυβέρνησης κτύπησε την πόρτα του Συναγερμού, με την εσωστρέφεια να βρίσκεται προ των πυλών
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Ο Γιώργος Παμπορίδης
δείχνει πλέον ανοικτά 
τη δυσαρέσκειά του 
με το πώς πολιτεύεται
Προεδρικό-Πινδάρου 
και οι ερωτήσεις του 
περί νέου κινήματος 
κινητοποίησαν παλαι-
ότερα στελέχη να δουν
πού το πάει.
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Ενώ διατείνονται ότι
έσωσαν τις τράπεζες,
αποδεικνύεται ότι 
μετέτρεψαν τις τράπεζες
σε αρένα συγκρούσεων
για το ποιος θα ελέγξει 
τα δισεκατομμύρια 
των τραπεζών μέσω 
των Δ.Σ., μεταξύ 
Προεδρικού και 
Συναγερμού. 

Η ρήξη Χάσικου –Χάρη, άνοιξε τη συζήτηση ότι ο Συναγερμός θυμίζει διαλυμένη παρέλαση και πως το κόμμα έχει κουραστεί από τις συνεχείς κυβερνητικές
προκλήσεις.
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Οταν ο ιός των νέων 
ιδεών στο Κυπριακό 
εισήλθε στην Πινδάρου,
ο Αβέρωφ Νεοφύτου 
επιχείρησε να κλείσει
τα στόματα αξιοποιώντας
στελέχη που επιμένουν
σε διζωνική δικοινοτική
ομοσπονδία.

Προσεχώς 
διαφάνεια

Είναι όμως το Κυπριακό το
μόνο πρόβλημα του Συνα-
γερμού; Η θερμόαιμη
απάντηση του Χάρη Γεωρ-
γιάδη στον Σωκράτη Χάσικο
είχε και δεύτερη ανάγνωση
από κάποιους. Δεν ήταν μό-
νο δηλαδή ότι ο πρώην
υπουργός Εσωτερικών τον
κάλεσε να ξεκαθαρίσει τη
θέση του στο Κυπριακό μέ-
σω twitter και του το «χρω-
στούσε». 
Όπως λέγεται, ο Χάρης Γε-
ωργιάδης έχει σχετικό άγ-
χος για το πόρισμα που
ετοιμάζεται. Και αυτό, γιατί
αν ένα δεύτερο πόρισμα
παρουσιάσει τον πρώην
υπουργό Οικονομικών να
έχει ευθύνες στην όλη κα-
τάσταση, αυτό θα δυσκολέ-
ψει και τον προεκλογικό
του και την πολιτική του πο-
ρεία. Το ζήτημα ωστόσο της
διαφθοράς είναι κάτι που
αγχώνει πολλά στελέχη τό-
σο μέλη του Υπουργικού
όσο και της Πινδάρου κα-
θώς οι προεκτάσεις που
λαμβάνουν, ενδέχεται να
οδηγήσει το κόμμα σε μία
πολύ δύσκολη εκλογική
μάχη. 
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Ευσεβοποθισμοί ή φιλόδοξο rebranding στους Πρασίνους; 
Η αλλαγή σκυτάλης και η σύνθεση του ψηφοδελτίου άνοιξαν συζήτηση κατά πόσο το Κίνημα Οικολόγων αλλάζει ρότα στο Κυπριακό

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Oταν το περασμένο καλοκαίρι, ο
επί χρόνια ηγέτης του Κινήματος
Οικολόγων Γιώργος Περδίκης πα-
ρέδιδε τη σκυτάλη της προεδρίας
του Κινήματος στον χαμηλών τόνων
βουλευτή Λευκωσίας Χαράλαμπο
Θεοπέμπτου, υπήρξε μία μερίδα πο-
λιτών και φίλων των Οικολόγων που
είδε αυτή την διαδοχή ως προμή-
νυμα πως το Κόμμα των Πρασίνων
ίσως να ετοιμάζεται για μεγάλες αλ-
λαγές, ίσως και να αλλάξει ρητορική
στο Κυπριακό. Να ακολουθούσε
ένα κλικ αριστερότερα δηλαδή και
στην περίπτωση του εθνικού ζητή-
ματος, να απαγκιστρωθεί από την
αντιομοσπονδιακή του ρητορική.
Τις όποιες σκέψεις αλλαγής στο Κυ-
πριακό, φρόντισε να διακόψει συ-
νοπτικά ο Γιώργος Περδίκης σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ξεκαθαρί-
ζοντας πως η αποχώρησή του από
την ηγεσία δεν σημαίνει αλλαγή
του κόμματος στο Κυπριακό, καθώς
συνεδριακές αποφάσεις το δε-
σμεύουν. Το δεσμεύουν ανεξαρτή-
τως του ποιος θα ηγηθεί του κόμ-
ματος, μέχρι και τις βουλευτικές
εκλογές. Θέση, που αποτελούσε και
μορφή προειδοποίησης στον διά-

δοχό του, Χαράλαμπο Θεοπέμπτου.
Η παρουσία της Αλεξάνδρας Ατ-

ταλίδου στην επαρχία Λευκωσίας
και της Θεανώς Καλαβανά στην
επαρχία Αμμοχώστου άνοιξαν τη
συζήτηση για το κατά πόσο το Κί-
νημα Οικολόγων ετοιμάζεται για
ένα rebranding. Rebranding τόσο
στο Κυπριακό όσο και στον λόγο
του για το περιβαλλοντικό ζήτημα.
Η Αλεξάνδρα Ατταλίδου, άλλωστε,
δεν είναι άγνωστη στον περιβαλ-
λοντικό χώρο. Είχε πρωταγωνιστικό
ρόλο στη δημιουργία του «Save
Akamas» και εξακολουθεί να έχει
στενή σχέση με μία μερίδα περι-
βαλλοντιστών που δεν εντάσσονται
στους Οικολόγους. Ήταν για χρόνια
εκπρόσωπος Τύπου του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου στην Κύπρο, με
έντονη εμπλοκή σε ζητήματα που
αφορούν την προάσπιση των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων όπως στην
κοινότητα των ΛΟΑΤΚΙ, την ισότητα
των δύο φύλων, το μεταναστευτικό,
αλλά κυρίως στο Κυπριακό. Υπήρξε
από τους ένθερμους οπαδούς της
λύσης στο πλαίσιο διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Στο ίδιο
πλαίσιο και η γνωστή ακαδημαϊκός
Θεανώ Καλαβανά. Η κα Καλαβανά,
ενεργό μέλος του Ομίλου Προβλη-

ματισμού για τον Εκσυγχρονισμό
της Κοινωνίας, της επίλυσης του
Κυπριακού στο πλαίσιο διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας, βρίσκε-
ται κοντά στην Αριστερά. Υπήρξε
άλλωστε και στο επιτελείο του
πρώην υποψηφίου για την Προεδρία
Σταύρου Μαλά. Μέχρι πρόσφατα,
το όνομά της ακουγόταν εντόνως

για το ψηφοδέλτιο του ΑΚΕΛ. Αρ-
χικά για την επαρχία Λευκωσίας
και στη συνέχεια στην επαρχία Αμ-
μοχώστου. Αξίζει να σημειωθεί πως
και η κα Ατταλίδου είχε προσεγγι-
στεί από το κόμμα της Αριστεράς
για να ενταχθεί στις Νέες Δυνάμεις
στην επαρχία Λευκωσίας. Το βίντεο

του Al Jazeera, το οποίο ενέπλεκε
και μέλος της κοινοβουλευτικής
ομάδας του ΑΚΕΛ, Χριστάκη Τζιο-
βάνη, έκλεισε την όποια συζήτηση
για συνεργασία. Και η Θεανώ Κα-
λαβανά και η Αλεξάνδρα Ατταλίδου,
είχαν έντονη εμπλοκή στις διαμαρ-
τυρίες για πάταξη της διαφθοράς
και στο πλαίσιο αυτό είχαν έρθει
κοντά στους Οικολόγους, με απο-
τέλεσμα να διεκδικούν σήμερα
εκλογή. 

Το αν θα τα καταφέρουν είναι
ένα ζήτημα ανοικτό. Το σίγουρο εί-
ναι πως όλο αυτό άνοιξε συζήτηση
πώς οι δύο κυρίες με θέσεις στο Κυ-
πριακό που πόρρω απέχουν από τις
μέχρι τώρα θέσεις που έχουν οι
Πράσινοι διεκδικούν κάτω από την
ομπρέλα του Κινήματος. Ο Χαρά-
λαμπος Θεοπέμπτου δεν έχει μέχρι
τώρα εκφραστεί για το κατά πόσο
είναι καιρός για αλλαγές. Στο πα-
ρασκήνιο, ωστόσο, πρόσωπα που
τον γνωρίζουν αναφέρουν πως είναι
προασπιστής της διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας, στηρίζει το
Πλαίσιο Γκουτιέρες και θέλει αλλαγές
στους Πρασίνους. Θέση που όπως
λέγεται υπήρξε το κοινό σημείο
επαφής της ηγεσίας με τις δύο υπο-
ψήφιες. Ήδη, πρόσωπα έχουν προ-

σεγγίσει τον Χαράλαμπο Θεοπέμ-
πτου μεταφέροντάς του την εκτί-
μηση πως οι θέσεις του Κινήματος
Οικολόγων στο Κυπριακό, χρειάζον-
ται εκσυγχρονισμό, καθώς έχουν
μείνει στην εποχή του 1975. Σε αυτό
το πλαίσιο φαίνεται να πιέζουν για
μία πιο ξεκάθαρη θέση υπέρ της δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας
και στήριξης του Πλαισίου Γκου-
τιέρες. Αν και το κόμμα έχει προ-
οδευτική θέση σε ό,τι αφορά το με-
ταναστευτικό –φάνηκε άλλωστε
από τη θέση της Έφης Ξάνθου κατά
τις δημαρχιακές στην Αγλαντζιά–
στην προάσπιση των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων, τίθεται ζήτημα εκ-
συγχρονισμού και στα περιβαλλον-
τικά ζητήματα. Όπως σημειώνουν
κύκλοι, ήδη μετά και τη στάση που
τήρησε το κόμμα υπέρ της διαφά-
νειας και της πάταξης της διαπλοκής,
μπορεί να προσελκύσει εκείνο το
προοδευτικό ακροατήριο, που θέλει
λύση, αλλά παράλληλα επιδιώκει
να δώσει την ψήφο του «σε ένα κα-
θαρό κόμμα».

Το κατά πόσο όλες αυτές οι πα-
ραινέσεις μπορούν να καταλήξουν
κάπου, είναι ακόμη νωρίς να κριθεί.
Ο Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, αν και
κερδίζει τις εντυπώσεις, λόγω του

μετριοπαθούς προφίλ του, ενίοτε
και της μελετημένης σιωπής του
σε ζητήματα, θα πρέπει να ξεκαθα-
ρίσει ποιοι είναι οι στόχοι του από
τη νέα εποχή στους Οικολόγους,
με τον ίδιο στο πηδάλιο. Αν δηλαδή
είναι πρόθυμος να σπάσει αβγά και
να αλλάξει τη ρητορική του κόμμα-
τος. Ερώτημα είναι αν αυτή τη ρη-
τορική μπορούν να υποστηρίξουν
και οι μέχρι τώρα ψηφοφόροι του
κόμματος. Ο Γιώργος Περδίκης, πάν-
τως, ο οποίος έχει ουσιαστικό ρόλο
στο κόμμα παρά την αποχώρησή
του από την Προεδρία, φρόντισε
να στείλει το μήνυμα σε όσους προ-
σβλέπουν σε δραματικές αλλαγές
πως οι προγραμματικές θέσεις του
κόμματος ισχύουν «κι όποιος θέλει
έρχεται μαζί μας». «Αν δεν σας αρέ-
σει ο Α ή Β υποψήφιος, μην τον ψη-
φίσετε. Συνεργασία γίνεται, όχι συγ-
χώνευση», ανέφερε σε ανάρτησή
του στο twitter, όταν κλήθηκε να
απαντήσει αν αλλάζουν οι θέσεις
του κόμματος στο Κυπριακό και
πώς οι κυρίες Αλεξάνδρα Ατταλίδου
και Θεανώ Καλαβανά, με έντονο
ρόλο υπέρ της διζωνικής, δικοινο-
τικής ομοσπονδίας, μπορούν να
βρίσκονται κάτω από την ομπρέλα
των Πρασίνων.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Στα βαθιά έχει εισέλθει το έργο της
Ερευνητικής Επιτροπής για τις κατ’
εξαίρεση πολιτογραφήσεις αλλοδα-
πών επενδυτών και επιχειρηματιών,
με την παράλληλη πορεία καταθέ-
σεων προσώπων αλλά και εξέτασης
φακέλων, της περιόδου 2007-2020.
Από το «Φιλοξενία» όπου διεξάγονται
οι καταθέσεις, μέχρι αρχές Φεβρουα-
ρίου θα περάσουν, μεταξύ άλλων,
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας αλλά
και ο αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος
Β΄, για τον οποίο η Επιτροπή θα με-
ταβεί στην Αρχιεπισκοπή λόγω των
προβλημάτων υγείας του. Η κατά-
θεση του Νίκου Αναστασιάδη στις
2 Φεβρουαρίου αποτελεί κομβικό
σημείο των εργασιών της Επιτροπής,
μιας και αμέσως μετά, οι τέσσερις
Επίτροποι θα δώσουν το στίγμα των
εργασιών τους, με την έκδοση του
ενδιάμεσου πορίσματος των ερευ-
νών. Ένα πόρισμα που θα αποτελεί,
ουσιαστικά, μια πρώτη ακτινογραφία
του πολύκροτου ζητήματος, σε όλα
τα επίπεδα. Σύμφωνα με πηγές κοντά
στην Ερευνητική Επιτροπή, στο εν-
διάμεσο πόρισμα θα συμπεριλαμ-
βάνονται τα ευρήματα από την εξέ-
ταση των φακέλων καθώς και τα
όσα έχουν προκύψει από τις κατα-
θέσεις που λαμβάνονται. Κυρίαρχα
στοιχεία του ενδιάμεσου πορίσματος
και με έντονο δημόσιο ενδιαφέρον
είναι τα συμπεράσματα των τεσσά-
ρων Επιτρόπων στην πολιτική υφή
του όλου ζητήματος. Όπως είμαστε

σε θέση να γνωρίζουμε, στο ενδιά-
μεσο πόρισμα θα γίνεται αναφορά
σε πολιτικές ευθύνες. Αυτό στο οποίο
δεν έχει κατασταλάξει η Ερευνητική
Επιτροπή είναι ο τρόπος με τον
οποίο θα γίνει. Αυτό το οποίο ση-
μειώνεται με νόημα είναι πως ήδη
από τις καταθέσεις πολιτικών προ-
σώπων, προκύπτει το στοιχείο των
πολιτικών ευθυνών. Μια σκέψη είναι
στο ενδιάμεσο πόρισμα να κατα-
γράφονται τα σχόλια των Επιτρόπων
και στο τελικό πόρισμα το κομμάτι
πολιτικών ευθυνών να είναι αναλυ-
τικό και εκτενέστερο. Το ενδιάμεσο
πόρισμα θεωρείται βέβαιο πως θα
καταγράφει και διοικητικές ευθύνες
που ενδεχομένως θα αφορούν κρα-
τικούς λειτουργούς και από τις οποίες
να προκύπτουν και πολιτικές ευθύ-
νες, των προσώπων που είχαν την
πολιτική εποπτεία του προγράμματος
των πολιτογραφήσεων. Στο κομμάτι
των διοικητικών ευθυνών προκύ-
πτουν ζητήματα πειθαρχικής φύσεως
μιας και από τις καταθέσεις έχουν
εντοπιστεί ελλείψεις στα Υπουργεία
Εσωτερικών και Οικονομικών. 

Το ενδιάμεσο
Η έκδοση του ενδιάμεσου πορί-

σματος θα γίνει μετά την κατάθεση
του προέδρου της Δημοκρατίας και
πριν από το τέλος Φεβρουαρίου. Σε
αυτό θα γίνεται μια πρώτη αξιολό-
γηση του έργου που έχει επιτελεστεί,
μέχρι τότε και θα συμπεριληφθεί
στο πόρισμα. Ένα ερώτημα το οποίο
υπάρχει είναι για τους λόγους που

οδήγησαν την Επιτροπή να ακο-
λουθήσει τη συγκεκριμένη τακτική.
Πρόσωπα με γνώση μας έλεγαν πως
εξ αρχής το έργο της Επιτροπής
προσέλαβε πολιτική χροιά, μια εξέ-
λιξη που όπως γίνεται αντιληπτό
ασκεί πιέσεις στην Ερευνητική Επι-
τροπή. Ως εκ τούτου, ο θόρυβος που
προκλήθηκε περί καθυστερήσεων
είναι ένας από τους λόγους που
ωθούν στην έκδοση του ενδιάμεσου
πορίσματος. Ο άλλος είναι πως υπάρ-
χει ικανοποιητικό υλικό που μπορεί
να διαβιβαστεί στη Νομική Υπηρεσία
για αξιολόγηση, χωρίς να απαιτείται
η ολοκλήρωση του συνολικού ερευ-
νητικού έργου. Υπάρχει και ένας
τρίτος, αμιγώς, πολιτικός λόγος και
σχετίζεται με τις επικείμενες βου-
λευτικές εκλογές. Να εξοστρακιστεί

η όποια προσπάθεια να δοθεί πολι-
τική χροιά στη χρονική έκδοση του
πορίσματος. Το ενδιάμεσο πόρισμα
θα περιλαμβάνει φακέλους υποθέ-
σεων πριν και μετά το 2013 και ο
αριθμός τους θα είναι ικανοποιητι-
κός, προκειμένου να υπάρχει μια
ξεκάθαρη εικόνα. Στην προσπάθεια
αυτή, οι υποθέσεις που θα συμπε-
ριληφθούν θα είναι όλες όσες εξε-
τάσθηκαν μέχρι τότε. υψηλού και
χαμηλού ρίσκου.

Νέες υποθέσεις
Από το έργο που έχει επιτελέσει

η Επιτροπή φαίνεται να έχει εντο-
πιστεί απροσδιόριστος αριθμός
υποθέσεων, οι φάκελοι των οποίων
είναι συμπληρωμένοι προκειμένου
να αποσταλούν στον γενικό εισαγ-
γελέα. Κάτι, που σύμφωνα με τις
πληροφορίες που έχει η «Κ» στην
διάθεσή της, θα γίνει μετά ή κατά
την περίοδο έκδοσης του ενδιάμε-
σου πορίσματος. Οι συγκεκριμένες
υποθέσεις είναι καινούργιες και
δεν σχετίζονται με αυτές του πο-
ρίσματος Καλογήρου, για τις οποίες
έχει γράψει επανειλημμένως η «Κ»,
και οι οποίες βρίσκονται στο τελικό

στάδιο για καταχώρηση υπόθεσης
στο Δικαστήριο. Αν ληφθεί υπόψη
το έργο που επιτελέστηκε από την
επιτροπή Καλογήρου, κρίνεται πως
στην παρούσα κατάσταση ο γενικός
εισαγγελέας θα είναι σε θέση να
προχωρήσει στο επόμενο βήμα.
Από τις μέχρι σήμερα εξετάσεις
φακέλων έχουν εντοπιστεί κάποιες
υποθέσεις που όπως λέγεται χαρα-
κτηριστικά «βγάζουν μάτι». Ωστόσο,
υπάρχουν και άλλες που αν και
υψηλού κινδύνου, δεν προκύπτει
κάτι το επιλήψιμο. Πέρα από τις
πολιτικές και διοικητικές ευθύνες
στις υποθέσεις που θα συμπεριλη-
φθούν στο ενδιάμεσο πόρισμα,
έχουν εντοπιστεί ποινικά αδικήματα
που αφορούν κυρίως επενδυτές και
παρόχους, οι οποίοι φαίνεται να
απέκρυψαν στοιχεία. Στο κομμάτι
των διοικητικών αδικημάτων αυτό
στο οποίο δίδεται ιδιαίτερη προσοχή
είναι για στοιχεία που έχουν να κά-
νουν με παραβιάσεις νομοθεσιών.
Π.χ. αν ο πάροχος έπρεπε να ακο-
λουθήσει έναν κώδικα δεοντολογίας
και δεν το έπραξε, τον νόμο περί
ξεπλύματος μαύρου χρήματος, σε
συνάρτηση με το εποπτικό έργο.

Πακέτο νέων
υποθέσεων της
Ερευνητικής σε
γεν. εισαγγελέα
Μέσα στον Φεβρουάριο ενδιάμεσο πόρισμα 
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Αλεξάνδρα Ατταλίδου και
Θεανώ Καλαβανά, οι δύο
υποψήφιες των Οικολό-
γων με πιο προοδευτικές
απόψεις στο Κυπριακό,
φέρεται να υπήρξαν η
αφορμή συζήτησης κατά
πόσο αλλάζει το Κίνημα.

Σε περίοπτη θέση
του ενδιάμεσου 
το Al Jazeera
Πληροφορίες της «Κ», επιβε-
βαιώνουν ρεπορτάζ της περα-
σμένης Κυριακής πως η πολύ-
κροτη υπόθεση του Al Jazeera
θα βρεθεί το επόμενο διάστημα
στο επίκεντρο των εξελίξεων.
Στο ενδιάμεσο πόρισμα της
Ερευνητικής Επιτροπής θα συμ-
περιληφθεί απροσδιόριστος
αριθμός υποθέσεων που έχουν
προκύψει από το βίντεο του
αραβικού δικτύου. Σε γενικές
γραμμές, γίνεται λόγος για 100
υποθέσεις, από τις οποίες οι 50
αφορούν Πολιτικά Εκτεθειμένα
Πρόσωπα (ΠΕΠ), χωρίς κατ’
ανάγκη όλες οι περιπτώσεις να
είναι προβληματικές παρά το γε-
γονός ότι λόγω της φύσεως τους
θεωρούνται υψηλού κινδύνου.
Όπως είχε γράψει η «Κ», σημαν-
τική συμβολή στη συλλογή στοι-
χείων για τις αποκαλύψεις Al Ja-
zeera διαδραμάτισε η χρήση τε-
χνολογίας που επέτρεψε στην
ανάκτηση ηλεκτρονικής αλληλο-
γραφίας και ταυτοποίησης ηλε-
κτρονίων αποτυπωμάτων, προ-
σώπων σε υπολογιστές με φε-
ρόμενη εμπλοκή στην πολύκρο-
τη υπόθεση. Σύμφωνα με τις
ίδιες πληροφορίες, το περιεχό-
μενο των ευρημάτων φαίνεται
να έχει προκαλέσει την έκπληξη
των ανακριτών. Αστυνομική πη-
γή έλεγε στην «Κ» πως τα ευρή-
ματα κρίνονται από ενδιαφέρον-
τα έως αποκαλυπτικά για τον
τρόπο με τον οποίο έδρασαν
όσοι φαίνονται στο βίντεο του Al
Jazzera, με φερόμενη εμπλοκή
στο κυπριακό πρόγραμμα πολι-
τογραφήσεων. Σύμφωνα με μια
πρώτη εκτίμηση της πορείας των
ερευνών, τα στοιχεία δείχνουν
πως η παραπομπή των εμπλεκό-
μενων είναι εφικτή, ωστόσο μια
τέτοια τροπή θα κλειδώσει, όταν
οι έρευνες συμπληρωθούν και
αξιολογηθεί προσεχτικά το υλικό
του φακέλου από τον γενικό ει-
σαγγελέα.

Στο ενδιάμεσο πόρισμα τα μέλη της Ερευνητικής Επιτροπής θα καταγράψουν και το κομμάτι των πολιτικών και ενδεχό-
μενων διοικητικών ευθυνών, κάνοντας μια πρώτη αξιολόγηση στη βάση των καταθέσεων που έχουν ληφθεί.
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Το ενδιάμεσο πόρισμα 
θα περιλαμβάνει φακέ-
λους υποθέσεων πριν 
και μετά το 2013 υψηλού
ή χαμηλού ρίσκου. 
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Ε να μεσημέρι αρχές περασμένου
φθινοπώρου γύρισε και μου είπε
: «Είμαι εγώ, η γυναίκα που βιά-

στηκε στην άκρη του αυτοκινητόδρο-
μου, ήμουν εγώ πριν από 20 χρόνια…
δεν μπορούσα ποτέ να φανταστώ ότι
θα συνέβαινε κάτι τέτοιο, δεν το κα-
τάγγειλα ποτέ, δεν ήμουν έτοιμη, δεν
είχα στήριξη, δεν μπορούσα να τα βάλω
μαζί του, όταν του μίλησα μου είπε ότι
θα με έβγαζε τρελή, ήταν ισχυρός, ήταν
παντρεμένος… δεν θα με πίστευε κα-
νένας». Έναν μήνα αργότερα, πριν από
ένα ραντεβού μία κυρία ζήτησε να μου
μιλήσει ιδιαιτέρως για μερικά λεπτά :
«Βοηθήστε με, παρενόχλησε το μωρό
μου, 22 χρονών κοπέλα… ξύπνησε από
το αναισθητικό και τον βρήκε από πάνω
της… το καταγγείλαμε… εκείνος είναι
ακόμη στη θέση του κι εξετάζει ασθε-
νείς, στην κλινική το γνωρίζουν είχε
και στο παρελθόν καταγγελία εναντίον
του, αλλά είναι πολύ ισχυρός για να
του κάνουν οτιδήποτε… όταν κλήθηκε
από την αστυνομία να δώσει εξηγήσεις
ισχυρίσθηκε ότι η κόρη μου ήταν ναρ-
κωμένη και εκείνη τον φίλησε από ανα-
κούφιση μόλις ξύπνησε, είπε πως τον
αγκάλιασε και τον φίλησε, τι να κά-
νω;».

Έπρεπε να μιλήσει η Σοφία Μπεκα-
τώρου και να προκληθεί πανελλαδικός
σάλος για να θυμηθούμε τι είπε η Άντρη
Ελευθερίου, παρόλο που ακόμη και σή-
μερα δεν είμαι βέβαιη αν την ακούσαμε
όντως. Αν νιώσαμε συγκλονισμό, φρίκη
και δυσβάσταχτη οδύνη για το σοβαρό
ενδεχόμενο οι κόρες μας, οι αδερφές
μας, οι φίλες μας, κάποια στιγμή στη
ζωή τους να βιώσουν σεξουαλική πα-
ρενόχληση ή/και κακοποίηση. Πόσες
και πόσες γυναίκες δεν σκεφτήκαμε
να φορέσουμε κάτι άλλο από αυτό που

είχαμε στο μυαλό, να φύγουμε νωρίτερα
από κάπου, να πούμε ψέματα για να
μη βρεθούμε μόνες μας μαζί του, να
ζητήσουμε από φίλη να μας περιμένει
έξω ή να μείνει μαζί μας. Αλλά και πόσες
παρενοχλήθηκαν και σιώπησαν παρόλο
που ποτέ δεν ξέχασαν. Γιατί ένιωσαν
αδυναμία και πόσες επιχείρησαν να μι-
λήσουν, αλλά αντί για στήριξη συνάν-
τησαν ένα τείχος από καθωσπρεπισμό,
από σιωπή, από διαβεβαιώσεις ότι δεν
θα ξανασυμβεί.

Το χιλιοειπωμένο, μη πεις καλύτερα

τίποτα, για το καλό σου!Να μην εκτεθείς,
να μη σε κρίνουν και κουτσομπολέψουν.
Ποιον θα πιστέψουν; Eσένα ή τον κα-
θηγητή; Eσένα ή τον βουλευτή; Eσένα
ή τον γιατρό; Eσένα ή τον προπονητή;

Έχουμε δυστυχώς ένα σύστημα και
μία κοινωνία στην οποία ο θύτης πλε-
ονεκτεί, ο θύτης προστατεύεται, μένει
στην αφάνειακαι διατηρεί την ασφάλεια
της εργασίας του. Στηρίζεταιστη σιωπή,
στον κατακερματισμό των νόμων και
στα γρανάζια της χρονίζουσας δικα-
στικής διαδικασίας. Το θύμα από την
άλλη είναι υπόλογο να απαντήσει αν
έφταιξε, αν το προκάλεσε, αν το κάνει

για λόγους εκδίκησης. Θα κριθεί και
θα κατακριθεί για τις παραλείψεις της,
που δεν μίλησε νωρίτερα, που δεν ανα-
ζήτησε βοήθεια, που δεν έβαλε τις φω-
νές. Θα είναι πάντα η ιστορία του θύτη
έναντι στην ιστορία του θύματος. Ο
λόγος του έναντι στονλόγο του θύματος.
Το σύστημα σχεδόν σύσσωμο υποστη-
ρίζει το θύτη. Κανένας κλινικάρχης,
κανένας γυμνασιάρχης, καμιά ομο-
σπονδία, κανένα οργανωμένο σύνολο
δεν θέλει να ρεζιλευτεί, προτιμά να το
κουκουλώσει, να το αγνοήσει ή να το
αφήσει να ξεχαστεί. Να βρει άλλες λύ-
σεις, να δώσει πρόωρη αφυπηρέτηση,
να κάνει συστάσεις, να μετακινήσει
τον θύτη σε άλλη υπηρεσία, σε άλλο
σχολείο, σε άλλο υπουργείο.

Η κοινωνία μας, οι θεσμοί, τα ΜΜΕ
και η απονομή δικαιοσύνης θα γίνουν
καλύτερα, όταν καταφέρουν να μετα-
τοπίσουν την προσοχή από το θύμα
στον θύτη. Όταν ο θύτης θα εκτίθεται
και θα καλείται να πληρώσει το προ-
σωπικό, κοινωνικό, οικονομικό και οι-
κογενειακό κόστος.

Η φωνή των θυμάτων θα ακουστεί
πιο δυνατά όταν το σύστημα θα δίνει
προτεραιότητα στο να προστατεύσει
το θύμα, τότε και μόνο τότε ίσως και
οι καταγγελίες μαζικοποιηθούν και επι-
βαρύνουν την υπεράσπιση. Η καταγ-
γελία μιας γυναίκας, είναι χρήσιμη, αν
οι θεσμοί είναι έτοιμοι όχι μόνο για να
την ακούσουν, αλλά κυρίως, για να τη
συνειδητοποιήσουνκαι να δράσουν
άμεσα και αποφασιστικά. Η Άντρη,
όπως και η κάθε Άντρη, δεν χρειάζεται
απλώς τα μπράβο μας. Χρειάζεται εξι-
λέωση, χρειάζεται δικαίωση.

Η κα Ξένια Κωνσταντίνου είναι βουλευτής ΔΗ-
ΣΥ Λευκωσίας.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Σε επικοινωνία βρίσκεται πλέον το
Συμβούλιο Φωνή με την Κυπριακή
Ολυμπιακή Επιτροπή, με στόχο να
προγραμματίσουν κοινές δράσεις,
όπως αποκάλυψε σε συνέντευξή
της στην «Κ» η πρόεδρος του Συμ-
βουλίου Αναστασία Παπαδοπούλου,
μετά και τις καταγγελίες της αθλή-
τριας Άντρης Ελευθερίου. «Οι κα-
ταγγελίες που έχουν δει το φως
της δημοσιότητας, από επώνυμα
πρόσωπα, έχουν προσφέρει κάτι
πολύ σημαντικό. Δίνουν το έναυ-
σμα στην κοινωνία, να απαιτήσει
περισσότερες δράσεις», αναφέρει
η Αναστασία Παπαδοπούλου και
ξεκαθαρίζει πως έστω κι αν η κα-
κοποίηση έλαβε χώρα πριν καιρό
μπορούν να καταγγείλουν την υπό-
θεση στην αστυνομία καθώς στην
Κύπρο δεν υπάρχει παραγραφή
αδικημάτων. 

–Να αναμένουμε πως το κύμα
αποκαλύψεων που ξεκίνησε
στην Ελλάδα με αφορμή την Σο-
φία Μπεκατώρου, θα συνεχίσει
και στην Κύπρο; 

–Μακάρι. Έχουν ήδη αρχίσει
και στην Κύπρο κάποιες γυναίκες
τόσο από τον αθλητισμό όσο και
από άλλους χώρους να αποκαλύ-
πτουν δικές τους ιστορίες, για την
παρενόχληση ή την κακοποίηση
που υπέστησαν. Ας είναι αυτό το
περιστατικό το έναυσμα, για να
σπάσουν και άλλα θύματα τη σιωπή
τους. Έστω κι αν είναι μετά από
πολλά χρόνια, γιατί στόχος μας
είναι να τις βοηθήσουμε ανεξαρ-
τήτως πότε έγινε η κακοποίηση ή
η επίθεση που δέχτηκαν. 
–Πόσο εύκολο όμως είναι να
σπάσει η σιωπή σε μία κλειστή
κοινωνία όσο η Κύπρος; 

–Σίγουρα δεν είναι εύκολο. Η
δυσκολία δεν περιορίζεται στην
κλειστή κοινωνία, αλλά στο τι περ-
νούν μέσα τους τα άτομα τα οποία

έχουν υποστεί την κακοποίηση.
Το πρώτο βήμα είναι να πειστούν
ότι με το να σπάσουν της σιωπή
τους, θα μπορέσουν να έχουν μία
ψυχολογική απελευθέρωση που
θα βοηθήσει να συνεχίσουν τη ζωή
τους. Είναι ο τρόπος για να δαμά-
σουν τους «δαίμονές» τους, τον
φόβο με τον οποίο ζουν, πολλές
φορές για δεκαετίες. Αυτοί που
βοηθάνε τα θύματα είναι οι επαγ-
γελματίες και εγώ θα σύστηνα σε
όποιο θύμα έχει αυτή την πάλη μέ-
σα του, να μιλήσει σε επαγγελματίες
που μπορούν να τους βοηθήσουν.
Σημειώνουμε ότι στην Κύπρο δεν
υπάρχει παραγραφή αδικημάτων.
Άρα αν θέλουν να προχωρήσουν
και σε καταγγελία στην αστυνομία
και αν μπορεί να στοιχειοθετηθεί
υπόθεση, τότε θα προσαφθούν και
κατηγορίες. Μάλιστα, υπάρχουν
περιπτώσεις που έχουν καταγγελθεί
μετά από δεκαετίες και έχουν πε-
τύχει. Αλλά ο πρώτος στόχος πρέπει
να είναι η ψυχολογική απελευθέ-
ρωση και όχι η δικαστική επιτυχία,
η οποία μπορεί να είναι δύσκολο
να επιτευχθεί.
–Η κυπριακή κοινωνία πώς το
αποδέχεται; 

–Πριν από έξι - εφτά χρόνια κα-
νένας δεν μιλούσε για σεξουαλική
κακοποίηση παιδιών. Με τη σωστή
εκστρατεία όμως, όπως αυτή του
Συμβουλίου της Ευρώπης, τις διά-
φορες δράσεις που ανέλαβε το κρά-
τος και τις αλλαγές στη νομοθεσία,
βλέπουμε δραματική αύξηση στις
καταγγελίες. Βλέπουμε πλέον ότι
ο κόσμος δεν έχει ταμπού να συ-
ζητά το θέμα όπως συνέβαινε πα-
λαιότερα. Συνεπώς, η κοινωνία αλ-
λάζει αν της δώσουμε τη σωστή
καθοδήγηση
–Θεσμικά τι γίνεται; 

–Η αστυνομία εδώ και καιρό
έχει δημιουργήσει ειδικό κλιμάκιο
που αφορά τη βία στην οικογένεια
και τη σεξουαλική κακοποίηση.
Αυτό το κλιμάκιο, το οποίο χειρί-
ζεται και ετεροχρονισμένες καταγ-

γελίες, έχει αποκτήσει πολλή πείρα
και μπορεί να χειριστεί με την ανά-
λογη ευαισθησία και επαγγελμα-
τισμό την κάθε υπόθεση. 
–Πέραν της αστυνομίας υπάρχει
άλλος τρόπος να βοηθηθούν τα
θύματα; 

–Πριν από δύο χρόνια το Συμ-
βούλιο της Φωνής πρότεινε στον
πρόεδρο της Δημοκρατίας, να δη-
μιουργηθεί ένα κέντρο για την πα-
ροχή συμβουλευτικών, ψυχολογι-
κών νομικών και άλλων υπηρεσιών
σε ενήλικες που κακοποιήθηκαν
όσον ήταν παιδιά.  Ένα θύμα που
είναι πλέον ενήλικας, δεν χάνει τα
δικαιώματά του επειδή ενηλικιώ-
νεται. Αν δηλαδή έγινε η κακοποί-
ηση όταν ήταν ανήλικος δικαιούται
τη βοήθεια που παρέχεται, για να
συνεχίσουν τη ζωή τους και να
επουλωθούν τα τραύματά τους.
Αυτό το πρόγραμμα εγκρίθηκε,
έχει μπει κάτω από το Υπουργείο
Υγείας, έχει ανατεθεί στον Κυπρια-
κό Σύνδεσμο Οικογενειακού Προ-
γραμματισμού, ο οποίος έχει ήδη
αρχίσει να στήνει την ομάδα η

οποία θα διαχειρίζεται αυτό το κέν-
τρο. Δεν έχουν βρει ακόμα χώρο
για να λειτουργούν, ωστόσο η ομά-
δα υπάρχει και θα μπορούσε να
προσφέρει κάποιες υπηρεσίες ή
καθοδήγηση σε όποιο θύμα το ζη-
τήσει. 
–Υπάρχει τρόπος να προλάβουμε
τέτοιες καταστάσεις; 

–Μία από τις συχνότερες περι-
πτώσεις κακοποίησης προέρχεται
από τις σχέσεις εμπιστοσύνης που
δημιουργούν πρόσωπα με τρίτους,
είτε αυτοί είναι προπονητές, είτε
είναι εκπαιδευτικοί από τον χώρο
της μουσικής, είτε φίλοι της οικο-
γένειας είτε (η μάστιγα της σημε-
ρινής κατάστασης) στο διαδίκτυο.
Το ότι προέρχεται από τον στενό
κύκλο του παιδιού, προκαλεί πε-
ρισσότερη σύγχυση στο θύμα και
παράλληλα περισσότερο φόβο,
γιατί δεν θέλει να βλάψει κάποιο
άτομο που αγαπά και που εμπι-
στεύεται. Πολλά παιδιά κυρίως
στον αθλητισμό, φοβούνται επίσης
ότι εκεί που έχουν εναποθέσει όλα
τους τα όνειρα για το μέλλον, αυτά
θα καταστραφούν μόλις μιλήσουν.
Η απάντηση για την πρόληψη, του-
λάχιστον για τη σεξουαλική κακο-
ποίηση των παιδιών, βρίσκεται
στην εθνική στρατηγική και στις
δράσεις που περιλαμβάνονται εκεί.
Η κυριότερη βεβαίως είναι η σε-
ξουαλική διαπαιδαγώγηση, καθώς
αυτή θα μάθει στα παιδιά τα όρια
σε σχέση με τον εαυτό τους αλλά
και το τι μπορεί να τους κάνει κά-
ποιος τρίτος. Μαθαίνουν το σωστό
και το λάθος, που πολλές φορές
δεν το γνωρίζουν, κυρίως τα μικρά
παιδιά. Το κυριότερο είναι πως
τους μαθαίνει ότι υπάρχει βοήθεια.
Δυστυχώς, η σεξουαλική διαπαι-
δαγώγηση, παρόλο που περιλαμ-
βάνεται στην εθνική στρατηγική
εδώ και τέσσερα χρόνια και παρόλο
που τον περασμένο Νοέμβρη τόσο
το Συμβούλιο της Ευρώπης όσο και
η Ευρωπαϊκή Ένωση την ανέφεραν
ως τον καλύτερο τρόπο για να προ-

στατευτούν τα παιδιά από τη σε-
ξουαλική κακοποίηση, υστερεί ακό-
μα. Δεν έχει εφαρμοστεί στον βαθμό
που θα έπρεπε. Δυστυχώς, αν δεν
το εφαρμόσουμε αποφασιστικά
δεν θα δώσουμε αρκετά εφόδια
στα παιδιά μας για να μπορούν να
αντιμετωπίσουν τους κινδύνους
που βρίσκουν μπροστά τους. 
–Στον χώρο εργασίας όπου συμ-
βαίνουν πολλά περιστατικά μπο-
ρεί αν γίνει κάτι παρόμοιο; 

–Πιστεύω πως ναι, μπορεί. Οι
καταγγελίες που έχουν δει το φως
της δημοσιότητας, από επώνυμα
πρόσωπα, πιστεύω έχουν προσφέ-
ρει κάτι πολύ σημαντικό. Δίνουν
το έναυσμα στην κοινωνία, να απαι-
τήσει περισσότερες δράσεις. Σί-

γουρα έχουν δώσει το μήνυμα ότι
δεν είναι κάτι που απλώς συμβαίνει
σε λίγες, ή ότι κάποιες φταίνε επει-
δή πήγαν γυρεύοντας. Πιστεύω
ακράδαντα ότι όταν εξηγήσεις στην
κοινωνία τι είναι η σεξουαλική κα-
κοποίηση ή παρενόχληση, τι επι-
πτώσεις στην ψυχολογία και στη
ζωή μιας γυναίκας, τότε η κοινωνία
θα ανταποκριθεί. Εξάλλου, η κοι-
νωνία το έχει αποδείξει σε σχέση
με τη σεξουαλική κακοποίηση παι-
διών. Θυμίζω ότι πριν από λίγα χρό-
νια κανένας δεν μιλούσε για τη σε-
ξουαλική κακοποίηση παιδιών, αλ-
λά με τις σωστές εκστρατείες και
στρατηγική δημιουργήθηκε η κοι-
νωνική αντίδραση και απαίτηση
για μέτρα. Και το πέτυχαν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Με σωστή εκστρατεία
μπορεί να σπάσει η σιωπή
Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, που μαθαίνει στα παιδιά το σωστό και λάθος, ακόμα υστερεί

Θ α γίνει κάτι ή θα μείνει μια κακή ανά-
μνηση; Η καταγγελία της Σοφίας Μπε-
κατώρου έφερε θυμό, αντιδράσεις, κύμα

συμπαράστασης, διαβεβαιώσεις ότι «θα φτάσει
το μαχαίρι στο κόκαλο», παροτρύνσεις σε όλες
και όλους να βγουν μπροστά και να μιλήσουν
ανοιχτά. Θα έχει διάρκεια και ουσία όλο αυτό
ή θα ξεθυμάνει μόλις κάτι άλλο αποσπάσει την
–εφήμερη– προσοχή της κοινής γνώμης; 

Οπως φαίνεται από όσα μέχρι σήμερα έχουν
γίνει γνωστά, τα περιστατικά κακοποίησης
πάσης φύσεως ήταν κάτι σαν κοινό μυστικό
στους ανθρώπους που κινούνταν στον χώρο
της ιστιοπλοΐας.

Οπως σαν κοινό μυστικό διακινούνται και
σε άλλους χώρους. Σχεδόν όλοι κάτι έχουν
ακούσει για κάποιον που καταχράται την όποια
θέση εξουσίας ή ευθύνης και, στην καλύτερη
περίπτωση, παρενοχλεί ή, όχι σπάνια, κακοποιεί:
σωματικά, συναισθηματικά, ψυχολογικά, με
λόγια, απειλές ή πράξεις. Με αφορμή την κα-
ταγγελία της Σοφίας Μπεκατώρου, οι ψίθυροι
αναβιώνουν και να που άρχισαν στόματα να
ανοίγουν.

Λίγα, όμως, σε σχέση με αυτό που όλοι υπο-
πτευόμαστε ότι είναι η πραγματική έκταση
της κακοποίησης. Η αντιμετώπιση που από
ορισμένους εισπράττει ήδη η Μπεκατώρου
είναι ένας —ίσως ο πιο προφανής– λόγος του
παραπετάσματος σιωπής: ο φόβος μιας δεύτερης
κακοποίησης, ενός δημόσιου διασυρμού.

Ανεξαρτήτως, πάντως, της πορείας που θα
λάβουν η έρευνα και οι αποκαλύψεις για όσα
ψιθυρίζονται, είναι προτεραιότητα η προσπάθεια
να διασφαλιστεί ότι δεν θα εξακολουθήσουν
να επαναλαμβάνονται στο μέλλον ανάλογες
κακοποιητικές καταστάσεις. Οι αποκαλύψεις,
όχι μόνον αυτές που βλέπουν το φως της δη-
μοσιότητας στη χώρα μας τις τελευταίες ημέρες,
αλλά διεθνώς, για χρόνια ολόκληρα, δείχνουν
ότι στον χώρο του αθλητισμού τα περιστατικά
κακοποίησης είναι πάρα πολλά, με θύματα μά-
λιστα παιδιά. Συγκλονιστικές μαρτυρίες και

καταγγελίες, μέχρι και βιβλία, από πρωταθλητές
παγκόσμιας κλάσης, που κάποια στιγμή βρί-
σκουν το θάρρος να μιλήσουν και αποκαλύπτουν
τεράστια αθλιότητα πίσω από τα μετάλλια και
τα βάθρα.

Οποιος έχει ασχοληθεί με τον αθλητισμό
κάπως συστηματικά, γνωρίζει τους ισχυρούς
δεσμούς που αναπτύσσονται ανάμεσα σε προ-
πονητές, αθλιάτρους, φυσικοθεραπευτές, ανά-
μεσα στο τιμ κάθε συλλόγου και στους αθλητές.
«Πολλές φορές τα παιδιά βάζουν τον προπονητή
πάνω και από τον γονιό», μου έλεγε χαρακτη-
ριστικά συνάδελφος, μητέρα τριών παιδιών,
σε συζήτηση που είχαμε με αφορμή την υπό-
θεση Μπεκατώρου. Είναι αυτή η σχέση τυφλής
εμπιστοσύνης, που δημιουργεί πρόσφορο έδα-
φος για εκείνους που λειτουργούν κακοποιητικά.

Και το μεγάλο ζήτημα είναι πώς μπορεί να μπει
αυτή η σχέση σε ένα πλαίσιο, που θα περιορίζει
την πιθανότητα τέτοιας δράσης. Που θα εμ-
ποδίζει την ανύψωση τείχους σιωπής που κάνει
παιδιά και εφήβους να διστάζουν να μιλήσουν
ακόμη και στην οικογένειά τους για όσα υφί-
στανται. Απαιτείται ενεργοποίηση ειδικών,
ψυχολόγων ενδεχομένως, που θα έχουν συ-
στηματική παρουσία ως κομμάτι της δραστη-
ριότητας των πάσης φύσεως σωματείων; Υπάρ-
χουν πιο ειδικοί που μπορούν να προτείνουν
δράσεις και πιθανές παρεμβάσεις.

Το βέβαιο είναι ότι κάτι θα πρέπει να αλλάξει
για να μη δούμε και άλλες Σοφίες στο μέλλον
και να μη μένουμε στα αενάως επαναλαμβα-
νόμενα «σοκ της κοινής γνώμης» από την πα-
γιωμένη αδράνεια. 

ΑΡΘΡΟ /  Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΑΡΘΡΟ /  Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Όταν ο θύτης πλεονεκτεί Αναγκαία η δράση
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Κανένας κλινικάρχης,
κανένας γυμνασιάρχης,
καμιά ομοσπονδία, κανένα
οργανωμένο σύνολο
δεν θέλει να ρεζιλευτεί,
προτιμά να το κουκουλώ-
σει, να το αγνοήσει ή 
να το αφήσει να ξεχαστεί.
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Είναι και αυτή η σχέση τυφλής
εμπιστοσύνης, που δημιουργεί
πρόσφορο έδαφος για εκείνους
που λειτουργούν κακοποιητικά.

Πριν από έξι-εφτά χρό-
νια κανένας δεν μιλούσε
για σεξουαλική κακοποί-
ηση παιδιών. Με τη σω-
στή εκστρατεία όμως,
όπως αυτή του Συμβου-
λίου της Ευρώπης, τις
διάφορες δράσεις που
ανέλαβε το κράτος και τις
αλλαγές στη νομοθεσία,
βλέπουμε δραματική αύ-
ξηση στις καταγγελίες.

Ας είναι αυτό το περιστατικό το έναυσμα για να σπάσουν κι άλλα θύματα τη σιω-
πή τους, λέει η πρόεδρος του Συμβουλίου Φωνή Αναστασία Παπαδοπούλου.



10 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑ Κυριακή 24 Ιανουαρίου 2021

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Δεν είναι αρκετό να επικαλούμαστε
απλώς την ύπαρξη νομοθεσίας και
να εναποθέτουμε όλη την ευθύνη
στις γυναίκες που έχουν βιώσει αυτά
τα εγκλήματα να καταγγείλουν», λέει
στησυνέντευξήτης στην «Κ» η Χρι-
στίνα Καϊλή λειτουργός στο Μεσο-
γειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινω-
νικού Φύλου, μιλώντας για τη σε-
ξουαλική κακοποίηση και παρενό-
χληση στην κυπριακή κοινωνία.
Όπως αναφέρει, η ευθύνη είναι συλ-
λογική και κυρίως το κράτος έχει
την ευθύνη εφαρμογής όλων των
νομοθεσιών και διαδικασιών που
οφείλουν να εφαρμόζουν οι επαγ-
γελματίες της αλυσίδας αυτής. 

–Από πού μπορεί να αντλήσει τη
δύναμη μια γυναίκα για να απο-
καλύψει πως υπήρξε θύμα σε-
ξουαλικής κακοποίησης ή παρε-
νόχλησης;

–Η ύπαρξη περιβάλλοντος στή-
ριξης και εμπιστοσύνης αποτελεί
έναν καθοριστικό παράγοντα για
την αποκάλυψη και καταγγελία σε-
ξουαλικής κακοποίησης και παρε-
νόχλησης. Αυτό το περιβάλλον για
να είναι αποτελεσματικό ως προς
την αναγνώριση αυτών των εμπει-
ριών –που επηρεάζουν δυσανάλογα
τις γυναίκες και τα κορίτσια–αλλά
και για την απονομή δικαιοσύνης
πρέπει η αλυσίδα στήριξης να μην
είναι σπασμένη. Δεν είναι αρκετό
να επικαλούμαστε απλώςτην ύπαρξη
νομοθεσίας και να εναποθέτουμε
όλη την ευθύνη στις γυναίκες που
έχουν βιώσει αυτά τα εγκλήματα να
καταγγείλουν. Η ευθύνη είναι συλ-
λογική και κυρίως το κράτος έχει
την ευθύνη εφαρμογής όλων των
νομοθεσιών και διαδικασιών που

οφείλουν να εφαρμόζουν οι επαγ-
γελματίες της αλυσίδας αυτής. Υπάρ-
χει άλλωστε ένα αρκετά περιεκτικό
νομοθετικό πλαίσιο, βασισμένο σε
παλαιότερες και πρόσφατες νομο-
θεσίες και Συμβάσεις, όπως είναι η
νομοθεσία για τη σεξουαλική παρε-
νόχληση στον χώρο εργασίας, η σε-
ξουαλική κακοποίηση παιδιών, νο-
μοθεσία για τη βία στην οικογένεια,
η Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης
και άλλες. Το να σπάσουν τη σιωπή
τους τα θύματα σεξουαλικής κακο-
ποίησης και παρενόχλησης είναι
σημαντικό. Για να φτάσουν όμως σε
αυτό το στάδιο, χρειάζεται μεγάλη
διαδικασία και θάρρος νοουμένου
ότι ζούμε σε μια πολύ πατριαρχική
/ανδροκρατούμενη κοινωνία, όπου
συχνά γίνεται επίρριψη ευθυνών
στα θύματα είτε για τη βία που βιώ-
νουν είτε για το ότι δεν έχουν μιλήσει
νωρίτεραή ότι αυτές το προκάλεσαν
(κουλτούρα βιασμού). Ένα όμως
είναι το κριτικό ερώτημα που παρα-
μένει: Τι γίνεται αφότου σπάσει η
σιωπή; Η αλυσίδα των υποστηρικτι-
κών υπηρεσιών είναι αρκετά δυνατή
για να βοηθήσει τις επιζήσασες να
διεκδικήσουν τα δικαιώματά τους
με ασφάλεια, με αξιοπρέπεια και δι-
καιοσύνη;
–Στο εξωτερικό υπήρξε το κίνημα
#Metoo, στην Ελλάδα παίρνει
προεκτάσεις η αποκάλυψη της
Σοφίας Μπεκατώρου, στην Κύπρο
τι ακριβώς συμβαίνει;Από τη δική
σας γνώση, γίνονται καταγγελίες
ή τα θύματα επιλέγουν τη σιωπή
επί του παρόντος;

–Στην Κύπρο, γνωρίζουμε ότι
πολλές φορές οι καταγγελίες δεν
οδηγούν στην εκδίκαση των υπο-
θέσεων. Στον χώρο εργασίας ή στα
πανεπιστήμια, όπου υπάρχουν πολλά
τέτοια περιστατικά, καλούνται τα
θύματα να κουβαλήσουν την ευθύνη,

τα ταμπού και τον στιγματισμό για
την πορεία της υπόθεσής τους. Αν-
τίθετα, αποτελεί νομική ευθύνη του
εργοδότη ή του Πανεπιστημίου ή
οποιουδήποτε άλλου υπεύθυνου ορ-
γανισμού να προστατεύσει το θύμα.
Συνεπώς, η συσπείρωση που υπάρχει
τα τελευταία χρόνια είναι πραγματικά
πολύ σημαντική και αναγκαία στο
να αναδεικνύονται τα δομικά προ-
βλήματα με αλληλεγγύη και με έμ-
φαση στις φωνές αυτών που επηρε-
άζονται. Όμως η εφαρμογή των δια-
δικασιών διασφάλισης των δικαιω-
μάτων, όπως πρόσβαση σε πληρο-
φόρηση, η προστασία του θύματος,
η αμερόληπτη διαχείριση και εκδί-
καση τέτοιων εγκλημάτων απέχει
κατά πολύ από τα standards στα
οποία έχει δεσμευτεί το κράτος. Επί-
σης, πρέπει να αναλογιστούμε γιατί
ο θύτης συχνά παραμένει εκτός συ-
ζήτησης και συχνά υπάρχει περισ-
σότερη ανησυχία για το δικό του
«ξεβόλεμα» και προστασία, ενώ αν-
τίθετα η γυναίκα, που βιώνει αυτή
την τραυματική εμπειρία, καλείται
να υποστεί στιγματισμό μέσα από
το ίδιο το σύστημα. Θέλω επίσης
εδώ να κάνω ειδική αναφορά στις
μετανάστριες και τις πρόσφυγες, οι
οποίες βρίσκονται σε ακόμη πιο δυ-
σχερή θέση όσον αφορά την πρό-
σβασή τους σε υπηρεσίες στήριξης
και δικαιοσύνης. 
–Υπήρξαν πριν από δύο χρόνια
οι αποκαλύψεις της αθλήτριας
Άντρης Ελευθερίου. Για ποιο λόγο
το όλο ζήτημα θάφτηκε;

–Αυτό δεν είμαι σε θέση να το
γνωρίζω. Γνωρίζω όμως ότι σε πολλές
τέτοιες περιπτώσεις το κράτος, οι
αρμόδιοι φορείς και η κοινωνία αντί
να συμπαρασταθούν έμπρακτα στα
θύματα και χωρίς καχυποψία απέ-
ναντί τους, δεν το πράττουν και έτσι
υπάρχειατιμωρησία και μη επαρκείς

ποινές για τους θύτες. Συνεπώς, η
συμπαράσταση και η στήριξη είναι
ο πιο σημαντικός παράγοντας στην
καταγγελίακαι την καταδίκητέτοιων
εγκλημάτων.
–Λέγεται πως η σεξουαλική κα-
κοποίηση/παρενόχληση προέρ-
χεται από σχέσεις εξουσίας. Υπάρ-
χει κάποιος τρόπος να προλάβου-
με καταστάσεις ως κοινωνία ιδι-
αίτερα σε χώρους όπως είναι ο
αθλητισμός, τα πανεπιστήμια, τα
ΜΜΕ και ο καλλιτεχνικός χώρος;

–Οφείλουμε καταρχάς να ανα-
γνωρίσουμε, σε ατομικό και συλλο-
γικό επίπεδο, ότι η σεξουαλική πα-
ρενόχληση, η κακοποίηση και γενι-
κότερα όλες οι μορφές βίας κατά των
γυναικών έχουν γενεσιουργό τους
αιτία τον σεξισμό, που προκύπτει
από τις ιστορικά άνισες σχέσεις εξου-
σίας μεταξύ ανδρών και γυναικών.
Θα επικαλεστώ εδώ δύο από τα ση-
μαντικότερα νομοθετικά εργαλεία
που υπέγραψε η Κύπρος: τη Σύμβαση
για την Εξάλειψη όλων των Μορφών
Διακρίσεων Ενάντια στις Γυναίκες
καιτη Σύμβαση του Συμβουλίου της
Ευρώπης για την Πρόληψη και Κα-
ταπολέμηση της Βίας κατά των Γυ-
ναικών και της Ενδοοικογενειακής
Βίας. Αυτά τα εργαλεία αποτελούν
τις ισχυρότερες δεσμεύσεις του κρά-
τους, τα οποία πρέπει να μπουν σε
πλήρη εφαρμογή. Οφείλουμε στο
πλαίσιο αυτό να κατανοήσουμε τον
σεξισμό ως μέρος του κλίματος φό-
βου, διακρίσεων, εκφοβισμού, ανα-
σφάλειας και αποκλεισμού των γυ-
ναικών ακριβώς λόγω του φύλου
τους. Η σεξιστική κουλτούρα και η
«κουλτούρα βιασμού», την οποία
βιώνουμε περιλαμβάνειανεπιθύμητες
και προσβλητικές συμπεριφορές σε-
ξουαλικής φύσεωςκαθώς και λεκτική
βία, που αποσκοπούν στην προσβολή
της αξιοπρέπειας των γυναικών δη-

μιουργώντας ένα εχθρικό, εκφοβι-
στικό, εξευτελιστικό ή ταπεινωτικό,
επιθετικό περιβάλλον. Δυστυχώς,
παρατηρώ ότι, παρά το νομοθετικό
πλαίσιο που υπάρχει, οι αρμόδιοι
φορείς (συμπ. Πανεπιστημίων, ΜΜΕ,
Εργοδοτών, Συνδικαλιστικών Ορ-
γανώσεων, Αστυνομίας) δεν εκπλη-
ρώνουν ούτε το μίνιμουμ των δια-
δικασιών και των ευθυνών που τους
ορίζει η νομοθεσία και οι καθορι-
σμένες πολιτικές. 
–Συνεπώς τι μπορεί να γίνει;  

–Πρέπει να πάρουμε ολιστικά και
προληπτικά μέτρα αντιμετώπισης
του φαινομένου, της ατιμωρησίας
και τηςκατάχρησηςθέσεων εξουσίας
και σχέσεων εμπιστοσύνης. Για πα-
ράδειγμα, οι εργοδότες, οι ομοσπον-
δίες, και οι συνδικαλιστικές οργα-
νώσεις έχουν την υποχρέωση να
εφαρμόσουν διαδικασίες και μηχα-
νισμούς έτσι ώστε να καλλιεργήσουν
ένα περιβάλλον στήριξης των γυ-
ναικών και των κοριτσιών. Ας μην
ξεχνάμε ότι αποτελεί νομική υπο-
χρέωση για τους εργοδότες (Νόμος
Περί Σεξουαλικής Παρενόχλησης
στον Χώρο Εργασίας) η δημιουργία
κώδικα αντιμετώπισης της σεξουα-
λικήςπαρενόχλησηςκαι διαχείρισης
των καταγγελιών. Για παράδειγμα,
η παραπομπή τους στην αστυνομία,
σε επιθεωρητές/τριες εργασίας, στο
Γραφείο της Επιτρόπου Διοικήσεως
και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.Ταυ-
τόχρονα, πρέπει να υπάρχει η ανά-
λογη ενημέρωση μέσω εκπαίδευσης
των υπαλλήλων, των μελών ομο-
σπονδιών, νεαρών ατόμων εντός
και εκτός της εκπαίδευσης. Πρέπει
να δημιουργηθεί ένα περιβάλλον
μηδενικής ανοχής, μόνο έτσι θα μπο-
ρούμε να προλαμβάνουμε τέτοια εγ-
κλήματα και θα υπάρξειαξιοπρέπεια
και πρόσβαση στα δικαιώματα για
όλες και όλους.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η επίτροπος Ισότητας των Φύλων
Ιωσηφίνα Αντωνίου μιλάει στην «Κ»
για το πώς το Γραφείο της προτίθεται
να αντιμετωπίσει τη σεξουαλική πα-
ρενόχληση και κακοποίηση. Λέει
ότι ο ρόλος του Γραφείου της είναι
να παρεμβαίνει και να προχωράει
σε δράσεις διαφωτιστικές, «ούτως
ώστε να ενημερώνουμε τις γυναίκες
ότι πρώτα απ’ όλα δεν είναι μόνες
τους, υπάρχουν οι αρμόδιοι φορείς,
στους οποίους θα πρέπει να καταγ-
γέλλουν αυτά τα οποία τους συμβαί-
νουν και με αυτόν τον τρόπο να εν-
θαρρύνουν και τις υπόλοιπες γυναί-
κες». Η κα Αντωνίου σημειώνει ότι
στη χώρα μας, ως νομικά εργαλεία,
έχουμε ό,τι έχουν όλες οι χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τονίζει ότι
ποτέ δεν είναι αρκετά. Χωρίς κανένα
δισταγμό καλεί τις γυναίκες-θύματα
να μιλήσουν, «Οι γυναίκες δεν είναι
μόνες».

–Ποιος είναι ο ρόλος της Επιτρό-
που Ισότητας των Φύλων;

–Η επίτροπος Ισότητας των Φύ-
λων προεδρεύει του εθνικού μηχα-
νισμού για τα δικαιώματα της γυ-
ναίκας. Πρόκειται για μία πλατφόρμα
συνεργασίας με θεσμικά όργανα του
κράτους και με τις γυναικείες οργα-
νώσεις. Η Επίτροπος είναι ένας θε-
σμός που έχει συσταθεί για να κα-
ταπολεμά, με διάφορες παρεμβάσεις
και ενέργειες, με τη συμβολή της
Επιτρόπου ως προέδρου του Εθνικού
μηχανισμού για την εκπόνηση του
Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την
ισότητα. Ο ρόλος μας είναι να πα-
ρεμβαίνουμε και να προχωράμε σε
δράσεις διαφωτιστικές, ούτως ώστε
να ενημερώνουμε τις γυναίκες ότι
πρώτα απ’ όλα δεν είναι μόνες τους,
υπάρχουν οι αρμόδιοι φορείς, στους
οποίους θα πρέπει να καταγγέλλουν
αυτά τα οποία τους συμβαίνουν και
με αυτόν τον τρόπο να ενθαρρύνουν
και τις υπόλοιπες γυναίκες. Να σας
πω εδώ ότι σεξουαλική παρενόχληση

και κακοποίηση απ’ ό,τι βλέπουμε
και στο διεθνές περιβάλλον δέχονται
και άντρες. 
–Λέγεται ότι δεν αντιδράτε ικα-
νοποιητικά;

–Έχουν γίνει πολλά πράγματα,
με παρεμβάσεις του Γραφείου, πιέ-
ζοντας προς πολλές κατευθύνσεις.
Από εδώ και πέρα και μετά τα όσα
προέκυψαν θέλουμε να προχωρή-
σουμε σε συγκεκριμένες δράσεις, οι
οποίες θα φέρνουν στο φως τις κακές
νοοτροπίες που επικρατούν γενικό-
τερα στον αθλητισμό, όπως οι δυ-
σμενείς διακρίσεις σε βάρος των
αθλητριών, με χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα τις ποδοσφαιρίστριες, οι
οποίες αμείβονται πολύ λιγότερο
από τους άντρες και γενικά έχουν
χειρότερη μεταχείριση από τους συ-
ναδέλφους τους. Ο ρόλος μας είναι
παρεμβατικός, δεν είμαστε δικαστή-
ριο, ούτε έχουμε κάποια νομική ισχύ
για να πάρουμε αποφάσεις να κα-
ταδικάσουμε και να επιβάλουμε ποι-
νές. 
–Αυτές οι ενέργειες που θέλετε
να αναλάβετε από εδώ και πέρα
πού στοχεύουν και τι θα περιλαμ-
βάνουν;

–Στόχος μας είναι να παροτρύ-
νουμε, καλώντας τις γυναίκες, οι
οποίες έχουν βιώσει παρόμοια πε-
ριστατικά με αυτά των αθλητριών
που έχουν καταγγείλει σεξουαλική
παρενόχληση ή και κακοποίηση, να
σπάσουν τη σιωπή τους, να μιλήσουν,
να τολμήσουν να καταγγείλουν, γιατί

τέτοιες συμπεριφορές πρέπει να
έχουν κόστος για τον θύτη. Το πλαί-
σιο στο οποίο θα κινηθούν οι δράσεις
είναι ενημέρωση, εκπαίδευση και
επιμόρφωση ώστε τα θύματα να νιώ-
σουν δυνατά και καταλάβουν ότι
δεν είναι μόνα. 
–Έχουν φτάσει κοντά σας καταγ-
γελίες;

–Με τη μορφή ενημέρωσης έφτα-
σαν κοντά μας κάποιες καταγγελίες
για δυσμενή μεταχείριση στις πο-
δοσφαιρίστριες της εθνικής μας ομά-
δας. Δεν έχουμε άλλωστε και την
εξουσία για κάτι περισσότερο. Να
σας πω και ότι από το 2019 ήδη έχει
υιοθετηθεί στο Δημόσιο ο κώδικας
σεξουαλικής παρενόχλησης, οπότε
μέσα σε εκείνα τα πλαίσια οι παρα-
πονούμενες/οι για σεξουαλική πα-
ρενόχληση ή κακοποίηση μπορούν
να κινήσουν τις διαδικασίες για να
καταγγείλουν τους θύτες. Μάλιστα,
πριν από δύο μήνες είχαμε διοργα-
νώσει ένα συνέδριο στην Αίθουσα
της Ολομέλειας για ζητήματα αθλη-
τισμού, είχαμε θίξει ακροθιγώς βέβαια
και το θέμα της σεξουαλικής παρε-

νόχλησης και κακοποίησης. Και την
περασμένη εβδομάδα συναντηθή-
καμε με την Επιτροπή Αθλητισμού
της Παράλληλης Βουλής για τον
Αθλητισμό. Σε πρώτη φάση αυτές
είναι δράσεις στις οποίες θα προ-
βούμε…
–Το Γραφείο σας μπορεί να διε-
ρευνήσει και να πάει παρακάτω
μία υπόθεση;

–Για κακοποίηση στον αθλητικό
χώρο όχι. Κυρίως δεχόμαστε καταγ-
γελίες από γυναίκες οι οποίες είναι
θύματα κυρίως ενδοοικογενειακής
βίας τις οποίες παραπέμπουμε στους
αρμόδιους φορείς.
–Τι είναι αυτό που αποτρέπει τα
θύματα να μιλήσουν; Μόνο ο φό-
βος για διασυρμό ή και η αδια-
φορία ή αδυναμία, αν θέλετε, της
Πολιτείας, να προστατέψει τις
καταγγέλλουσες;

–Δυστυχώς, το θύμα είναι δύσκολο
να μιλήσει, λόγω και της κλειστής
μας κοινωνίας και αυτό που πρέπει
να καλλιεργήσουμε γενικότερα είναι
πεποίθηση και η πίστη του θύματος
ότι όταν θα τολμήσει να κάνει την

καταγγελία του θα υπάρχουν και τα
αρμόδια όργανα που θα εξετάσουν
αυτές τις καταγγελίες. Όπου παρου-
σιάζονται οι ανισότητες μεταξύ αν-
δρών και γυναικών οφείλονται σε
στερεότυπα και σε κοινωνικές προ-
καταλήψεις που δυστυχώς καλά κρα-
τούν στον τόπο. Είμαστε μια κοινωνία
με πατριαρχικές δομές, γι’ αυτό συν-
τηρείται ο εξουσιαστικός ρόλος που
έχει ο άντρας επάνω στη γυναίκα.
Αυτές οι συμπεριφορές για να εξα-
λειφθούν χρειάζεται και πολύς κόπος
και πολύς χρόνος.
–Πρακτικές λύσεις βρίσκονται, η
Πολιτεία συμμορφώνεται;

–Ναι. Για παράδειγμα παλαιότερα,
όταν είχαμε να αντιμετωπίσουμε το
ζήτημα της ενδοοικογενειακής βίας,
και τη βία γενικότερα κατά των γυ-
ναικών, δυστυχώς τα θύματα πήγαι-
ναν στην Αστυνομία ως πρώτους
αποδέκτες των καταγγελιών, και η
αντιμετώπισή τους δεν ήταν αυτή
που έπρεπε, και τα θύματα αποθαρ-
ρύνονταν στο να προχωρήσουν σε
καταγγελίες. Ευτυχώς, τώρα τα πράγ-
ματα σε αυτόν τον τομέα έχουν αλ-
λάξει, και οι καταγγελίες έχουν αυ-
ξηθεί, αλλά και οι προσαγωγές. Ταυ-
τόχρονα, υπάρχουν περισσότερες
υποδομές για τις γυναίκες θύματα.
Υπάρχουν καταφύγια, υπάρχει ένα
ισχυρό νομοθετικό πλαίσιο, που απο-
τελεί ένα δίκτυ προστασίας για τα
θύματα. Από την 1η του Δεκέμβρη
επίσης έχουμε το Σπίτι της Γυναίκας
που είναι ένα διαθεματικό επιστη-
μονικό κέντρο, όπου έχουν συγκεν-
τρωθεί όλες οι υπηρεσίες, ώστε το
θύμα που θα πάει εκεί δεν επανα-
θυματοποιείται, πηγαίνοντας από
τη μία υπηρεσία στην άλλη επανα-
λαμβάνοντας όσα του έχουν συμβεί.
Θεωρώ ότι το Σπίτι της Γυναίκας θα
φέρει μεγαλύτερη ανακούφιση στα
θύματα. Βέβαια, ο θεσμός θα πρέπει
να επεκταθεί και στις άλλες επαρχίες,
γιατί στην παρούσα φάση λειτουργεί
μόνο για την επαρχία Λευκωσίας. 
–Ποια είναι τα εργαλεία που έχει
η πολιτεία στη διάθεσή της; 

–Έχουμε το νομοθετικό πλαίσιο

που καλύπτει τη βία εναντίον των
γυναικών, το οποίο αυτή τη στιγμή
τροποποιείται με τον νέο νόμο, ο
οποίος αποτελεί εναρμόνιση με τη
Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης,
όπου εκεί αντιμετωπίζεται πραγμα-
τικά από όλες τις πλευρές όλες οι
μορφές βίας κατά των γυναικών. Το
νομοσχέδιο έχει ήδη ετοιμαστει και
έχει αποσταλεί στη Νομική Υπηρεσία
για νομοτεχνικό έλεγχο, είναι γεγονός
ότι έχει υπάρξει καθυστέρηση, διότι
υπήρχαν άρθρα τα οποία συγκρούον-
ταν με τον κοινό ποινικό κώδικα γι’
αυτό έπρεπε να γίνει μια νομική ρύθ-
μιση. Θα πάει σύντομα στη Βουλή
για συζήτηση και ψήφιση. Επίσης,
υπάρχει το νομοσχέδιο για την πα-
ρενοχλητική παρακολούθηση (stal-
king) και παρενόχληση, το οποίο κα-
τατέθηκε στο τέλος του 2017 και για
το οποίο ακόμη γίνονται συζητήσεις
για τα άρθρα του. Εδώ έχει προκύψει
το θέμα ποινικοποίησης ή αφορά
αστικές αποζημιώσεις. Στην Ελλάδα
έχουν ποινικοποιηθεί.
–Είστε ικανοποιημένη από τα νο-
μικά μας εργαλεία;

–Έχουμε ό,τι έχουν όλες οι χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ποτέ δεν
είναι αρκετά αυτά τα εργαλεία, γιατί
έχουμε να κάνουμε με ένα παγκόσμιο
ντροπιαστικό φαινόμενο, που χρει-
άζεται συνεχώς να βρισκόμαστε σε
εγρήγορση και να αναπροσαρμό-
ζονται τα μέτρα για να αντιμετωπιστεί
αυτό το φαινόμενο. 
–Θα καλούσατε μια γυναίκα που
έχει πέσει θύμα σεξουαλικής κα-
κοποίησης να καταγγείλει το πε-
ριστατικό; Θα τύγχανε σωστής
αντιμετώπισης;

–Ναι, χωρίς κανένα δισταγμό. Οι
γυναίκες δεν είναι μόνες, πλέον
υπάρχουν τα θεσμικά όργανα και
αρμόδιοι φορείς οι οποίοι μπορούν
να στηρίξουν τη γυναίκα και αν αυτή
η γυναίκα-θύμα δεν βρίσκει αντα-
πόκριση στην Πολιτεία υπάρχουν
πολλοί θεσμοί που μπορεί να απο-
ταθεί ώστε να επαναφέρουμε στην
τάξη τις υπηρεσίες που δεν ακολου-
θούν τους νόμους που υπάρχουν. 

Σπασμένη η αλυσίδα στήριξης των θυμάτων
Στην Κύπρο πολλές καταγγελίες δεν οδηγούν στην εκδίκαση των υποθέσεων, με τα θύματα να κουβαλούν τον στιγματισμό και τα ταμπού

Οι γυναίκες - θύματα πλέον δεν είναι μόνες
Η Επίτροπος Ισότητας των Φύλων Ιωσηφίνα Αντωνίου λέει στην «Κ» ότι οι κοινωνικές προκαταλήψεις καλά κρατούν στον τόπο

������

Δυστυχώς, παρά το νομο-
θετικό πλαίσιο που
υπάρχει, οι αρμόδιοι φο-
ρείς δεν εκπληρώνουν
ούτε το μίνιμουμ των δια-
δικασιών και των ευθυ-
νών που τους ορίζει η νο-
μοθεσία και οι καθορι-
σμένες πολιτικές.

������

«Είμαστε μια κοινωνία με
πατριαρχικές δομές, γι’
αυτό συντηρείται ο εξου-
σιαστικός ρόλος που έχει
ο άντρας επάνω στη γυ-
ναίκα. Αυτές οι συμπερι-
φορές για να εξαλει-
φθούν χρειάζεται πολύς
κόπος και πολύς χρόνος».

Πρέπει να αναλογιστούμε γιατί ο θύ-
της συχνά παραμένει εκτός συζήτη-
σης και συχνά υπάρχει περισσότερη
ανησυχία για το δικό του «ξεβόλεμα»
και προστασία, ενώ αντίθετα η γυναί-
κα που βιώνει αυτή την τραυματική
εμπειρία καλείται να υποστεί στιγμα-
τισμό μέσα από το ίδιο το σύστημα.

Στόχος μας είναι να παροτρύνουμε, καλώντας τις γυναίκες, οι οποίες έχουν
βιώσει παρόμοια περιστατικά με αυτά των αθλητριών που έχουν καταγγείλει
σεξουαλική παρενόχληση ή και κακοποίηση, να σπάσουν τη σιωπή τους, να μι-
λήσουν, να τολμήσουν να καταγγείλουν, γιατί τέτοιες συμπεριφορές πρέπει
να έχουν κόστος για τον θύτη, λέει η Ιωσηφίνα Αντωνίου.
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Όχι σε λαϊκισμούς
Την ερχόμενη Τετάρτη, το Υπουργικό Συμ-
βούλιο θα πάρει αποφάσεις που αφορούν
την καθημερινότητα των πολιτών. Η κυβέρ-
νηση δεν πρέπει να μπει στο δίλημμα και
στις όποιες σειρήνες που πιέζουν, με κάθε
τρόπο, για χαλάρωση. Ο υπουργός Υγείας
Κωνσταντίνος Ιωάννου το έχει αποδείξει
πως δεν χαϊδεύει τα αφτιά των πολιτών, σε
ζητήματα της πανδημίας. Ακόμα και αν
υπάρχουν κάποιες αντιστάσεις από την πί-
σω πόρτα, θα πρέπει να επιμείνει. Η άρση
των περιορισμών στη διακίνηση μπορεί να
πάει παρακάτω, δεν χάθηκε ο κόσμος. Αυ-
τό που προέχει είναι η ανάκαμψη της δια-
σποράς του ιού και εδώ η ζημιά μπορεί να
γίνει από τους λίγους εάν τους αφήσουνε
λάσκα. Σωστή η κατεύθυνση για άνοιγμα
του λιανεμπορίου και ο κόσμος θα πρέπει
να πειθαρχήσει ότι το αρνητικό τεστ, το
επόμενο διάστημα θα είναι όπως το κινητό
τηλέφωνο. 

••••
Ο Αβέρωφ και τα ρίχτερ
Εκ του αποτελέσματος στην ιστορία με τον
προϋπολογισμό, ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου θα πρέπει να νιώθει ότι
πήρε μερικούς πόντους. Φάνηκε πως η
δραστηριότητα που ανέπτυξε μετά την κα-
ταψήφιση του προϋπολογισμού, με το πή-
γαινε-έλα σε άλλα κομματικά έστρωσε το
χαλί προκειμένου να εξευρεθούν τα απα-
ραίτητα ψηφαλάκια, που λένε και στη λε-
βεντογέννα Κρήτη, και να έλθει στη θέση
της, η καρδιά του υπουργού Οικονομικών
Κωνσταντίνου Πετρίδη. Και δεν είναι μόνο
οι ντρίμπλες εξ Αργάκας. Άφησε στα κρύα
του λουτρού τον μικρό πρίγκιπα που θυμή-
θηκε να βάλει απέναντι σε ένα τόσο σοβα-
ρό ζήτημα ό,τι απωθημένο του είχε μείνει.
Πολιτικά ο Νικόλας πρέπει να νιώθει ο με-
γάλος χαμένος. Πάντως, μετά τον σεισμό
της περασμένης Πέμπτης, ακούστηκε βου-
λευτής μεγάλου κόμματος να κοκορεύεται
πως την ώρα που θα μιλούσε ο ίδιος θα
έκανε μεγαλύτερο σεισμό από αυτόν των 5
ρίχτερ. Σιγουριά που την είχε... 

••••
Νάτος πάλι...
Σιγά μην εξαφανιζόταν από τα κοινά, ο τέ-
ως γίγαντας της Νομικής Υπηρεσίας. Έχει
εθιστεί για τα καλά από τα φώτα της δημο-
σιότητας όταν ήταν γενικός εισαγγελέας
και τώρα του κάθεται κομματάκι βαρύ που
χάθηκε από το «γυαλί». Δεν εξηγούνται
διαφορετικά οι τακτικές εμφανίσεις του,
για θέματα της επικαιρότητας ή δεν επιθυ-

μεί να ξεχαστεί όταν θα πλησιάσουμε στο
2023. Πάντως δόξα τω Θεώ του δίνουν βή-
μα να εκφράσει τα παράπονά του, κατά
καιρούς. Μην τολμήσει κάποιος να αναφέ-
ρει το όνομά του και αμέσως έχει έτοιμη
την παρέμβαση. Τώρα ο λόγος του, βέβαια
έχει άλλη βαρύτητα. Είναι βετεράνος της
Νομικής Υπηρεσίας και δικαιούται να κάνει
νουθεσίες αφ’ υψηλού. Πάντως, το κολλη-
τάρι του στην Ελεγκτική Υπηρεσία πρέπει
να έχει παράπονο. Δεν βγήκε να πει μια
καλή κουβέντα για αυτόν και ο Οδυσσέας
έβαλε μπροστά το πρωτοπαλίκαρο των Γε-
νικών Ελεγκτών των τελευταίων 15 ετών, ο
οποίος τώρα δουλεύει περισσότερο στα
κοινωνικά δίκτυα από τότε που ήταν παρά
στον Ελεγκτή.

••••
Κινέζος ο Περδίκης
Ο βουλευτής των Οικολόγων Γιώργος Περ-
δίκης δεν είναι αρκετό, μόνο στα λόγια να

επικαλείται ότι εκπροσωπεί μια διαφορετι-
κή πολιτική κουλτούρα, πρέπει να το δεί-
χνει και με τις πράξεις του. Όταν κάποιος
πολίτης καταφεύγει στη δικαιοσύνη υπο-
στηρίζοντας ότι δέχθηκε επίθεση από τον
ίδιο, να με συγχωρήσεις κ. Περδίκη μου,
δεν βάζεις προσκόμματα, χρησιμοποιώντας
την ασπίδα που σου παρέχει το Σύνταγμα.
Όχι με το ένα αλλά και με τα δύο χέρια, ψη-
φίζεις ναι και πας στο Δικαστήριο όπως ο
κάθε ανώνυμος πολίτης αυτού του τόπου
που σήκωσε χέρι εναντίον άλλου ανθρώ-
που ή κάποιοι ισχυρίζονται ότι το έκανες.
Καουμποϊλίκια και μαγκιές και μετά όταν
έλθει αίτημα για άρση της ασυλίας σου στη
Βουλή το παίζουμε κοινώς Κινέζοι, είναι
τσάμπα μαγκιές. Έτσι για να εξηγούμαστε. 

••••
«Επέτειος»...
Χθες Σάββατο 23 Ιανουαρίου, συμπληρώ-
θηκε ακριβώς ένας χρόνος από τότε που η

Κύπρος έστρεψε την προσοχή της, σε αυτό
που αργότερα εξελίχθηκε σε υγειονομική
απειλή στέλνοντας στον θάνατο εκατομμύ-
ρια ασθενείς και κάνοντας άνω κάτω την
ζωή των πολιτών. Τον COVID-19. Ακριβώς
έναν χρόνο πριν, όταν σε αρκετές χώρες ο
ιός παρομοιαζόταν ως μια απλή γρίπη, η
Κύπρος εξέδιδε την πρώτη οδηγία προς το
κοινό. Για να φρεσκάρουμε τη μνήμη μας,
την περίοδο εκείνη ήταν μόλις είχαν ανα-
κοινωθεί οι πρώτοι θάνατοι στην Κίνα. Τότε
ακόμα και ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας
είχε χαρακτηρίσει τον ιό ως επιδημία και
όχι πανδημία κάτι που έγινε πολύ αργότε-
ρα. Έτσι για να λέμε και τα καλά εκεί που
πρέπει και να μην είμαστε ισοπεδωτικοί. 

••••
Εύγε!
Οφείλω να ομολογήσω πως τα συνεργεία
που πραγματοποιούν τους καθημερινούς
υγειονομικούς ελέγχους, τα γνωστά rapid

test, συνδράμουν τη γενικότερη προσπά-
θεια για αρτιότερους ελέγχους με τον κα-
λύτερο τρόπο. Τουλάχιστον σε ένα σημείο
που είχα την ευκαιρία να παρακολουθήσω,
τα άτομα που το στελεχώνουν και να μην
ήθελες με τον τρόπο τους, σε έκαναν να κά-
τσεις στην καρέκλα να σου πάρουν υγρό.
Εκεί όμως όπου αποδείχθηκε ότι κάνουν
την διαφορά, τουλάχιστον σε ένα σημείο,
ήταν σε μια περίπτωση που έγινε λάθος, με
τον αριθμό του κινητού τηλεφώνου με απο-
τέλεσμα να σταλεί αποτέλεσμα τεστ σε λά-
θος παραλήπτη. Όχι μόνο επιλήφθηκαν
άμεσα του ζητήματος, φρόντισαν και επι-
κοινώνησαν με τον απορημένο, φαντάζο-
μαι, κάτοχο του κινητού στο οποίο πήγε μή-
νυμα ότι το τεστ ήταν αρνητικό, να του εξη-
γήσουν και να απολογηθούν. Γιατί δεν φθά-
νει μόνο το κράτος να έχει ανθρώπινο πρό-
σωπο πρέπει και όσοι το υπηρετούν να
έχουν παιδεία. Απλά μπράβο.

«Θα μου ζητήσεις συνάντηση και εγώ θα σου κάνω τον δύσκολο» 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Πάω στοίχημα πως ο Νικόλας Παπαδόπουλος σκόπιμα διάλεξε μαύρο χρώμα για τη μάσκα του. Ήθελε να στείλει μήνυμα στον εξ Αργάκας
πρόεδρο του Συναγερμού πως όλα είναι μαύρα και άραχνα και αφού δεν τα βρίσκουν στα απλά, θα τα βρούνε στα δύσκολα; Πονηρός ο μι-
κρός πρίγκηπας, του μεγάλου ΔΗΚΟ κάνει από πάνω και κούτσια στον Αβέρωφ να τον δει.

ΗΡΩΙΔΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ
ΑΝΤΡΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ

Ειδικά στην Κύπρο θέλει ψυχή και
κουράγιο μια γυναίκα να βγει δημόσια
και να αποκαλύψει πως δέχθηκε σε-
ξουαλική παρενόχληση. Αποδείχθηκε
πως η κορυφαία Κύπρια αθλήτρια της
σκοποβολής, διαθέτει και τα δύο.
Άραγε το κράτος θα αρθεί στο ύψος
των περιστάσεων ή θα μείνει απλά
στα λόγια, κα υπουργέ της Δικαιοσύ-
νης και Δημόσιας Τάξης;

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ο Αδάμος δεν μασάει
Η δήλωση του Αδάμου Αδάμου, προ-
έδρου της Βουλής, ότι θα προχωρή-
σει στη δημοσιοποίηση της περιλάλη-
της λίστας Γιωρκάτζη ικανοποίησε
πολλούς που θεώρησαν ότι το θέμα
είχε θαφτεί για πάντα. Ωστόσο, πε-
ρισσότερο ενδιαφέρον και από τη
δημοσιοποίηση της ίδιας της θρυλι-
κής λίστας –κληρονομιά της διοική-
τριας Χρυστάλλας– προκάλεσε άλλη
δήλωση του Αδάμου, ότι μαζί με αυ-
τήν θα δημοσιοποιηθούν και οι επι-
στολές ενός βουλευτή και ενός κρα-
τικού αξιωματούχου που τον είχαν
προειδοποιήσει με αγωγές σε περί-
πτωση που δημοσιοποιηθεί η λίστα
από τη Βουλή. Τα σενάρια δίνουν και
παίρνουν για το ποιος (ή ποια) είναι
το μέλος της Βουλής και ο κρατικός
αξιωματούχος που έχουν θιγεί τόσο
πολύ από την περίπτωση να συνδε-
θεί το όνομά τους με την περιβόητη
λίστα. Ωστόσο, έπεσαν στον Αδάμο, ο
οποίος το απέδειξε ότι δεν... μασάει
από τέτοια. Αναμένουμε λοιπόν και
τη λίστα και τις επιστολές. Πάντως,
πηγή μου που λέει ότι γνωρίζει (δεν
έχω καταφέρει να το διασταυρώσω)
μου είπε πως κάποιοι πιθανόν να
απογοητευθούν από την ανάγνωση
της λίστας. Και προέβλεψε χάος, του-
λάχιστον για τις πρώτες ημέρες που
αυτή θα γίνει γνωστή. Όχι τόσο για
τις αναφορές της, οι οποίες θα είναι
και ξεπερασμένες και μη ελεγμένες,
αλλά κυρίως για τις προσδοκίες που
έχουν καλλιεργηθεί ότι η λίστα της
Χρυσταλλούς θα αποκαλύψει αυτό-
ματα τη διαφθορά και τη διαπλοκή,
με ονοματεπώνυμα. 

Στην εποχή Μπάιντεν
Η εποχή Μπάιντεν μόλις ανέτειλε
και η Κύπρος ελπίζει, όσο κι αν έχει

προδοθεί από ανάλογες περιπτώ-
σεις που είτε χτυπούσε καμπάνες,
είτε ενθουσιαζόταν σε βαθμό υστε-
ρίας, σε μια καλύτερη προοπτική.
Εξάλλου δεν έχει τίποτε άλλο να ελ-
πίζει εδώ που φτάσαμε... Ο Νίκαρος
που έχει ήδη ανταλλάξει φιλοφρο-
νητικές επιστολές με τον φίλο του
τον Τζο, έγραψε στο Twitter, αμέ-
σως μετά την τελετή ορκωμοσίας
στο Καπιτώλιο: «Είμαστε έτοιμοι να
συνεργαστούμε στενά με τη νέα Κυ-

βέρνηση των ΗΠΑ για να προωθή-
σουμε περαιτέρω τη στρατηγική μας
συνεργασία, στη βάση τους κοινού
μας οράματος για την ειρήνη και τη
σταθερότητα στην Ανατολική Μεσό-
γειο και πέραν αυτής». Η αγαπημέ-
νη μου κυρία Γιαννούλα, η οποία ως
γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρίζον-
ται στο ΑΚΕΛ και ακόμη περισσότε-
ρα, μου ανέφερε πως «το tweet
προκάλεσε μικρά εγκεφαλικά στα
ψηλά δώματα του κόμματος του λα-

ού». Όταν τη ρώτησα τι έγινε μετά
που διάβασαν την απάντηση της
Αμερικανίδας πρέσβειρας Γκάρμ-
περ, στην ανάρτηση Αναστασιάδη,
ότι η Κύπρος αποτελεί πολύτιμο
εταίρο των ΗΠΑ και ότι προσβλέπει
στη συνέχιση της εμβάθυνσης της
διμερούς σχέσης μας με τη νέα διοί-
κηση, η κυρία Γιαννούλα χαμογέλα-
σε. Και απάντησε: «Ε, τα μικρά εγκε-
φαλικά έγιναν μεγάλα». Όπως μου
είπε, θα πρέπει σύντομα να αναμέ-

νεται δήλωση ή ακόμα και ανακοί-
νωση για την πρόσδεση της Κύπρου
στο άρμα των ΗΠΑ.

Η ουρά της αλεπούς
Οργή αλλά και γέλια έφερε σε κά-
ποιο κυβερνητικό γραφείο η… γρα-
φική κίνηση της βουλεύτριας του
ΑΚΕΛ Σκεύης Κουκουμά να στείλει
επιστολή στην κυβέρνηση και να ζη-
τάει εμβολιασμό όλων των εγκλωβι-
σμένων στα Κατεχόμενα. Και αυτό

γιατί όπως διέρρευσε, η επιστολή
της... πονηρής βουλεύτριας, στάλθη-
κε μόλις αυτή ενημερώθηκε ότι η
κυβέρνηση προχώρησε πολύ, μέσω
του Επιτρόπου Προεδρίας και ύστε-
ρα από διευθετήσεις με το υπουρ-
γείο Υγείας και τα Ηνωμένα Έθνη
στην έναρξη των εμβολιασμών όλων
των εγκλωβισμένων. «Η αλεπού
εκρύβετο και η ουρά της εφαίνετο»,
αναφώνησε κυβερνητικός παράγον-
τας, όταν ανακάλυψε την αλήθεια.
Άλλος παριστάμενος αναφέρθηκε
ότι προηγήθηκε άλλη περίπτωση πο-
νηριάς από τη συγκεκριμένη βου-
λεύτρια, η οποία έσπευσε να υποβά-
λει δική της πρόταση για σημαντικό
νομοθέτημα λίγες ημέρες πριν κατα-
τεθεί από άλλη βουλεύτρια.

Κάτι ξέχασε ο Στέφανος
Μπορεί ο Στέφανος Στεφάνου του
ΑΚΕΛ να υπέδειξε στον Αβέρωφ
Νεοφύτου ότι δεν ήταν η κυβέρνη-
ση Χριστόφια που έστειλε την αστυ-
νομία στο σπίτι του δικηγόρου Ξενή
Ξενοφώντος, γιατί η αστυνομική
παρέμβαση έγινε μετά από καταγ-
γελία του Μακάριου Δρουσιώτη.
Ωστόσο, κάτι που ξέχασε και ο Στέ-
φανος και όλοι, ακόμα και η Χαραυ-
γή που χαρακτήρισε fakenews την
αναφορά του Αβέρωφ είναι πως το
μοναδικό κόμμα που δεν καταδίκα-
σε την έφοδο της αστυνομίας στο
σπίτι του δικηγόρου, στις 6 το πρωί
μπροστά στο ανήλικο παιδάκι του,
ήταν το ΑΚΕΛ. Για όσους δεν θυ-
μούνται μπορούν εύκολα να ανα-
τρέξουν στα δημοσιεύματα της
εποχής. 

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι το ΕΛΑΜ θα
έχει τελικά στο ψηφοδέλτιό του όχι
έναν αλλά δύο δημοσιογράφους; 

Η λίστα Γιωρκάτζη, δύο επιστολές, μια πονηριά και ο Αδάμου

Εγώ θα τη δημοσιεύσω, αλλά αν χαθείτε στη μετάφραση δεν φταίω…
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E να λεπτό. Τόσο διαρκούσε η έγκριση των πολιτο-
γραφήσεων στο Υπουργικό Συμβούλιο. Οι προτάσεις
κατετίθεντο με τη διαδικασία του απορρήτου. Κανείς

από τους υπουργούς δεν είχε τη δυνατότητα να διεξέλθει
με προσοχή τα έγγραφα. Το μόνο που προλάβαιναν να
διαβάσουν ήταν τα μικρά ονόματα… Κάποιος Βλαντιμίρ
και κάποια Αικατερίνη, άνευ λοιπών στοιχείων. Τα επίθετά
τους ήταν κρυμμένα, το ίδιο και το γραφείο που υπέβαλλε
την αίτηση. Ένα λεπτό! Ψεκάστε, ψηφίστε, τελειώσατε.
Με συνοπτικές διαδικασίες, εν κρυπτώ. Δίχως να ψελλίσει
κανείς, έστω για τους τύπους, ότι ενδεχομένως να προκύπτει
θέμα σύγκρουσης συμφερόντων. Σε υπουργικά συμβούλια
όπου συμμετείχαν, ας σημειωθεί, πρόσωπα με γραφεία
τα οποία διαχειρίζονταν πολιτογραφήσεις. Έχει σημασία
αν ήταν το δικό τους δικηγορικό γραφείο, των παιδιών
τους, του πατέρα ή των πρώην συνεταίρων τους; Σε μια
ευνομούμενη πολιτεία, όπου ό,τι είναι νόμιμο δεν είναι
πάντα ηθικό, θα έπρεπε να μην έχει. Αλλιώς δεν θα είχαν
νόημα και έννοιες όπως η πολιτική ευθιξία, για την οποία
τόσοι πολλοί κόπτονται, αρκεί βεβαίως να μην αφορά το
δικό τους κομματικό μαγαζάκι. 

Ομολογώ ότι είναι μεγάλος ο πειρασμός για να σχολιάσω
το ξεκατίνιασμα ανάμεσα στα δύο προβεβλημένα στελέχη
του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αλλά δεν θα το κάνω.
Είμαι βέβαιος άλλωστε πως το θέμα θα καλυφθεί θαυμάσια
από τις παραπολιτικές στήλες και το ρεπορτάζ. Προσωπικά
θα επιμείνω στο ένα λεπτό. Στο ένα λεπτό ντροπής κατά
τη διάρκεια του οποίου ένας πρόεδρος έσυρε τη χώρα του
στα τελευταία σκαλοπάτια της ανυποληψίας. Ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, ναι. Γιατί αυτός δίνει τον τόνο και αυτός
φέρει ακέραιη την πολιτική ευθύνη. Έχει σημασία αλήθεια
σε ποιον ανήκει η πατρότητα του προγράμματος και σε
ποιον ο έλεγχος των πολιτογραφήσεων; Έχει σημασία αν
αυτός λέγεται Χάρης Γεωργιάδης ή Κωνσταντίνος Πετρίδης
ή Σωκράτης Χάσικος; Καμία απολύτως. Κατά τον ίδιο
τρόπο που ολίγον μας ενδιαφέρει ποιοι υπουργοί ενέκριναν
τον κάθε Τζο Λόου,καθηκόντως και εν λευκώ. Η φιλοσοφία
του προγράμματος ενδιαφέρει. Αυτή η απεχθής νοοτροπία
που επιδιώκει να γεμίσει με λεφτά τα ταμεία έναντι οιου-
δήποτε τιμήματος. Δίχως καμία ηθική αναστολή. 

Αν ήταν η οικογενειακή τους επιχείρηση ας έκαναν
ό,τι ήθελαν. Εδώ όμως μιλάμε για την τιμή και την υπόληψη
μιας χώρας. Του καθενός από εμάς δηλαδή, ο οποίος πλη-
ρώνει αγόγγυστα τους φόρους του και δεν έβαλε το δάκτυλο
στο βάζο με το μέλι. Γι’ αυτό είναι πολιτικά επικίνδυνη η
κυβέρνηση Αναστασιάδη. Γιατί κατάφερε να υποβαθμίσει
την πολιτική πρακτική, όσο ποτέ άλλοτε στο παρελθόν,
σ’ ένα αλισβερίσι με όρους της αγοράς.

Εάν κάποιος αφουγκραστεί τον παλμό εκεί έξω, γνω-
ρίζοντας και τις σχετικές δημοσκοπήσεις, θα διαπιστώσει
ότι ήδη ζούμε το χειρότερο σενάριο. Το οποίο δεν αφορά
μόνο στην απαξίωση της κυβέρνησης, αλλά ένα θυμό που
κοχλάζει ανεξέλεγκτα. Τα κοινωνικά δίκτυα έχουν μετατραπεί
σε αρένα όπου κυριαρχούν οι ακρότητες. Χωρίς καμία αί-
σθηση του μέτρου το ποτάμι της λαϊκής οργής φουσκώνει
και βγάζει στην επιφάνεια όλη τη σκαρταδούρα: φαύλοι,
ακραίοι, εθνικιστές, φοβικοί, ψεκασμένοι, όλοι μαζί κι ανά-
κατα. Και από δίπλα οι απογοητευμένοι πολίτες με μυαλό
και συνείδηση. Αντισυστημικός λόγος επί δικαίων και
αδίκων. Ένας καθαρός, ακατέργαστος, θυμός ο οποίος θα
ευνοήσει φευ όσους καπάτσους καταφέρουν να «αξιοποι-
ήσουν» το λαϊκό συναίσθημα.

Βρισκόμαστε στον προθάλαμο μιας προεκλογικής εκ-
στρατείας, η οποία θα διεξαχθεί σε αυτήν ακριβώς την
περιρρέουσα ατμόσφαιρα. Κάτω από τη σκιά της πανδημίας,
στα μετερίζια των κοινωνικών δικτύων. Πολύ φοβάμαι ότι
οδηγούμαστε σε μια «κεφαλαιοποίηση» του λαϊκισμού,
με τρόπο ώστε το φαινόμενο να μην περιορίζεται σε με-
μονωμένους υποψηφίους. Στο παρελθόν αυτού του είδους
οι υποψηφιότητες διέτρεχαν το κομματικό τοπίο οριζόντια.
Σήμερα όμως δημιουργείται μια δυναμική, η οποία ευνοεί
κινήσεις ή κόμματα που απευθύνονται στο θυμικό και όχι
στη λογική των πολιτών. 

Περιπτώσεις όπως το «ενός λεπτού ντροπή» ρίχνουν
νερό στο μύλο των λαϊκιστών. Και γι’ αυτό δεν φέρουν
ευθύνη ούτε οι λαϊκιστές, ούτε και οι οργισμένοι πολίτες.
Αλλά εκείνοι που οδήγησαν την πολιτική σε απαξίωση
και αντί να κοκκινίσουν από ντροπή καταφεύγουν σε κο-
κορομαχίες με αγοραία γλώσσα. Κατά τ’ άλλα σκίζονται
για την κληρονομιά του κομματικού τους μέντορα και
υπερθεματίζουν για τον πολιτικό πολιτισμό. Έχουν άδικο
μετά ν’ απαντούν οι πολίτες… Ρε, δεν μας παρατάτε κα-
λύτερα;

Ενός λεπτού
ντροπή

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Απόλυτα λογικό να μας έχουν γίνει τα
νεύρα κουρέλια με την κατάσταση που
ζούμε και στην οποία δεν βοηθά το ξε-
σαλωμένο –από κάθε άποψη– πολιτικό
σκηνικό. Καθόλου λογικό, όμως, να φτά-
νουμε στο σημείο να στοχοποιούμε ακόμα

κι αυτούς–τους ομολογουμένως ελάχιστους–που θα
έπρεπε να στηρίζουμε. Ο λόγος για τη Στέλλα Κυριακίδου
την οποία αυτές τις μέρες βλέπουμε να μπαίνει στο
στόχαστρο, την ίδια ώρα που η πρόεδρος της Ε.Ε. την
ευχαριστεί που «έχει κάνει τα αδύνατα δυνατά παρα-
μένοντας ψύχραιμη προκειμένου να βρίσκει λύσεις».
Και σε αυτό συμφωνούν όλοι οι Επίτροποι της Ε.Ε., ενώ
οι σοβαρές (υπογραμμίστε το σοβαρές) εφημερίδες της
Ευρώπης της αποδίδουν τα εύσημα. Εμείς όμως, αγνο-
ώντας όλα αυτά ή ηθελημένα προσπερνώντας τα, προ-
τιμούμε να τη ρίξουμε στο τσουβάλι της τοπικής αντι-
πολιτευτικής αντιπαράθεσης, αδυνατώντας να εκτιμή-
σουμε πως ανέκαθεν αυτή η γυναίκα διατηρούσε άλλη
πολιτική ποιότητα από εκείνη που περιφέρουν σήμερα
οι πολιτικοί μας. Και αυτή την ποιότητατην έχουν ήδη
αναγνωρίσει στην Ευρώπη, αλλά εμείς προφανώς τον
χαβά μας. 

Η Στέλλα Κυριακίδου βρέθηκε αντιμέτωπη με μια
πρωτόγνωρη, όχι μόνο για την ίδια αλλά για ολόκληρο
τον πλανήτη, πανδημία. Και κατάφερε να τη διαχειριστεί
και να πάρει τα αντίστοιχα ρίσκα, πετυχαίνοντας για
πρώτη φορά στην ιστορία της Ευρώπης μια πρωτοφανή
συνεργασία των κρατών μελών σε θέματα υγείας. Και
αυτό δεν ήταν το προβλεπτό, αντιθέτως, το προβλεπτό
ήταν να λειτουργήσει η Ε.Ε. ως Ευρώπη δύο ταχυτήτων
πράγμα που θα σήμαινε, όπως είπε και ο αντιπρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Μαργαρίτης Σχοινάς, «τα
μικρότερα και μεσαία κράτη μέλη να μην μπορούν να
προμηθευτούν επαρκείς ποσότητες εμβολίων στην
τιμή που τα παρείχε η Ευρώπη και τα μεγάλα να απορ-
ροφήσουν τα περισσότερα εμβόλια». Με απλά λόγια
εμείς χωρίς αυτή την πρωτοφανή συνεργασία και με
δεδομένη την πολιτική ανεπάρκεια των εδώ διαχειριστών
μας, θα βλέπαμε εμβόλιο δεν ξέρω κι εγώ πότε. Να θυ-
μηθούμε πως τα εμβόλια δεν ήταν καθόλου δεδομένα
έξι μήνες πριν.

Και όμως η κ. Κυριακίδου πήρε το ρίσκο και δια-
πραγματεύτηκε με τις φαρμακευτικές εταιρείες για να
φτάσει σε συμφωνία, κάτι που οι αρχηγοί των κρατών
μελών δεν ήταν διατεθειμένοι να πράξουν γι’αυτό και
προτίμησαν να αφήσουν τις σκληρές αυτές διαπραγ-
ματεύσεις αλλά και την ανάληψη του ρίσκου στην Επι-
τροπή. Τις συμφωνίες με τις φαρμακευτικές τις πέτυχε
με την επιμονή της η κ. Κυριακίδου και τις υπέγραψε
εκ μέρους των κρατών μελών. 

Τα δε κράτη μέλη συμμετείχαν με εκπρόσωπό τους
σε όλη τη διαδικασία και γνώριζαν όλα τα στάδια. Και
είναι τα κράτη μέλη που αποφάσιζαν τον αριθμό των
εμβολίων που ήθελαν από κάθε εταιρεία και όχι η Επί-
τροπος. Η Κύπρος –όπως και άλλοι– προτίμησε να επεν-
δύσει περισσότερο στην AstraZeneca, της οποίας όμως
το εμβόλιο δεν πληροί ακόμα τις ευρωπαϊκές προδια-
γραφές και δεν πρόκειται να πάρει άδεια, αν δεν δια-
βεβαιωθεί ο ΕΜΑ (ανεξάρτητος Οργανισμός Φαρμάκων
που υπάγεται στην Επίτροπο) ότι είναι ασφαλές. Σε ό,τι
αφορά τη γενικότερη καθυστέρηση αυτή οφείλεται
στην παραγωγική δυνατότητα των εργοστασίων και
όχι στην Επίτροπο, η οποία προβαίνει καθημερινά σε
επαφές ώστε να δοθεί άδεια και σε άλλα εργοστάσια
να παραγάγουν το εμβόλιο.

Σημειώστε πως αν η κ. Κυριακίδου δεν έχαιρε εκτί-
μησης στην Ε.Ε. δεν θα ήταν καθόλου απλό να ανεβά-
σουμε το σύνολο των παραγγελιών μας από την Pfizer
σε 957.000 δόσεις. 

Όταν ξέσπασε η πανδημία η πρώτη αντίδραση ορι-
σμένων κρατών μελών ήταν να φροντίσουν μόνο τον
εαυτό τους. Και είναι μέσα από την επιμονή ορισμένων
ανθρώπων, ανάμεσα τους και η δική μας Επίτροπος,
που εργάστηκαν ώστε να συνενωθούν οι δυνάμεις, γε-
γονός που αναμφισβήτητα εμάς μας ευνοούσε. Άρα ας
μην προτρέχουμε σε εύκολες στοχοποιήσεις, διότι
ακόμα κι αν έγιναν κάποια λάθη σε ευρωπαϊκό επίπεδο
στη διαχείριση της πρωτοφανούς αυτής κρίσης, δεν
είναι ικανά να αναιρέσουν τα όσα πέτυχε η Επίτροπος
προς όφελός μας.

Άδικες
στοχοποιήσεις

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Θέλω ακόμη δύο χρόνια, για
να ολοκληρώσω τους στόχους
της ζωής μου, να μεγαλώσω
την επιχείρησή μου, να μα-
ζέψω ένα σημαντικό κεφάλαιο
στις τράπεζες και μετά θα

απλώσω και θα ηρεμήσω. Θα παντρευτώ
τη γυναίκα των ονείρων μου, θα κάνω δύο
κουτσούβελα και θα είμαι ευτυχισμένος…
» έλεγε μεσήλικας, ο οποίος λογάριαζε χωρίς
τον ξενοδόχο και ξεχώνοντας το ρητό, το
οποίο λέει, όταν ο άνθρωπος προγραμματίζει
ο Θεός γελά. Ο άνθρωπος αυτός την πάτησε
πολλές φορές, αλλά ακόμη δεν λέει να βάλει
μυαλό.

Φαλίρισε με το χρηματιστήριο, φαλίρισε
με το κούρεμα, φαλίρισε με τα αξιόγραφα,
προδόθηκε από τους συνέταιρούς του, προ-
δόθηκε από τη νεανική του αγάπη, προδό-
θηκε και από φίλους, προδόθηκε από την
υγεία του και όμως επιμένει να επαναλαμ-

βάνει τα ίδια λάθη, χωρίς ποτέ να σκεφτεί
ότι μπορεί να φταίει και ο ίδιος. Βρίσκεται
συνεχώς σε μια γέφυρα και παλεύει για να
φθάσει στην άλλη άκρη, αλλά κάνοντας ένα
βήμα μπροστά και ένα πίσω. 

Ο μύθος με τον ψαρά της Μυκόνου έρ-
χεται ξανά και ξανά στο προσκήνιο. Ένας
αμερικανός πολυεκατομμυριούχος, παππούς
στην ηλικία, έπιασε κουβέντα με έναν ηλιο-
καμένο νέο, ο οποίος ψάρευε με το καλάμι
του. «Έλα να σου μάθω την τέχνη του εμ-
πορίου και σε λίγα χρόνια θα γίνεις και εσύ
εκατομμυριούχος. Να πουλήσεις το χωραφάκι
σου και να αγοράσεις μια βάρκα. Θα ψαρεύεις
και θα πουλάς τα ψάρια. Θα φτιάξεις μια
εταιρεία, θα εκδόσεις μετοχές, θα αγοράσεις
μεγάλα αλιευτικά σκάφη και αργότερα πολλά
πλοία. Χρόνο με τον χρόνο, θα ανεβαίνουν
τα κέρδη και οι μετοχές και θα γίνεις εκα-
τομμυριούχος. Μια καλή μέρα, όταν θα κου-
ραστείς θα πουλήσεις την εταιρεία, θα αγο-

ράσεις ένα σπίτι δίπλα στην παραλία και
θα απολαμβάνεις τη θάλασσα…». Απορη-
μένος ο έξυπνος νέος, απάντησε στον παπ-
πού: «Αφού απολαμβάνω από τώρα τον ήλιο
και τη θάλασσα, αφού βγάζω με το καλάμι
μου όλο το φαγητό μου, αφού έχω στην αγ-
καλιά μου ό,τι επιθυμήσω, γιατί θα πρέπει
θα κάνω όλα αυτά;». Ο παππούς δεν είχε τι
να απαντήσει, σιώπησε και άλλαξε κουβέντα,
ζηλεύοντας κατά βάθος τη σοφία του νέου.

Η διαφθορά βασιλεύει στη νήσο των
Αγίων και των μαρτύρων, κάποιοι πολιτικοί
ταγοί σε λίγο δεν θα βρίσκουν «λάκκο για
να χωστούν», ενώ οι δαιμόνιοι επιχειρηματίες
μας ψάχνουν τους ξεχασμένους λογαρια-
σμούς τους στα πέρατα της γης, για να συ-
νεχίσουν τη φοβισμένη γκλαμουροζωή τους.
Η πανδημία, ο αόρατος κορωνοϊός έφερε
τα πάνω κάτω σε μια στιγμή, ανέτρεψε οι-
κονομικούς σχεδιασμούς, έφερε ανεργία
και φτώχια, απομυθοποίησε μεγαλογιατρούς,

γέμισε τα νοσοκομεία και τα νεκροταφεία
και άφησε στο έλεος των ψυχοφαρμάκων,
εκατομμύρια απελπισμένους ανθρώπους.
«Μια αστραπή η ζωής μας… μα προλαβαί-
νουμε», όπως θα έλεγε και Νίκος Καζαντζά-
κης, για να συμπληρώσει η Ευτυχία Παπα-
γιαννοπούλου, «Όλα είναι ένα ψέμα... Δυο
πόρτες έχει η ζωή, άνοιξα μια και μπήκα,
σεργιάνισα ένα πρωινό, κι ώσπου να ’ρθει
το δειλινό, από την άλλη βγήκα...»

Πολλά δεν θέλει ο άνθρωπος για να είναι
ευτυχισμένος, όπως λέει και το λαϊκό άσμα
«λίγο κρασί, λίγο θάλασσα και την αγάπη
μου…». Οι σοφοί του κόσμου τούτου λένε
ότι η απλότητα αποτελεί το καλύτερο αν-
τίδοτο στην ασθένεια του άγχους, την ασθέ-
νεια η οποία σπρώχνει όλες τις άλλες ασθέ-
νειες. Αλλά, άλλο να το λες και άλλο να το
εφαρμόζεις.

Όλα ξεκινούν από τα μικρά και τα κα-
θημερινά, από την αποδοχή του άλλου. Από

τη συνειδητοποίηση ότι ο κόσμος αλλάζει
μόνο με την αλλαγή του εαυτού μας. Αν δεν
ειρηνεύσει η ψυχή, δεν ειρηνεύει ούτε ο
κόσμος, αν δεν αγαπήσεις τον εαυτό σου,
δεν μπορεί να αγαπήσεις τους άλλους και
αν δεν ομορφύνεις με τις αρετές σου, δεν
μπορείς να ομορφύνεις τον κόσμο. Τα λόγια
τα μακαρίτη Θανάση Βέγγου έρχονται και
ξανάρχονται, σαν δυνατό ξυπνητήρι. «Έπρε-
πε να γεράσω, αγόρι μου, για να μάθω τι
είναι ευτυχία.

Τελικά ευτυχία είναι ένα ζευγάρι χέρια,
δύο χέρια… Αυτά που θα σε αγκαλιάσουν,
θα σε κρατήσουν, θα σε κοιμίσουν, θα σε
περιποιηθούν, θα σου μαγειρέψουν, θα σε
χαϊδέψουν και στο τέλος θα σου κλείσουν
τα μάτια. Τα πολλά χέρια απλά σε κατσιά-
ζουν… Χάσιμο χρόνου. Θα το δεις κι εσύ
όσο μεγαλώνεις…»

Όταν ο Θεός γελά…
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Συγγενείς των νεκρών στην αεροπορική τραγωδία της Sriwijaya αποτίνουν φόρο τιμής στα αγαπημένα τους
πρόσωπα, πετώντας λουλούδια στη θαλάσσια περιοχή όπου κατέπεσε το αεροσκάφος από το πλωτό νοσο-
κομείο KRISemarang του Πολεμικού Ναυτικού της Ινδονησίας.
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«Η κρίση θέλει ηγέτη» ήταν το ομο-
λογουμένως πετυχημένο σύνθημα
με το οποίο ο Νίκος Αναστασιάδης
κατάφερε να εκλεγεί με ευκολία το
2013 στην προεδρία της Δημοκρα-
τίας. Ένα σύνθημα που έστελνε το

μήνυμα σε όλους τους πολίτες που παρακολου-
θούσαν την οικονομία να βρίσκεται λίγο πριν από
την κατάρρευση, πως ο ίδιος με την αξιοπιστία
του, τις διεθνείς του διασυνδέσεις αλλά και το μα-
κρόπνοο πλάνο που είχε ήδη ετοιμάσει, μπορεί
να κουμαντάρει το καράβι που λέγεται Κύπρος
και που οδεύει πλέον στα βράχια, από τους χειρι-
σμούς των «αδέξιων». Τα όσα διαμείβονται το τε-
λευταίο διάστημα, ωστόσο, πλήττουν την αξιοπιστία
του προέδρου σε τέτοιο βαθμό που από ηγέτης
έτοιμος να διαχειριστεί την κρίση, παρουσιάζεται
ως ένα πρόσωπο σε παρατεταμένη κρίση, με άγνω-
στο πλέον αν μπορεί να εξέλθει από αυτήν και αν
μπορεί να διαχειριστεί μεγαλύτερες κρίσεις που
έχουν να κάνουν με την εθνική μας επιβίωση. 

Όταν για παράδειγμα τον Μάρτιο του 2013,
το κούρεμα καταθέσεων αποτελούσε υπαρκτό
σενάριο, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας φέρεται
να είχε συγκεκριμένη άποψη επί του θέματος.
«Να εξαιρέσουμε τους ξένους και να τα φορτώσουμε
στους Κύπριους μόνο και να δώσουμε τη μάχη
του πατριωτισμού για να σώσουμε την πατρίδα
μας», παρουσιάζεται να λέει ο Νίκος Αναστασιάδης
στο Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με το βιβλίο
του πρώην στενού συνεργάτη του Μακάριου Δρου-
σιώτη «Συμμορία». Είχε ψάξει βεβαίως μία εβδομάδα
προηγουμένως εναλλακτική που δεν τελεσφόρησε.
Σύμφωνα με τον κ. Δρουσιώτη, αλλά και την επι-
βεβαίωση του Μιχάλη Σαρρή, σε συνέντευξή του
στην «Κ», ο πρόεδρος αποφάσισε να επισκεφθεί
τον ηγούμενο Εφραίμ για να του ζητήσει να με-
σολαβήσει στη Μόσχα. Είχε ακούσει πως ο ηγού-
μενος είχε πολύ καλές σχέσεις με τον Βλαδιμήρ
Πούτιν και θεωρούσε πως μία καλή κουβέντα θα
ενίσχυε το ενδεχόμενο ενός δανείου. 

Όμως αυτό αποτελούσε μόνο την αρχή. Και
λέμε η αρχή, γιατί ενώ το προεκλογικό αφήγημα
του Νίκου Αναστασιάδη, για τις προεδρικές εκλογές
του 2018, βασίστηκε στο ότι το «όχι» της Βουλής
έφερε το κούρεμα, τα αποστενογραφημένα πρα-
κτικά από τη συνεδρία της κοινοβουλευτικής επι-
τροπής Οικονομικών τον Μάρτιο του 2013, που
παρουσιάζει ο Μακάριος Δρουσιώτης, καταδει-
κνύουν ότι ο πρόεδρος Αναστασιάδης προέτρεπε
ευσχήμως τη Βουλή να προχωρήσει σε αναβολή

της συζήτησης. «Μέσα στις σκέψεις μου ή τον
προβληματισμό μου ήταν να εισηγούμουν να συ-
νεχίσει [η εκκρεμότητα] για λόγους διαπραγμα-
τευτικούς» έλεγε χαρακτηριστικά. Όπως εκτιμούσε,
θα είχε μεγαλύτερη διαπραγματευτική δύναμη
για να πει στο Eurogroup ότι δεν περνά το νομο-
σχέδιο και θα οδηγούσε σε συστημική αντίδραση
των αγορών που θα ανάγκαζε την Ευρωζώνη να
αποδεχτεί άλλο πρόγραμμα διάσωσης.

Δεν θα σταθούμε σε όσα καταγράφονται για
τον ύπνο του Νίκου Αναστασιάδη όσο η τραπεζική
κατάρρευση βρισκόταν προ των πυλών, ούτε στις
εξάρσεις του ενόσω συντελείτο η τραγωδία. Ούτε
και είναι δικός μας ρόλος να υιοθετήσουμε όσα
καταγράφονται στο εν λόγω βιβλίο. Όμως, επειδή
το βιβλίο δεν γράφεται από σεναριογράφο, αλλά
από στενό του συνεργάτη, θα έπρεπε μέχρι σήμερα
να λογοδοτήσει ο πρόεδρος. Είτε να δώσει εξηγήσεις
είτε με στοιχεία να διαψεύσει όσα παρουσιάζονται
σε αυτό. Γιατί τα όσα καταγράφονται δεν καταρ-
ρίπτουν μόνο την εικόνα του σοβαρού ηγέτη που
ξέρει να διαχειρίζεται την κρίση, αλλά στέλνουν
το μήνυμα πως πίσω από την κάθε πολιτική του
κίνηση κρύβεται μία ολόκληρη σύγκρουση οικο-
νομικών συμφερόντων.

Μία ολόκληρη σύγκρουση συμφερόντων και
στο βάθος διαφθορά. Το μεγαλύτερο βαρίδι της
διακυβέρνησης Αναστασιάδη. Και αν η διαφθορά
περιοριζόταν στο να πλουτίσει απλώς μία συγκε-
κριμένη κάστα ανθρώπων, ίσως να μην ήμασταν
τόσο έντονοι. Η διαφθορά, πλέον, επηρεάζει την
αξιοπιστία της χώρας, και θέτει εν αμφιβόλω την
αξιοπιστία του προέδρου τόσο στο εσωτερικό όσο
και στο εξωτερικό. Εν αμφιβόλω, μάλιστα, την
ώρα που καλείται να λύσει το Κυπριακό και να
διώξει τις όποιες σκιές για άλλες μορφές λύσης. 

Ένα βιβλίο που μετατρέπεται σε ελέφαντα στο
δωμάτιο, μέτρα κατά της διαφθοράς που εξαγγέλ-
λονται ακόμα από τον Οκτώβριο, μία επιτροπή
που μελετά τα σκανδαλώδη χρυσά διαβατήρια
χωρίς την έξωθεν καλή μαρτυρία και συναγερμικά
στελέχη που «δίνουν» το ένα το άλλο στεγνά για
να γλυτώσουν.

Αυτό δεν είναι κυβέρνηση και ο πρόεδρος
όφειλε να το γνωρίζει. Και επειδή σίγουρα δεν
θέλει να μετατραπεί σε έναν απαξιωμένο ηγέτη,
ας βάλει τελεία σε όλα αυτά και ας αποδείξει έστω
και τώρα πως είναι έτοιμος να διαχειριστεί όλο
αυτό το χάος που έχει ο ίδιος προκαλέσει. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Ο ελέφαντας στο δωμάτιο

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο νέος κύκλος διερευ-
νητικών συνομιλιών
μεταξύ Ελλήνων και
Τούρκων διπλωμα-
τών, που αρχίζει αύ-
ριο στην Κωνσταντι-

νούπολη, είναι ο 61ος μιας σειράς
επαφών από το 2002, που διακό-
πηκε το 2016 με τουρκική ευθύνη.
Αρχίζει έπειτα από ένα χρόνο με-
γάλης έντασης μεταξύ των δύο γει-
τόνων και θεωρείται ένδειξη ότι η
Αγκυρα επιστρέφει στο πεδίο της
διπλωματίας. Ομως, οι ατέρμονες
συζητήσεις αποδεικνύουν και κάτι
άλλο· ότι η Ευρωπαϊκή Ενωση δεν
έχει διαμορφώσει μια εξωτερική
πολιτική που θα της επέτρεπε να
διαχειρίζεται τέτοια θέματα. H επι-
θετικότητα της Τουρκίας στον Εβρο
και στην Ανατολική Μεσόγειο, κα-
θώς και η συμπεριφορά της κυβέρ-
νησης εναντίον του δικού της λαού
αλλά και γειτόνων, ήταν ευκαιρία
για την Ε.Ε. να εφαρμόσει μια εξω-
τερική πολιτική που συνδυάζει τον
πραγματισμό με τις αρχές, όπως
αυτή αποτυπώνεται στο έγγραφο
στρατηγικής «Κοινό όραμα, κοινή
δράση» του 2016.

Οι «χλιαρές» αποφάσεις του τε-
λευταίου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,

το οποίο προειδοποιεί την Τουρκία
για το ενδεχόμενο κυρώσεων, και
το γεγονός ότι η Γερμανία και η
Γαλλία έλαβαν διαμετρικά αντίθετες
θέσεις στη διάρκεια της περυσινής
έντασης, δείχνουν πόσο η Ε.Ε. αδυ-
νατεί να πάρει σαφή θέση πάνω
σε τέτοια ζητήματα. Οταν η στρα-
τηγική της Ενωσης μιλάει για «αρ-
χές», οι Ευρωπαίοι ηγέτες και οι
μηχανισμοί της Ε.Ε. δεν θα έπρεπε
να αμφιταλαντεύονται όταν βλέ-
πουν την Τουρκία να παραβιάζει
το διεθνές δίκαιο και τα δικαιώματα
δύο χωρών-μελών. Με αποφασι-
στική στάση, η Ε.Ε. θα μπορούσε
να δείξει ότι υπερασπίζεται το διε-
θνές δίκαιο και τα συμφέροντα των
μελών της. Το πρόβλημα είναι ότι
ο «πραγματισμός» για τον οποίο
μιλάει η Ενωση φαίνεται να αφορά
τα συμφέροντα των ισχυρότερων
μελών, και οι «αρχές» επιβάλλονται
μόνον όταν αυτό είναι εύκολο. Η
Γερμανία πιστεύει ότι η Γαλλία αν-
ταγωνίζεται την Τουρκία για δικούς
της λόγους, ενώ άλλοι παρατηρούν
ότι η Γερμανία διστάζει να λάβει
μέτρα εναντίον της Τουρκίας λόγω
των στενών οικονομικών σχέσεων
των δύο χωρών. (Οπως, εξάλλου,
ισχύει και για την Ισπανία και την

Ιταλία.) Από τη μία, λοιπόν, η Ε.Ε.
δεν υιοθετεί ενιαία γραμμή εναντίον
της Τουρκίας, από την άλλη, η Ελ-
λάδα δεν έχει πείσει τους εταίρους
της στον βαθμό που να θεωρούν
τα ελληνικά (και κυπριακά) σύνορα
και δικαιώματα ως ευρωπαϊκά σύ-
νορα και δικαιώματα. Από τη στιγμή
που η ελληνική εξωτερική πολιτική
είναι, σε μεγάλο βαθμό, εναρμονι-
σμένη με την ευρωπαϊκή, είναι
ανάγκη να υπάρχει κοινή στρατη-
γική πάνω σε ένα ζήτημα που είναι
καθαρά θέμα αρχών, πριν αρχίσει
η συζήτηση μεταξύ Ελλάδας και
Τουρκίας.

Η συγκυρία ευνοεί την Ελλάδα
περισσότερο από την Τουρκία. Το
γεγονός ότι το Ευρωπαϊκό Συμβού-
λιο στοχεύει να χαράξει κοινή γραμ-
μή με τις Ηνωμένες Πολιτείες όσον
αφορά την Τουρκία, ανησυχεί την
Αγκυρα, καθώς η κυβέρνηση
Μπάιντεν αναμένεται να ασκήσει
πίεση στην τουρκική κυβέρνηση
για τη συμπεριφορά της εκτός και
εντός συνόρων. Ο Ντόναλντ Τραμπ,
ο οποίος προστάτευε τον Ερντογάν
με αξιοσημείωτη συνέπεια και επι-
μονή, έφυγε. Επίσης, η χειμαζόμενη
τουρκική οικονομία είναι εξαρτη-
μένη από την ευρωπαϊκή, κάτι που

το Συμβούλιο υπενθύμισε σαφώς
στην Αγκυρα στα συμπεράσματά
του τον Δεκέμβριο. Εάν οι γερμα-
νικές εκλογές του Σεπτεμβρίου οδη-
γήσουν σε κυβέρνηση συνασπι-
σμού με τη συμμετοχή των Πρα-
σίνων, η Τουρκία θα υποστεί πε-
ρισσότερη πίεση για τις παραβιά-
σεις ανθρώπινων δικαιωμάτων και
για την εξαγωγή βίας.

Η Αθήνα, από την άλλη, κινείται
με νέα αξιοπιστία και νέα αυτοπε-
ποίθηση, έχοντας διαχειριστεί επαρ-
κώς δύο κρίσεις που προκλήθηκαν
από την Αγκυρα. Γι’ αυτό, χρήσιμο
θα ήταν η Ελλάδα να πείσει τους
εταίρους της για το δίκαιο των θέ-
σεών της και για τη ρεαλιστική
προσέγγισή της στις διαφορές με
την Τουρκία. Ετσι, Ελλάδα και Ε.Ε.
θα μπορέσουν να χαράξουν κοινή
θέση σε αυτό το μέτωπο και, την
ίδια ώρα, θα συμβάλουν στη δια-
μόρφωση μιας ευρωπαϊκής πολι-
τικής που θα είναι αξιόπιστη, βα-
σισμένη σε αρχές και στο δίκαιο.
Οσο αυτονόητη και αν φαίνεται η
ανάγκη για τέτοια ευρωπαϊκή εξω-
τερική πολιτική, τα «αγκάθια» στη
σχέση Ελλάδας - Τουρκίας δείχνουν
ότι η προσπάθεια αυτή είναι ακόμη
στα σπάργανα.

Μια ευρωπαϊκή «εκκρεμότητα»
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Οι ηγέτιδες δυνάμεις
της Δύσεως, οι ΗΠΑ
και η Γερμανία,
έχουν εισέλθει σε
περίοδο πολιτικού
επαναπροσδιορι-

σμού. Η ομιλία του προέδρου Τζο
Μπάιντεν, μετά την ορκωμοσία
του την Τετάρτη, χαρακτηριζόταν
από εντυπωσιακότατη εσωστρέ-
φεια για έναν ηγέτη μιας χώρας
που φιλοδοξεί, και δικαίως –λόγω
της στρατιωτικής και οικονομικής
ισχύος της–, να διαδραματίζει ρόλο
ρυθμιστικό στις διεθνείς εξελίξεις.

Θα αποκαταστήσουμε τις συμ-
μαχίες μας και θα μετέχουμε ενερ-

γώς εκ νέου διεθνώς, είπε σε μία
συντομότατη και γενικότατη ανα-
φορά του ο κ. Μπάιντεν. Λίγα λεπτά
μετά την ορκωμοσία του νέου προ-
έδρου, το υπουργείο Εξωτερικών
της Κίνας ανακοίνωσε την επιβολή
κυρώσεων στον τέως Αμερικανό
υπουργό Εξωτερικών Μάικ Πομπέο
και σε είκοσι επτά αξιωματούχους
της προεδρίας του κ. Ντόναλντ
Τραμπ, με την κατηγορία της αν-
τι-σινικής συμπεριφοράς. Είναι η
πρώτη και ίσως η μεγαλύτερη πρό-
κληση που θα κληθεί να αντιμε-
τωπίσει ο κ. Μπάιντεν.

Παρά το αδιαμφισβήτητο ειδικό
βάρος των ΗΠΑ στην περιοχή μας
και ειδικά για την Ελλάδα, που
πάντοτε προσβλέπει σε μια ευνοϊκή
στάση της Ουάσιγκτον έναντι της
Τουρκίας, ουσιαστικότερο ενδια-
φέρον παρουσιάζει η αποχώρηση
της καγκελαρίου Αγκελα Μέρκελ,
έπειτα από δεκαέξι χρόνια ασκή-

σεως της εξουσίας.
Η εκλογή του κ. Αρμιν Λάσετ

στην προεδρία του Χριστανοδη-
μοκρατικού Κόμματος (CDU) ήταν
μία εσωκομματική νίκη της κ. Μέρ-
κελ έναντι της Δεξιάς του CDU.
Ηταν μία συνέχεια των επιλογών
του πρώην καγκελαρίου Χέλμουτ
Κολ, που είχε στηρίξει ως διάδοχό
του την κ. Μέρκελ έναντι της υπο-
ψηφιότητος του κ. Βόλφγκανγκ
Σόιμπλε.

Η επιλογή του Κολ υπήρξε ιδιο-
φυής, διότι μετά την επανένωσή
της η Γερμανία είχε ανάγκη καγ-
κελαρίου με αντίληψη και του «άλ-
λου κόσμου», του κομμουνιστικού,
που έπρεπε να ενσωματωθεί στο
ενιαίο κράτος, με άλλα λόγια στη
νέα γερμανική πραγματικότητα.
Πέραν τούτου η κ. Μέρκελ επέτυχε
με ήπια μέσα την πλήρη κυριαρχία
της Γερμανίας στην Ε.Ε. και την
κατέστησε εκ των πραγμάτων τη
χώρα αναφοράς του ευρωπαϊκού
συστήματος, ασχέτως τι κόστισε
αυτό στην Ελλάδα και γενικότερα
στον Νότο της Ευρώπης.

Σήμερα η προτεραιότητα της
ενωμένης ούτως ειπείν Ευρώπης
είναι η ουσιαστική επαναπροσέγ-
γιση της Γερμανίας με τη Γαλλία,
ο ρόλος της οποίας στη γερμανο-
κρατούμενη Ε.Ε. έχει περιορισθεί.
Σε αυτή τη φάση η επιλογή της κ.
Μέρκελ ήταν ένας πολιτικός, ο κ.
Λάσετ, που έχει και αυτός αντίληψη
ενός «άλλου κόσμου», του γαλλο-
κεντρικού. Ο κ. Λάσετ, Βέλγος
στην καταγωγή από τη Λιέγη, φι-
λακόλουθος καθολικός, Βαλλώνος,
γνώστης της γαλλικής, διατηρεί
άριστες προσωπικές σχέσεις με
τον πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν.
Αρκεί να υποδειχθεί από το κόμμα
του ως υποψήφιος για την καγκε-
λαρία. Βεβαίως ο ενδοευρωπαϊκός
συσχετισμός δυνάμεων δεν πρό-
κειται να αλλάξει. Είναι πολύ αργά.
Το κλίμα θα είναι διαφορετικό, πα-
ρά εάν αναδειχθεί στην καγκελαρία
πολιτικός πρωσικής νοοτροπίας
ή Βαυαρός, όπως ο κ. Μάρκους
Σόντερ. Εχουμε χρόνο μέχρι τις
εκλογές. Βέβαιον πάντως ότι ει-
σήλθε και η Γερμανία σε φάση πο-
λιτικού επαναπροσδιορισμού.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Πρόσωπα, που διαμορφώνουν την
κοινή γνώμη στην Ελλάδα σήμερα,
δεν τα αναδείχνει οπωσδήποτε η
εκτίμηση των πολλών, δεν είναι η
κοινωνική αναγνώριση που τα κα-
ταξιώνει. Μπορεί να είναι η λογική
της «αγοράς»: αυτή να διαβαθμίζει
την καταξίωση, να διαμορφώνει την
κοινή αναγνώριση διανέμοντας τα
αξιώματα. Για τη διαφήμιση μιας
οδοντόπαστας, η «αγορά» δεν θα επι-
λέξει έναν σοφό γνώστη της Χημείας,
θα προτιμήσει τη λάμψη του χαμό-
γελου μιας καλλονής. Ανάλογα κρι-
τήρια εντυπωσιασμού, δυσεξήγητης
όμως εγκυρότητας, καθορίζουν και
το ποιος θα μας προετοιμάσει για
την αδράνεια των «συμμάχων» μας,
κρατών-μελών της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ,
εν όψει του εδαφικού και θαλάσσιου
ακρωτηριασμού μας, που νυχθημερόν
προετοιμάζει η Τουρκία.

Ηδη δεχθήκαμε να μπούμε στον
61ο γύρο «διερευνητικών επαφών»
– οι 60 γύροι που προηγήθηκαν (σε
διάρκεια πόσων ετών;) πέτυχαν, λέ-
γεται, κάποια «προσέγγιση σε θέματα»
(τόσο αόριστα) και έχει καταχωρηθεί
η «προσέγγιση», εγγράφως, σε 5.000
σελίδες! Ακόμα και ο ΣΥΡΙΖΑ, μέγας
χλευαστής της αξιοπρέπειας του πα-
τριωτισμού, όταν το 2016 ήταν κυ-
βέρνηση, αρνήθηκε το Luna Park
των 60 γύρων με τους Τούρκους. Η
Ν.Δ., τις μέρες αυτές, επαναβεβαίωσε
την πειθαρχημένη ελλαδική συμ-
μόρφωση με τις προστακτικές της
ευρωαμερικανικής επιτροπείας.

Η πληροφόρηση της ελληνικής
κοινωνίας για διεργασίες που θα κα-
θορίσουν αμετάκλητα το μέλλον της,
δεν είναι πάρεργο «ενημέρωσης»,

που το εγκαταλείπει μια κυβέρνηση
σε ευκαιριακούς εμπόρους του εν-
τυπωσιασμού. Ξέρει ο απροκατάλη-
πτος Ελληνας («κάθε τίμιος άνθρω-
πος», θα έλεγε ο Μακρυγιάννης) ότι
τα ιδιωτικά κανάλια είναι εμπορικά,
δεν γίνεται να υπηρετήσουν τις απαι-
τήσεις του κοινωνικού λειτουργή-
ματος της δημοσιογραφίας, θα πει-
θαρχήσουν στις κερδοσκοπικές προ-
τεραιότητες των ιδιοκτητών τους.

Την πλήρη ανελπιστία εξόδου από
την ασφυκτική υποτέλεια την εδραι-
ώνει το γεγονός ότι, κάθε κυβέρνηση,
χρησιμοποιεί και τα κρατικά ΜΜΕ
σαν ιδιωτική (του κυβερνώντος κόμ-
ματος) επιχείρηση. Πώς ανεχόμαστε
οι πολίτες αυτή τη ριζική αλλοτρίωση
του χαρακτήρα και των στόχων της
«πληροφόρησης», την πολιτική, ιδε-
ολογική, αισθητική αλλαξοπιστία του
«μόνιμου» προσωπικού των ΜΜΕ –
έναν παγιωμένο εξευτελισμό της δη-
μοκρατίας που δεν τον συζητάμε.

Επιπρόσθετο σύμπτωμα απροκά-
λυπτου ολοκληρωτισμού, αυτονόητα
αφομοιωμένου από την ελλαδική κοι-
νωνία: Οι πολίτες ψηφίζουμε το κόμμα
που υποτίθεται ότι κρίνουμε προτι-
μότερο, αποτελεσματικότερο. Κυρίως
(και είναι λογικό) εμπιστευόμαστε
τις ικανότητες του πρωθυπουργού.
Ομως η επιλογή μας, των πολιτών,
δεν προστατεύεται από μια δημο-
σιογραφία που αγρυπνεί, ελέγχει,
κρίνει, αν ο πρωθυπουργός ανταπο-
κρίνεται με συνέπεια στη λογική της
ψήφου μας. Ο εκλεγμένος πρωθυ-
πουργός, από τη φιλική του δημο-
σιογραφία μόνο επαινείται και από
την αντιπολιτευόμενη δημοσιογραφία
μόνο ψέγεται.

Στη σημερινή Ελλάδα έχουμε πο-
λίτευμα πρωθυπουργικής απολυ-
ταρχίας, που το επέβαλε ο Ανδρέας
Παπανδρέου και το συντηρούν ομό-
θυμα οι πάντες. Στυγνή μοναρχία:
ο πρωθυπουργός διορίζει τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, τον Πρόεδρο
της Βουλής, τους Προέδρους των
Ανώτατων Δικαστηρίων, την Ηγεσία
των Ενόπλων Δυνάμεων. Καμιά Δη-
μοσιογραφία δεν διαμαρτυρήθηκε
ποτέ – ωσάν ο ολοκληρωτισμός, η
αυθαιρεσία, να είναι αυτονόητα δε-
δομένα, και η Ελλάδα τριτοκοσμική.
Ενδέχεται ο υπουργός Εξωτερικών
να μην έχει την παραμικρή εμπειρία
Διεθνών Σχέσεων, καμιά θητεία σε
Διεθνείς Οργανισμούς, άσχετος με
την πράξη της Διπλωματίας – η δη-
μοσιογραφία δεν θα διαμαρτυρηθεί.
Ενδέχεται ο υπουργός Παιδείας να
αγνοεί ολοκληρωτικά την εκπαιδευ-
τική πράξη, τις δυσλειτουργίες των
θεσμών, την τυραννία και τον τραμ-
πουκισμό του συνδικαλισμού, το
επίπεδο ντροπής των «εκπαιδευτι-
κών» λεγόμενων Σχολών στα πανε-
πιστήμια, άσχετος ο υπουργός με
τον εξευτελισμό του σχολείου από
το φροντιστήριο – η δημοσιογραφία
θα σωπαίνει και πάλι, εξ ορισμού
ανίκανη για ρόλο κοινωνικής ευθύ-
νης.

Η αγανάκτηση γίνεται πνιγμός
και ο πνιγμός ασφυξία, σαράντα επτά
ολόκληρα χρόνια. Στον δημόσιο λόγο
είναι σιωπηρά απαγορευμένη η ανα-
φορά σε ονόματα. Ολοι λοιπόν, εκόν-
τες άκοντες, για να αξιωθεί με δημο-
σιότητα ο λόγος μας, αοριστολογούμε.
Πώς όμως να μη μένει αδικαίωτη και
περιθωριακή η κριτική σκέψη στην

Ελλάδα, όταν αποσιωπούμε τους επώ-
νυμους αυτουργούς της κακουργίας
ή της ραστώνης;

Ισως να πρόκειται για καλά ορ-
γανωμένη άμυνα της μετριότητας
(κάτι σαν την «εκδίκηση της γυ-
φτιάς»). Ισως να πρόκειται μόνο για
επανάληψη της πιστοποίησης που
κραύγασε ο Θόδωρος Αγγελόπουλος
με τον ανεπανάληπτο σπαραγμό
του Θανάση Βέγγου: «Η Ελλάδα πε-
θαίνει. Και καλύτερα να πεθάνει
γρήγορα. Γιατί η αγωνία κρατάει
πολύ και κάνει και θόρυβο» («Το
βλέμμα του Οδυσσέα»). Κάποιοι πι-
στεύουν πως θα ανακόψουν τον
αδυσώπητο θάνατο αντιτάσσοντας
τίμιο λόγο στην ντροπή της ελεεινής
αυτοχειρίας. Τα ονόματά τους, με
επιπόλαιη επιλογή: Ιωάννης Μάζης,
Σταύρος Λυγερός, Σάββας Καλεντε-
ρίδης, Αγγελος Συρίγος, Φράγκος
Φραγκούλης.

Ενδεικτική, ίσως και λάθος η
επιλογή των ονομάτων. Τα γεγονότα
όμως αμείλικτα. Η Τουρκία απαιτεί
και τα θέλει όλα, εμείς (ύστερα από
διακόσια χρόνια ατίμωσης και εμ-
παιγμού μας από Ευρωπαίους «φί-
λους» μας) πανηγυρίζουμε που χα-
ρίσαμε στον εαυτό μας 12 μίλια από
τη θάλασσά μας στο Ιόνιο! Ο Συρίγος
εγκατέλειψε το γήπεδο, παραχώ-
ρησε τη «φανέλα» αποκλειστικά
στον Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη(!), δέχ-
θηκε να παίξει στα «τσικό» – για
ποια «τιμή», ποιων «όπλων», αφού
Ελλάδα χωρίς ραχοκοκαλιά ευτολ-
μίας δεν υπάρχει.

Οταν οι πολιτικοί αρχηγοί θα έχουν
καταλάβει την οιμωγή του Βέγγου,
θα είναι πολύ αργά για οτιδήποτε.

Η φιμωμένη οιμωγή

Ετος αλλαγών

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Οι ανοικτές γραμμές
βοηθούν πάντα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ελλάδα και Τουρκία
θα καθίσουν έπειτα
από πολύ καιρό στο
ίδιο τραπέζι. Δεν θα
πρέπει να περιμέ-
νουμε πολλά από αυ-

τήν τη συνάντηση. Καλό θα ήταν
ασφαλώς να μην υπάρξει χοντρή
εμπλοκή «με το καλημέρα». Αυτό
θα φανεί γρήγορα και θα εξαρτηθεί
από το αν η Αγκυρα θα αρχίσει τη
συζήτηση σε λογική βάση ή αν θα
επιμείνει να θέσει θέματα «γκρίζων
ζωνών» και αποστρατιωτικοποί-
ησης των νησιών. Ο επικεφαλής

της ελληνικής διαπραγματευτικής
ομάδας είναι εξαιρετικά έμπειρος
και ξέρει καλά να «συζητά» χωρίς
να «διαπραγματεύεται». Ο Ερντο-
γάν θέλει, προφανώς, να κάνει
ανοίγματα αυτή την περίοδο τόσο
στην Ευρώπη όσο και στις ΗΠΑ.
Από την Ε.Ε. θα ήθελε ένα νέο πα-
κέτο για το προσφυγικό, με χρή-
ματα όμως που θα πάνε κατευθείαν
στο τουρκικό κράτος. Στόχος είναι
ένα restart της ευρωτουρκικής
σχέσης, και σε αυτό βασίζεται κυ-
ρίως στο Βερολίνο. Ο Ερντογάν
θέλει επίσης να αποφύγει κλυδω-
νισμούς που θα επιδεινώσουν την
ήδη πολύ κακή κατάσταση της οι-
κονομίας του.

Η Αγκυρα καταλαβαίνει πως
για να πετύχει τον στόχο της και

να περάσει τον σκόπελο της επό-
μενης Συνόδου Κορυφής, πρέπει
να αποφύγει τις εντάσεις με την
Ελλάδα και την Κύπρο.

Ο Τούρκος πρόεδρος περιμένει
ταυτόχρονα να ανοίξει τα χαρτιά
της η κυβέρνηση Μπάιντεν. Αυτό
θα πάρει καιρό. Οι άνθρωποι που
τοποθετούνται σε θέσεις-κλειδιά
δεν έχουν ακόμη καθίσει στο γρα-
φείο τους και θα απαιτηθούν με-
ρικές εβδομάδες για να λειτουρ-
γήσουν συγκροτημένα.

Οι Τούρκοι δεν θα ήθελαν, πάν-
τως, να είναι μια ελληνοτουρκική
κρίση η πρώτη με την οποία θα
ασχοληθεί το επιτελείο του νέου
προέδρου. Ισως γιατί καταλαβαί-
νουν τους κινδύνους και τις πιθα-
νότητες να γίνει μπούμερανγκ μία
ακόμη πρόκληση τύπου «Ορούτς
Ρέις». Ψάχνουν τώρα να βρουν
επαφές στη νέα κυβέρνηση και
ανθρώπους που θα μπορούσαν να
επηρεάσουν τον νέο πρόεδρο.

Η συζήτηση δεν βλάπτει σχεδόν
ποτέ. Αντιθέτως, η Ιστορία έχει
αποδείξει ότι οι ανοικτές γραμμές
βοηθούν. Διαπραγμάτευση δεν θα
γίνει πάντως αύριο, αυτό είναι βέ-
βαιο.

Θα απογοητευθούν ασφαλώς
δύο κατηγορίες αναλυτών. Αυτοί
που ζουν στα σύννεφα και ονει-
ρεύονται ότι μπορεί αύριο να λυ-
θούν κατά τρόπο μαγικό τα πάντα.
Κάνουν λάθος να περιμένουν κάτι
τέτοιο, διότι η Τουρκία και ο Ερν-
τογάν του σήμερα δεν έχουν κα-
μία, μα καμία σχέση με το 2004.
Θα απογοητευθούν όμως κι εκείνοι
που παραδοσιακά αναζητούν προ-
δότες και προδοσίες. Ψυχραιμία
χρειάζεται και καθαρό μυαλό.
Προς το παρόν κερδίζουμε χρόνο,
ίσως και λίγη ηρεμία για ένα διά-
στημα.

��������

Οι ΗΠΑ με την ανάλη-
ψη της προεδρίας από
τον κ. Μπάιντεν και η
Γερμανία με την απο-
χώρηση της καγκελα-
ρίου Αγκελα Μέρκελ
έχουν εισέλθει σε πε-
ρίοδο πολιτικού επανα-
προσδιορισμού.

��������

Η συζήτηση δεν βλά-
πτει, σχεδόν ποτέ. Δια-
πραγμάτευση μεταξύ
Ελλάδας και Τουρκίας
δεν θα γίνει πάντως αύ-
ριο, αυτό είναι βέβαιο.
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Σ ε τίτλους η δραστηριότητα της
τουρκικής εξωτερικής πολιτικής
από την αρχή της νέας χρονιάς:

1) Τηλεσυνάντηση ανάμεσα στον Τ.
Ερντογάν και την πρόεδρο της Επι-
τροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και
τον Ζοζέπ Μπορέλ (7/1). 2) Συνομιλίες
Μ. Τσαβούσογλου στη Λισαβόνα, κα-
θώς η Πορτογαλία αναλάμβανε την
1/1 την εκ περιτροπής προεδρία της
Ε.Ε. (8/1). Δήλωση: «Η Τουρκία είναι
έτοιμη να γυρίσει σελίδα στις σχέσεις
της με την Ευρωπαϊκή Ένωση». 3)
Συνομιλίες Τσαβούσογλου στη Μα-
δρίτη (9/1). 4) Πριν από τη συνάντηση
Τσαβούσογλου με τους πρέσβεις της
χωρών-μελών του ΑΣΕΑΝ στην Άγ-
κυρα. 5) Η εφ. «Χουριέτ» γράφει για
επισκέψεις του προέδρου του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ και
της προέδρου της Επιτροπής στην
Άγκυρα εντός Ιανουαρίου (8/1). 6) Συ-
νάντηση Τ. Ερντογάν με τον πρωθυ-
πουργό του Λιβάνου Σαάντ Ηαρίρι
στην Κωνσταντινούπολη (9/1). 7) Τη-
λεφωνική συνομιλία Μ. Τσαβούσογλου
με τον Γάλλο συνάδελφό του Ζαν Ιβ
Λε Ντριάν. Ο πρώτος δήλωσε ότι «συμ-
φωνήσαμε να εργαστούμε πάνω σε
έναν roadmap για να ομαλοποιήσουμε
τις σχέσεις μας» (8/1). 

8) Ο Μ. Τσαβούσογλου στις Βρυ-
ξέλλες (21-22/1) για συνομιλίες με τον
πρόεδρο του Συμβουλίου Σ. Μισέλ
και τους Επιτρόπους για την Εξωτερική
Πολιτική, τη Μετανάστευση και τη
Διεύρυνση. Στην ατζέντα η κατάργηση
της βίζας, η ανανέωση της Τελωνει-
ακής Ένωσης, η αναπροσαρμογή της
Συμφωνίας για το Μεταναστευτικό
και η διάσκεψη για την ενέργεια στην
Ανατολική Μεσόγειο. 9) Συμφωνία
με την Ελλάδα για επανέναρξη των

«Διερευνητικών Συνομιλιών» στις
25/1. Επανέναρξη που συνοδεύεται
με τη δήλωση Τσαβούσογλου ότι «αυ-
τή τη στιγμή, υπάρχει ένα παράθυρο
ευκαιρίας για καλύτερο διάλογο με
την Ελλάδα». 10) Συμφωνία με την
απεσταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ στο
Κυπριακό Τζέιν Χολ Λουτ για συμμε-
τοχή στην «5 συν 1 Άτυπη Διάσκεψη»
για το Κυπριακό, ίσως αρχές Μαρτίου
στη Νέα Υόρκη. Ο Τσαβούσογλου,
αποδεχόμενος την πρόσκληση, κάρ-
φωσε Αναστασιάδη: «Η λύση των δύο
κρατών δεν είναι μόνο η δική μας
ιδέα. Στην πραγματικότητα αυτή είχε
προταθεί από τον Αναστασιάδη. Ο
Ε/κ ηγέτης συμμερίστηκε αυτές τις
απόψεις του τόσο με μένα όσο και με
άλλους». 

Βέβαια, τα διπλωματικά μεγέθη
Κύπρου – Τουρκίας είναι πολύ δια-
φορετικά, αλλά και τα μεγέθη υπα-
κούουν σε σχέδια, κατευθύνσεις, επι-
διώξεις. Είναι πέρα από εμφανές ότι
η Τουρκία επιδιώκει να ανανεώσει
τους δεσμούς της με την Ε.Ε. Απο-
φεύγει να μιλήσει για τα κείμενα του
2005 και τα ενταξιακά κεφάλαια, γιατί
γνωρίζει ότι δεν έχει κάποιο νόημα.
Δεν τα εγκατέλειψε αλλά τα αφήνει
στον «πάγκο». Μιλάει για ρεαλιστικές
επιδιώξεις: κατάργηση βίζας, Τελω-
νειακή Ένωση, μεταναστευτικό. 

Η εξωτερική πολιτική δεν ασκείται
με βλέμμα στο εσωτερικό ακροατήριο,
όπως κάνει καθημερινά ο Ν. Αναστα-
σιάδης ή όπως κάνει κάθε πρωί με
δηλώσεις στο ΡΙΚ ο ΥΠΕΞ Ν. Χριστο-
δουλίδης. Εξωτερική πολιτική έχεις,
αν θέτεις στόχους, αν παίζεις με τους
κανόνες του παιχνιδιού («είναι προς
το συμφέρον σας να μας βοηθήσετε»
Θουκυδίδης). Ο Μ. Τσαβούσογλου τα-

ξιδεύει σε σημαντικές πρωτεύουσες
και προβάλλει τις απόψεις της χώρας
του σε διάφορα φόρα. Ο ΥΠΕΞ στη
Λευκωσία κάνει το ακριβώς αντίθετο.
Μιλάει ασταμάτητα στα εσωτερικά
ΜΜΕ χωρίς να λέει τίποτε. Αντί να
οργώνει τις Βρυξέλλες και τις κύριες
πρωτεύουσες (Βερολίνο, Παρίσι), για
να προωθήσει ένα πειστικό project
ειρήνης, αφιερώνει αρκετό χρόνο για
να επιμελείται της εικόνας του, αν
παίζει δηλαδή στο χρηματιστήριο της
δημοσιότητας για τις προεδρικές του
2023! 

Έτσι η διαχείριση του Κυπριακού
με βλέμμα στη μικροπολιτική και στα
γκάλοπ έχει οδηγήσει τα πράγματα
σε στρατηγικό αδιέξοδο. Η μιζέρια,
η συνεχής καταγγελία του αντιπάλου,
οι καταιγιστικές αναφορές σε «προ-
κλητικές δηλώσεις» της άλλης πλευράς,
οι αντιφάσεις Αναστασιάδη έχουν
οδηγήσει τη διεθνή κοινότητα στη
θέση του απόμακρου παρατηρητή.
Η θετική ατζέντα αγνοείται, οι δημι-
ουργικές προτάσεις ανήκουν στο μα-
κρινό παρελθόν. Μετά τη φαρσοκω-
μωδία με τις κυρώσεις κατά της Τουρ-
κίας, οι εμπνευστές της αποτυχίας
σιωπούν. Μόνοι, αδύναμοι αναζητούν
πράγματα που δεν υπάρχουν στη διε-
θνή ζωή και επειδή αποτυγχάνουν,
καταγγέλλουν κάθε άλλο για να κρύ-
ψουν τη γύμνια των δικών τους επι-
χειρημάτων. 

Η συγκυρία προσφέρει μία ακόμα
ευκαιρία προς αξιοποίηση. Η δυτική
«επιστροφή» της Τουρκίας μπορεί να
αξιοποιηθεί από τη Λευκωσία πάνω
σε δύο πυλώνες: Πρώτος, επιδίωξη
επίλυσης βασισμένη στο Πλαίσιο του
γ.γ. του ΟΗΕ, συν ισχυρό υλικό από
την Ε.Ε. Δεύτερος, ταυτόχρονα και

σε παράλληλα φόρα, στήριξη στη βελ-
τίωση των σχέσεων Ε.Ε. – Τουρκίας,
όπως εξελίσσεται αυτή την περίοδο
και πριν από τη σύγκληση της «5 συν
1» άτυπης διάσκεψης για την Κύπρο.
Η ευρωτουρκική σχέση «περνά» από
την Κύπρο, αλλά μόνο αν η ίδια η Κύ-
προς μπορεί να δει με ευρηματικότητα
τη συγκυρία.

Στην κορωνίδα μιας επιδίωξης βρί-
σκεται η στρατηγική της ειρήνης και
της συνεργασίας κάτι που σημαίνει
γέφυρες συνεννόησης με τις ηγεσίες
του ΟΗΕ, της Ε.Ε. και της Τουρκίας,
γιατί κρατούν κλειδιά για την επίλυση
του Κυπριακού.

Η άτυπη διάσκεψη στη Νέα Υόρκη
δεν αφορά τη διάσκεψη από μόνη
της. Αφορά όλα όσα προηγούνται,
όσα προετοιμάζεις για να έχει το ένα
ή το άλλο αποτέλεσμα. 

Η τριγωνική σχέση Βρυξελλών –
Άγκυρας-Λευκωσίας επιτρέπει πραγ-
ματική κινητικότητα. Χρειάζεται δια-
βούλευση ανάμεσα στη Λευκωσία και
την Τουρκία, είτε με άμεσες, είτε με
έμμεσες συνεννοήσεις Λουτ και Μπο-
ρέλ. Η διαβούλευση έχει νόημα πάνω
σε δύο κύριους πυλώνες: πρώτο, στή-
ριξη της Λευκωσίας στην αναζωογό-
νηση της ευρωτουρκικής σχέσης, και,
δεύτερο, προσυμφωνία ανάμεσα στη
Λευκωσία και την Άγκυρα πάνω στα
δύο εκκρεμούντα από 2017 διαπραγ-
ματευτικά «τραπέζια»-κατάργηση εγ-
γυήσεων/αποχώρηση τουρκικού στρα-
τού έναντι πολιτικής ισότητας με κα-
θαρή δέσμευση στην υποστήριξη σε
όλο το από Έξι Σημεία «Πλαίσιο Γκου-
τιέρες», όπως συμφωνήθηκε στις 30
Ιουνίου 2017. 

www.larkoslarkou.org.cy

Κυπριακό παράθυρο στην ευρωτουρκική σχέση
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ ον περασμένο Δεκέμβριο, οι 27 ηγέτες Ευρωπαϊκής Ένω-
σης αποφάσισαν ομόφωνα, στην παράγραφο 35 των
Συμπερασμάτων τους, ότι «η Ε.Ε. θα επιδιώξει να συν-

τονίσει τα θέματα που αφορούν την Τουρκία και την κατάσταση
στην Ανατολική Μεσόγειο με τις Ηνωμένες Πολιτείες», υπό
το φως της νέας αμερικανικής διοίκησης,Τζο Μπάιντεν. 

Με την ανάληψη των καθηκόντων του, ο νέος πλανητάρχης
έβαλε το δικό του στίγμα, σε αντίθεση με προηγούμενες απο-
φάσεις της διοίκησης Τραμπ και, μεταξύ άλλων, επανέφερε
τις ΗΠΑ στον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, επανένταξε τη
χώρα του στη Συμφωνία του Παρισιού για την κλιματική
αλλαγή και τερμάτισε την κατασκευή τείχους στα σύνορα
με το Μεξικό. Για το ζήτημα όμως της Τουρκίας, η νέα αμερι-
κανική διοίκηση, όχι μόνο δεν διαφοροποιήθηκε από το
πλέγμα κυρώσεων που αποφασίστηκαν κατά της Άγκυρας
για την αγορά των S-400 από τη Ρωσία, αλλά άφησε ανοικτό
παράθυρο για λήψη περαιτέρω μέτρων, εάν απαιτηθεί.
Μιλώντας ενώπιον της Γερουσίας, ο υποψήφιος υπουργός
Εξωτερικών Άντονι Μπλίνκεν, επεσήμανε ότι «η Τουρκία
είναι σύμμαχος, ο οποίος όμως σε πολλά ζητήματα, δεν συμ-
περιφέρεται όπως θα έπρεπε να συμπεριφέρεται ένας σύμ-
μαχος». Συμφώνησε «απόλυτα», όπως είπε, με τη θέση ρε-
πουμπλικάνου γερουσιαστή ότι θα πρέπει να διατηρηθούν
οι υφιστάμενες κυρώσεις, προσθέτοντας ότι «νομίζω ότι θα
χρειαστεί να εξετάσουμε τον αντίκτυπο των υπαρχουσών
κυρώσεων για να αποφασίσουμε εάν και κατά πόσον πρέπει
να γίνουν περισσότερα». Την ίδια ώρα, η Ε.Ε., η οποία υποτίθεται
ότι ανέμενε να «συντονιστεί» με τη νέα διοίκηση των ΗΠΑ
για τη Τουρκία, δείχνει να μη συντονίζεται. Όχι μόνο με τις
ΗΠΑ, όπως ζητούν τα Συμπεράσματα του περασμένου Δε-
κεμβρίου. Αλλά ούτε καν με τις δικές της, ευρωπαϊκές αποφάσεις.
Αυτές τις οποίες επίσης αποφάσισαν ομόφωνα τα 27 κράτη-
μέλη στο πλαίσιο των ίδιων Συμπερασμάτων της Συνόδου
Κορυφής και καλούσαν το Συμβούλιο της Ε.Ε., εν προκειμένω
την αρμόδια ομάδα εργασίας Relex, «να εγκρίνει πρόσθετες
νέες καταχωρίσεις», για την επιβολή δηλαδή περιοριστικών
μέτρων κατά φυσικών προσώπων και νομικών οντοτήτων
που έχουν διαδραματίσει ρόλο στις έκνομες δραστηριότητες
της Τουρκίας. 

Κυρώσεις, οι οποίες δεν θα άγγιζαν την ίδια την Άγκυρα.
Αλλά θα αποτελούσαν μια μίνιμουμ αντίδραση και δικαίωση
εκ μέρους της Ε.Ε. Για την εισβολή της Τουρκίας στην ΑΟΖ
κράτους-μέλους της. Για την παραβίαση (ξανά) των ψηφισμάτων
του ΟΗΕ για την περίκλειστη πόλη της Αμμοχώστου (κάνοντας
μάλιστα βήματα εποικισμού). Και για την εκμετάλλευση ενός
νομικά ανυπόστατου μνημονίου, αυτού που η Τουρκία
υπέγραψε με τη Λιβύη, προκειμένου να προβάλει διεκδικήσεις
στο Αιγαίο. Εύλογα, λοιπόν, προκύπτει το ερώτημα με ποιους
συντονίστηκε ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ
Μισέλ; Ως επίσης και η Γερμανίδα πρόεδρος της Κομισιόν
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και ο Ύπατος Εκπρόσωπος της
Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ, οι οποίοι θεωρούν ότι είναι η ώρα για
θετικά βήματα στις ευρωτουρκικές σχέσεις; Και πώς αυτή
τους η θέση συνάδει με τα ομόφωνα Συμπεράσματα της Ε.Ε.,
τα οποία υποτίθεται ότι αποτελούν τους όρους εντολής που
λαμβάνουν από τα κράτη-μέλη και συνεπώς θεωρούνται «πυ-
ξίδα» για τη Κομισιόν και τους αξιωματούχους της; 

Όπως προκύπτει εκ του αποτελέσματος, ο μόνος «συντο-
νισμός» που μπορεί κάποιος να διακρίνει, αφορά στην πολιτική
που υποβάλλει και επιβάλλει η Άγκελα Μέρκελ στην Κομισιόν
και την οποία ακολουθεί η πρόεδρός της Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, τέως υπουργός Άμυνας της καγκελαρίου της Γερμανίας.
Μια πολιτική που τείνει να υποκαταστήσει τα Συμπεράσματα
της Ε.Ε. και παραπέμπει σε εύλογους συνειρμούς για τα
επίπεδα έμπρακτης αλληλεγγύης που επιδεικνύονται προς
την Κύπρο, αλλά και την Ελλάδα. Αν για τους S-400 η διοίκηση
Μπάιντεν διαπιστώνει ότι η Τουρκία δεν ενεργεί ως σύμμαχος,
ξεκαθαρίζει ότι θα συντηρήσει τις κυρώσεις και δεν αποκλείει
περαιτέρω μέτρα, πώς μπορεί η Ε.Ε., που διατείνεται ότι θα
«συντονιστεί» με τις ΗΠΑ, να ετοιμάζει δώρα για το καθεστώς
Ερντογάν; Μήπως η αγορά των S-400 είναι τελικά πιο σημαντική
για τις ΗΠΑ από ό,τι είναι για την Άγκελα Μέρκελ και την
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν η εισβολή της Τουρκίας σε δύο
κράτη-μέλη της Ε.Ε.; 

Οι ΗΠΑ μίλησαν,
η Ε.Ε. αλληθωρίζει

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Τ ο δίλημμα εάν η επανάσταση
του 1821 ήταν εθνική ή κοι-
νωνική είναι ξένο στην λογική

του ξεσηκωμού. Οι όροι με τους
οποίους τίθεται είναι ξένοι προς τη
φύση της ίδιας της επανάστασης.
Το ερώτημα που προκύπτει είναι αν
οι επαναστατημένοι Έλληνες ξεση-
κώθηκαν για να πετύχουν την ανα-
σύσταση του ελληνικού έθνους,
έχοντας πλήρη συνείδηση της ελ-
ληνικής τους ταυτότητας ή επανα-
στάτησαν για να απαλλαγούν από
τις κοινωνικές αδικίες, την ανισότητα
και την καταπίεση της οθωμανικής
κυριαρχίας και των ντόπιων γαι-
οκτημόνων, παραβλέποντας την ελ-
ληνική τους καταγωγή; To1821 έλα-
βε χώρα μια αναγκαία κοινωνική
επανάσταση μέσα από την εθνικοα-
πελευθερωτική. Με άλλα λόγια, η
εθνικοαπελευθερωτική επανάσταση
ήταν eoipsoκοινωνική και πολιτική.
Αυτό σημαίνει ότι τόσο το πολιτικό
όσο και το κοινωνικό της πρόγραμμα
ήταν εγγεγραμμένα εντός της ίδιας
της μορφής του ελληνικού έθνους
κράτους, το οποίο αξίωναν να ιδρύ-
σουν οι ξεσηκωμένοι ραγιάδες. Η
ανάγκη για εγκαθίδρυση «νομαρ-

χίας», κράτους δικαίου δηλαδή, στο
οποίο αφέντης θα είναι ο νόμος,
όπως αυτός θα εκφράζεται και θα
θεσμοθετείται από το κυρίαρχο νο-
μοθετικό σώμα του λαού, δεν θα
μπορούσε να υπηρετηθεί από οποι-
αδήποτε άλλη πολιτική μορφή, προ-
γενέστερη του έθνους κράτους. Όλες
οι προγενέστερες πολιτικές μορφές,
βασίλεια ή αυτοκρατορίες, πριγκι-
πάτα ή δουκάτα, κυρίαρχες στην
Ευρώπη των αρχών του 19ου αιώνα,
στηρίζονταν σε φεουδαλικά κοινω-
νικά συστήματα, όπου η ανισότητα
μεταξύ «ευγενών» και «κοινών» αν-
θρώπων ήταν αρχή του άγραφου
δικαίου που διαφέντευε τη μοίρα
των «πολιτισμένων» ευρωπαϊκών
λαών. Συνεπώς η επιλογή ενός εξ
αυτών των μορφών θα ήταν αντίθετη
στη λογική μιας εθνικής και πολι-
τικής επανάστασης για εγκαθίδρυση
Νομαρχίας.

Αυτό άλλωστε καταδεικνύει και
η αρχή της πολιτικής ισότητας, όπως
διατυπώνεται στο δεύτερο κεφάλαιο
του «Προσωρινού πολιτεύματος» ή
«Νόμου της Επιδαύρου»: στο νέο
ελληνικό κράτος, όλοι οι Έλληνες
«απολαμβάνουσιν άνευ τινός δια-

φοράς όλων των πολιτικών δικαιω-
μάτων». Όταν στα 1822 υιοθετήθηκε
η αρχή αυτή από την Ελληνική Εθνο-
συνέλευση, μόνο η αμερικανική δη-
μοκρατία μπορούσε να εγγυηθεί αυ-
τή την ισότητα μεταξύ τωνπολιτών
της. Την ίδια περίοδο όλη η «πολι-
τισμένη» Ευρώπη τελούσε υπό την
αρχή της φεουδαλικής ανισότητας.
Επομένως η κοινωνική και πολιτική
ισότητα ήταν σύμφυτη με τη δια-
κήρυξη της ανεξαρτησίας ελεύθερου
έθνους κράτους, και αυτό επειδή η
κοινωνική και πολιτική ισότητα
είναι η αρχή του έθνους κράτους.
Η αρχή της επανάστασης του 1821
ήταν ξένη προς την «πεφωτισμένη»
Ευρώπη των αρχών του 19ου αιώνα,
στην οποία οι επαναστατημένοι κα-
τέφευγαν για βοήθεια στον αγώνα
τους ενάντια στους Οθωμανούς.
Άραγε υπήρχε μια βαθύτερη πηγή
έμπνευσης σημαντικών πολιτικών
και πνευματικών ταγών της επανά-
στασης, που από την πρώτη στιγμή
βρέθηκαν στα πεδία των μαχών και
στις εθνοσυνελεύσεις; Και γιατί η
πηγή αυτή αποσιωπήθηκε κατά τη
διάρκεια του Αγώνα; Λίγες είναι οι
λαμπρές εξαιρέσεις ιστορικών, νο-

μικών και φιλοσόφων που ενέκυψαν
στις πνευματικές πηγές της επανά-
στασης και διέκριναν τη σημαντι-
κότερη ίσως πηγή του πολιτικού
φρονήματος του νεότερου ελληνικού
έθνους: την αμερικανική επανάστα-
ση του 1776, την αμερικανική δια-
κήρυξη της ανεξαρτησίας και το
αμερικανικό Σύνταγμα.

Ωστόσο, υπήρχε σοβαρός λόγος
για τον οποίο οποιαδήποτε πνευμα-
τική σχέση των εξεγερμένων προς
το νεοσύστατο αμερικανικό έθνος
έπρεπε να αποσιωπηθεί. Ομοίως,
έπρεπε να αποφευχθεί και οποιαδή-
ποτε υλική σχέση. Ο λόγος αυτός
ήταν ο Αγγλοαμερικανικός Πόλεμος
του 1812-1815. Καταμεσής των Να-
πολεόντειων Πολέμων, η Αμερική
είχε κηρύξει τον πόλεμο στην πανί-
σχυρη Βρετανική Αυτοκρατορία,
επειδή οι Βρετανοί, παραβιάζοντας
το δίκαιο του θαλάσσιου εμπορίου,
έβλαπταν τους Αμερικανούς. Οι δύο
Αμερικανοί πρόεδροι της εποχής, ο
Τόμας Τζέφερσον και ο Τζέιμς Μάν-
τισον, θεωρούσαν τον πόλεμο και
τις εσωτερικές του επιπτώσεις, τη
δημιουργία δηλαδή μόνιμου αμερι-
κανικού στρατού, την αύξηση της

ισχύος της ομοσπονδιακής εξουσίας
εις βάρος των Πολιτειών και την
εκτίναξη του δημόσιου χρέους, δυ-
σμενείς για την αμερικανική δημο-
κρατία. Παρόλα αυτά, υπήρχαν έν-
θερμοι υποστηριχτές του πολέμου,
όπως ο John C. Calhoun, οι οποίοι
θεωρούσαν ότι η αναγκαία για την
επιβίωση του εμπορίου σύγκρουση
ήταν ένας δεύτερος αγώνας για την
ελευθερία και το οριστικό τέλος του
πολέμου της Ανεξαρτησίας. Εξάλλου
ο πόλεμος έμεινε γνωστός ως «Δεύ-
τερος Πόλεμος της Ανεξαρτησίας».
Αν και έληξε χωρίς ουσιαστικό νικητή
με τη συνθήκη της Γάνδης το 1815,
συνέβαλε όμως στην ενίσχυση του
αμερικανικού εθνικού φρονήματος
και στην ενδυνάμωση του ομοσπον-
διακού κράτους. Παρόλο, λοιπόν,
που οι Βρετανοί, μετά τη νίκη τους
στο Βατερλό (1815), επέβαλαν το τέ-
λος της Επανάστασης στη Γαλλία
και την Αποκατάσταση της γαλλικής
μοναρχίας, δεν κατάφεραν να δα-
μάσουν τους Αμερικανούς αντιπά-
λους τους. Η Αμερικανική Δημοκρα-
τία εξακολουθούσε να απειλεί τη
Βρετανική Αυτοκρατορία λιγότερο
σε στρατιωτικό και περισσότερο σε

πολιτικό και ιδεολογικό επίπεδο. Το
εγγεγραμμένο στη νέα πολιτειακή
μορφή της Αμερικανικής Δημοκρα-
τίας αίτημα για κοινωνική και πολι-
τική ισότητα επ’ ουδενί λόγω δεν
έπρεπε να εισβάλει ξανά στην Ευ-
ρώπη μέσω μιας άλλης επανάστασης,
της ελληνικής. Η παντοδύναμη πλέον
στην Ευρώπη Αγγλία θα προτιμούσε
να αφήσει την Ελλάδα στα χέρια
των Οθωμανών παρά να τη δει να
συντάσσεται δυνητικά στο πλευρό
των Αμερικανών.

Η νέα ελληνική Πολιτεία τελικά
υπήρξε πιο κοντά στην αμερικανική
δημοκρατία παρά στις πολιτικές αρ-
χές των μεγάλων ευρωπαϊκών δυ-
νάμεων της εποχής. Αυτή η πολιτική
αντίθεση της Ελλάδος με την Ευ-
ρώπη υπέβοσκε σε όλη τη διάρκεια
του Αγώνα και διαδραμάτισε ση-
μαντικό ρόλο στη διαμόρφωση του
πρώτου ανεξάρτητου ελληνικού
κράτους.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

1821: Εθνική ή κοινωνική επανάσταση; (μέρος δεύτερο)

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Νοσηλευτής συλλέγει δείγμα για έλεγχο Covid-19 από κάτοικο του Νέου Δελχί στην Ινδία. Στη χώρα έχει αρχίσει ένα από τα μεγαλύτερα σχέδια εμβολιασμού. 
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Τ α τελευταία χρόνια η κοινή αντίληψη
είναι ότι η διαφθορά βρίσκεται σε
έξαρση. Και είναι γεγονός ότι υπήρξαν,

το τελευταίο διάστημα, περιστατικά που
έχουν προκαλέσει θυμό και απογοήτευση
στους συμπολίτες μας. Βεβαίως, η διαφθορά
δεν είναι καινούργιο φαινόμενο. Μάλιστα,
τον Νοέμβριο του 2017, ο γενικός ελεγκτής
είχε χαρακτηρίσει την περίοδο που προ-
ηγήθηκε της οικονομικής κρίσης του 2013
ως την χρυσή εποχή της μίζας. Είχε συγ-
κεκριμένα αναφέρει σε συνέντευξή του σε
αυτή την εφημερίδα ότι «σίγουρα σήμερα
δεν είναι μεγαλύτερη η διαφθορά απ’ ό,τι
ήταν στο παρελθόν. Ενδεχομένως να είναι
κάπως μικρότερη. Εκτιμώ από το 1980 και
μετά υπήρχαν έντονα στοιχεία διαφθοράς,
ειδικά για την περίοδο μετά το 2000 η δια-
φθορά πρέπει να ήταν στο απόγειό της.
Από το 2000 μέχρι την οικονομική κρίση
ήταν η χρυσή εποχή της μίζας». Δεν γνωρίζω
εάν έτσι έχουν τα πράγματα, ούτε και έχει
σημασία. Το πρόβλημα είναι υπαρκτό, πρέπει
να το αναγνωρίσουμε και πρέπει να υλο-
ποιήσουμε κάποιες απλές, εφαρμόσιμες
αλλά ουσιαστικές κινήσεις που θα συμβάλουν
στην αποκατάσταση της εμπιστοσύνης
των συμπολιτών μας. Και έχω την άποψη
ότι μία από τις πιο ουσιαστικές κινήσεις
στις οποίες θα μπορούσε να προβεί η Βουλή
των Αντιπροσώπων είναι αυτή που αφορά
στο «Πόθεν Έσχες». 

Όπως εφαρμόζεται σήμερα, το «Πόθεν
Έσχες» έχει το αντίθετο από το επιδιωκόμενο
αποτέλεσμα. Ο τρόπος καταγραφής των
περιουσιακών στοιχείων και των εισοδη-
μάτων είναι τόσο ασαφής και η διαδικασία
ελέγχου και επιβεβαίωσης των στοιχείων
τόσο ανεπαρκής, που αντί να υπηρετείται
ο σκοπός της διαφάνειας, απλώς επιτείνεται
η καχυποψία. Κατ’ ακρίβεια, η διαδικασία
αποτελεί αντικείμενο χλευασμού και κου-
τσομπολιών ακόμη και όταν έχει γίνει προ-
σπάθεια για την όσο το δυνατόν πιο ακριβή
παράθεση της πληροφόρησης. Πρώτα απ’
όλα, η δήλωση βασίζεται στη συμπλήρωση
και υποβολή στη Βουλή των Αντιπροσώπων
ενός εντύπου το οποίο είναι εμφανώς πρό-
χειρο. Για παράδειγμα, σε ένα σημείο ζητείται
η καταγραφή της «συμμετοχής σε επιχει-
ρήσεις», ενώ σε άλλο η καταγραφή «μετοχών
και μερισμάτων σε εταιρείες». Πουθενά δεν

διευκρινίζεται η διαφορά της συμμετοχής
από την κατοχή μετοχών. Δίνεται η εντύ-
πωση ότι οι μετοχές, που αποτελούν μερίδιο
συμμετοχής στην ιδιοκτησιακή δομή εται-
ρείας, είναι ταυτόσημες με το μέρισμα, που
αποτελεί μερίδιο από τα διανεμηθέντα
κέρδη μιας εταιρείας. Πουθενά δεν ζητείται
ο ακριβής προσδιορισμός των εταιρειών
στις οποίες προκύπτει συμμετοχή στην
ιδιοκτησία ή άλλη σχέση όπως αυτή του
διευθυντή ή του διοικητικού συμβούλου.
Δεν απαιτείται η παράθεση αριθμού εγγρα-
φής ή τομέα δραστηριότητας. Δεν διευκρι-
νίζεται εάν η αναφερόμενη εταιρεία είναι
κυπριακή ή ξένη. Ή εάν είναι μια μικρή οι-
κογενειακή επιχείρηση ή ένας οικονομικός
κολοσσός. Δεν απαιτείται καν η δήλωση
των επαγγελματικών δραστηριοτήτων ή ο
ακριβής προσδιορισμός των εισοδημάτων
ανά πηγή ή δραστηριότητα. Ζητείται μόνο
μια γενική καταγραφή του εισοδήματος
συνολικά. Είναι αμφίβολο εάν έχει ποτέ
γίνει ουσιαστικός έλεγχος στα στοιχεία που
υποβάλλονται. Έχω μάλιστα διαπιστώσει
ότι η τελευταία δήλωση που έχω υποβάλει
πριν από έναν χρόνο, μετά την αποχώρησή
μου από τη θέση υπουργού, δεν έχει καν
αναρτηθεί στη σχετική ιστοσελίδα της Βου-
λής. Η σωστή καταγραφή και ο έλεγχος των
εισοδημάτων, δραστηριοτήτων και περι-
ουσιακών στοιχείων των πολιτειακών αξιω-
ματούχων και των ανώτερων κρατικών λει-
τουργών, είναι η πιο ουσιαστική κίνηση
που θα συμβάλει στην ενίσχυση της δια-
φάνειας και στην αποκατάσταση της χα-
μένης εμπιστοσύνης. Αυτή η εργασία δεν
μπορεί να αφεθεί ούτε στην ίδια τη Βουλή,
ούτε σε θεσμούς που έχουν απωλέσει το
κριτήριο της αντικειμενικότητας και της
αμεροληψίας. Πρέπει να εργοδοτηθεί εξει-
δικευμένος ανεξάρτητος Οίκος, ο οποίος
θα αναλάβει τη διαδικασία από την αρχή
μέχρι το τέλος. Από την ετοιμασία του εν-
τύπου, τον έλεγχο και τη δημοσιοποίηση.
Σε αυτό το ζήτημα πρέπει η Βουλή να λει-
τουργήσει συναινετικά και υπεύθυνα. Αλλιώς
θα συνεχίσει να εκτρέφεται ο λαϊκισμός
και να διαβρώνονται τα θεμέλια της δημο-
κρατίας μας.

Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτήςπρόε-
δρος του Δημοκρατικού Συναγερμού.

Η Robin Lakoff στο άρθρο της «The
Logic of Politeness; Or, Minding
your P’s and Q’s.», «Papers from

the Ninth Regional Meeting of the Chicago
Linguistic Society» (Chicago 1973) υπο-
στηρίζει ότι η επιτυχημένη επικοινωνία
στηρίζεται όχι μόνο σε γραμματικούς και
σημασιολογικούς κανόνες αλλά και πραγ-
ματολογικούς κανόνες που περιλαμβάνουν
και κανόνες ευγένειας, ενώ το άρθρο των
Penelope Brown and Stephen Levinson:
«Universals in Language Usage: Politeness
Phenomena», στο Esther Goody (επιμ.),
«Questions and Politeness: Strategies in
Social Interaction» (Cambridge 1978) και
το βιβλίο του Geoffrey N. Leech «Principles
of Pragmatics» (Λονδίνο 1983) παρου-
σιάζουν τις δικές τους θεωρίες για την
ευγένεια στο πλαίσιο της πραγματολογίας.
Οι Brown και Levinson τονίζοντας τον
κοινωνικό ρόλο της ευγένειας καθορίζουν
ότι η ευγένεια αποτελεί την έκφραση των
κοινωνικών σχέσεων και έναν τρόπο με-
τριασμού των εντάσεων που είναι απο-
τέλεσμα της σύγκρουσης των επικοινω-
νιακών προθέσεων με τις κοινωνικές
ανάγκες. Η κριτική που δέχθηκε η θεωρία
των Brown and Levinson αφορούσε στο
ενδιαφέρον της για τη μελέτη της αρμο-
νικής επικοινωνίας και την αδιαφορία
της για το γλωσσικό περιβάλλον του προ-
φορικού λόγου και την αγενή συμπεριφορά
που περιθωριοποιείται ως απουσία ευγέ-
νειας. Δέχθηκε κριτική, επειδή παρουσιάζει
μια περιορισμένη έννοια της ευγένειας
που γίνεται αντιληπτή ως στρατηγικός
μετριασμός της απειλής προς τον συνο-
μιλητή που ενέχεται στις γλωσσικές πρά-
ξεις. Ο Leech με το εν λόγω έργο του και
σε συνδυασμό με τα αξιώματα της γεν-
ναιοδωρίας, της έγκρισης, της μετριο-
φροσύνηςκαι της συμπάθειας προτείνει
πραγματολογικές κλίμακες που καθορίζουν
τον βαθμό που η πράξη επιβαρύνει ή ωφε-
λεί τον ομιλητή ή τον ακροατή ή αφήνει
περιθώρια επιλογής, τη διαφορά ισχύος
μεταξύ ομιλητή και ακροατή και το βαθμό
οικειότητας μεταξύ των συνομιλούντων
ατόμων.

Οι εν λόγω θεωρητικές προσεγγίσεις
υποδηλώνουν τον τρόπο ορισμού της ευ-
γένειας που θα πρέπει όμως να μελετάται
στο πλαίσιο της οπτικής των χρηστών
της γλώσσας. Τίθενται ερωτήματα που
αφορούν το θεωρητικό πλαίσιο της με-
λέτης της ευγένειας, τον τρόπο κατανόη-
σης της έννοιας στα ελληνικά, τις διαφο-
ρετικές τάσεις στην πρόσληψη του φαι-
νομένου που επισημαίνονται από την

επικοινωνία μέσω των νέων τεχνολογιών
και τη μελέτη της διαδραστικότητας που
δίδει ιδιαίτερη έμφαση στα αποτελέσματα
της διάδρασης των συνομιλητών, οι οποίοι
αξιολογούν όσα διαμείβονται στις διεπι-
δράσεις τους. Η ευγένεια και η αγένεια
δεν αφορούν τόσο τη συμπεριφορά των
συνομιλητών όσο την αξιολόγησή της
από αυτούς. Η έννοια της αξιολόγησης
αναφέρεται στην αποτίμηση των καθη-
μερινών διεπιδράσεων αλλά και της έν-
νοιας της ευγένειας. Η ευγένεια επομένως
ορίζεται με γενικούς όρους και σημαίνει
ενδιαφέρον και σεβασμό προς τους άλλους,
έννοιες που έχουν διαφορετικές εκφάνσεις
και υποδηλώνουν τη διατήρηση των κοι-
νωνικών αποστάσεων ή την έκφραση φι-
λικού ενδιαφέροντος.

Όπως τονίζει η Μαρία Σηφιανού στο
άρθρο της με τίτλο «Η έννοια της ευγένειας
στα ελληνικά», στο Th. Georgakopoulos,
Th. S. Pavlidou, M. Pechlivanos, A. Ale-
xiadou, J. Androutsopoulos, A. Kalokai-
rinos, S. Skopeteas, K. Stathi (eds.), «Pro-
ceedings of the 12th International Con-
ference on Greek Linguistics. Edition Ro-
miosini/CeMoG, Freie Univerität Berlin»
(Βερολίνο 2017), σελ. 49 ένα ευγενικό
άτομο χαρακτηρίζεται από διακριτικότητα,
καλοσύνη, ανιδιοτέλεια, υπομονετικότητα,
αισιοδοξία, στοργικότητα και χαμόγελο,
μεταξύ άλλων. Περιλαμβάνονται επίσης
και χαρακτηριστικά που θαμπορούσαν
να περιγραφούν καλύτερα με όρους αλ-
τρουισμού, γενναιοδωρίας, ηθικής και
αυταπάρνησης και περιγράφουν μάλλον
μια έμφυτη ιδιότητα που πηγάζει από
την ψυχή ή το αποτέλεσμα «καλών τρό-
πων». Επίσης, η ευγένεια ή η αγένεια γί-
νονται αντιληπτές και ως μη γλωσσικά
φαινόμενα κοινωνικής συμπεριφοράς και
εκφράζονται με πράξεις.

Το ενδιαφέρον, ωστόσο, επικεντρώ-
νεται στο νόημα της έννοιας της ευγένειας
και τα χαρακτηριστικά ενός ευγενικού
ανθρώπου. Υπάρχει μια γενικότερη συ-
ναίνεση ότι ευγένεια σημαίνει σεβασμός
προς τους άλλους. Η περιορισμένη αντί-
ληψη της έννοιας του σεβασμού ως γλωσ-
σικής συμπεριφοράς εκφράζεται μέσω

της χρήσηςτυπικών τίτλων προσφώνησης,
του πληθυντικού της τυπικότητας και
του τυπικού λεξιλογίου, καθώς απευθύ-
νεται σε κοινωνικά ανώτερους. Η κατα-
νόηση του σεβασμού ως κοινωνικής δύ-
ναμης σημαίνει ότι άτομα με υψηλότερη
κοινωνική θέση ή εξουσία αξίζουν τον
σεβασμό, ενώ η κατανόηση του σεβασμού
ως κοινωνικών κανόνων συνεπάγεται
τον σεβασμό προς τους άλλους, επειδή
αυτός είναι ο ευγενικός τρόπος συμπε-
ριφοράς. Ωστόσο, η διττή αντίληψη της
ευγένειας ως ένδειξη σεβασμού προς τα
συναισθήματα των άλλων αλλά και υπο-
κρισίας είναι σαφής στο διαχωρισμό που
διεξάγεται μεταξύ της πραγματικής και
ανειλικρινούς έκφρασής της. Η αντίληψη
του σεβασμού όμως ως φροντίδας περι-
λαμβάνει αγάπη και προσφορά βοήθειας
προς τους άλλους και η αντίληψή του ως
ισότητας συνεπάγεται αναγνώριση της
αξίας και της ισότητας των ανθρώπων.
Καθίσταται σαφές ότι ο σεβασμός γίνεται
αντιληπτός ως μια ευρεία ανθρωπιστική
οπτική και υποδηλώνει την αξία που ανα-
λογεί σε κάθε άτομο. Επειδή η έννοια της
ευγένειας εμπεριέχει μια ανθρωπιστική
οπτική, καθίσταται αναγκαία η μελέτη
και της ηθικής συνιστώσας, καθώς η ευ-
γένεια είναι μια πράξη αξιολόγησης και
η αξιολόγηση ενέχει το στοιχείο των ηθι-
κών κανόνων.

Σημαντικό χαρακτηριστικό της ευγέ-
νειας αποτελεί και η προσφορά βοήθειας
που μαζί με τη ένδειξη σεβασμού εκφρά-
ζουν μια ανθρωπιστική και ηθική οπτική
και αποδίδουν το νόημα του σεβασμού
στο πλαίσιο της φροντίδας. Η προσφορά
βοήθειας χωρίς ανταλλάγματα αποτελεί
πτυχήτης ευγένειας.Ηαπόδοση ευγένειας
στην προσφορά βοήθειας βασίζεται στο
πλαίσιο που καθορίζει ηοικονομική κρίση,
η οποία κατέστησε επιτακτική την ανα-
γκαιότητα για κοινωνική αλληλεγγύη.
Επομένως τα βασικά χαρακτηριστικά
στην αντίληψη της ευγένειας, δηλαδή ο
σεβασμός και η προσφορά βοήθειας, συν-
δέονται με την αντίληψη του σεβασμού
ως φροντίδας και βοήθειας. Σε αυτή την
περίπτωση η ευγένεια δεν ταυτίζεται με
τη διατήρηση της κοινωνικής απόστασης,
αλλά με την έκφραση οικειότητας και αλ-
ληλεγγύης και αποτελεί χαρακτηριστικό
της κοινωνικής συμπεριφοράς και των
διαπροσωπικών σχέσεων, μεγαλείο ψυχής
και εξαίρετη απόδειξη ήθους.

Ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας είναι βουλευτής
Συνεργασίας Δημοκρατικών Δυνάμεων.

H ευγένεια ως εξαίρετη απόδειξη ήθους
Του ΜΑΡΙΝΟΥ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑ

Πόθεν  Έσχες 
Του ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Η μετα-πανδημία εποχή θα μας φέρει
πιο κοντά στη νέα ψηφιακή εποχή,
αφού θα αναγκαστούμε να εντάξουμε

στην καθημερινότητά μας τη χρήση έξυπνων
συσκευών και πλατφoρμών. Προχωρώντας,
η ζωή μας θα γίνεται όλο και πιο ψηφιακή,
αναγκάζοντάς μας να διευθετούμε σχεδόν
όλες τις υποχρεώσεις μας είτε διαδικτυακά
είτε με τη χρήση του νέου δικτύου τηλεπι-
κοινωνίας πέμπτης γενιάς. Ήδη σε αρκετές
χώρες του κόσμου οι πολίτες αξιοποιούν
τις ιδιωτικές υπηρεσίες ταξί ή συνεπιβατι-
σμού, οι οποίες είναι και πιο φθηνές και
πιο γρήγορες. Οι τουρίστες έχουν εντάξει
για τα καλά στις διακοπές τους τη διαμονή
τους σε ιδιωτικές κατοικίες, τις οποίες οι
ιδιοκτήτες ενοικιάζουν για μακρύ χρονικό
διάστημα και σε ευνοϊκότερη τιμή. Τα πε-
ριοριστικά μέτρα ανάγκασαν τις υπηρεσίες
τροφίμων και σίτισης να εφαρμόσουν την
κατ’ οίκον παράδοση, ως ένα επιπρόσθετο
μέτρο προσφοράς υπηρεσιών αλλά και εξυ-
πηρέτησης των πελατών τους. Αρκετές το-
πικές αρχές έχουν αναγκαστεί να χρησι-
μοποιήσουν τις τηλεδιασκέψεις και την τη-
λεργασία, ως μέτρο προστασίας τού υπαλ-
ληλικού προσωπικού, έτσι ώστενα απο-
φευχθεί η έκθεσή τους στο ευρύ κοινό και
την πανδημία. Πριν από περίπου δέκα χρό-
νια, μια ομάδα νεοεκλεγέντων δημάρχων
συμμετείχαμε σε επιμορφωτικό σεμινάριο
για την τοπική αυτοδιοίκηση στη Νότια
Αγγλία. Εκεί διαπιστώσαμε πόσο εξοικειω-
μένοι ήταν οι βρετανοί συνάδελφοί μας
αλλά και το προσωπικό των τοπικών αρχών
στη χρήση της σύγχρονης τεχνολογίας.
Όλοι οι δημοτικοί εργαζόμενοι είχαν τον
δικό τους φορητό υπολογιστή, δεν διέθεταν
δικό τους γραφείο και εργάζονταν «μετα-
κινούμενοι» από το ένα γραφείο στο άλλο
χωρίς να χρησιμοποιούν χαρτί.

Σήμερα, οι τεχνολογικές εξελίξεις, αλλά
και η ψηφιακή επικοινωνία έχουν ενταχτεί
κανονικά και στο καθημερινό πρόγραμμα
των τοπικών αρχών της Κύπρου. Η συμμε-
τοχή των αιρετών και του γραμματειακού
προσωπικού σε διαλέξεις, σεμινάρια και συ-
νεδριάσεις μέσω τηλεδιασκέψεων, μας έχει
επιμορφώσει και μας καθιστά πλέον ικανούς
να συνεδριάζουμε εξ αποστάσεως, όπως και
να λαμβάνουμε αποφάσεις μέσω της ηλε-
κτρονικής ψήφου. Οι τηλεδιασκέψεις πα-

ρέχουν επίσης την άνεση στους δημότες
να συμμετέχουν στις συνεδριάσεις χωρίς
τη φυσική τους παρουσία. Με αυτό τον
τρόπο «εδραιώνεται» στους δημότες το αί-
σθημα και το δικαίωμα του «ανήκειν» στην
τοπική κοινωνία, καθιστώντας τους ενεργούς
πολίτες που συμβάλλουν στη χάραξη πολι-
τικής και στην εφαρμογή προτάσεων με
την «απόκάτω προς τα πάνω» μέθοδο. Οποι-
αδήποτε τεχνολογική αναβάθμιση ή εξέλιξη
θα πρέπει να συμβαδίζει με τις απαιτήσεις
του κόσμου και να είναι φιλική προς τους
χρήστες. Η ένταξη και η συμμετοχή των
δημοτών στα κοινωνικά δρώμενα συμβάλ-
λουν στην ενίσχυση του δημοκρατικού δια-
λόγου, έτσι ακριβώς όπως πρέπει να λει-
τουργούν οι τοπικές αρχές.Αν η ηλεκτρονική
έναντι της φυσικής συμμετοχής των πολιτών
συνδράμει στην τοπική ανάπτυξη και στην
παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών στους
πολίτες, τότε η ηλεκτρονική εμπλοκή των
πολιτών μπορεί να ενισχύσει το έργο των
τοπικών αρχών. Όμως είναι απορίας άξιο,
αν όλες οι τοπικές αρχές και όλοι οι πολίτες
είναι έτοιμοι και πρόθυμοι να παρέχουν και
να χρησιμοποιούν δημόσιες υπηρεσίες με
ηλεκτρονικές λύσεις. Αυτά και άλλα ερω-
τήματα, όπως η προστασία των προσωπικών
δεδομένων, θα πρέπει να απαντηθούν για
αποφυγή παρεξηγήσεων. Οι τοπικές αρχές
θα πρέπει να αξιοποιήσουν τα €8,2 δισ.
που θα δαπανήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
στο νέο πολυετές δημοσιονομικό πλαίσιο
2021-2027, για το πρόγραμμα «Ψηφιακή
Ευρώπη». Ο «ψηφιακός μετασχηματισμός»
αποτελεί πλέον –μετά τα περιοριστικά μέτρα
που επιβλήθηκαν λόγω της πανδημίας του
κορωνοϊού–πολιτική προτεραιότητα, τόσο
των τοπικών αρχών όσο και των κρατών-
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η νέα ψη-
φιακή εποχή έχει ενταχθεί στην καθημε-
ρινότητά μας, αφού μέσω των κινητών μας
τηλεφώνων μπορούμε ανά πάσα στιγμή να
διευθετούμε εργασίες, υποχρεώσεις, αγορές
κ.ο.κ. Παρ’ όλα αυτά, η χρήση της τεχνο-
λογίας θα πρέπει να γίνεται με μέτρο, γιατί
η υπερβολική εξάρτηση μας καθιστά ακοι-
νώνητους και περιορίζει σε αρκετό βαθμό
τις ανθρώπινες και κοινωνικές σχέσεις.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δήμαρχος
Δερύνειας.

Τοπικές Αρχές
και ψηφιακή εποχή

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΓΛΥΚΗ ΧΑΤΖΗΜΑΝΩΛΗ

Μ ε την ανάληψη του αξιώματος της
Δημοτικής Συμβούλου Λεμεσού
το 2016, μου δόθηκε η ευκαιρία

να συμμετάσχω στην Επιτροπή Περιφε-
ρειακής Επικοινωνίας και Ανάπτυξης του
Δήμου Λεμεσού. Συμμετοχή που στην
πορεία αποδείχθηκε μια από τις σημαν-
τικότερες ευκαιρίες για ουσιαστική προ-
σφορά στα κοινά. Μέσα στα πλαίσια συ-
σκέψεων με τα συνοικιακά συμβούλια
που κάλυψαν όλη τη Λεμεσό, γνώρισα,
αφουγκράστηκα και βίωσα τα πραγματικά
προβλήματα των συνδημοτών μου. Αυτό
όμως που πραγματικά με συγκλόνισε
όταν περπάτησα μαζί τους στις γειτονιές
και είδα μέσα από τα δικά τους μάτια το
«σπίτι τους» ήταν η παραμέληση των συ-
νοικιών και η αδικία του παρελθόντος ως
προς την ίση αντιμετώπιση και ανάπτυξη.
Άγιος Σπυρίδωνας, Ομόνοια, Άγιος Νικό-
λαος, Άγιος Ιωάννης, Απόστολος Ανδρέας.
Σκουριασμένες συνοικίες, μιας ξεχασμένης
Λεμεσού, την ύπαρξη της οποίας για χρό-
νια αποδεχόμαστε σιωπηλά.

Αυτές τις ελλείψεις προσπαθήσαμε τα
τελευταία χρόνια να διορθώσουμε, προ-
ωθώντας έργα που δεν έγιναν για δεκαε-
τίες. Έγιναν έργα αναβάθμισης και τό-
νωσης των συνοικιών. Μέσα από τον διά-
λογο με τους συνδημότες μας αξιοποι-
ήσαμε κονδύλια του Δήμου, συγχρημα-
τοδοτούμενα από το Κράτος και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, για να καταστήσουμε
τις γειτονιές πιο ελκυστικές, πιο ανθρώ-
πινες και πιο ασφαλείς για τα παιδιά μας
και τα άτομα με αναπηρία. Δημιουργήσαμε
τρεις Περιβαλλοντικές Γειτονιές, στην
Ομόνοια, στον Άγιο Σπυρίδωνα και στον
Άγιο Νικόλαο.

Προχωρήσαμε στην ανακατασκευή
του ιστορικού γηπέδου του Αετού στην
οδό Σπερχειού, στις συνοικίες Αγίου Ιωάν-
νη και Αποστόλου Ανδρέα που θα απο-
τελέσει την αρχή της αναζωογόνησης
των αθλητικών δρωμένων στις συνοικίες
και θα φέρει τα παιδιά μας κοντά στον
αθλητισμό. Βοηθήσαμε με αυτό τον τρόπο
στην ανάπτυξη της υποβαθμισμένης

αθλητικής δραστηριότητας των συλλόγων
της περιοχής με τη δημιουργία πάρκων
και χώρων πρασίνου. Ένας ακόμα νέος
πυρήνας δροσιάς που συμβάλλει στην
κοινωνική ανάπτυξη, είναι η δημιουργία
της πλατείας Αναγέννησης στη συνοικία
Αγίου Αντωνίου. Ένα έργο που αποτελείται
από την ολική ανάπλαση του πάρκου και
τη διαμόρφωση του περιβάλλοντα χώρου,
το οποίο παραδόθηκε στο κοινό τον Ιούλιο
του 2020.

Μπορεί αυτά να φαίνονται μικρά. Δεν
ισχυρίζομαι το αντίθετο. Ξέρω πολύ καλά
ότι αυτά τα μικρά βήματα δεν είναι αρκετά
για να ανατρέψουν την αδικία για  την
ανισότητα που νιώθουν οι συνδημότες
μου. Μπορούν και πρέπει να γίνουν πολύ
περισσότερα, όμως από κάπου πρέπει να
ξεκινήσουμε. Η βελτίωση της ποιότητας
της ζωής μας ξεκινά από αυτά τα μικρά
και καθημερινά, από αυτά τα πρώτα βή-
ματα που είναι πάντα τα δυσκολότερα
για να γίνουν. Με συλλογική προσπάθεια
από όλους μας, μπορούν να γίνουν πολύ
περισσότερα, φτάνει να μοιραστούμε
όλοι το όραμα και τη θέληση για πραγ-
ματικές αλλαγές και να δημιουργήσουμε
κουλτούρα αλλαγής για την πόλη και την
επαρχία μας.

Υπάρχουν πολλά που μπορεί να γίνουν
και δεν χρειάζεται να πάμε πολύ μακριά
για να τα βρούμε. Αρχίζοντας από το Υφυ-
πουργείο Ναυτιλίας,  το μοναδικό που
στεγάζεται στη Λεμεσό. Όλοι γνωρίζουμε
ότι μέσα στους επόμενους μήνες θα με-
ταφέρει τις εργασίες του σε νέες εγκα-
ταστάσεις. Πιστεύω ακράδαντα ότι το
Υφυπουργείο Ναυτιλίας θα πρέπει να στε-
γαστεί στη συνοικία Ομόνοιας. Η περιοχή
γειτνιάζει με το λιμάνι και η κίνηση αυτή
θα αναβαθμίσει σημαντικά τη συνοικία.

Ταυτόχρονα με την κίνηση αυτή, το Υφυ-
πουργείο θα θέσει το παράδειγμα προς
άλλες σχετικές υπηρεσίες για να ακολου-
θήσουν. Ουσιαστικά κίνητρα θα πρέπει
να δοθούν και σε  επιχειρήσεις του ιδιω-
τικού τομέα για να στεγαστούν σε συ-
νοικίες της πόλης, προσφέροντας νέες
ευκαιρίες εργασίας στους κατοίκους, ιδι-
αίτερα στη νέα γενιά.

Μπορούμε επίσης να δημιουργήσουμε
ένα παράρτημα της τροχονομίας του Δή-
μου Λεμεσού με πρόσληψη περισσοτέρων
τροχονόμων για στελέχωση του. Με αυτό
τον τρόπο αυξάνουμε την αστυνόμευση
στις συνοικίες αυτές και βελτιώνουμε την
ασφάλεια και την ποιότητα ζωής των συν-
δημοτών μας.

Η πανδημία ελπίζουμε ότι θα αντιμε-
τωπιστεί εντός του 2021, αλλά η δύσκολη
κατάσταση που οι συνάνθρωποί μας βιώ-
νουν καθημερινά έχει επιδεινωθεί. Η βιω-
σιμότητα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων
είναι αβέβαιη και η ανασφάλεια της επαγ-
γελματικής αποκατάστασης των παιδιών
μας είναι δεδομένη. Σε αυτές τις συνθήκες,
η ουσιαστική στήριξη του απλού κόσμου
της Λεμεσού σε όλους τους τομείς είναι
επιβεβλημένη. Είναι η ραχοκοκαλιά της
οικονομίας. Γιατί είναι οι άνθρωποι των
συνοικιών που κρατούν την κουλτούρα
μας ζωντανή. Ξέρουν το γείτονα τους με
το μικρό του όνομα. Μαζεύονται κάθε
μέρα στο σπίτι της γειτόνισσας να πιούν
τον καφέ τους παρέα. Τα παιδιά τους με-
γάλωσαν παίζοντας μαζί ανέμελα μέσα
στις γειτονιές.  

Τώρα περισσότερο από κάθε άλλη φο-
ρά, η κοινωνική αλληλεγγύη προς το συ-
νάνθρωπό μας είναι αυτό που θα μας
δώσει αξία ως κοινωνία. Θα επαναφέρει
τη συναισθηματική σύνδεση μεταξύ των
ανθρώπων. Θα μας κάνει να αναπνεύ-
σουμε και να αντικρίσουμε το μέλλον με
πίστη στις δικές μας δυνάμεις, με σιγουριά
και αισιοδοξία. 

Η Μαρίνα Γλυκή Χατζημανώλη είναι δικηγόρος
και δημοτική Σύμβουλος Λεμεσού.

Υπάρχει και αυτή η Λεμεσός

������

Η ευγένεια και η αγένεια
δεν αφορούν τόσο
τη συμπεριφορά των
συνομιλητών όσο την
αξιολόγησή της από αυτούς. 

������

Η βελτίωση της ποιότητας
της ζωής μας ξεκινά από αυ-
τά τα μικρά και καθημερινά.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η επιδημιολογική εικόνα που πα-
ρουσιάζουν κράτη της Ε.Ε. με τον
εντοπισμό δύο νέων στελεχών του
COVID-19, είναι οι δύο παράγοντες
που θα επηρεάσουν τις αποφάσεις
που θα ληφθούν την επόμενη εβδο-
μάδα και έχουν να κάνουν με τα
περιοριστικά μέτρα της 10ης Ια-
νουαρίου. Το κυβερνητικό επιτελείο
καθώς και η επιδημιολογική ομάδα
φαίνεται να συμφωνούν στη γενική
κατεύθυνση των αποφάσεων που
θα ληφθούν και τον χαρακτήρα
τους, που θα είναι ένας. Συντηρητική
άρση του Lockdown. Μια κατεύ-
θυνση που εκ των πραγμάτων μει-
ώνει αισθητά τις όποιες προσδοκίες
υπήρχαν, ότι η καλή επιδημιολογική
εικόνα από το πρώτο δεκαήμερο
του Γενάρη και μετά, θα μεταφρα-
ζόταν και σε γενναιόδωρη αντίδρα-
ση της κυβέρνησης. Τουναντίον,
όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν
πως τα βήματα που σχεδιάζονται
να γίνουν θα είναι μετρημένα και
σε βάθος χρόνου, τουλάχιστον μέχρι
τα μέσα Μαρτίου, με την προϋπό-
θεση ότι η παρούσα επιδημιολογική
αξιολόγηση συνεχισθεί το επόμενο
διάστημα και το επιτρέπει. Οι από-
ψεις του Υπουργείου Υγείας δεν
αφήνουν πολλά περιθώρια για ση-
μαντικές διαφοροποιήσεις τέλος
του μήνα, με μοναδική αξιοσημείωτη
εξέλιξη τον κλάδο του λιανικού εμ-
πορίου, ο οποίος θα ανοίξει και πάλι
τις πύλες του. Στο κομμάτι των πε-
ριορισμών στη διακίνηση, επί του
παρόντος το 8998 θα συνεχίσει να
ρυθμίζει τις καθημερινές δραστη-
ριότητες των πολιτών.

Τα τρία όπλα
Αν μπορεί να επιχειρηθεί ο προσ-

διορισμός της φιλοσοφίας που θα
διέπει τις επερχόμενες αποφάσεις,
σε μια τέτοια περίπτωση μπορεί να
ειπωθεί με σχετική ασφάλεια ότι
θα κινηθούν σε τρεις πυλώνες: Πρώ-

τον τα rapid test, την αυστηρή επι-
τήρηση των υγειονομικών πρωτο-
κόλλων που θα αποφασισθούν και
τρίτον τους εμβολιασμούς. Νοου-
μένου ότι η αποκλιμάκωση θα πραγ-
ματοποιηθεί σταδιακά, στην πρώτη
φάση όλες οι πληροφορίες συνη-
γορούν πως το λιανικό εμπόριο θα
επιστρέψει σε καθεστώς επαναδρα-
στηριοποίησης. Μια εξέλιξη, η οποία

θα συνοδευτεί από αυστηρά υγει-
ονομικά πρωτόκολλα, τα οποία βρί-
σκονται στο στάδιο της μελέτης,
με τη συνεργασία του ΚΕΒΕ, της
ΟΕΒ της ΠΟΒΕΚ και οργανώσεων
των εργαζομένων. Από το Υπουργείο
Υγείας η κατεύθυνση που έχει δοθεί
είναι όπως ανοίξει το λιανικό εμ-
πόριο, όχι όμως στο σύνολό του. 

Λιανικό και rapid
Σε πρώτη φάση θα επιστρέψουν

σε δραστηριότητα οι μικρές επιχει-
ρήσεις. Από το άνοιγμα θα εξαιρε-
θούν τα εμπορικά κέντρα τύπου
mall, πολυκαταστήματα και μεγάλα
καταστήματα, τα οποία επηρεάζον-
ται από το σκεπτικό που επικρατεί
πως από τα μέτρα που θα αποφασι-
σθούν, εξαιρούνται χώροι που ευ-
νοούν ή προκαλούν μεγάλη συγ-
κέντρωση ατόμων. Στις επιχειρήσεις
που θα ανοίξουν το Υπουργείο Υγείας
θέτει δύο βασικές προϋποθέσεις.
Το σύνολο των εργαζομένων στις
επιχειρήσεις αυτές, θα πρέπει να
φέρουν υποχρεωτικά κατά την επι-
στροφή τους στην εργασία, αρνητικό

rapid test. Στη συνέχεια οι επιχει-
ρήσεις θα πρέπει να μεριμνήσουν,
όπως ένα ποσοστό των εργαζομένων
σε αυτές πραγματοποιεί σε εβδο-
μαδιαία βάση, τεστ ανίχνευσης του
ιού. Μια πρώτη σκέψη είναι όπως
το ποσοστό αυτό καθοριστεί στο
25%, προκειμένου κάθε εργαζόμενος
να περνά από υγειονομικό έλεγχο,
τουλάχιστον μία φορά τον μήνα.
Με τους σχεδιασμούς που γίνονται
από το αρχικό τεστ εξαιρούνται οι
εργαζόμενοι, επιχειρήσεων ή γρα-
φείων που ήδη λειτουργούν. Ωστόσο,
γίνονται σκέψεις το εβδομαδιαίο ra-
pid test, σε ποσοστό 25% των ερ-

γαζομένων να επεκταθεί και να συμ-
περιλάβει και τις επιχειρήσεις που
δεν έκλεισαν με τα μέτρα της 10ης
Ιανουαρίου. Για επιχειρήσεις με με-
γάλο αριθμό εργαζομένων, το Υπουρ-
γείο Υγείας δρομολογεί το σενάριο
να δοθούν συσκευές τεστ στις επι-
χειρήσεις που θα πραγματοποιήσουν
τους ελέγχους, προκειμένου να απο-
φευχθούν φαινόμενα συνωστισμού. 

Γραπτά μηνύματα
Τα γραπτά μηνύματα καθώς και

ο ημερήσιος αριθμός που δικαιούται
το κάθε άτομο θα παραμείνουν στα
δυο, με προοπτική το μέτρο αυτό

να αρθεί κατά τη δεύτερη φάση
αποκλιμάκωσης των περιοριστικών
μέτρων. Νοουμένου ότι θα γίνει
επανεκκίνηση του λιανικού εμπο-
ρίου, στις οκτώ γνωστές κατηγορίες
μετακίνησης των πολιτών θα συμ-
περιληφθούν ή θα ενσωματωθούν
οι ανάγκες μετακίνησης που θα
προκύψουν από το άνοιγμα των κα-
ταστημάτων. Όπως συμβαίνει και
με άλλες περιπτώσεις μετακίνησης,
η διάρκεια θα συνοδεύεται από τη
γνωστή υπενθύμιση «για εύλογο
χρονικό διάστημα» που ενδεχομέ-
νως να μην ξεπερνά τις δυο ώρες.
Η ίδια πρακτική θα ακολουθηθεί
και στην εκπαίδευση εάν και εφόσον
αποφασισθεί να ανοίξουν τα σχολεία
ή κάποια από αυτά. Προκαταρκτικά
υπολογίζεται πως το μέτρο των SMS
θα καταργηθεί στην επόμενη φάση,
ωστόσο αυτό θα είναι υπό την αί-
ρεση των επιδημιολογικών δεδο-
μένων της περιόδου εκείνης.

Τα εμβόλια
Το τρίτο και σημαντικό όπλο που

θα παίξει καθοριστικό ρόλο στην
διαδικασία επιστροφής στην κανο-
νικότητα είναι τα εμβόλια. Το σκε-
πτικό λήψης των μέτρων, ενδεχο-
μένως να ήταν διαφορετικό εάν οι
παραδόσεις εμβολίων γινόντουσαν
με βάση τους αρχικούς προγραμ-
ματισμούς, έλεγε αρμόδια πηγή
στην «Κ». Το γεγονός ότι οι παρα-
δόσεις γίνονται με μειωμένες πο-
σότητες, αναγκάζει το Υπουργείο
Υγείας να κινηθεί με μεγαλύτερη
επιφυλακτικότητα έως ότου ξεκι-

νήσουν οι μεγάλες παραλαβές δό-
σεων εμβολίων από την AstraZe-
neca. Η αύξηση των ποσοτήτων και
ο εμβολιασμός μεγαλύτερου ποσο-
στού του πληθυσμού, σε συνδυασμό
με τη σταδιακή και συντηρητική
χαλάρωση των περιοριστικών μέ-
τρων, θα επιτρέψει στους επιδη-
μιολόγους να κινηθούν με γοργό-
τερους ρυθμούς. 

Η εστίαση 
Εκτός πλάνων χαλάρωσης κατά

την πρώτη φάση παραμένει ο χώ-
ρος της εστίασης, ο οποίος καλώς
εχόντων των πραγμάτων θα ανοίξει
και πάλι στην τελευταία φάση άρ-
σης των περιορισμών. Ο συγκεκρι-
μένος τομέας της οικονομίας θε-
ωρείται ως μία από τις βασικές
αιτίες που καταστρατηγούν τη φι-
λοσοφία των σχεδιασμών και αφορά
χώρους που είναι επιρρεπείς στις
μεγάλες και ανεξέλεγκτες, από υγει-
ονομικής πλευράς, συναθροίσεις
ατόμων. Ωστόσο και εδώ φαίνεται
να υπάρχουν σκέψεις εάν και εφό-
σον αποφασισθεί άνοιγμα του χώ-
ρου, να γίνει με αυστηρά υγειονο-
μικά πρωτόκολλα στα πρότυπα του
λιανικού εμπορίου. Εκτός από τους
εργαζόμενους που εκ των πραγμά-
των το τεστ ανίχνευσης του ιού θα
είναι υποχρεωτικό και σε συχνή
βάση, λέγεται πως μελετάται η επέ-
κτασή του και στους πελάτες. Του-
τέστιν η πρόσβαση σε χώρους
εστίασης θα γίνεται μόνο με αρ-
νητικό τεστ. Κάτι ωστόσο που πα-
ραμένει υπό σκέψη.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΣΑΜΙ ΡΕΒΕΛ 

Εμβολιασμοί κατά του COVID – Η ισραηλινή προοπτική 

O τι ο κορωνοϊός δεν γνωρίζει
σύνορα είναι πλέον σαφές.
Όλη η υφήλιος αντιμετωπίζει

τις ίδιες προκλήσεις για τη δημόσια
υγεία και την οικονομία . Το Ισραήλ
κατέχει ηγετική θέση στην παγκό-
σμια μάχη κατά της πανδημίας, κα-
θώς μαθαίνει από τις εμπειρίες άλλων
χωρών και μοιράζεται τις δικές του.
Εν προκειμένω, μετά το ξέσπασμα
της πανδημίας, το Ισραήλ αντάλλαξε
με την Κύπρο μεθόδους τεχνογνω-
σίας και θεραπείας. Το Ισραήλ ξε-
κίνησε τις διαδικασίες εμβολιασμού
των πολιτών στα τέλη Δεκεμβρίου
2020 και μέσα στις δύο πρώτες ημέ-
ρες της εκστρατείας, σχεδόν 30.000
πολίτες είχαν ήδη λάβει την πρώτη
δόση. Σήμερα, λίγες μόνο εβδομάδες
αργότερα, περισσότεροι από 2 εκα-
τομμύρια Ισραηλινοί έχουν εμβο-
λιαστεί. Πάνω από το 80% των εμ-
βολιασθέντων είναι άτομα άνω των
80 ετών και η χώρα βρίσκεται σε
καλό δρόμο για τον εμβολιασμό
όλων των πολιτών άνω των 16 ετών,
μέχρι τα τέλη Μαρτίου 2021.

Αυτός ο φιλόδοξος στόχος κατέ-
στη δυνατός μέσω μιας νέας συμ-
φωνίας που υπέγραψε το Ισραήλ με
φαρμακευτικές εταιρείες στις αρχές
Ιανουαρίου. Με την ονομασία «Ope-
ration Back to Life», το Ισραήλ θα
παραλαμβάνει συνεχώς προμήθειες
του εμβολίου κατά τους επόμενους

μήνες, γεγονός που θα επιτρέψει
στη χώρα να πετύχει τον στόχο της
και να γίνει μία από τις πρώτες χώρες
στον κόσμο που θα εξέλθει από την
κρίση του κορωνοϊού.

Επιπλέον, με την κοινοποίηση
πληθώρας δεδομένων από μια δι-
ευρυμένη βάση πληθυσμού, στην
εταιρεία Pfizer και τον υπόλοιπο κό-
σμο, το Ισραήλ θα διαδραματίσει
καθοριστικό ρόλο στην απόδειξη
της αποτελεσματικότητας του εμ-
βολίου και στην ανάπτυξη παγκό-
σμιων στρατηγικών για την αντι-
μετώπιση της πανδημίας. Συγκε-
κριμένα ο μικρός πληθυσμός του
Ισραήλ, περίπου εννέα εκατομμύρια
άνθρωποι και το εξαιρετικά αποτε-
λεσματικό σύστημα δημόσιας υγείας,
καθιστούν τη χώρα ιδιαίτερα ση-
μαντική για τις φαρμακευτικές βιο-
μηχανίες. Η επιτυχία και η εμπειρία
από τη δική μας εκστρατεία εμβο-
λιασμού θα χρησιμοποιηθούν για
τη συλλογή ουσιαστικών πληροφο-
ριών, αναγκαίων στις φαρμακευτικές
εταιρείες, ώστε να καταστεί το εμ-
βόλιο ακόμη πιο αποτελεσματικό
για άλλες χώρες. Ως η πρώτη χώρα
στον κόσμο που θα έχει ολοκληρώσει
τον εμβολιασμό ολόκληρου του πλη-
θυσμό της, το Ισραήλ θα χρησιμεύσει
ως ο πρώτος «δοκιμαστικός σωλή-
νας» για το εμβόλιο κατά του κορω-
νοϊού.

Το ενιαίο σύστημα Υγείας του
Ισραήλ διακρίνεται διεθνώς για την
άρτια οργάνωση και την αποτελε-
σματικότητά του. Η χώρα έχει ανα-
πτύξει ένα εξελιγμένο και υψηλής
ποιότητας σύστημα υγειονομικής
περίθαλψης, όπου όλοι οι Ισραηλινοί
πολίτες και μόνιμοι κάτοικοι είναι
δικαιούχοι ιατρικής κάλυψης σύμ-
φωνα με τον Εθνικό Νόμο περί Ασφά-
λισης Υγείας. Επιπλέον, το πλήρως
ψηφιοποιημένο εθνικό σύστημα
Υγείας, μπορεί να διαθέσει δεδομένα,
ιδιαίτερα σημαντικά για τις φαρμα-
κευτικές εταιρείες.

Είναι ακριβώς αυτό το ευρύ και
ολοκληρωμένο σύστημα ιατρικού,
νοσοκομειακού και παραϊατρικού

προσωπικού, που κινητοποιήθηκε
άμεσα για την αντιμετώπιση της
πανδημίας και που εργάζεται τώρα
για να πετύχει την εμβολιαστική
κάλυψη όλου του πληθυσμού, μέσα
σε λίγους μήνες. Στην πραγματικό-
τητα, η διαρκής και καθημερινή
μάχη του Ισραήλ με υπαρξιακές
απειλές, καθόρισε την ετοιμότητά
του να χειριστεί μια κατάσταση
έκτακτης ανάγκης τέτοιου μεγέ-
θους.

Πιστεύω ότι αυτή η νέα πραγμα-
τικότητα, παρουσιάζει επίσης νέες
ευκαιρίες για τις σχέσεις Ισραήλ –
Κύπρου. Υπάρχει ήδη μια σταθερή
βάση, που μπορούμε να αξιοποι-
ήσουμε, καθώς οι σχέσεις μεταξύ
των δύο χωρών μας είναι ισχυρότερη
από ποτέ –σε επίπεδο αρχηγών κρα-
τών, υπουργών και εμπειρογνωμό-
νων. Αυτή η συνεργασία, που βα-
σίζεται στη γεωγραφική εγγύτητα,
τις κοινές μας αξίες και τις κοινές
προκλήσεις, είναι πολύ σημαντική
σε ομαλούς καιρούς, ακόμα περισ-
σότερο δε σε περιόδους έκτακτης
ανάγκης, όπως κατά τη διάρκεια
της πανδημίας COVID-19.

Το Ισραήλ και η Κύπρος μπορούν
να διευρύνουν τους ισχυρούς δε-
σμούς ιδίως στον τομέα της υγείας.
Κύπριοι γιατροί έχουν εκπαιδευτεί
στο Ισραήλ και Ισραηλινοί φοιτητές
παρακολουθούν ιατρικές σπουδές

σε κοινό πρόγραμμα μεταξύ του Πα-
νεπιστημίου Λευκωσίας και του Νο-
σοκομείου Sheba. Η απευθείας ανοι-
κτή γραμμή μεταξύ Κυπρίων και Ισ-
ραηλινών αρχών βοήθησε πολλές
φορές στο να σωθούν ανθρώπινες
ζωές, όπως σε περιπτώσεις άμεσης
διακομιδής στο Ισραήλ ασθενών
που χρήζουν εξειδικευμένης περί-
θαλψης.

Τα τελευταία χρόνια, έχουμε κα-
ταβάλει συστηματικές προσπάθειες
για τον σχεδιασμό ενός ολοκληρω-
μένου πλαισίου συνεργασίας μεταξύ
των δύο χωρών, στους τομείς της
επιστήμης και της τεχνολογικής
καινοτομίας. Αντιμετωπίζοντας τις
προκλήσεις του κορωνοϊού, πολλές
εταιρείες και νεοφυείς επιχειρήσεις
στο Ισραήλ έχουν αναπτύξει ανα-
γκαία καινοτόμα προϊόντα. Η γέφυρα
καινοτομίας και επιστήμης μεταξύ
Ισραήλ και Κύπρου μπορεί νααποβεί
πολύτιμη από αυτή την άποψη, κα-
θώς μπορεί να βοηθήσει στην εξεύ-
ρεση νέων απαραίτητων λύσεων
για την αντιμετώπιση του ιού αλλά
και για τη μετά-κορωνοϊό εποχή. 

Καθώς κοιτάμε μπροστά, ένα
ιδιαίτερα σημαντικό ζήτημα είναι
η αεροπορική επανασύνδεση με-
ταξύ Ισραήλ και Κύπρου. Αυτό αφο-
ρά κατεξοχήν τις δύο χώρες, οι οποί-
ες εξαρτώνται σημαντικά από τα
αεροπορικά ταξίδια. Προτεραιότητά

μας είναι να διασφαλιστεί η υγεία
και η ασφάλεια των επιβατών, αλλά
παρά την περίπλοκη κατάσταση,
ελπίζουμε πως σύντομα, Ισραηλινοί
και Κύπριοι θα είναι σε θέση να
διασχίσουν ξανά τη μικρή απόστα-
ση μεταξύ των δύο χωρών. Αυτό
θα φέρει νέα δυναμική στις οικο-
νομικές μας σχέσεις, το εμπόριο,
τη βιομηχανία, την ενέργεια, την
τεχνολογική καινοτομία και τον
τουρισμό. Χρειάζεται να προχωρή-
σουμε προσεκτικά, αλλά μπορούμε
να βασιστούμε στη σταθερή μας
συνεργασία και στην ιατρική και
επιστημονική γέφυρα που συνδέει
τις χώρες μας.

Ο κορωνοϊός εξακολουθεί να απο-
τελεί μια σοβαρή πρόκληση για τη
δημόσια υγεία και δεν θα πρέπει να
χαλαρώσουμε τις προσπάθειές μας
για την αντιμετώπιση των κινδύνων.
Ωστόσο, η μεταβαλλόμενη πραγμα-
τικότητα λόγω των εμβολιασμών,
μας ωθούν να ξεκινήσουμε να προ-
γραμματιζόμαστε για το μέλλον. Ελ-
πίζω πως ήδη γύρω στην άνοιξη, θα
ανοίξει η πόρτα σε νέες ευκαιρίες
για τις σχέσεις μεταξύ Ισραήλ και
Κύπρου, προς όφελος των δύο λαών
μας, καθώς και στις σχέσεις μας με
άλλες ομονοούσες χώρες.

Ο κ. Σάμι Ρεβέλ είναι πρέσβης του Ισραήλ
στην Κύπρο.
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Η γέφυρα καινοτομίας
και επιστήμης μεταξύ 
Ισραήλ και Κύπρου μπο-
ρεί να αποβεί πολύτιμη,
καθώς μπορεί να βοηθή-
σει στην εξεύρεση νέων
απαραίτητων λύσεων 
για την αντιμετώπιση 
του ιού αλλά και για τη
μετά-κορωνοϊό εποχή. 

Ανοίγει 
το λιανικό, 
παραμένουν 
τα SMS
Με συντηρητικά βήματα η αποκλιμάκωση 
των μέτρων από την πρώτη Φεβρουαρίου
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Τα τρία όπλα του 
Υπουργείου Υγείας 
στην παρούσα φάση 
είναι τα rapid test, 
η αυστηρή επιτήρηση
των υγειονομικών πρω-
τοκόλλων και τα εμβόλια.

Ερωτηματικό η εκπαίδευση
Και αν για τους υπόλοιπους τομείς υπάρχει μια πρώτη εικόνα, για μετά
την 31η Ιανουαρίου, δεν συμβαίνει το ίδιο με την εκπαίδευση. Εδώ οι
εμπλεκόμενοι διατείνονται πως η όλη κατάσταση θα ξεκαθαρίσει αύριο
Δευτέρα, όταν θα συνέλθει η Συμβουλευτική Ομάδα προκειμένου να
προετοιμάσει τις εισηγήσεις προς την διυπουργική ομάδα, η οποία θα
παρουσιάσει την πρόταση της στη συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλί-
ου, την ερχόμενη Τετάρτη όπου αναμένονται οι τελικές αποφάσεις. Πη-
γές στο χώρο της εκπαίδευσης επί του παρόντος επικαλούνται τις απο-
φάσεις της 10ης Ιανουαρίου, ότι τέλος του μήνα θα αρθούν τα μέτρα
και κατ’ επέκταση και αυτά στα σχολεία. Στον χώρο της υγείας ωστόσο
γίνονται κάποιες σκέψεις αν υπό το γενικότερο συντηρητικό πνεύμα
άρσης των μέτρων, θα εξυπηρετούσε τον αντικειμενικό σκοπό όχι ένα
ολικό άνοιγμα των σχολείων αλλά ένα μερικό. Αυτό το οποίο υπάρχει
με ερωτηματικό, παραπέμπει σε άνοιγμα των Δημοτικών σχολείων, μό-
νο, και στις υπόλοιπες βαθμίδες της εκπαίδευσης η αποκλιμάκωση να
γίνει σε κατοπινό στάδιο. Με τον τρόπο αυτό θεωρείται πως αμβλύνε-
ται, σε μεγάλο βαθμό, το πρόβλημα με τα ανήλικα τέκνα και τους γο-
νείς-εργαζόμενους, οι οποίοι θα επιστρέψουν στις εργασίες τους, σκε-
πτικό που δεν φαίνεται να έχει απήχηση στο Υπουργείο Παιδείας.

Η συντηρητική προσέγγιση του Υπουργείου Υγείας απέναντι στην αποκλιμάκωση των μέτρων υπολογίζεται ότι θα επεκταθεί ίσως έως και τα μέσα Μαρτίου. Για
τα γραπτά μηνύματα γίνεται λόγος ότι θα καταργηθούν στη δεύτερη φάση χαλάρωσης υπό την αίρεση της επιδημιολογικής κατάστασης.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ

Για ποιους είναι ο εορτασμός της επετείου;

Μ ία επέτειος αποτελεί πρώτιστα
ευκαιρία για συλλογικές θε-
τικές σκέψεις και συναισθή-

ματα, σχετικά με ένα συμβάν. Ακόμη
κι αν το γεγονός αφορά έναν θάνατο
ή μια ήττα, στην επέτειο επικεν-
τρωνόμαστε στα θετικά, αλλιώς ας
απέχει κανείς. Φέτος ο ελληνισμός
καλείται να γιορτάσει τα 200 χρόνια
από την επανάσταση του 1821. Ποι-
ους, άραγε, αφορά ο εορτασμός;
Μήπως γίνεται για τους ιστορικούς
και ερευνητές; Μα, αυτοί έχουν την
ευκαιρία καθημερινά, στο πλαίσιο
των επαγγελματικών τους ενδια-
φερόντων, να σκαλίσουν και ανα-
σύρουν οποιεσδήποτε πτυχές του
’21 προωθούν την επιστήμη. Δεν
χρειάζονται μια επέτειο.

Ούτε για τους καθηγητές και ακα-
δημαϊκούς γίνεται ο εορτασμός. Αυ-
τοί έχουν δοσμένη διδακτέα ύλη
και δικαίωμα, βέβαια, να εκφραστούν
εκτός εκπαιδευτικών αιθουσών, με
την ιδιότητα του απλού πολίτη. Είναι
για τον απλό πολίτη, για τους πολλούς
Έλληνες που γίνεται ο εορτασμός

της επετείου. Θα ήταν αχρείαστες
οι εισαγωγικές παρατηρήσεις, αν
δεν είχε προηγηθεί εδώ και έναν
χρόνο, κυρίως στην Ελλάδα, μια
πληθώρα δημοσιευμάτων που, στο
πλαίσιο της αντικειμενικότητας,
αναφέρονται στα αρνητικά του ’21.
Κι ας είναι δεδομένο ότι κάθε εξέ-
γερση, όπως και κάθε άνθρωπος,
συνδυάζει καλές με κακές πράξεις.
Αυτός που επιλέγει να εστιάζει στα
αρνητικά, πώς να προκόψει, είτε
πρόκειται για μια συντροφική ή
επαγγελματική σχέση, είτε για δια-
κρατική συνεργασία; Δείτε ένα δείγ-
μα από την σχετική αρνητικολογία.

Είναι αλήθεια ότι στη διάρκεια
της Ελληνικής Επανάστασης ξέ-
σπασαν τρεις εμφύλιες συγκρούσεις
ανάμεσα στο 1823 και στο 1827 και
σε αυτές είχαν εμπλακεί και γνωστοί
οπλαρχηγοί. Νοιώθετε ότι είναι μι-
κρότερης αξίας η απόφαση των Ελ-
λήνων να πιάσουν τα όπλα για να
φέρουν την ελευθερία, και οι θυσίες
του Ανδρούτσου, του Παπαφλέσσα,
του Καραϊσκάκη, του Μπότσαρη

και τόσων άλλων ηρώων, ανδρών
και γυναικών, επειδή υπήρξαν εμ-
φύλιες συγκρούσεις; Είναι ουτοπικό
να ψάχνει κανείς να εντοπίσει πρό-
τυπα για ηρωοποίηση χωρίς ψεγά-
δια, πέρα από τον χώρο του Θεού.
Δεν θα τα συναντήσει σε καμιά επο-
χή, σε κανένα λαό.

Λένε ακόμη ότι την περίοδο της
οθωμανικής κατοχής του ελληνι-
σμού δεν λειτούργησαν κρυφά σχο-
λεία. Αναφέρονται στην ανοχή που

σε γενικές γραμμές ασκούσε η οθω-
μανική εξουσία για τη θρησκεία και
την παιδεία των κατακτημένων
πληθυσμών. Όμως υπήρχαν εξαι-
ρέσεις. Τότε, λειτούργησαν φωτι-
σμένοι κληρικοί και δάσκαλοι κρυφά,
αγωνιζόμενοι να εκπαιδεύσουν ελ-
ληνόπουλα που να αντιστέκονται
στην πίεση για ραγιαδισμό και εξισ-
λαμισμό. Αυτές τις προσπάθειες
αποκαλούμε «κρυφό σχολειό». Υπάρ-
χουν πολλές γραπτές μαρτυρίες
περί αυτού, αρκετές από αλλοδα-
πούς, οι οποίες καταγράφουν προ-
φορικές αφηγήσεις που πέρασαν
από γενιά σε γενιά. Χαρακτηριστική
είναι η αναφορά του Charles Tuc-
kermann, πρώτου Αμερικανού πρό-
ξενου στην Αθήνα (1867-1874). Στο
έργο του «Οι Έλληνες της σήμερον»
(μετάφραση Αντωνίου Ζυγομαλά,
Αθήνα 1877) όχι μόνον εξηγεί την
ύπαρξη του «κρυφού σχολειού»,
παραθέτει επιπλέον το γνωστό ποι-
ηματάκι «Φεγγαράκι μου λαμπρό».

Αμφισβητείται ακόμη το αν ο
Παλαιών Πατρών Γερμανός ύψωσε

το λάβαρο της Ελληνικής Επανά-
στασης στην Αγία Λαύρα στις 25
Μαρτίου 1821. Στα απομνημονεύ-
ματά του ο Παλαιών Πατρών Γερ-
μανός δεν γράφει για κήρυξη της
επανάστασης στην Αγία Λαύρα στις
25 Μαρτίου, και είναι προφανές ότι
αν είχε συμβεί δεν θα το παρέλειπε.
Αλλά η ουσία είναι ότι κάθε μεγάλο
εθνικό επίτευγμα, οποιασδήποτε
χώρας, κωδικοποιείται από τις επό-
μενες γενιές, για να βοηθήσει την
διάδοση και εμπέδωση των κύριων
μηνυμάτων. Έτσι, είναι φυσιολογικό
να επιλεχθεί μια ημερομηνία για
τον κεντρικό εορτασμό, δεν μπορείς
να έχεις περισσότερες, ούτε και να
μην έχεις, αναμένοντας τους ιστο-
ρικούς και αρχαιολόγους να κατα-
λήξουν. Κάθε χώρα έχει μια εθνική
εορτή, λοιπόν.

Καλούμαστε, συνεπώς, να στα-
θούμε αντίκρυ στα 200 χρόνια από
το 1821 με κριτικό μάτι μεν, γιορ-
ταστικά δε, όχι επιφυλακτικά. Να
αισθανόμαστε περήφανοι για το
έθνος στο οποίο ανήκουμε τόσο,

όσο και κάθε άλλος άνθρωπος που
ανήκει σε ένα διαφορετικό έθνος,
για το δικό του. Με άλλα λόγια, να
είμαστε περήφανοι, χωρίς να αι-
σθανόμαστε υπεροχή ή ανωτερό-
τητα έναντι άλλων. Γιατί η ιστορία
της ανθρωπότητας είναι γεμάτη
από περιστατικά εγκλημάτων και
πολέμων, που έγιναν με αιτία την
δήθεν ανωτερότητα ενός έθνους.
Ας αναμένουμε, έτσι, το πρόγραμμα
των εορτασμών ως προσφορά στους
απλούς πολίτες, που έχουμε ανάγκη
τον επαναπροσανατολισμό μας ως
Ελλήνων, μέσα στον κυκεώνα σκαν-
δάλων και διαφθοράς που πνίγουν
τον δημόσιο βίο. Από κει και πέρα
ο καθένας μας έχει δικαίωμα και
ευκαιρία να συλλογιστεί πλατιά
αυτά που τον εμψυχώνουν, και να
επιλέξει να επικοινωνεί με γνώμονα
τη διάπλαση της νέας γενιάς.

Ο κ. Ξενοφών Χασάπης (Ph.D.) είναι
σύμβουλος και εκπαιδευτής Στελεχών
Επιχειρήσεων και Νέων.
Xenophon.hasapis@gmail.com

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Κώστας (Gus) Γεωργίου, Ε/κ πρό-
σφυγας από το Νέο Χωρίο Κυθρέας,
μιλάει στη «Κ» για τη γνωριμία του
και τη φιλία του με τον σημερινό
πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν.
Ο Κώστας (Gus) Γεωργίου υπηρέτησε
στον αμερικανικό στρατό για τέσ-
σερα χρόνια. Έλαβε μέρος στον πό-
λεμο της Κορέας το 1950 ως αλεξι-
πτωτιστής και τραυματίστηκε σο-
βαρά και στα δύο του πόδια και στο
δεξί του χέρι. Γεννήθηκε στο Clair-
ton (PA) στις 5 Απριλίου 1930 και
λίγο μετά με τα αδέλφια του και
τους γονείς του επέστρεψαν στην
Κύπρο, στο Νέο Χωρίο Κυθρέας από
όπου κατάγεται. Φοίτησε στο Παγ-
κύπριο Γυμνάσιο το 1942 και θυ-
μάται την επίσκεψη του τότε Βρε-
τανού πρωθυπουργού Ουίνστον
Τσόρτσιλ στη Λευκωσία. Τραυμα-
τίστηκε σοβαρά κατά τη διάρκεια
επίθεσης εναντίον κινεζικού οχυρού
στον Πόλεμο της Κορέας και του
απονεμήθηκε το μετάλλιο Purple
Heart ενώ νοσηλευόταν στο νοσο-
κομείο, καθώς και το κορεάτικο με-
τάλλιο, το μετάλλιο των Ηνωμένων
Εθνών και το μετάλλιο των αλεξι-
πτωτιστών (Parachute and Glider
Wings).
–Πώς γνωρίσατε τον πρόεδρο
των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν;

–Για πρώτη φορά συνάντησα
τον πρόεδρο Μπάιντεν, τον Αύγου-
στο του 1974. Τηλεφώνησα στο γρα-
φείο του στο Wilmington, λέγοντας
στη γραμματέα του ότι ένας βετε-
ράνος της Κορέας ήθελε να συζη-
τήσει με τον κ. Μπάιντεν το κυ-
πριακό ζήτημα. Μας δέχθηκε στο
γραφείο του μαζί με τον αδελφό μου
Γιώργο, επίσης βετεράνο της Κορέας.
Εκείνη την εποχή είχα δύο ανιψιούς
αιχμάλωτους πολέμου στην Τουρκία,
δύο θείους αγνοούμενους, και οι
γονείς μου ήταν αιχμάλωτοι στην
Άσσια. Τόνισα στον γερουσιαστή

τότε Μπάιντεν ότι αμερικανικά όπλα
είχαν χρησιμοποιηθεί για την ει-
σβολή της Τουρκίας στην Κύπρο
και αυτό ήταν παραβίαση της αμε-
ρικανικής νομοθεσίας. Στην αρχή
δεν ήταν τόσο πολύ δεκτικός σε
ό,τι άκουγε. Ήθελε πρώτα να με-
λετήσει το ζήτημα για να μας δώσει
συγκεκριμένες απαντήσεις. Αργό-
τερα, όταν ο οικουμενικός πατριάρ-

χης Βαρθολομαίος επισκέφθηκε τις
ΗΠΑ και παρατέθηκε το πρώτο επί-
σημο δείπνο από τον αντιπρόεδρο
Τζο Μπάιντεν είχα προσκληθεί να
παρευρεθώ μαζί με άλλους φίλους.
Εκεί τον χαιρέτισα για πρώτη φορά
ως αντιπρόεδρο των ΗΠΑ, λέγοντάς
του: «Είμαι σε δίλημμα, δεν ξέρω
πώς να σας αποκαλέσω, ως κ. Αν-
τιπρόεδρο ή Τζο; Και το λέω γιατί
οποιοσδήποτε μπορεί να γίνει αν-
τιπρόεδρος, αλλά υπάρχει μόνο ένας
Τζο Μπάιντεν», τότε εκείνος μου
απάντησε, «να με λες Τζο, λοιπόν». 
–Άραγε ο Τζο Μπάιντεν ως πρό-
εδρος των ΗΠΑ θα βοηθήσει την
Κύπρο; Θα βάλει στην ατζέντα
του το Κυπριακό;

–Πιστεύω ότι ο πρόεδρος πια

Μπάιντεν γνωρίζει το Κυπριακό
όσο κανείς άλλος στην αμερικανική
πολιτική σκηνή. Όμως, όπως βε-
βαίως γνωρίζετε, κληρονόμησε χάος
από την προηγούμενη διακυβέρ-
νηση. Έτσι νομίζω πως πρώτα θα
εστιάσει στον κορωνοϊό και την
πανδημία, και φυσικά στην οικο-
νομία. Δεν νομίζω ότι θα μας ξεχάσει
ποτέ. Όσο έχουμε καλές σχέσεις
με το Ισραήλ, αλλά και με τα Υπουρ-
γεία Εξωτερικών και Άμυνας των
ΗΠΑ, που παίζουν πρωταγωνιστικό
ρόλο, θα έχουμε την υποστήριξη
των ΗΠΑ.
–Ποιες ενέργειες κάνατε τότε
για τα Κυπριακό;

–Αμέσως μετά την εισβολή, η

Ελληνοαμερικανική Κοινότητα του
Wilmington κινητοποιήθηκε. Δη-
μοσιεύσαμε επιστολές στις εφημε-
ρίδες, συναντηθήκαμε με όλους
τους εκπροσώπους μας για να συ-
ζητήσουμε όσα γινόντουσαν τότε
στην Κύπρο. Η ομάδα που είχαμε
συγκροτήσει αποτελείτο από δικη-
γόρους, μηχανικούς, καθηγητές
στο τοπικό πανεπιστήμιο, διοργα-
νώσαμε διαλέξεις. Αισθάνομαι πολύ
υπερήφανος για το ότι το Ντέλα-
γουερ είναι ίσως η μοναδική πολι-
τεία των ΗΠΑ που οι δύο του γε-
ρουσιαστές και ένας βουλευτής ψή-
φιζαν από το 1974 ώς σήμερα όλα
τα σχετικά ψηφίσματα με την Κύ-
προ και την Ελλάδα. Ίσως το γε-

γονός ότι οι γονείς μου - που είχαν
στείλει τρεις γιους στον αμερικανικό
στρατό, εκ των οποίων οι δυο συμ-
μετείχαν στον Πόλεμο της Κορέας
- ήταν τότε αιχμάλωτοι πολέμου,
διά των αμερικανικών όπλων, προ-
σέλκυσε την προσοχή των πολιτι-
κών μας. Ξεκινήσαμε αμέσως, τη
συγκέντρωση χρημάτων για την
εκστρατεία του Τζο Μπάιντεν, στο
σπίτι του αδελφού μου Ρένου. Θυ-
μάμαι ότι τότε είχαν έλθει οι πε-
ρισσότεροι από τους Κύπριους που
ήταν ενεργοί σχετικά με το Κυπρια-
κό. Μεταξύ αυτών ήταν και μακα-
ρίτης ο Νίκος Μούγιαρης, ο Πήτερ
Παπανικολάου, ο Φιλ Κρίστοφερ,
ο Σάββας Τσίβικος. Κάναμε θυμάμαι

και εκδήλωση για να μαζέψουμε
χρήματα και στο εστιατόριο «Vra-
kas» ως Σύνδεσμος Κυπρίων, πα-
ρουσία του τότε προέδρου Γλαύκου
Κληρίδη. 
–Σήμερα πώς βλέπετε τα πράγ-
ματα; Η Ελληνοαμερικανική Κοι-
νότητα είναι τόσο ενεργή όσο
ήσασταν εσείς τότε;

–Δυστυχώς, η Ελληνοαμερικα-
νική Κοινότητα δεν είναι τόσο ενερ-
γή όσο ήταν το 1974. Οι ομάδες που
δραστηριοποιούνται σήμερα είναι
οι ΑΧΕΠΑ, η Manatos and Manatos,
το Ελληνοαμερικανικό Ινστιτούτο
και η ΠΣΕΚΑ. Όπως καταλαβαίνεις,
οι περισσότεροι από όσους συνερ-
γαστήκαμε τότε είναι μεγάλοι σε
ηλικία και ασθενείς. Εγώ είμαι 90
ετών πια. 
–Πότε επισκεφθήκατε τελευταία
φορά την Κύπρο;

–Την τελευταία φορά που επι-
σκέφθηκα την Κύπρο το 2007 στε-
νοχωρήθηκα πάρα πολύ. Επισκέ-
φθηκα το νεκροταφείο του χωριού
μου, το Νέο Χωρίο Κυθρέας, και
όταν είδα την καταστροφή έβγαλα
φωτογραφίες και όταν επέστρεψα
στις ΗΠΑ τις έδειξα στον Τζο Μπάιν-
τεν, που ήταν τότε αντιπρόεδρος,
αλλά και σε άλλους εκλεγμένους
αξιωματούχους. 
–Συγχαρήκατε τον πρόεδρο
Μπάιντεν;

–Ναι, φυσικά. Θα είναι ένας καλός
πρόεδρος, είναι συμπονετικός και
θα ηγηθεί της χώρας με σωφροσύνη
και δικαιοσύνη. 
–Πώς είδατε τα πράγματα με τη
διακυβέρνηση Ντόναλντ Τραμπ;

–Η πολιτική κατάσταση σήμερα
στις ΗΠΑ είναι πάρα πολύ κακή. Η
χώρα είναι διχασμένη και η άκρα
δεξιά σκορπίζει πολλές θεωρίες συ-
νωμοσίας. Δυστυχώς, πολλοί Ελλη-
νοαμερικάνοι και ειδικά ο κλήρος
ήταν υποστηρικτές του Τραμπ, ένας
από τους χειρότερους προέδρους
που πέρασαν ποτέ από τον Λευκό
Οίκο.

«Θέλει να σας δει ένας βετεράνος της Κορέας»
Ο Κώστας (Gus) Γεωργίου μιλάει στην «Κ» για τη μακρόχρονη φιλία του με τον σημερινό πρόεδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν

�������

Ας αναμένουμε
το πρόγραμμα των 
εορτασμών ως προσφορά
στους απλούς πολίτες,
που έχουμε ανάγκη τον
επαναπροσανατολισμό
μας ως Ελλήνων, μέσα
στον κυκεώνα σκανδά-
λων και διαφθοράς.

«Είμαι σε δίλημμα, δεν
ξέρω πώς να σας αποκα-
λέσω, ως κ. Αντιπρόεδρο
ή Τζο; Και το λέω γιατί
οποιοσδήποτε μπορεί 
να γίνει αντιπρόεδρος,
αλλά υπάρχει μόνο ένας 
Τζο Μπάιντεν», τότε 
εκείνος μου απάντησε,
«να με λες Τζο, λοιπόν».

«Πιστεύω ότι ο πρόεδρος πια Μπάιντεν γνωρίζει το Κυπριακό όσο κανείς άλλος στην αμερικανική πολιτική σκηνή».

Εκδήλωση για τη συλλογή χρημάτων υπέρ του γερουσιαστή Τζο Μπάιντεν, και νυν Αμερικα-
νού προέδρου στη θερινή κατοικία του Ρένου Μάρκου το 1995. Συζήτηση του Τζο Μπάιντεν
με τον Γεώργιο Μάρκου, αριστερά, και Ελληνα απόδημο. 

«Μετά το 1974, μαζί με άλλους Ελληνοαμερικανούς αφιερώσαμε πολύ χρόνο στο Delaware
να διαφωτίσουμε τους Αμερικανούς πολιτικούς για το Κυπριακό. Γίναμε πολύ καλοί φίλοι με
τον Τζο Μπάιντεν», λέει ο Κώστας Γεωργίου.

Ο Gus Γεωργίου έλαβε μέρος στον πόλεμο της Κο-
ρέας το 1950 ως αλεξιπτωτιστής και τραυματίστηκε
σοβαρά και στα δύο του πόδια και στο δεξί του χέρι.
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Οι «τέσσερις εποχές» των ελληνοτουρκικών σχέσεων

Η ιστορία των διερευ-
νητικών αποτελεί έναν 
διπλωματικό καθρέφτη, 
από την «Ανοιξη» 
του 2002 μέχρι 
τον «Χειμώνα» του 2020.
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Τα τρία σενάρια 
για την προσέγγιση 
Ερντογάν και η αντί-
δραση της Αθήνας.

Σύμφωνα       ,              
  « »    ( .           2019).

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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«Οι μεταλλάξεις
ίσως κάνουν
τον εμβολιασμό
ετήσιο»
Τα σενάρια που εξετάζουν οι επιστήμονες

Εκτιμάται ότι στα μέσα 
του καλοκαιριού
θα έχει εμβολιαστεί
το 60% του πληθυσμού, 
ποσοστό που απαιτείται 
για να επιτευχθεί 
η συλλογική ανοσία.
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Εμβόλιο COVID-19 και μητρότητα, μια άγνωστη εξίσωση

«Από την έναρξη 
της πανδημίας έως 
σήμερα, έχουν γεννήσει 
στη Γ΄ Μαιευτική 
Κλινική, του ΕΚΠΑ 
στο Αττικόν, 22 επίτοκες, 
θετικές στον κορωνοϊό, 
με άριστη έκβαση».

Στις ΗΠΑ          
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Τα οικονομικά των επι-
χειρήσεών του βρίσκο-
νται σε δεινή κατάσταση, 
ενώ κινδυνεύει με παρα-
πομπή για τα γεγονότα 
του Καπιτωλίου.
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Εμφαση στη συμμαχία 
με την Ευρώπη και 
τους άλλους εταίρους 
των ΗΠΑ, σκληρή 
γραμμή απέναντι 
στη Ρωσία, 
προτεραιότητα 
στην ανάσχεση 
της Κίνας.
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Οι 100 ημέρες

Τα διλήμματα και οι φόβοι του πολίτη Ντόναλντ Τραμπ
Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ



Την Κυριακή 31 Iανουαρίου  μαζί με την
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«Επί Τραμπ,
αν είχες λεφτά
αγόραζες και 
το δίκιο σου»
Ο Τζον Κυριάκου μιλάει στην «Κ»

Σύμφωνα με τον ομογε-
νή πρώην πράκτορα 
της CIA, παράγοντες
με πρόσβαση 
στον Λευκό Οίκο 
του ζήτησαν 2 εκατ. 
δολάρια για να προωθή-
σουν αίτημα απονομής 
χάριτος. 
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– Τον Δεκέμβριο του 2020 γρά-
ψατε ένα άρθρο όπου υποστηρί-
ξατε ότι είναι επείγουσα ανάγκη 
για την «ενοποίηση της πραγμα-
τικότητας στις ΗΠΑ». Να συμφω-
νούν δηλαδή όλοι όσον αφορά τα 
στοιχειώδη χαρακτηριστικά της 
πραγματικότητας...
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– Η εκλογή Μπάιντεν προκάλε-
σε μια εκκωφαντική ανακούφι-
ση στην Ευρώπη. Θα διασωθεί 
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– Πώς θα διαχειριστεί ο πρόεδρος 
Μπάιντεν την Τουρκία;
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αυτή την κηλίδα για πάντα;
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Η Τουρκία είναι πρόκληση για τον πρόεδρο Μπάιντεν

«Το μεγαλύτερο         -
   »,    .

Συνέντευξη στον ΠΑΥΛΟ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ

Ο Μπιλ Ανθόλις, 
διευθυντής 
του Miller Institute 
του Πανεπιστημίου 
της Βιρτζίνια, 
μιλάει στην «Κ».
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Η Ρωσία σε κλοιό πιέσεων
από τις Ηνωμένες Πολιτείες
Περιορισμένοι τομείς συνεργασίας και σκληρό πόκερ στα περισσότερα επίπεδα

Η Ουάσιγκτον ετοιμά-
ζεται για αντιπαράθεση 
σε όλη την περίμετρο 
του σινορωσικού μπλοκ, 
από τη Νότια Σινική Θά-
λασσα ώς την Ανατολική 
Ευρώπη και τη Βαλτική.
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Πολιτική κρίση
εν μέσω πανδημίας
στην Ιταλία
Πύρρειος νίκη του Τζουζέπε Κόντε

Αγνωστα τα κίνητρα 
του Ματέο Ρέντσι, 
ο οποίος απέσυρε 
δύο υπουργούς του.

Του JASON HOROWITZ
THE NEW YORK TIMES

Ο πρωθυπουργός  
    
      

 .

Η Βρετανία προσπαθεί να αποφύγει την τυφλή διασπορά του ιού
Το νέο πιο μεταδοτικό στέλεχος έχει εξαπλωθεί σε πολλές περιοχές της χώρας, αυξάνοντας την πίεση στο σύστημα υγείας
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Γερμανοί λοιμωξιολόγοι 
κάνουν λόγο για 
δύσκολη άνοιξη και 
για 100.000 κρούσματα 
ημερησίως.
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Και εδώ πάλι γελάμε!
Συγχωρέσετε με… δύσκολα όμως μπορώ ναπρο-
σεγγίσω μετά σοβαρότητάς, τη λειτουργία ή τη
μέθοδο αξιολόγησης, λήψης και εκτέλεσης απο-
φάσεων εκ μέρους των πολιτικών- αρμοδίων που
κατέχουν επιτελικές θέσεις εντός του κρατικού
μηχανισμού. Η λέξη που θα μπορούσε να περι-
γράψει πέρα για πέρα εύστοχα όλη αυτή την κα-
τάσταση είναι ακριβώς το «κωμικοτραγικό». Το
στοιχείο της κωμωδίας διατηρείται ακριβώς λόγω
της ανικανότητας ανθρώπων που υποδύονται

τους σπουδαίους ωσάν και είναι μεγάλοι κωμικοί, τύπου Κων-
σταντάρα, δημιουργώντας ένα γενικό αλαλούμ. Η δε τραγική
πτυχή της κατάστασης έχει να κάνει με το γεγονός ότι αυτοί οι
άνθρωποί λαμβάνουν τις αποφάσεις που επηρεάζουν άμεσα ή
έμμεσα τη ζωή μας. Ενστικτωδώς, ακριβώς λόγω της έτσι και
αλλιώς δύσκολης κατάστασης που βιώνουμε εξαιτίαςτης πανδημίας
και των σκληρών μέτρων που εφαρμόζονται μ’ αποτέλεσμα η
ατομική μας ελευθερία να αποτελεί μια ωραία ανάμνηση, επιλέγω
να λαμβάνω - επεξεργάζομαι το κωμικό κομμάτι της κατάστασης,
μήπως και προσθέσουμε λίγο γέλιο στη ζωή μας, παρά το τραγικό
που επιφέρει αυτομάτως την οργή και την ανασφάλεια που σου
προκαλούν οι πράξεις τους. Έτσι και αλλιώς μόνο γέλιο σου
προκαλεί, μελετώντας ή κατανοώντας καλύτερα το στόρι πίσω
από την Επιτροπή Δεοντολογίας και Προστασίας του Αθλητισμού
και κατ’ επέκταση τη βούληση της Κυβέρνησης να κτυπήσει τη
διαφθορά στο χώρο. Μη κουράζοντας σας με επιπλέον πληροφορίες
και στοιχεία, κρατήστε απλά ότι η εν λόγω Επιτροπή είναι υπό-
στελεχωμένη για δυόμισι περίπου μήνες καθώς τα τρία από τα
πέντε μέλη έχουν για διάφορους λόγους αποχωρήσει. Από τους
πέντε παρέμειναν δύο, εκ των οποίων η σχέση ή η συνεργασία
δεν ήταν και η καλύτερη δυνατή. Με τις ενέργειες δε κυρίως του
πρόεδρου της, εκτέθηκε ανεπανόρθωτα ενώπιον της κοινής
γνώμης και κανείς εκ της κυβερνήσεως δεν μερίμνησε να την
υπερασπιστεί πέραν κάποιων νερόβραστων δηλώσεων. Μια που
υποπτεύθηκε στημένο ματς (!), βλέποντας τον τερματοφύλακα
να κλείνει το μάτι στον αντίπαλο παίκτη και μια ακόμη που το
μοναδικό πόρισμα που κατάφερε να εκπονήσει και να στείλει στη
Νομική Υπηρεσία του κράτους, ζήτησε από μόνος του να επιστραφεί
ως νομικά μη επαρκές αφήνοντας σαφείς αιχμές για τους χειρισμούς
του άλλου μέλους της Επιτροπής! Και τα οποία δύο μέλη παρευ-
ρέθηκαν στο Προεδρικό τον περασμένο Νοέμβρη και έλαβαν υπο-
σχέσεις και δεσμεύσεις ότι βρίσκεται στις προτεραιότητες του
Υπουργικού Συμβουλίου η στελέχωση της Επιτροπής, και από
τότε ούτε φωνή ούτε ακρόαση. Με λίγα λόγια, η καταπολέμηση
της διαφθοράς στον αθλητισμό θα εξαλειφθεί από μια ημι-στελε-
χωμένη Επιτροπή, δύο μελών η σχέση μεταξύ των οποίων πέρασε
από χίλια μύρια κύματα, με τον πρόεδρό της να έχει χάσει κάθε
ίχνος αξιοπιστίας και με τον Πρόεδρο και το Υπουργικό Συμβούλιο,
να τους έχουν αφήσει σε χλωρό κλαρί για δυόμισηπερίπου μήνες!!!
Εδώ γελάμε! Απ’ όλα αυτά και άλλα πολύ περισσότερα, τούτες τις
ημέρες επιτρέψτε μου να γελάσω παρά να κλαίω για τα μούτρα
μας… Για το πώς λειτουργεί ο κρατικός φορέας κα ποια αποτελε-
σματικότητα έχει. Όσον αφορά την διαφθορά στο χώρο του πο-
δοσφαίρου και του αθλητισμού γενικότερα, απ’ ό,τι υποπτεύομαι
είναι λίγο πιο βρώμικο το σκηνικό απ’ ό,τι οι «στάβλοι του Αυγεία»
τους οποίος κάποιος δεσμεύτηκε δημόσια ότι θα καθαρίσει. Και
εδώ πάλι γελάμε.

Δώδεκα ή δεκατέσσερις;
Όλα δείχνουν μία ακόμη (σημαντική) αλλαγή,
στο κυπριακό ποδόσφαιρο. Η σύγκληση έκτακτης
γενικής συνέλευσης, από πλευράς ΚΟΠ, στις 29
Ιανουαρίου, ουσιαστικά την αντίστροφη μέτρηση
σηματοδοτεί για τη λήψη σημαντικών αποφάσεων
- αλλαγών. Και αφού λοιπόν δεσμεύσεις και απο-
φάσεις, μόλις προ μερικών μηνών, δεν υφίστανται
και όχι για πρώτη φορά στο χώρο του κυπριακού
ποδοσφαίρου, πολλή συζήτηση τις τελευταίες
μέρες, για πρωτάθλημα δώδεκα ή δεκατεσσάρων

ομάδων, στην πρώτη κατηγορία. Το πρώτο και σημαντικό, ωστόσο,
είναι πως τέτοιες συζητήσεις, τέτοια εποχή δεν θα έπρεπε να
αφορούσαν σ’ ένα πρωτάθλημα που βρίσκεται σε εξέλιξη. Πιο
απλά, η προδιαγραφόμενη σημαντική αλλαγή στον τρόπο διεξαγωγής
ενός πρωταθλήματος, το οποίο πλησιάζει στην ολοκλήρωση του
δεύτερου γύρου, στην ουσία αφαιρεί από τα όποια σωστά επιχει-
ρήματα μπορεί να παραθέσει κάποιος, υποστηρίζοντας τις επι-
κείμενες αλλαγές. Ένα πρωτάθλημα το οποίο άρχισε τον Αύγουστο,
κάτω από συγκεκριμένα δεδομένα, ως προς τον τρόπο διεξαγωγής
του, δεν μπορεί να αλλάζει πριν την ολοκλήρωση του. Σ’ ένα πρω-
τάθλημα, στην προκήρυξη του οποίου αναφέρεται πως τέσσερις
ομάδες στο τέλος θα υποβαθμιστούν, σ’ ένα πρωτάθλημα στο
οποίο με το τέλος του δεύτερου γύρου, δύο ομάδες «πέφτουν»
απευθείας στη δεύτερη κατηγορία, δεν μπορεί ο απευθείας υπο-
βιβασμός να καταργείται, δεν γίνεται οι τέσσερις θέσεις του υπο-
βιβασμού να γίνονται δύο, τη στιγμή που έχουν ήδη διαμορφωθεί
βαθμολογικά δεδομένα, μετά από 22 ή 23 αγωνιστικές, τα οποία
φυσιολογικά φέρνουν σε δυσχερή θέση κάποιες ομάδες. Ίσως
από μια εμπεριστατωμένη μελέτη – πρόταση, ένα πρωτάθλημα
δεκατεσσάρων ομάδων να είναι το ιδανικό και κανείς δεν αμφιβάλλει,
πως από τη μέχρι τώρα εξέλιξη, συναρπαστικό μπορεί να χαρα-
κτηρίσει κάποιος το φετινό πρωτάθλημα. Οι υποστηρικτές, ωστόσο,
της πρότασης για διατήρηση δεκατεσσάρων ομάδων, σαφώς και
δεν μπορούν να πείσουν για το «καθαρό» κίνητρο της πρότασης
τους, γιατί τις δικές τους προηγούμενες αποφάσεις – δεσμεύσεις
αναιρούν, γιατί οι λόγοι που επικαλούνται κάθε άλλο παρά συμ-
περάσματα μελέτης και έρευνας αποτελούν, πολύ περισσότερο,
γιατί φυσιολογικά κάποιοι ευνοούνται από τη διαφοροποίηση
στον τρόπο διεξαγωγής ενός πρωταθλήματος, το οποίο βρίσκεται
σε εξέλιξη. Ας μην απορούμε μετά, για την προκατάληψη και γιατί
αυτή διογκώνεται, ας μην ψάχνουμε πολύ για τους λόγους που
ολοένα και περισσότεροι κύπριοι φίλαθλοι απαξιώνουν και απο-
μακρύνονται από το κυπριακό πρωτάθλημα…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

VAR και διαμαρτυρίες
Και δικαίωμα των ομάδων να δια-
μαρτυρηθούν για τη σωστή ή λανθα-
σμένη χρήση του VAR και φυσιολογι-
κό επακόλουθο, αφού τα «χοντρά»
λάθη συνεχίζονται. Καλό είναι, ωστό-
σο, να γνωρίζουν όλα όσα αφορούν
στον τρόπο λειτουργίας του VAR. Κα-
λό είναι να διαχωρίσουν στο μυαλό
τους οι ποδοσφαιρικοί παράγοντες,
πως η τηλεοπτική παραγωγή ενός
αγώνα, σχετίζεται μεν, αλλά δεν
εξαρτάται απόλυτα από αυτήν του
VAR. Πιο απλά, ακόμη και αν για μια
φάση δεν προβληθεί επαναληπτική
προβολή, οι διαιτητές στο VAR έχουν
στη διάθεσή τους και το οπτικό υλικό
και την τεχνολογία να επεξεργα-
στούν όπως οι ίδιοι θέλουν μια φά-
ση, προκειμένου να διαπιστώσουν ή
όχι το εξόφθαλμο λάθος  

* * * * *

ΑΠΟΕΛ, σωστό και λάθος
Αν και νωρίς ακόμη, αν και σχετικά
μικρό το δείγμα των πρώτων αγώνων

του Σάββα Πουρσαϊτίδη στον πάγκο
του ΑΠΟΕΛ, η απόφαση της διοίκη-
σης να απομακρύνει τον Μικ Μακάρ-
θι και να προσλάβει τον πρώην ποδο-
σφαιριστή της ομάδας κρίνεται ορ-
θή. Την ίδια ώρα, όμως, γυρνώντας
το χρόνο πίσω, ένα ακόμη λάθος στη
φετινή περίοδο χρεώνεται στη διοί-
κηση. Γιατί το όνομα του Σάββα
Πουρσαϊτίδη ήταν στη μικρή λίστα
υποψηφίων και μετά τη λύση της συ-
νεργασίας με τον Μαρίνο Ουζουνίδη.
Γιατί, γυρνώντας το χρόνο πίσω, ίσως
τώρα η ομάδα του ΑΠΟΕΛ να ήταν σε
πολύ καλύτερη βαθμολογική θέση,
αν η απόφαση τότε ήταν διαφορετι-
κή, αν δεν χανόταν χρόνος και κυ-
ρίως βαθμοί, από το… πείραμα της
επιλογής Μικ Μακάρθι…

* * * * *

Το μήνυμά μας
Από τις 5 Ιανουαρίου 2021 τα μέλη
της Ένωσης Αθλητικογράφων Κύ-
πρου (ΕΑΚ) ψηφίζουν τους κορυφαί-
ους αθλητές, αθλήτριες και ομάδες

του 2020, ενόψει της 48ης Γιορτής
των Αρίστων, η οποία θα πραγματο-
ποιηθεί στις 8 Απριλίου 2021 στο Δη-
μοτικό Θέατρο Λευκωσίας. Κόντρα
στην πανδημία  που ναι μεν  αποτε-
λεί μάστιγα και έχει επηρεάσει τον
αθλητισμό, όμως δεν τον νέκρωσε.
Αυτό είναι το μήνυμα που στέλνουν
οι αθλητικοί συντάκτες.

* * * * *

Άρρωστοι και καταστολή 
Οι καταγγελίες της Σοφίας Μπεκα-
τώρου για σεξουαλική κακοποίηση
που είχε υποστεί από μέλος του ΔΣ
της Ελληνικής Ιστιοπλοϊκής Ομο-
σπονδίας, ξανάφεραν στην επιφά-
νεια το θέμα που υπάρχει διαχρονι-
κά.  Οι…δράστες  αυτών των πράξε-
ων δεν θεραπεύονται. Είναι…άρρω-
στοι στο μυαλό. Οπότε απομακρύ-
νονται από το χώρο δράσης τους.  Με
τον ένα ή τον άλλο τρόπο. Τελεία και
παύλα. Καταστολή. 

* * * * *

Αυτομούντζωμα
Είναι όντως εντυπωσιακό το ότι εν
Κύπρω συγκινηθήκαμε για τις καταγ-
γελίες της Άντρης Ελευθερίου όταν
πληροφορηθήκαμε τις καταγγελίες
της Σοφίας Μπεκατώρου. Η πρωτα-
θλήτριά μας στη σκοποβολή είχε μι-
λήσει περί του θέματος δυο φορές.
Η πρώτη ήταν το Φεβρουάριο του
2018 και η δεύτερη πριν από περί-
που ένα μήνα. (21/12/20) στην εκ-
πομπή Γυναίκα της Κύπρου ΡΙΚ).
Αυτομούντζωμα. Και για μας τους
αθλητικούς συντάκτες, εννοείται. 

Μπράβο στη Σαλαμίνα
Για τις μετεγγραφές Ιανουαρίου  λέ-
με μπράβο στη Νέα Σαλαμίνα. Απέ-
κτησε τετράδα παικτών που έχουν γί-
νει βασικοί στην ομάδα και την έχουν
βελτιώσει. Τσουκαλάς, Καμισοκό,
Ντουβεντρού και Μουστιβάρ  της
έχουν δώσει ισχύ. Κάτι τέτοιο  δεν
συμβαίνει συχνά στο ποδόσφαιρο.

* * * * *

Του ΑΝΔΡΕΑ ΒΙΟΛΑΡΗ

Μετά και την ολοκλήρωση της 20ης
αγωνιστικής του πρωταθλήματος
CYTA, τέσσερις ομάδες διεκδικούν
περίπου επί ίσοις όροις το τίτλο του
πρωταθλητή. Απόλλωνας, Ομόνοια,
ΑΕΛ και Ανόρθωση έδειξαν πως έχουν
τις δυνατότητες να κόψουν πρώτες
το νήμα. Ωστόσο, ταυτόχρονα πα-
ρουσίασαν και αδυναμίες τις οποίες
καλούνται να διορθώσουν για να αυ-
ξήσουν τις πιθανότητές τους. Και
αυτό θα συμβεί κυρίως μέσα από τη
μεταγραφική ενίσχυση Ιανουαρίου,
η οποία μοιάζει να είναι πιο κομβική
από ποτέ.

• ΑΠΟΛΛΩΝ
Θεωρητικά, πρώτο φαβορί!
Ο Απόλλωνας είναι στην πρώτη

θέση, αλλά και η πρώτη ομάδα που
έχει εξαντλήσει τις τέσσερις μετα-
γραφές, προσθέτοντας στο δυναμικό
του ποδοσφαιριστές με ποιότητα,
εμπειρία και παραστάσεις από πρω-
ταθλητισμό. Αυτό από μόνο του είναι
ένα μεγάλο «συν», όχι τόσο έναντι
των υπόλοιπων διεκδικητών, όσο
έναντι του... εαυτού του (!), αφού,
κατά γενική ομολογία, ένας από τους
λόγους που δεν κατάφερε να πανη-
γυρίσει τον τίτλο τα προηγούμενα
χρόνια ήταν η μη ενίσχυση (και σε
κάποιες σεζόν η αποδυνάμωση) του
ρόστερ κατά τη διάρκεια της χειμε-
ρινής μεταγραφικής περιόδου. 

Παπουνασβίλι και Μπίσεσβαρ
αναμένεται να δώσουν ακόμα πε-
ρισσότερη ποιότητα και δυναμική
στην ήδη ισχυρή επίθεση, η οποία
είναι με διαφορά και η πιο παραγω-
γική του πρωταθλήματος (+10 από
τον 2η ομάδα). Το κενό στο αριστερό
άκρο της άμυνας θα καλύψει ένας
ποδοσφαιριστής με παραστάσεις επι-
πέδου... ΠρέμιερΛιγκκαι Μάντσεστερ
Γιουνάιτεντ, ο Αλεξάντερ Μπούτνερ,
ενώ η επιστροφή Μαλλεκίδη δίνει
βάθος και εναλλακτικές λύσεις, κυρίως
στην αμυντική γραμμή.

Το ζητούμενο για τον Απόλλωνα
είναι να φύγει από τη σφαίρα της θε-
ωρίας και όλα τα πιο πάνω να γίνουν
πράξεις. Αν καταφέρει να πάρει από
τα νέα αποκτήματα αυτά για τα οποία
πλήρωσε, τότε προσωπικά θα έχριζα
την ομάδα του Γιάννη Πετράκη μέχρι
και πρώτο φαβορί για τον τίτλο. 

• ΟΜΟΝΟΙΑ
Αν βρει και το γκολ...
Πάμε στην Ομόνοια. Κατά την

άποψή μου τα βασικά πλεονέκτημα
της ομάδας του Χένιγνκ Μπεργκ
έναντι των υπόλοιπων είναι τρία: α)
Η ανασταλτική λειτουργία της ομάδας
ως σύνολο και ειδικότερα της αμυν-
τικής γραμμής, η οποία ισχυροποι-
ήθηκε ακόμα περισσότερο με τον
εξαιρετικό Σιέχου, β) οι εμφανίσεις
και τα αποτελέσματά στα ντέρμπι

και γ) το πιο βατό πρόγραμμα που
έχει μέχρι το τέλος της κανονικής
περιόδου. 

Στον αντίποδα, ένα σημαντικό
μειονέκτημα είναι η έλλειψη του εύ-
κολου γκολ. Ή, αν προτιμάτε, η απου-
σία ενός στράικερ που θα δώσει ένα
σημαντικό αριθμό τερμάτων. Απόλ-
λωνας και Ανόρθωση έχουν στις τά-
ξεις τους, τους τρεις πρώτους σκόρερ
του πρωταθλήματος (Κβιλιτάια, Ντιγ-
κινίκαι Πίττα), ενώ στις πρώτες θέσεις
φιγουράρουν και δύο παίκτες της
ΑΕΛ (Μπάμπιτς και Τόρες). Αυτός εί-
ναι ίσως και ο τομέας που χρήζει της
μεγαλύτερης βελτίωσης. Γι’ αυτό και
η μεταγραφή Μάρκο Τσέποβιτς είναι
ένα μεγάλο στοίχημα, το οποίο αν
κερδηθεί θα αυξηθούν σημαντικά
και οι πιθανότητες να στεφθεί πρω-
ταθλήτρια. 

• ΑΕΛ
Ξέρουμε τι να περιμένουμε
Η ΑΕΛ ήταν μια ομάδα που σχεδόν

κανείς δεν πίστευε, στην πορεία κά-
ποιοι είπαν «ρε, λες;», για να φτάσουμε
στα μέσα της σεζόν να συγκαταλέ-
γεται, δικαίως, ανάμεσα στους διεκ-
δικητές του τίτλου. Στα δικά μου μάτια,
το συγκρότημα του ΝτουσανΚέρκεζ
ήταν η ομάδα με τα μικρότερα κενά
στο ρόστερ και τα λιγότερα σκαμπα-
νεβάσματα στην απόδοσή της. Και
ως εκ τούτου, δεν περιμένω να δω
κάτι πολύ περισσότερο ή κάτι λιγότερο
στη συνέχεια του πρωταθλήματος,
ανεξάρτητα των προσθαφαιρέσεων
που θα γίνουν τον Γενάρη. Υπάρχει
πάντως ένας τομέας όπου η ΑΕΛ πα-
ρουσίασε σημαντική αδυναμία. Και
ενδεχόμενη βελτίωση μπορεί να απο-
δειχθεί το κλειδί που θα ξεκλειδώσει

την πόρτα του πρωταθλήματος. Αυτό
δεν είναι άλλο από τις εκτός έδρας
επιδόσεις της. Μπορεί στο Τσίρειο
να μετρά το απίθανό 9-1-0 (26-7 γκολ!),
ωστόσο, εκτός Λεμεσού μετρά ήδη
πέντε ήττες (3-1-5 και 7-11 γκολ), ενώ
δεν κατάφερε να πάρει ούτε ένα βαθμό
σε ντέρμπι. Αν δεν βελτιώσει αισθητά
το συγκεκριμένο τομέα, τότε οι πι-
θανότητες για τον τίτλο δεν θα είναι
με το μέρος της.

• ΑΝΟΡΘΩΣΗ
Τα «πλην» να γίνουν... «συν»
Για το τέλος άφησα την Ανόρθωση.

Το μειονέκτημα της ομάδας του Τι-
μούρ Κετσπάγια έναντι των υπόλοι-
πων διεκδικητών, υπό προϋποθέσεις
μπορεί να αποδειχθεί και το σημαν-
τικότερο...  πλεονέκτημα. Μπερδε-
μένο; Ναι! Όπως γενικότερα μπερ-
δεμένη ήταν η παρουσία της Ανόρ-
θωσης στο πρώτο μισό της σεζόν. 

Κατά την άποψή μου, η Ανόρθωση
παρουσίασε τις σημαντικότερες αδυ-
ναμίες στο παιχνίδι της και τα μεγα-
λύτερα κενά στο ρόστερ. Ωστόσο,
με μια διαφορετική και πιο… αισιό-
δοξη προσέγγιση και με δεδομένο
ότι τα περιθώρια βελτίωσης είναι με-
γαλύτερα από κάθε άλλη ομάδα και
οι βαθμολογικές διαφορές μικρές, η
«Μεγάλη Κυρία» μπορεί να ελπίζει
ότι στο τέλος της φετινής σεζόν θα
σβήσει η δίψα 13 χρόνων. 

Αυτή η βελτίωση μπορεί να έρθει
μέσα από την ενίσχυση, αλλά και με
την επιστροφή του Οκριασβίλι. Επει-
δή όμως δεν γνωρίζουμε πότε θα επι-
στρέψει ο Τονρίκε και κυρίως πότε
θα είναι σε θέση να δώσει τον κα-
λύτερό του εαυτό, είναι κρίσιμης ση-
μασίας να έρθει το συντομότερο παί-
κτης που να είναι σε θέση να προ-
σθέσει άμεσα ποιότητα, δημιουργι-
κότητα και γκολ στην επιθετική γραμ-
μή. Τώρα, αν η αποχώρηση Σίλντελ-
φελντ σε συνάρτηση με την προ-
σθήκη Ρισβάνη είναι η εξίσωση που
θα δώσει το αποτέλεσμα που επιθυμεί
ο Κετσπάγια στην αμυντική γραμμή,
είναι κάτι που θα φανεί στην πορεία.
Ναι μεν το πρώτο δείγμα είναι ελπι-
δοφόρο, δεν πρέπει όμως να παρα-
γνωρίζουμε ότι οι τρεις νίκες -με μη-
δέν παθητικό - σημειώθηκαν σε μια
σειρά αγώνων που ήταν του... χεριού
της. Επίσης, όπως γράψαμε και στην
περίπτωση της ΑΕΛ, αν δεν προκύψει
σημαντική βελτίωση στις εμφανίσεις
και τα αποτελέσματα στα εκτός έδρας
παιχνίδια (μετρά μόνο ήττες στα
ντέρμπι και μόλις ένα διπλό τους τε-
λευταίες σχεδόν τρεις μήνες!) τότε
δύσκολα θα σηκώσει κούπα.  

Αν όμως αρχίσει να παίρνει νίκες
και μακριά από το Παπαδόπουλος
και όντως οι νέοι ποδοσφαιριστές
προσθέσουν τα στοιχεία που έλειψαν
από το παιχνίδι της, τότε η Ανόρθωση
θα γίνει ένα ισχυρό φαβορί για τον
τίτλο.

Ποιος θα τη σηκώσει την κούπα;
Τέσσερις ομάδες διεκδικούν περίπου επί ίσοις όροις τον τίτλο του πρωταθλητή 2020-21

Απόλλωνας, Ομόνοια, ΑΕΛ και Ανόρθωση έδειξαν πως έχουν τις δυνατότητες,
αλλά και συγκεκριμένες αδυναμίες τις οποίες καλούνται να διορθώσουν
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Μόλις έξι εβδομάδες μετά τη συ-
νεδρίαση του Δεκεμβρίου, η EKT
εξακολουθεί να αποτιμά τον αν-
τίκτυπο που έχει η απόφασή της
να διατηρήσει αμετάβλητη την
πολιτική της μέχρι το 2022. Οι
συνθήκες σε επίπεδο χρηματο-
πιστωτικό και οικονομικό υπα-
γορεύουν πως μπορεί να το πρά-
ξει. Το προαναφερθέν διάστημα,
οι χρηματοοικονομικές συνθήκες
παρέμειναν πολύ ευνοϊκές (όπως
οι δείκτες αστάθειας της αγοράς
ή η ευρεία συναλλαγματική ισο-
τιμία του ευρώ) ή έχουν γίνει
ακόμη πιο ευνοϊκές (οι χρηματι-
στηριακοί δείκτες ανήλθαν πε-
ραιτέρω, ενώ οι πραγματικές απο-
δόσεις των ομολόγων υποχώρη-
σαν). Τα οικονομικά στοιχεία
σχετικά με το δ΄ τρίμηνο του
2020 περίπου ευθυγραμμίζονται

με τις προβλέψεις της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας. Η δε
πρόβλεψή της για συρρίκνωση
του ΑΕΠ κατά 2,2% σε τριμηνιαία
βάση είναι πλησίον της δικής
μας για το -2,5%. Οσον αφορά,
όμως, το πρώτο τρίμηνο του 2021,
η κατάσταση είναι διαφορετική.
Εάν ο Ιανουάριος είναι ένα κάποιο
βαρόμετρο, τότε πιθανότατα τα
περιοριστικά μέτρα κατά το πρώ-
το τρίμηνο θα αποβούν αυστη-
ρότερα από όσο έχει υπολογίσει
στις οικονομικές της προβλέψεις
η ΕΚΤ. Οι ταχύτερες μεταλλάξεις
του ιού αυξάνουν τις πιθανότητες
για σκληρότερη καραντίνα. Οπό-
τε, ίσως να αποδειχθεί ιδιαίτερα
αισιόδοξη η ΕΚΤ για την πορεία
του Ιανουαρίου - Mαρτίου με
+0,6% σε τριμηνιαία βάση έναντι
της δικής μας εκτίμησης για πε-

ριστολή 0,6%. Κατά την άποψή
μας, η ανατροπή του πρώτου τρι-
μήνου θα πρέπει να αντισταθμι-
στεί εν μέρει από ταχύτερα κέρδη
από την άνοιξη και μετά. Ακόμη
και η αυξημένη ζήτηση αναθερ-
μαίνει την ήδη βελτιωμένη κα-
τάσταση, διότι ολοένα και πε-
ρισσότεροι άνθρωποι εμβολιά-
ζονται και ο καιρός συμβάλλει

στην εξασθένηση του ιού. Αν και
προβλέπουμε διαφορετική επί-
δοση του ΑΕΠ της Ευρωζώνης
τα επόμενα δύο χρόνια σε σύγ-
κριση με την ΕΚΤ, εν πολλοίς κα-
ταλήγουμε στην ίδια εκτίμηση
για το τελευταίο τρίμηνο του 2022.
Αναφορικά, τώρα, με τον πληθω-
ρισμό, αυτός πιθανότατα θα το-
νωθεί το 2021. Η ΕΚΤ κι εμείς
προβλέπουμε ότι ο πληθωρισμός
της Ευρωζώνης θα αυξηθεί από
-0,3% το δ΄ τρίμηνο του 2020 σε
0,9% σε ετήσια βάση το β  ́τρίμηνο
του 2021 και θα ανέλθει περαι-
τέρω. Αναμένεται πως η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα θα δη-
λώσει πως πάντα δύναται να κι-
νητοποιηθεί ακόμη περισσότερο,
ενώ το πρόγραμμα εκτάκτου ανάγ-
κης λόγω πανδημίας είναι επαρ-
κώς ευέλικτο, ώστε να διατηρεί

πολύ ευνοϊκές τις χρηματοοικο-
νομικές συνθήκες κι έτσι να συν-
τείνει στην αύξηση του πληθω-
ρισμού. Τέλος, εάν η οικονομία
ανακάμψει από την άνοιξη και
μετά, η ΕΚΤ μπορεί, κάλλιστα, να
αυξήσει τις αγορές περιουσιακών
στοιχείων της για να περιορίσει
την άνοδο των ονομαστικών επι-
τοκίων. Ισως ορισμένα μέλη στο
Δ.Σ. της αμφισβητήσουν τη λογική
της αύξησης των αγορών παρά
τις προσδοκίες για ανάκαμψη και
τόνωση του πληθωρισμού. Πάν-
τως, περιμένουμε από την πλει-
οψηφία των μελών του Δ.Σ. να
συνεχίσει με πολύ υποστηρικτική
νομισματική πολιτική, πιθανώς
έως ότου η αγορά εργασίας ανα-
κάμψει επαρκώς. 

* Oικονομολόγος της Βerenberg Bank.

Σε στάση αναμονής η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα

Στις κορυφαίες επιλογές για διακοπές η Ελλάδα το 2021 Επένδυσε
2 δισ. σε μια
διετία η Pimco
στην Κύπρο
Κυρίως deals με τις τράπεζες

Επενδύσεις που αγγίζουν τα 2 δισ.
ευρώ στην Κύπρο μέσα σε μία
διετία έχει κάνει Pimco. Το ταμείο
έχει προχωρήσει σε δυο μεγάλα
deals με την Τράπεζα Κύπρου,
σε ένα μεγάλο deal που σχετίζεται
εμμέσως με την Τράπεζα Κύπρου,
αλλά και σε ένα deal μαζί με την
Ελληνική Τράπεζα. Την μερίδα
του λέοντος είχε η Τράπεζα Κύ-
πρου. Σελ. 4

Την άνοιξη
θα «ανθίσει»
η ανάκαμψη
Εκτιμήσεις τραπεζών Ελλάδας

Μεταξύ 10,5% και 15% τοποθε-
τούν οι οικονομολόγοι των τρα-
πεζών την ύφεση του πρώτου τρι-
μήνου του τρέχοντος έτους, δια-
τηρώντας, ωστόσο, τις προβλέψεις
τους για μια έντονη ανάκαμψη
το δεύτερο εξάμηνο του χρόνου,
που θα βγάλει το σύνολο της χρο-
νιάς σε θετικό έδαφος. Σελ. 6

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΛΛΑΔΑ

Ο κορωνοϊός «πάγωσε» 
και την κτηματαγορά
«Πάγωσαν» οι μεταβιβάσεις ακινήτων το
2020 στην Ελλάδα, λόγω της πανδημίας. Οι
αγοραστές ανέβαλαν τις επενδύσεις τους
φοβούμενοι την επόμενη μέρα και διατή-
ρησαν τη ρευστότητά τους.  Είναι πιθανό το
δεύτερο τρίμηνο του 2021 η κτηματαγορά
να καταγράψει σημαντική αύξηση. Σελ. 12

ΕΥΡΩΖΩΝΗ

Οδεύουμε
προς διπλή
ύφεση, λέει
η Λανγκάρντ

Σελ. 11

Στις αγορές για 1-1,5 δισ. τον Φεβρουάριο
Το ποσό θα χρησιμοποιηθεί για αντιμετώπιση της πανδημίας και αποπληρωμή παλαιότερων χρεών

Η ψήφιση του προϋπολογισμού
την περασμένη Πέμπτη άνοιξε
το δρόμο στο κράτος να προχω-
ρήσει στον προγραμματισμό του
για άντληση κεφαλαίων από τις
διεθνείς αγορές, με ευνοϊκούς
όρους. Όπως πληροφορείται η

«Κ», το κράτος προχωρά σε έκ-
δοση χρέους εντός Φεβρουαρίου,
με απώτερο στόχο να αντλήσει
1 - 1,5 δισεκατομμύρια ευρώ. Χω-
ρίς την ψήφιση του προϋπολο-
γισμού οι επενδυτές δεν θα μπο-
ρούσαν να εμπιστευτούν τα χρή-

ματά τους σε ένα κράτος που δεν
έχει πολιτική σταθερότητα και
αν το έκαναν δεν θα ήταν με ευ-
νοϊκούς όρους. Με το 1 - 1,5 δισ.
ευρώ που θα αντλήσει εντός Φε-
βρουαρίου το κράτος από ευρω-
παϊκά ομόλογα EMTN, θα μπο-

ρέσει να αντιμετωπίσει την παν-
δημία, αλλά και να αποπληρώσει
μέρος παλαιότερων εκδόσεων
χρέους. Ερωτηματικό παραμένει
κατά πόσον το υπουργείο Οικο-
νομικών θα προχωρήσει σε εκ-
δόσεις χρέους όπως το 2020. Η

συνολική χρηματοδότηση που
πραγματοποιήθηκε για τη χρονιά
του 2020 ανήλθε περίπου σε 6
δισ., εκ των οποίων ποσό ύψους
4,5 δισ. αντλήθηκε μέσω EMTN,
ενώ 1,25 δισ. από εγχώριες τρά-
πεζες. Σελ. 3

Παρά τα αλλεπάλληλα lockdowns, οι Ευρωπαίοι ενδιαφέρονται ολοένα και περισσότερο για ταξίδια κατά το δεύτερο τρίμηνο του 2021, καθώς τα
εμβόλια έχουν αρχίσει να βελτιώνουν την ψυχολογία των εν δυνάμει τουριστών. Μάλιστα η Ελλάδα βρίσκεται στην τέταρτη δημοφιλέστερη θέση
μεταξύ των δέκα κορυφαίων προορισμών που εξετάζουν οι Ευρωπαίοι. Παράλληλα η εμπιστοσύνη στα αεροπορικά ταξίδια ανακάμπτει. Σελ.8

Κύπρος 0,20% 0,03%

Γερμανία -0,50% 0,05%

Γαλλία -0,27% 0,04%

Ιταλία 0,68% 0,04%

Ισπανία 0,12% 0,07%

Ιρλανδία -0,20% 0,04%

Ελλάδα 0,63% -0,03%

Ην. Βασίλειο 0,33% 0,04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΧΑΘΗΚΑΝ 710 ΔΙΣ. ΔΟΛ. 

Η πανδημία εξαφάνισε
τα επιχειρηματικά ταξίδια
Ο κορωνοϊός εξαφάνισε το 2020 ορισμέ-
νους τομείς των αεροπορικών μεταφορών,
όπως για παράδειγμα τα ταξίδια των επιχει-
ρηματιών και των στελεχών επιχειρήσεων.
Το αποτέλεσμα ήταν να μειωθούν τα έσοδα
από τα επιχειρηματικά ταξίδια κατά 710 δισ.
δολάρια το περασμένο έτος. Σελ. 9

������

Εάν η οικονομία 
ανακάμψει από την
άνοιξη και μετά, 
μπορεί να αυξήσει τις
αγορές περιουσιακών
στοιχείων της. 
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Ηθική αποτυχία
Oι ειδικοί σε θέματα πανδημιών βλέπουν αυτές
τις μέρες το χειρότερο σενάριο να εξελίσσεται
μπροστά στα μάτια τους, παρ’ όλες τις προειδο-
ποιήσεις στις οποίες είχαν προβεί από όταν ξεκί-
νησε η διάθεση των εμβολίων κατά του κορωνοϊ-
ού. Συγκεκριμένα, χώρες με χαμηλές δυνατότη-
τες να αγοράσουν εμβόλια που θα στηρίζονταν
από διεθνείς οργανισμούς υπό την αιγίδα του
ΠΟΥ, δεν έχουν παραλάβει κανένα από τα 2,8
δισ. εμβόλια που υποτίθεται ότι τους είχαν εξα-
σφαλίσει. Στον αντίποδα βρίσκονται οι χώρες της
ΕΕ και το ΗΒ, οι οποίες έχουν προβεί σε παραγ-
γελίες για συνολικά 2,7δισ. εμβόλια, που αρκούν
για να εμβολιάσουν τρεις φορές όλον τον πληθυ-
σμό τους. Ως αποτέλεσμα, ειδικοί του ΠΟΥ κά-
νουν λόγο για καταστροφική ηθική αποτυχία στη
διανομή των εμβολίων, γεγονός που θα προκαλέ-
σει σημαντικές απώλειες σε ανθρώπινες ζωές
στις λιγότερο εύπορες χώρες του πλανήτη. 

••••
Πρώτη μάχη 
Ο νεοεκλεγείς Αμερικανός πρόεδρος έπιασε αμέ-
σως δουλειά με πρώτη προτεραιότητα τη μάχη κα-
τά της πανδημίας, η οποία στοίχισε στις ΗΠΑ ση-
μαντικές απώλειες σε όλα τα μέτωπα μετατρέπον-
τας την ως τον μεγάλο ασθενή της κρίσης. Οι μέχρι
στιγμής απώλειες ανέρχονται σε 406 χιλιάδες θα-
νάτους και 24,5 εκατομμύρια μολύνσεις από τον
κορωνοϊό. Στα πρώτα δέκα προεδρικά διατάγματα
περιλαμβάνονται δράσεις για αύξηση των εμβο-
λιασμών αλλά και των τεστ. Η παραγωγή μασκών
προσώπου διέπεται πλέον από ειδική νομοθεσία
παραπέμποντας σε εμπόλεμη κατάσταση με στόχο
να αυξηθεί η παραγωγή και διάθεση στους πολίτες
αυτού του πολύτιμου αγαθού. Σε αντίθεση με την
προηγούμενη προεδρία, ο Τζο Μπάιντεν θέτει τις
δράσεις κατά του κορωνοϊού στο πλαίσιο μιας
εθνικής στρατηγικής αντί να αφήνει κάθε Πολιτεία
να λάβει τα μέτρα που κρίνει αναγκαία. 

••••
Μακροχρόνια οφέλη 
Η Γερμανίδα καγκελάριος, εκτιμώντας την κατά-
σταση της πανδημίας, δήλωσε ότι βρισκόμαστε
σε δύσκολη φάση αλλά υπάρχουν σημάδια αισιο-
δοξίας στον ορίζοντα. Η Γερμανία, που συνεχίζει
με σκληρά μέτρα μέχρι τα μέσα Φεβρουαρίου,
θεωρεί ότι οι διάφορες αλλαγές που αναγκαστι-
κά έχει προκαλέσει ο κορωνοϊός θα είναι ευερ-
γετικές για τις κοινωνίες μακροπρόθεσμα κάνο-
ντας ιδιαίτερη αναφορά στην εκπαίδευση, την οι-
κονομία και τον πολιτισμό. Μεγάλη ανησυχία αυ-
τήν την περίοδο προκαλεί η μετάλλαξη του ιού,
θέμα που εκτιμάται ότι θα απασχολήσει το επό-
μενο διάστημα τους Ευρωπαίους ηγέτες στις τη-
λεδιασκέψεις που πραγματοποιούν. Η Γερμανία
συνεχίζει να καταγράφει χίλιους θανάτους την
ημέρα, γεγονός που προκαλεί ιδιαίτερη ανησυ-

χία για ένα πρόβλημα που χαρακτηρίζεται ως συ-
στημικό και οι λύσεις θα πρέπει να είναι κοινές
σε όλο το έδαφος της ΕΕ. 

••••
Νέα ΜΕΧ 
Νέα κόκκινα δάνεια μέχρι €10 δισ. εκτιμά ότι θα
προκύψουν η Τράπεζα της Ελλάδας ως αποτέλε-
σμα της πανδημίας και του μέτρου αναστολής

των δόσεων. Σύμφωνα με την Έκθεση Χρηματο-
πιστωτικής Σταθερότητας, οι μη εξυπηρετούμε-
νες χορηγήσεις (ΜΕΧ) ανέρχονται στα €59 δισ.
και αντιστοιχούν σε ποσοστό 35,8% των δανείων
προσομοιάζοντας με την κατάσταση στην Κύπρο.
Όσον αφορά στα δάνεια σε αναστολή, αυτά ανέρ-
χονται σε περίπου €20 δισ. από τα οποία το 50%
αναμένεται πως θα αντιμετωπίσει πρόβλημα. Η
κατάσταση, σύμφωνα με την εν λόγω έκθεση, εί-
ναι αρκετά κρίσιμη και εκ των πραγμάτων καθι-
στά τη συζήτηση για κακή τράπεζα,που θα αξιο-
ποιεί τις υφιστάμενες υποδομές των τραπεζών,
αναγκαιότητα. 

••••
Σημαντικές απώλειες 
Σε διάστημα λιγότερο από 72 ώρες η αγορά των
cryptos απώλεσε πέραν των $100 δισ. σε κεφα-
λαιοποίηση την εβδομάδα που μας πέρασε, υπο-
χωρώντας κάτω από το όριο του $1τρισ. Μετά την
άνοδο σε επίπεδα ρεκόρ ($41.000), το δημοφι-
λές bitcoin ακολούθησε διορθωτική κίνηση προς
τις $31.000 σε διάστημα ενός μηνός. 

••••
Σωφροσύνη και ευαισθησία
Με σωφροσύνη και ευαισθησία το Δημοτικό
Συμβούλιο Λευκωσίας, σε πρόσφατη συνεδρία
του απέτρεψε την αλλαγή χρήσης του Σωματείου
«Αχιλλέας» και του περιβάλλοντος χώρου, διατη-
ρώντας τον πνεύμονα αθλητισμού και πολιτισμού
της περιοχής. Τις δύσκολες ημέρες της πανδη-
μίας αυτοί οι χώροι γίνονται ακόμα πιο σημαντι-
κοί για κάθε περιοχή. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Tου ΧΑΡΗ ΠΟΛΥΚΑΡΠΟΥ

Η επόμενη μέρα 
του προϋπολογισμού 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Κυκλική Ανεργία
Η κυκλική ανεργία ανα-
φέρεται στο είδος ανερ-
γίας το οποίο οφείλεται
στη μειωμένη συνολική
ζήτηση αγαθών και υπηρε-
σιών σε μια οικονομία. Η
ανεπαρκής αυτή ζήτηση

είναι αποτέλεσμα, μεταξύ άλλων, οικονο-
μικής ύφεσης που συνεπάγεται επιβρά-
δυνση του ρυθμού ανάπτυξης της οικονο-
μίας και περιορισμό της οικονομικής δρα-
στηριότητας.  Η αδυναμία απορρόφησης
του εργατικού δυναμικού λόγω ανεπαρ-
κούς ζήτησης αγαθών και υπηρεσιών οδη-
γεί στη δημιουργία κυκλικής ανεργίας.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
Cyprus Institute of Marketing / The Cy-

prus Business School

Η φετινή συζήτηση του προϋπολογι-
σμού έγινε σε ένα πρωτόγνωρο πλαίσιο.
Όχι μόνο διότι η πανδημία δημιούρ-
γησε νέα δεδομένα στην οικονομία.
Αλλά και διότι τα οικονομικά προβλή-
ματα που έφερε στην επιφάνεια με
βίαιο τρόπο η άρον-άρον κατάργηση
του Κυπριακού Επενδυτικού Προ-
γράμματος μετά τον διεθνή διασυρμό,
υπενθυμίζοντας τα προβλήματα και
τις αδυναμίες του αναπτυξιακού μας
μοντέλου, δημιούργησαν την ανάγκη
αλλαγής στη φιλοσοφία της οικονο-
μικής πολιτικής που ακολούθησε μέχρι
πρότινος η κυβέρνηση. Ακόμα πιο
επείγουσα έγινε η αντιμετώπιση προ-
βλημάτων που προϋπήρχαν στην οι-
κονομία πριν από την πανδημία, όπως
για παράδειγμα το ζήτημα των εκποι-
ήσεων, η αυξανόμενη εισοδηματική
ανισότητα, καθώς και η απουσία ολο-
κληρωμένης κοινωνικής πολιτικής
ιδιαίτερα στον τομέα της στέγασης.  

Αντί να δώσει απαντήσεις σε αυτά,
η κυβέρνηση έψαξε την επιβεβαίωση
των υφιστάμενων πολιτικών της, ζη-
τώντας με πρόσχημα την πανδημία
λευκή επιταγή στον προϋπολογισμό.
Χωρίς να δείχνει σε καμία περίπτωση
ότι αντιλαμβάνεται την κρισιμότητα
των στιγμών, χωρίς να δείχνει διάθεση
συν-διαβούλευσης, αποδομώντας κάθε
αίτημα της αντιπολίτευσης και κυρίως
χωρίς να είναι σε θέση να σχεδιάσει
την επόμενη μέρα. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι την ώρα που η μια μετά την
άλλη οι χώρες της Ε.Ε. έκλειναν τις
οικονομίες τους και στην Κύπρο η
πανδημία εξελισσόταν με το χειρότερο
τρόπο, είχε καταρτίσει τον προϋπο-
λογισμό προβλέποντας ότι η κυπριακή
οικονομία θα είχε πρωτοφανή ανά-
πτυξη το 2021 και δεν ήταν σε θέση
να παρουσιάσει ούτε σχέδιο Β΄. 

Η κυβέρνηση δεν έλαβε ποτέ τα
μηνύματα που έστειλε η καταψήφιση
του προϋπολογισμού, διαφορετικά
από έκαστο κόμμα, αλλά σημαντικά
από κάθε άποψη, πάρα τις περί αντι-
θέτου δηλώσεις την επόμενη της κα-
ταψήφισης. Πολύ χειρότερα, επεδίωξε
να χρησιμοποιήσει την καταψήφιση
του προϋπολογισμού ως άλλοθι για
την αδυναμία της να αντιμετωπίσει
τα συσσωρευμένα προβλήματα στην
οικονομία. Όταν, λοιπόν, βρέθηκε
μπροστά στην ανάγκη για ευρύτερη
συναίνεση επέλεξε να επισύρει το επι-
χείρημα του φόβου. Επέλεξε, αντί να
αντιμετωπίσει βασικά προβλήματα

της οικονομίας, να μπει σε μια διαδι-
κασία μικροπολιτικών διαβουλεύσεων,
για να εξασφαλίσει πλειοψηφία για
την υπερψήφιση του προϋπολογισμού,
βρίσκοντας τελικά άσπονδους φίλους.
Θα ανέμενε κανείς ότι η πανδημία και
οι νέες συνθήκες θα αποτελούσαν
αφετηρία ενός νέου τρόπου σκέψης.
Αυτό δεν έγινε και ούτε διάθεση έχει
η κυβέρνηση να το κάνει. Μάλιστα,
σε μια σειρά ζητημάτων το τελευταίο
διάστημα δείχνει ανίκανη να χειριστεί
την κατάσταση. Στον τουρισμό απέ-
τυχε να υλοποιήσει τους στόχους που
η ίδια έθεσε. Οι εκτιμήσεις για 40%
προσέλευση τουριστών σε σχέση με
τα επίπεδα του 2019 έμειναν μόνο
εκτιμήσεις. Οι δημόσιες επενδύσεις,
που ήταν τόσο σημαντικές αυτό το
διάστημα, έμειναν στα χαρτιά, αφού
οι αναπτυξιακοί προϋπολογισμοί ιδι-
αίτερα τα τελευταία χρόνια εγκρίνονται
αλλά δεν υλοποιούνται. Στα θέματα
του ιδιωτικού χρέους και των τραπεζών
παραμένει πιστή στην προστασία των
τραπεζών. Το σχέδιο ΕΣΤΙΑ απέτυχε,
αφήνοντας εκτεθειμένη την κοινωνία
και η εξαγγελία για νέο σχέδιο ΕΣΤΙΑ
2 επιβεβαιώνει το μέγεθος της απο-
τυχίας του πρώτου εγχειρήματος. Η
στρατηγική για την αντιμετώπιση των
ΜΕΔ εξαντλείται στην πώληση δανείων
από τις τράπεζες στα επενδυτικά ταμεία
χωρίς να δίνεται απάντηση στο πώς
θα στηριχθούν οι δανειολήπτες. Όσον
αφορά τη φορολογία και τη φοροδια-
φυγή, η Ε.Ε. πλέον κτυπά καμπάνες
για το φορολογικό μας μοντέλο και
την ανάγκη αλλαγής στο χαρακτήρα
του. Επομένως, η κυβέρνηση μπορεί
να καμώνεται πως πλέον έχει προ-
ϋπολογισμό αλλά δείχνει να μην έχει
προσανατολισμό για την επόμενη μέ-
ρα. Το κυριότερο, όμως, είναι ότι δεν
έχει πια ούτε και άλλοθι. 

Υγ.: Στις 30 Οκτωβρίου του 2020 ο
Ν. Αναστασιάδης σε δηλώσεις για τη
διαφθορά, είπε: «[…]την ερχόμενη
βδομάδα θα εξαγγείλω μια σειρά από
μέτρα είτε που αφορούν νομοσχέδια
που βρίσκονται στη Βουλή είτε άλλα
μέτρα, τα οποία θα επανορθώσουν
μια κακή εικόνα που εκπέμψαμε έτσι
ώστε σταδιακά να ξεπεράσουμε και
αυτό το πρόβλημα». Η βδομάδα έγινε
μήνας και ο μήνας…!

Ο κ. Χάρης Πολυκάρπου είναι επικεφα-
λής του Γραφείου Οικονομικών Μελετών
Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

Ένας χρόνος πανδημίας του κορωνοϊού, γεμάτος λάθη και παραλείψεις αλλά και μαθήματα,
συμπληρώνεται αυτές τις μέρες!

Φάλαινα 70 τόνων ανασύρθηκε 
από το Σορέντο της Ιταλίας
Αντιμέτωποι με ένα φρικώδες θέαμα ξύπνησαν
οι κάτοικοι του ειδυλλιακού Σορέντο, κοντά στη
Νάπολη της νότιας Ιταλίας, την Κυριακή. Ανοί-
γοντας τα παράθυρά τους έγιναν μάρτυρες της
επιχείρησης της ιταλικής ακτοφυλακής να ανα-
σύρει το πελώριο κουφάρι μιας φάλαινας που
εντοπίστηκε στα ανοικτά του κόλπου. Οπως λένε
οι ειδικοί, το κουφάρι ανήκε σε ένα από τα με-
γαλύτερα κήτη που είχαν εντοπιστεί ποτέ στη
Μεσόγειο. Δύτες έφτασαν αμέσως στο σημείο
όπου βρισκόταν το νεκρό θηλαστικό, αφού οδη-
γήθηκαν εκεί από το μικρό του που έδειχνε σαφώς
ότι κάτι συμβαίνει. Η ανάσυρση του πτώματος,
που ζύγισε 70 τόνους, απαίτησε μία πολύπλοκη
επιχείρηση διάρκειας σχεδόν τριών ημερών, η
οποία τελικά ολοκληρώθηκε την Τετάρτη.

Οταν οι δύτες εντόπισαν το νεκρό ζώο, το
κουφάρι του επέπλεε στην επιφάνεια και οι αξιω-
ματούχοι έδωσαν το πράσινο φως για να ξεκινήσει
επιχείρηση μεταφοράς του στην ξηρά. Στην προ-
σπάθεια βοήθησαν και δύο περιπολικά σκάφη
της ακτοφυλακής και έβγαλαν το νεκρό ζώο στην
ακτή το βράδυ της Τρίτης. Στη συνέχεια ρυμουλ-
κήθηκε από το Σορέντο μέχρι το λιμάνι της Νά-

πολης όπου τελικά έφτασε την επομένη. Μέχρι
στιγμής, παραμένουν άγνωστα τα αίτια του θα-
νάτου της πελώριας φάλαινας. Προκειμένου να
βρεθούν, θαλάσσιοι βιολόγοι και άλλοι ειδικοί
θα πραγματοποιήσουν νεκροψία/νεκροτομή στο
κουφάρι. Ο σκελετός του ζώου κατά πάσα πιθα-
νότητα θα εκτεθεί σε κάποιο από τα μουσεία της
νότιας Ιταλίας. Μετά την ολοκλήρωση του εγ-
χειρήματος η ιταλική ακτοφυλακή εξακολουθεί
να παρακολουθεί τις κινήσεις της νεαρής φάλαινας
που τους οδήγησε στο κουφάρι. Τέλος, αξίζει να
σημειωθεί ότι δεν είναι πρώτη φορά που ανα-
σύρονται κουφάρια κητών κοντά στις μεσογειακές
ακτές. Πριν από λίγο καιρό είχε εντοπιστεί στα
ανοικτά της Σαρδηνίας, μία άλλη μεγάλη νεκρή
φάλαινα-φυσητήρας, μήκους οκτώ μέτρων, στο
στομάχι της οποίας βρέθηκαν 22 κιλά πλαστικού,
μεταξύ των οποίων σωλήνες, πλαστικά πιάτα,
σακούλες, μπερδεμένα καλάμια ψαρέματος,
ακόμα και συσκευασίες απορρυπαντικού με
ορατό ακόμα τον κωδικό τους (barcode). Το Παγ-
κόσμιο Ταμείο για τη Φύση (WWF) είχε μετά το
περιστατικό κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου
για την απειλή των πλαστικών στη Μεσόγειο.

Ειδικοί θα πραγματοποιήσουν νεκροψία/νεκροτομή στο κουφάρι της πελώριας φάλαινας, προκειμένου
να ανακαλύψουν τα αίτια του θανάτου της.

Δορυφορική καταμέτρηση των ελεφάντων
ΛΟΝΔΙΝΟ. Δορυφορικές εικόνες άρ-
χισαν να χρησιμοποιούν περιβαλλον-
τικές οργανώσεις για την καταμέτρηση
του πληθυσμού αφρικανικών ελεφάν-
των, τεχνική η οποία αναμένεται να
βοηθήσει στην προστασία του απει-
λούμενου είδους, σύμφωνα με ειδι-
κούς.

Ερευνητές των πανεπιστημίων της
Οξφόρδης και του Μπαθ ανέφεραν
ότι η χρήση αλγορίθμων, τεχνητής
νοημοσύνης και δορυφορικής τεχνο-
λογίας μπορεί να αντικαταστήσει τις
υπάρχουσες μεθόδους καταμέτρησης
των επιβλητικών θηλαστικών. Η μέ-
τρηση του πληθυσμού ελεφάντων θε-
ωρείται κλειδί στην προσπάθεια προ-
στασίας τους. «Ο πληθυσμός αφρι-
κανικών ελεφάντων έχει μειωθεί δρα-
ματικά τον τελευταίο αιώνα εξαιτίας
της λαθροθηρίας, της θανάτωσής τους
από αγρότες σε αντίποινα των αγρο-
ζημιών που προκαλούν και της κα-
τάτμησης του ζωτικού τους χώρου.
Η προστασία τους απαιτεί να γνωρί-
ζουμε πού βρίσκονται και πόσοι είναι.
Η ακριβής καταμέτρηση έχει ζωτική
σημασία», ανέφερε σε ανακοίνωσή
του το Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης.

Μέχρι στιγμής, η πιο αξιόπιστη
και κοινή μέθοδος καταμέτρησης των
κοπαδιών στην αφρικανική σαβάνα
ήταν διά γυμνού οφθαλμού, από μικρά
αεροσκάφη, ικανά να πετούν κοντά
στο έδαφος. Οι ερευνητές των βρε-
τανικών πανεπιστημίων επισημαί-
νουν, όμως, ότι οι χειριστές των αε-
ροσκαφών και οι «παρατηρητές» τους
κουράζονται γρήγορα, ενώ το έργο
τους παρεμποδίζεται συχνά από τη
μειωμένη ορατότητα. «Η δορυφορική
επιτήρηση είναι η λιγότερο παρεμ-
βατική μέθοδος, καθώς δεν απαιτεί
ανθρώπινη παρουσία στο έδαφος. Τα
άγρια ζώα δεν ενοχλούνται και οι άν-
θρωποι παρατηρητές δεν κινδυνεύουν.

Μία διαδικασία, η οποία κάποτε απαι-
τούσε μήνες, ολοκληρώνεται τώρα
σε μερικές ώρες», αναφέρει η έκθεση
της Οξφόρδης.

Η επιστημονική ομάδα τελειοποί-
ησε την τεχνική της χάρη σε δορυ-
φορικές παρατηρήσεις στο εθνικό
πάρκο Αντο της Νότιας Αφρικής. Οι
δορυφορικές εικόνες, που προήλθαν
από δορυφόρο σε τροχιά 600 χλμ. πά-
νω από την επιφάνεια της Γης, επέ-
τρεψαν στους επιστήμονες να επιθε-
ωρήσουν περιοχή εμβαδού 5.000 τε-
τραγωνικών χιλιομέτρων σε μία μόνο
διέλευση του δορυφόρου πάνω από
το σημείο και σε χρόνο λίγων λεπτών.

Οι επιστήμονες ρύθμισαν αρχικά
τον αλγόριθμο κατά τέτοιο τρόπο,
ώστε να αναγνωρίζει μόνο τους ενή-
λικους ελέφαντες. Αργότερα, όμως,
διαπίστωσαν ότι ο εξελιγμένος αλγό-
ριθμος είχε την ικανότητα να ανα-
γνωρίζει και τους νεαρούς ελέφαντες,

οδηγώντας σε ακριβέστερη καταμέ-
τρηση των κοπαδιών. Η καινοτόμος
τεχνολογία μπορεί να αξιοποιηθεί για
την καταπολέμηση της μάστιγας της
λαθροθηρίας.

Ερευνητές έχουν αξιοποιήσει δο-
ρυφόρους για τον εντοπισμό και την
καταγραφή ειδών άγριων ζώων και
στο παρελθόν. Η αμερικανική δια-
στημική υπηρεσία NASA εντόπισε,
χάρη σε δορυφορικές εικόνες, άγνω-
στη μέχρι στιγμής αποικία πιγκουίνων
στον νότιο Ατλαντικό, ενώ δορυφόροι
έχουν χρησιμοποιηθεί για τη συλλογή
δεδομένων για τις μετακινήσεις κο-
παδιών φαλαινών. Ο εντοπισμός φα-
λαινών από το διάστημα είναι σχετικά
εύκολος, χάρη στο σκούρο χρώμα του
ωκεανού, ενώ ο εντοπισμός ελεφάντων
σε περιβάλλον ψηλών χόρτων και δα-
σών απαίτησε τη συνδρομή του πρω-
τότυπου αλγόριθμου αναγνώρισης.

REUTERS

Ο πληθυσμός αφρικανικών ελεφάντων έχει μειωθεί δραματικά τον τελευταίο
αιώνα εξαιτίας της λαθροθηρίας, της θανάτωσής τους από αγρότες και της
κατάτμησης του ζωτικού τους χώρου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά την επεισοδιακή υπερψήφιση
του προϋπολογισμού την Πέμπτη
21 Ιανουαρίου 2021, το κράτος μπορεί
να προχωρήσει στον προγραμματι-
σμό του για άντληση κεφαλαίων από
τις διεθνείς αγορές. Όπως πληρο-
φορείται η «Κ», το κράτος προχωρά
σε έκδοση χρέους εντός Φεβρουα-
ρίου, με απώτερο στόχο να αντλήσει
1 – 1,5 δισ. ευρώ. Η ψήφιση του προ-
ϋπολογισμού επιτρέπει επιτέλους
στο κράτος να υλοποιήσει τον προ-

γραμματισμό του Γραφείου Διαχεί-
ρισης Δημοσίου Χρέους και έτσι να
μπορέσει να δανειστεί με ευνοϊκούς
όρους. Δίχως ψήφιση προϋπολογι-
σμού, οι επενδυτές δεν θα μπορούσαν
να εμπιστευτούν τα χρήματά τους
σε ένα κράτος που δεν έχει πολιτική
σταθερότητα, ή και αυτοί που θα
δάνειζαν, θα δάνειζαν με μη ευνοϊ-
κούς όρους. Η Κύπρος βρίσκεται εν-
τός επενδυτικής βαθμίδας, εξάλλου
τέτοιες αντιμετωπίσεις έχουν μόνο
χώρες που δεν έχουν οικονομική
σταθερότητα. Οποιαδήποτε αλλαγή
της προοπτικής ή της επενδυτικής

κατηγορίας λόγω για παράδειγμα
της μη ψήφισης για δεύτερη φορά
του Προϋπολογισμού του 2021, θα
είχε σημαντική επίπτωση στο κόστος
δανεισμού της Κύπρου και ουσια-
στικά περιορισμό των κυβερνητικών
ομολόγων από πράξεις νομισματικής
πολιτικής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας στις κεφαλαιαγορές. Η Κύ-
προς λοιπόν πολύ γρήγορα θα εφαρ-
μόσει το πλάνο της για δανεισμό.
Με το 1 – 1.5 δισ. ευρώ που θα αντ-
λήσει εντός Φεβρουαρίου το κράτος
από ευρωπαϊκά ομόλογα EMTN θα
μπορέσει να αντιμετωπίσει την παν-
δημία, αλλά και να αποπληρώσει μέ-
ρος παλαιότερων εκδόσεων χρέους.
Ο δανεισμός δε, είναι σε ένα κομβικό
σημείο για την οικονομία, αφού,
όπως έχει ήδη διαρρεύσει, η Κύπρος
θα προγραμματίσει τα επόμενα στά-
δια μείωσης των μέτρων που είχαν
ληφθεί για ελαχιστοποίηση της διά-
δοσης του ιού. Εξαιτίας των μέτρων
αυτών, έχουν διακόψει τη λειτουργία
τους επιχειρήσεις, ενώ μεγάλο μέρος
του εργατικού δυναμικού «ζει» με
επιδόματα του Υπουργείου Εργασίας
και του Υπουργείου Οικονομικών.
Ερωτηματικά προκύπτουν εάν ο
Υπουργός Οικονομικών και το υπεύ-
θυνο Γραφείο του θα προχωρήσουν
σε εκδόσεις χρέους αντίστοιχου με-
γέθους όπως προέβησαν το 2020. Η
συνολική χρηματοδότηση που πραγ-
ματοποιήθηκε για τη χρονιά του
2020, εξάλλου, ήταν πολύ μεγάλη
και ανήλθε περίπου σε 6 δισ., εκ των
οποίων ποσό ύψους 4,5 δισ. αντλή-
θηκε μέσω EMTN, ενώ 1,25 δισ. άντ-
λησε από εγχώριες τράπεζες.

Τι δανειστήκαμε πέρυσι
Τον Ιανουάριο του 2020, το κρά-

τος προχώρησε στην έκδοση 2 ομο-
λόγων διάρκειας 10 και 20 ετών συ-
νολικού ύψους 1,75 δισ. ευρώ. Οι

δημοσιονομικές επιπτώσεις λόγω
της ανάγκης για στήριξη της οικο-
νομικής δραστηριότητας στην Κύ-
προ συνέτειναν στην αναθεώρηση
των δημοσιονομικών προβλέψεων
και έτσι τον Απρίλιο του 2020 η Κύ-
προς εξέδωσε άλλα δύο ΕΜΤΝ συ-
νολικού ύψους 1,75 δισ. ευρώ και
ένα γραμμάτιο δημοσίου ενός έτους
και ύψους 1,25 δισ. για ενίσχυση
των ρευστών διαθεσίμων του κρά-
τους από τις κυπριακές τράπεζες.
Στη συνέχεια, τον Ιούλιο του 2020
το κράτος προχώρησε σε νέο δα-
νεισμό ύψους 1 δισ. ευρώ μέσω συμ-
πληρωματικής έκδοσης σε δύο υφι-
στάμενα ΕΜΤΝ, ενός 5ετούς και
ενός 20ετούς ομολόγου αξιοποιώντας
τις ευνοϊκές συνθήκες που επικρα-
τούσαν στις διεθνείς αγορές. «Η
συγκεκριμένη συναλλαγή αποσκο-
πούσε μεταξύ άλλων, στην ενίσχυση
των ρευστών διαθεσίμων του κρά-
τους σε περίπτωση εμφάνισης ενός
νέου κύματος της πανδημίας το Φθι-
νόπωρο», όπως είχε αναφέρει χα-
ρακτηριστικά το Υπουργείο.

Αναμένεται έξοδος στις αγορές το Φεβρουάριο
Η ψήφιση του προϋπολογισμού ενισχύει το στόχο για άντληση ποσού 1 – 1,5 δισ. ευρώ μέσω ευρωπαϊκού ομολόγου
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Ο δανεισμός έρχεται σε
ένα κομβικό σημείο για
την οικονομία, αφού,
όπως έχει ήδη διαρρεύ-
σει, η Κύπρος θα προ-
γραμματίσει τα επόμενα
στάδια μείωσης των μέ-
τρων που είχαν ληφθεί
για ελαχιστοποίηση της
διάδοσης του ιού.

Όπως αναφέρει το Γραφείο Διαχεί-
ρισης Δημοσίου Χρέους στη με-
σοπρόθεσμη στρατηγική αποπλη-
ρωμής του δημοσίου χρέους, η πε-
ρίοδος στρατηγικής 2021-2023 χα-
ρακτηρίζεται από διαχειρίσιμες
χρηματοδοτικές ανάγκες, παρά
την επίδραση της πανδημίας στα
δημόσια οικονομικά. Τα έτη 2021-
2023 χαρακτηρίζονται από χαμηλές
έως μέτριες χρηματοδοτικές ανάγ-
κες, με το δημοσιονομικό έλλειμμα
να παραμένει σε χαμηλά επίπεδα
για τα έτη 2021-2022 και να εκμη-
δενίζεται το 2023 με αποτέλεσμα

να μειώνονται και οι χρηματοδο-
τικές ανάγκες του έτους αυτού.
«Σε σχέση με το μέγεθος της οι-
κονομίας, οι ακαθάριστες χρημα-
τοδοτικές ανάγκες θα κυμανθούν
μεταξύ 6% και 11% του ΑΕΠ κατά
την τριετή περίοδο», αναφέρει χα-
ρακτηριστικά. Την ίδια ώρα δηλώ-
νει πως τα Ευρωπαϊκά Μεσοπρό-
θεσμα Ομόλογα θα συνεχίσουν να
αποτελούν την κύρια πηγή δανει-
σμού για την κάλυψη των χρημα-
τοδοτικών αναγκών του Κράτους
στα πλαίσια της στρατηγικής 2021-
2023, όπως άλλωστε πρόκειται να

πράξει εντός Φεβρουαρίου με την
έκδοση των ευρωπαϊκών ομολόγων.
Το δημοσιονομικό ισοζύγιο της Γε-
νικής Κυβέρνησης προβλέπεται
να καταγράψει αρνητικό πρόσημο
το 2020 λόγω των αρνητικών επι-
δράσεων της πανδημίας, προσεγ-
γίζοντας το -4,5% του ΑΕΠ. Για τα
επόμενα χρόνια, το δημοσιονομικό
ισοζύγιο προβλέπεται να παρου-
σιάσει βελτίωση από το 2021 και
εντεύθεν προσεγγίζοντας το -0,7%
το 2021 και σταδιακά στο -0,1%
το 2023.

Όπως παρουσιάζει το χρονο-

διάγραμμα της αποπληρωμής για
το 2021, το κράτος θα πληρώσει
2,06 δισ. σε ομόλογα εσωτερικού,
και 95 εκατ. ευρώ σε «άλλα δάνεια».
Συνολικά 2,15 δισ. ευρώ. Για το
2022 υπολογίζεται να αποπληρώσει
1 δισ. ομόλογα εξωτερικού, 854
εκατ. ευρώ σε ομόλογα εσωτερικού
και 95 εκατ. σε «άλλα δάνεια». Συ-
νολικά 1,94 δισ. ευρώ. Για το 2023
το κράτος θα δώσει 1 δισ. ευρώ για
ομόλογα εξωτερικού, 295 εκατ. ευ-
ρώ σε ομόλογα εσωτερικού και 95
εκατ. ευρώ σε «άλλα δάνεια». Σύ-
νολο, 1,39 δισ. ευρώ.

Ερωτηματικά προκύπτουν εάν ο Υπουργός Οικονομικών και το υπεύθυνο Γραφείο του θα προχωρήσουν σε εκδόσεις
χρέους αντίστοιχου μεγέθους, όπως προέβησαν το 2020, ύψους 6 δισ. ευρώ.

Διαχειρίσιμες οι χρηματοδοτικές ανάγκες 2021-23
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A Ρ Θ Ρ Ο / Του ΠΑΥΛΟΥ ΛΟΪΖΟΥ*

Αν και η κρίση του κορωνοϊού δεν ξεκίνησε
ως χρηματοοικονομική, εξελίσσεται σε
τέτοια και μάλιστα σε παγκόσμιο επίπεδο.
Καθ’ όλη τη διάρκεια του 2020, αλλά και
τις πρώτες βδομάδες του 2021, στην επι-
καιρότητα ακόμα κυριαρχεί η προέλαση
της πανδημίας, η μεγάλη πτώση στην οι-
κονομική παραγωγή, η αύξηση της ανερ-
γίας και των νέων ανέργων (παρόλο που
το τελευταίο ακόμα δεν είναι αυταπόδεικτο
λόγω των διαφόρων κρατικών σχεδίων
κάλυψης μέρους των μισθών). Πίσω από
αυτές τις τάσεις φουντώνει σε πολλές
χώρες μία αθόρυβη χρηματοοικονομική
κρίση, η οποία αφορά στους ισολογισμούς
επιχειρήσεων. Άλλωστε, είναι πλέον ξε-
κάθαρο πως οι οικονομικές επιπτώσεις
της πανδημίας δεν ξεχωρίζουν γεωγρα-
φικές ή εισοδηματικές διαφορές. 

Τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα θα
αντιμετωπίσουν μία αξιοσημείωτη αύξηση
στα μη εξυπηρετούμενα δάνεια (NPLs).
Καθώς η οικονομική δραστηριότητα επι-
βραδύνεται και εισερχόμαστε σε περι-
βάλλον ύφεσης, δάνεια τα οποία παρα-
χωρήθηκαν κατά τις καλές εποχές, θα
σταματήσουν να εξυπηρετούνται. Δυ-
στυχώς, το έργο το έχουμε ξαναδεί με τις
τράπεζες ακόμα να παλεύουν να ξεφορ-
τωθούν τα παλιά NPLs. Παρόλο που τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια στο κυπριακό
τραπεζικό σύστημα ανέρχονται σε περίπου
€6,32δισ., είναι σημαντικό να σημειωθεί
πως υπάρχουν ακόμα περίπου €13 δισ.
εκτός τραπεζικού συστήματος μεν, τα
οποία όμως επιβαρύνουν τη γενικότερη
οικονομία. Από αυτά, περίπου €6,2 δισ.
ανήκουν στο κράτος (και τυγχάνουν δια-
χείρισης από την Altamira), €3,5 δισ. ανή-
κουν στην Alpha Bank(και τυγχάνουν
διαχείρισης από την Altamira), 2,7 δισ.
βρίσκονται υπό την Gordian Holdings,300
εκατ. στην Bain Capital (και τυγχάνουν
διαχείρισης από την Altamira)και τα υπό-
λοιπα βρίσκονται στην B2 Kapital Κύπρου
και την APS Κύπρου. Μπορεί το τραπεζικό
σύστημα να αντέξει ένα νέο κύμα NPLs;
Να χρηματοδοτήσει την έξοδό τους από
το τραπεζικό σύστημα και ταυτόχρονα
να είναι σε θέση να βοηθήσει την υπό-
λοιπη οικονομία;  

Με τον τραπεζικό, τον τουριστικό και
τον τομέα ακινήτων να είναι υπό πίεση
ταυτόχρονα, είναι αναμενόμενο να υπάρ-
χουν αγοραστικές και επενδυτικές ευ-

καιρίες. Πιθανόν επίσης να υπάρξουν
συγχωνεύσεις σε διάφορους τομείς οικο-
νομικής δραστηριότητας με σκοπό τη
μείωση των εξόδων και την επίτευξη οι-
κονομιών κλίμακας. Είναι μήπως η ώρα
κάποιος να αγοράσει μεγάλο αριθμό δια-
μερισμάτων πολυτελείας για να τα πωλήσει
σταδιακά τα επόμενα δέκα χρόνια; Θα
δούμε τη δημιουργία νέων εταιρειών
στην εφοδιαστική αλυσίδα για να καλύ-
ψουν τη αυξημένη ζήτηση που δημιουργεί
η στροφή στο διαδικτυακό εμπόριο; Θα
δούμε τους υπεύθυνους μάρκετινγκ να
δημιουργούν νέους τρόπους προώθησης
ακινήτων μέσω ακόμα πιο εξελιγμένων
τρισδιάστατων θεάσεων και εικονικών
περιηγήσεων; Θα δούμε τις επιχειρήσεις

να αυτοματοποιούν την προετοιμασία
και την υπογραφή εγγράφων αξιοποιώντας
την ηλεκτρονική υπογραφή; Σίγουρα ναι!

Βρισκόμαστε ενώπιον μεγάλων τομών
στην εφοδιαστική αλυσίδα διαφόρων το-
μέων και γι’ αυτό οι απαντήσεις δεν είναι
πλέον εύκολες. Μόνο με τη συγκέντρωση
δεδομένων και τη μελέτη ιστορικών γε-
γονότων δεν μπορούμε να είμαστε σίγουροι.
Οι εταιρείες πρέπει να προβλέψουν ορθά
το μέλλον ώστε να βρουν εκείνο το σημείο
που θα τις κάνει να ξεχωρίζουν από τον
ανταγωνισμό σε ένα κόσμο που κινείται
και μεταλλάσσεται διαρκώς και σε ένα πε-
ριβάλλον που λειτουργεί με περισσότερη
διαφάνεια και ευκαιρίες για επί ίσοιςόροις
ανταγωνισμό λόγω των δυνατοτήτων που
παρέχει η τεχνολογία. Οι επιχειρήσεις που
θα πετύχουν αυτή τη διαφορετικότητα,
θα έχουν τηδυνατότητα να θριαμβεύσουν
τα επόμενα χρόνια.  

* Ο Παύλος Λοΐζου είναι Διευθύνων
Σύμβουλος, WiREFS
pavlos.loizou@wire-fs.com

Μία ευκαιρία που έρχεται 
μία φορά κάθε χίλια χρόνια
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Οσες επιχειρήσεις κατορ-
θώσουν να προσφέρουν
ένα διαφορετικό προϊόν και
να  εξελίξουν τον τρόπο λει-
τουργίας τους, θα θριαμ-
βεύσουν.  

Επενδύσεις σχεδόν 1,85 δισ. από την Pimco 
Αγορές προβληματικών δανείων, δανεισμό σε άλλα επενδυτικά ταμεία και συμμετοχή σε αυξήσεις κεφαλαίου

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Επενδύσεις που αγγίζουν τα 2 δι-
σεκατομμύρια ευρώ στην Κύπρο
μέσα σε μία διετία έχει κάνει η Pa-
cific Investment Management
Company LLC, η γνωστή σε όλους
μας, Pimco. Η τελευταία επένδυση
για αγορά του χαρτοφυλακίου προ-
βληματικών δανείων της Τράπεζας
Κύπρου με τον «αστερίσκο», ως
«Helix 2 b» ή αλλιώς συμπληρω-
ματικό «Helix 2», αύξησε το νού-
μερο με το οποίο έχει επενδύσει
το μεγάλο Ταμείο στην Κύπρο, στα
1,85 δισεκατομμύρια ευρώ. Η Pim-
co έχει προχωρήσει συνολικά σε
2 μεγάλα deals με την Τράπεζα Κύ-
πρου, σε ένα μεγάλο deal που σχε-
τίζεται εμμέσως με την Τράπεζα
Κύπρου, αλλά και σε ένα deal μαζί
με την Ελληνική Τράπεζα. Τη με-
ρίδα του λέοντος σε αυτό το ποσό
καταλαμβάνουν οι επενδύσεις που
σχετίζονται με την Τράπεζα Κύ-
πρου και συγκεκριμένα με τις πω-
λήσεις των δανείων της. Η Κύπρος
μπήκε στην ομπρέλα των μεγάλων
επενδυτικών ταμείων από την επο-
χή του μνημονίου. 

Τότε, για κακό ομολογουμένως
λόγο, έγινε γνωστή η Κύπρος και
από τότε βλέπουμε σε διαφορετικές
περιπτώσεις κάθε φορά να βολι-
δοσκοπείται από αυτά. Την ίδια
ώρα, η Κύπρος έχει οικονομικά με-
γέθη για Ταμεία όπως η Pimco που
είναι πολύ μικρά. 

Άρα, κάτι που βλέπουν πως έχει
επενδυτική ευκαιρία, έχουν την
οικονομική δυνατότητα να προ-
χωρήσουν. Η άμεση επένδυση με
την Τράπεζα Κύπρου και κατά φθί-
νουσα χρονολογική σειρά αφορά
την αγορά του συμπληρωματικού

«Helix2», ύψους 545 εκατομμυρίων
ευρώ. Το χαρτοφυλάκιο αυτό έχει
συμβατικό υπόλοιπο ύψους 783
εκατ. ευρώ και αποτελείται από
περίπου 16 χιλιάδες δάνεια, κυρίως
ιδιωτών και μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων, τα οποία είναι εξασφαλι-
σμένα με περίπου 4 χιλιάδες ακί-
νητα.

Τον Αύγουστο, η Τράπεζα Κύ-
πρου γνωστοποίησε πως πώλησε
μη εξυπηρετούμενο χαρτοφυλάκιο,
γνωστό και ως Helix 2 στην Pimco,
ύψους 916 εκατ. ευρώ. Το χαρτο-
φυλάκιο έχει συμβατικό υπόλοιπο
ύψους 1,46 δισ. ευρώ και αποτε-
λείται από 22.224 δάνεια, κυρίως

ιδιωτών και μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων, τα οποία είναι εξασφαλι-
σμένα με πάνω από 5.616 ακίνητα.
Η ολοκλήρωση του «Helix 2 B» θα
υλοποιηθεί μαζί με την ολοκλή-
ρωση του «Helix 2» και αναμένεται
αρχές του δεύτερου εξάμηνου του
2021. 

Όπως έχει συμφωνηθεί, μετά
από μεταβατική περίοδο κατά την
οποία η διαχείριση των δανείων
θα παραμείνει στην Τρ. Κύπρου,
η διαχείριση και των δύο χαρτο-
φυλακίων θα μεταφερθεί σε οργα-
νισμό διαχείρισης δανείων (servi-
cer), ο οποίος θα επιλεγεί και θα
διοριστεί από την Pimco.

Δάνεισε την Apollo
Πράξη η οποία δεν γνωστοποι-

ήθηκε από την Τράπεζα Κύπρου,
από την Apollo ή από την Pimco,
αλλά ήταν καθοριστική για να
«κλείσει» η πράξη του πρώτου «He-
lix», ήταν ο δανεισμός της Pimco
προς το επενδυτικό Ταμείο της
Apollo Global Management LLC.
Όπως είχε καταγράψει η «Κ» τότε,
η Pimco συμμετείχε στην αγορά
του Helix της Apollo από την Τρά-
πεζα Κύπρου, δίνοντας δανεισμό
400 εκατομμυρίων ευρώ. Η επέν-
δυση αυτή δεν είναι άμεση σε σχέ-
ση με την αγορά του Helix, ωστόσο
ως έμμεση και καίριας -για τότε-

σημασίας αξίζει να καταγραφεί.
Το 35% των 1,4 δισεκατομμυρίων
ευρώ που είχε τιμολογηθεί το Helix
το είχε δώσει η Apollo, δηλαδή
400 εκατ. ευρώ. Όσον αφορά τα
600 εκατ. ευρώ που απέμεναν για
να ολοκληρωθεί η πράξη αν και
εξαρχής ήθελε η ίδια η Τράπεζα
Κύπρου να τα δανείσει στην Apollo,
εντέλει οι επόπτες είχαν διαφορε-
τική άποψη και επέτρεψαν να δα-
νείσει μόνο 45 εκατ. ευρώ η Τρ.
Κύπρου στην Apollo. Τα υπόλοιπα,
τα έδωσαν τράπεζες και άλλα επεν-
δυτικά ταμεία, στη βάση ενός ομο-
λογιακού δανείου (senior debt).
Μέχρι και η Ελληνική Τράπεζα
είχε συμμετάσχει σε αυτό το ομο-
λογιακό δάνειο και είχε δανείσει
50 εκατ. ευρώ στην Apollo για να
καταφέρει να κλείσει το deal της
κύριας ανταγωνίστριας τράπεζάς
της στο νησί.

Μέτοχος στην Ελληνική
Πέρα από τα deals, η Pimco

ήταν ένας εκ των πρωταγωνιστών
του γάμου μεταξύ Συνεργατικής
Κυπριακής Τράπεζας και Ελληνικής
Τράπεζας. Αναλυτικότερα, ήταν
αυτή που μπήκε «σφήνα» με ιδιω-
τική τοποθέτηση 50 εκατομμυρίων
ευρώ στο κεφάλαιο της Ελληνικής,
στην τότε απαραίτητη αύξηση κε-
φαλαίου που έπρεπε να κάνει η
Ελληνική ύψους 150 εκατομμυρίων
ευρώ για να απορροφήσει τον Συ-
νεργατισμό. 

Τα 50 εκατ. ευρώ συγκεκριμένα
προήλθαν μέσω ιδιωτικής τοπο-
θέτησης από την Poppy Sarl, μία
οντότητα η οποία ανήκει σε επεν-
δυτικά ταμεία που διαχειρίζεται η
Pacific Investment Management
Company LLC, η Pimco.
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Μέχρι και η Ελληνική
Τράπεζα είχε συμμετά-
σχει στο ομολογιακό 
δάνειο και είχε 
δανείσει 50 εκατ. 
ευρώ στην Apollo 
για να καταφέρει 
να κλείσει το deal 
του Helix.

Γνωστή 
από παλιά
Η PIMCO ήταν γνωστή στην
Κύπρο και πριν να προχω-
ρήσει σε οποιαδήποτε από
τις παραπάνω επενδύσεις.
Ορίστηκε τον Οκτώβριο
2012 για να διενεργήσει το
διαγνωστικό έλεγχο υπό
την επίβλεψη και καθοδή-
γηση της Συντονιστικής Επι-
τροπής για το προκαταρκτι-
κό μνημόνιο συναντίληψης
της Κύπρου. Ο έλεγχος
αφορούσε την εξέταση της
ποιότητας του ενεργητικού
και τη διεξαγωγή άσκησης
προσομοίωσης ακραίων κα-
ταστάσεων (bottom-up
stress test) για τις κυπρια-
κές τράπεζες, με στόχο να
καθορίζονταν οι κεφαλαι-
ακές ανάγκες.

Πράξη η οποία δεν γνωστοποιήθηκε από την Τράπεζα Κύπρου, από την Apollo ή από την Pimco, αλλά ήταν καθοριστική
για να «κλείσει» η πράξη του πρώτου «Helix», ήταν ο δανεισμός της Pimco προς το επενδυτικό Ταμείο της Apollo Global
Management LLC ύψους 400 εκατ. ευρώ.

Χάνουν τους στόχους εταιρείες
διαχείρισης ΜΕΔ στην Ελλάδα
Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Τη χαλάρωση των δεσμεύσεων που έχουν
αναλάβει οι εταιρείες που διαχειρίζονται
τα κόκκινα δάνεια του «Ηρακλή» εξετάζει
το υπουργείο Οικονομικών. Η χαλάρωση
αφορά τις εισπράξεις από τα κόκκινα δάνεια
που πρέπει να επιτυγχάνουν οι εταιρείες
διαχείρισης (servicers) στο πλαίσιο των
τιτλοποιήσεων που έχουν ενταχθεί στον
μηχανισμό κρατικών εγγυήσεων «Ηρα-
κλής». Στόχος είναι να αποφευχθεί το εν-
δεχόμενο οι servicers να εκπέσουν από
το δικαίωμα διαχείρισης αυτών των κόκ-
κινων δανείων και να αποτραπεί και η
ενεργοποίηση της κρατικής εγγύησης. Το
Δημόσιο μέσω του «Ηρακλή» έχει, ή πρό-

κειται να εγγυηθεί στο πλαίσιο των προ-
γραμματισμένων τιτλοποιήσεων, τίτλους
(senior notes) αξίας 12 δισ. ευρώ. Για να
αποτραπεί η ενεργοποίηση της κρατικής
εγγύησης, οι εταιρείες που θα κάνουν τη
διαχείριση αυτών των δανείων θα πρέπει
να επιτυγχάνουν συγκεκριμένες επιδόσεις
εισπράξεων. Οι στόχοι αυτοί προσδιορί-
ζονται στα επιχειρηματικά σχέδια που
έχουν υποβάλει και τα οποία εγκρίνονται
από το υπουργείο Οικονομικών πριν από
την τιτλοποίηση, ενώ παρακολουθούνται
συστηματικά –ανά τρίμηνο– σε σχέση με
την τήρησή τους.

Στην περίπτωση που μια εταιρεία δια-
χείρισης δεν επιτύχει τους στόχους της
όσον αφορά τις εισπράξεις που δεσμεύεται
να έχει μέσω του business plan που έχει
υποβάλει, έχει πέναλτι αναφορικά με τις
προμήθειες που εισπράττει, ενώ ο εγγυητής,
δηλαδή το Δημόσιο, μπορεί υπό συγκε-
κριμένες προϋποθέσεις ακόμη και να αλ-
λάξει τον διαχειριστή, εάν θεωρεί ότι δεν
ανταποκρίνεται στους στόχους στους οποί-
ους έχει δεσμευθεί.

Με βάση τον νόμο για τον «Ηρακλή»,
οι επιπτώσεις αυτές μπορούν να επέλθουν
12 μήνες μετά την παροχή της εγγύησης,

διορία που παρατάθηκε στους 24 μήνες
μετά το ξέσπασμα της πανδημίας. Τα πα-
ρατεταμένα lockdown στην οικονομία που
ακολούθησαν επιβάλλουν ωστόσο την πε-
ραιτέρω επιμήκυνση της περιόδου χάριτος,
η οποία συζητείται να φτάσει τους 48 μή-
νες.

Εξαιτίας της παράτασης του lockdown,
οι επενδυτές που έχουν συμμετάσχει στις
τιτλοποιήσεις και οι servicers που έχουν
αναλάβει τη διαχείριση των κόκκινων δα-
νείων υποχρεώνονται άλλωστε να αναθε-
ωρήσουν τα επιχειρησιακά πλάνα για τις
εισπράξεις από τα δάνεια αυτά. Βασική
αιτία που καθιστά δυσχερή την τήρηση
των στόχων και την επίτευξη των επιχει-
ρησιακών σχεδίων είναι τα γενικευμένα
μορατόριουμ δανείων που έχουν εφαρμόσει
για την ανακούφιση των δανειοληπτών,
αλλά και μέτρα όπως η αναστολή –λόγω
COVID-19– των αναγκαστικών εκτελέσεων,
που ανατρέπει τους σχεδιασμούς για τους
πλειστηριασμούς ακινήτων.

Το θέμα έχει τεθεί από την πλευρά των
εταιρειών διαχείρισης στους θεσμούς,
ώστε να ανοίξει εκ νέου η δυνατότητα για
ρευστοποιήσεις αλλά και για την εκτέλεση
μιας σειράς νομικών ενεργειών πριν και

μετά τον πλειστηριασμό. Η αναθεώρηση
των business plan θα πρέπει να συμφω-
νηθεί με το Δημόσιο που παρακολουθεί,
μέσω της ειδικής επιτροπής που έχει συ-
σταθεί στο πλαίσιο του μηχανισμού των
κρατικών εγγυήσεων «Ηρακλής», την ει-
σπραξιμότητα από τα κόκκινα δάνεια προ-
κειμένου να εγγυηθεί την τιτλοποίηση. 

Η χαλάρωση των κριτηρίων με βάση τα
οποία αξιολογούνται οι εταιρείες διαχείρισης
εξετάζεται ενόψει και της επέκτασης του
μηχανισμού κρατικών εγγυήσεων «Ηρακλής
2». Η κυβέρνηση έχει προαναγγείλει την
επέκταση του μηχανισμού για άλλους 18
μήνες και συγκεκριμένα έως και τον Οκτώ-
βριο του 2022 προκειμένου οι τράπεζες να
μπορέσουν να προχωρήσουν σε νέες τιτ-
λοποιήσεις και να εξυγιάνουν περαιτέρω
τα χαρτοφυλάκιά τους. Υπενθυμίζεται ότι
στο πλαίσιο του «Ηρακλή 1», που λήγει
στις 10 Απριλίου, οι τράπεζες έχουν ή πρό-
κειται να τιτλοποιήσουν δάνεια αξίας 32
δισ. ευρώ, λαμβάνοντας εγγυήσεις ύψους
12 δισ. ευρώ. Η επέκταση του μηχανισμού
προϋποθέτει την έγκριση της DG Comp,
προς την οποία το υπουργείο Οικονομικών
αναμένεται να υποβάλει σχετικό αίτημα
εντός των προσεχών εβδομάδων.
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Το υπ. Οικονομικών λόγω 
του lockdown εξετάζει 
χαλάρωση των δεσμεύσεων
των εταιρειών. 

Το υπουργείο Οικονομικών μπορεί υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις ακόμη και να αλλάξει
τον διαχειριστή κόκκινων δανείων σε 24 μήνες. Πλέον η περίοδος αυτή εξετάζεται να επιμη-
κυνθεί σε 48 μήνες.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Πέτρος Χαραλάμπους διευθυντής
Μάρκετινγκ Καταναλωτικής Αγοράς
και ο Γιώργος Μαληκίδης – διευ-
θυντής Ενσύρματου Δικτύου Πρό-
σβασης & Τεχνικής Υποστήριξης
της Cyta μιλάνε στην «Κ» για τα
πλεονεκτήματα του δικτύου Cyta
Fiber και πώς αυτό θα αλλάξει την
εμπειρία περιήγησης στο διαδίκτυο
τόσο για τους ιδιώτες όσο και για
τις επιχειρήσεις. Ο κ. Πέτρος Χα-
ραλάμπους τονίζει ότι η Cyta δεν
είναι εδώ για το εύκολο κέρδος,
αλλά επενδύει σημαντικά στις υπο-
δομές της, παρακολουθεί προσε-
κτικά τις εξελίξεις της τεχνολογίας
και αφουγκράζεται τις ανάγκες των
πελάτων της και ο Γιώργος Μαλη-
κίδης σημειώνει πως το ενδιαφέρον
των επιχειρήσεων για αξιοποίηση
των δυνατοτήτων που προσφέρει
το δίκτυο Cyta Fiber είναι έκδηλο
και πως η ανάπτυξη του δικτύου
Cyta Fiber αποτελεί ίσως τη μεγα-
λύτερη επένδυση που έχει γίνει μέ-
χρι σήμερα στις τηλεπικοινωνίες
στην Κύπρο που θα φέρει με τη σει-
ρά του επενδύσεις που ξεπερνούν
τα €100 εκατ., αλλάζοντας σημαν-
τικά τον χώρο των ευρυζωνικών
υπηρεσιών. 

–Η Cyta συνεχίζει να πρωτοπορεί
και να είναι ένας καινοτόμος ορ-
γανισμός, πώς το κατορθώνει
αυτό; 

–Πέτρος Χαραλάμπους: Η Cyta
κλείνει φέτος τα 60 της χρόνια και
εξακολουθεί να θεωρείται ως ο πρω-
τοπόρος παροχέας ολοκληρωμένης
ηλεκτρονικής επικοινωνίας στην
Κύπρο, σε συνθήκες πλήρους αν-
ταγωνισμού. Υπάρχουν διάφοροι
λόγοι γι’ αυτό. Ο κυριότερος είναι
η μακροπρόθεσμη στρατηγική που
υιοθετεί. Δεν είναι εδώ για το εύκολο
κέρδος, αλλά επενδύει σημαντικά
στις υποδομές της, παρακολουθεί
προσεκτικά τις εξελίξεις της τεχνο-
λογίας και αφουγκράζεται τις ανάγ-
κες των πελάτων της. Επενδύει, επί-
σης, στο ανθρώπινο δυναμικό και
στην ανάπτυξή του. 
–Με ποιον τρόπο αναβαθμίζεται
η καθημερινότητα των χρηστών; 

–Πέτρος Χαραλάμπους: Η σύνδεση
στο διαδίκτυο μέσω της οπτικής
ίνας προσφέρει αναβαθμισμένη εμ-
πειρία για οικιακούς, αλλά και επι-
χειρηματικούς πελάτες, την οποία
διασφαλίζουν οι γρήγορες ταχύτητες
ευρυζωνικής σύνδεσης και το εν-
τυπωσιακά αξιόπιστο οπτικό δίκτυο.
Οι επιλογές ταχυτήτων που προ-
σφέρονται σήμερα φτάνουν μέχρι

και το 1Gbps, με την προϋπόθεση
ότι και η συσκευή του πελάτη δια-
θέτει τις αντίστοιχες δυνατότητες.
Με αυτές τις ταχύτητες, η εμπειρία
σύνδεσης αλλάζει ριζικά, ιδιαίτερα
σε χώρους όπου περισσότεροι από
ένας χρήστες μοιράζονται την ίδια
σύνδεση, όπως για παράδειγμα στο
σπίτι και το γραφείο. Επιπρόσθετα,
η δυνατότητα γρήγορης λήψης και
αποστολής μεγάλων αρχείων (βίντεο
και φωτογραφιών), η εξαιρετική
ποιότητα φωνής, εικόνας και ήχου,
είναι κάποια από τα σημαντικά οφέ-
λη που απολαμβάνουν οι πελάτες.
Το ενδιαφέρον των επιχειρήσεων
για αξιοποίηση των δυνατοτήτων
που προσφέρει το δίκτυο Cyta Fiber
είναι έκδηλο. Αξιοποιώντας τις νέες
τεχνολογίες που τους προσφέρονται,
οι επιχειρήσεις αποκτούν νέα δυ-
ναμική και έχουν τη δυνατότητα
να δουλέψουν πιο αποδοτικά και
να αναπτύξουν τις δραστηριότητές
τους. Όλα αυτά, βέβαια, θα μπορούν
να αξιοποιηθούν στο μέγιστο με
την εμφάνιση και χρήση νέων εφαρ-
μογών που θα διευκολύνουν ακόμα
περισσότερο τη λειτουργία των επι-
χειρήσεων. Η πανδημία έπαιξε και
αυτή τον ρόλο της, αυξάνοντας τη
ζήτηση υψηλών ταχυτήτων σύνδε-
σης με το διαδίκτυο σε μια προσπά-
θεια των επιχειρήσεων για απρό-
σκοπτη συνέχιση της λειτουργίας
τους και της επικοινωνίας τους με
συνεργάτες και πελάτες τους.

–Είναι το δίκτυο Cyta Fiber η τε-
χνολογία του μέλλοντος; Πώς
μπορούν οι χρήστες να επωφε-
ληθούν από αυτό το δίκτυο;

–Γιώργος Μαληκίδης: Ναι, το δί-
κτυο Cyta Fiber είναι, όπως λέμε
στα αγγλικά, future proof. Αναμέ-
νεται, δηλαδή, το δίκτυο οπτικών
ινών να είναι σε θέση να υποστηρίξει
τις όποιες ανάγκες σύνδεσης με το

διαδίκτυο που θα έχει η κοινωνία
τις επόμενες δεκαετίες. Αυτό δίνει
στους πελάτες μας τη δυνατότητα
να αξιοποιήσουν, τόσο τις υφιστά-
μενες τεχνολογίες, όσο και εκείνες
του μέλλοντος, βελτιώνοντας την
καθημερινότητα και την επιχειρη-
ματική δραστηριότητά τους. Το δί-
κτυο Cyta Fiber έχει τη δυνατότητα
να υποστηρίξει ταχύτητες κατά
πολύ ψηλότερες του 1 Gbps (1024
Mbps) που προσφέρουμε σήμερα
εμπορικά στους πελάτες μας. 

–Πέτρος Χαραλάμπους: Οι πελάτες

μας μπορούν να επισκεφθούν την
ιστοσελίδα της Cyta για να δουν
όλες τις επιλογές που έχουν σε τα-
χύτητες στο δίκτυο Cyta Fiber, κα-
θώς και για να μάθουν πότε θα εί-
μαστε σε θέση να συνδέσουμε το
σπίτι ή την επιχείρησή τους με αυτό.
Μπορούν, επίσης, να καταχωρίσουν
ηλεκτρονική παραγγελία για μετα-
φορά της υπηρεσίας τους στο δίκτυο
Cyta Fiber ή προ-παραγγελία για
να απολαύσουν τα ωφελήματα που
τους προσφέρουμε μέχρι να φτάσει
το δίκτυο Cyta Fiber κοντά τους.

–Ποια είναι τα πλεονεκτήματα
του Cyta Fiber; 

–Γιώργος Μαληκίδης: Οι υψηλές
ταχύτητες σύνδεσης με το διαδίκτυο
(internet), σε σχέση με αυτές που
είχαμε με προηγούμενες τεχνολο-
γίες, αποτελούν το κυριότερο πλε-
ονέκτημα του δικτύου fiber. Ανα-
φερόμαστε, τόσο στην ταχύτητα
λήψης (download), όσο και στην
ταχύτητα αποστολής (upload), η
οποία στις μέρες μας έχει καταστεί
πολύ πιο σημαντική απ’ ότι ήταν
πριν από μερικά χρόνια. Αυτό οφεί-
λεται πρωτίστως στην αυξημένη
χρήση των υπηρεσιών Cloud, των
κοινωνικών δικτύων και της εξ απο-
στάσεως εκπαίδευσης και εργασίας.
Πέραν των αυξημένων ταχυτήτων,
το δίκτυο Cyta Fiber χαρακτηρίζεται
από «σταθερότητα» στη σύνδεση,
«ανοσία» σε παρεμβολές και από
πολύ χαμηλή «καθυστέρηση» στην
ανταπόκριση σε εντολές που δίνον-
ται ή λαμβάνονται από τις συσκευές
( tablet, υπολογιστές, κινητά ή/και
εργοστασιακά τερματικά) που είναι
συνδεδεμένες σε αυτό.

–Θα απαιτηθούν νέες εργασίες
στο δίκτυο οπτικών ινών;

–Γιώργος Μαληκίδης: Η Cyta έχει
εντατικοποιήσει τις προσπάθειες
και επιταχύνει δραστικά το πλάνο
ανάπτυξης του οπτικού δικτύου, με
στόχο τη σταδιακή κάλυψη 200.000
σπιτιών και επιχειρήσεων μέχρι το
2023. Η ανάπτυξη ξεκίνησε ταυτό-
χρονα σε όλες τις επαρχίες, με προ-
τεραιότητα τις αστικές εμπορικές
περιοχές. Στόχος μας είναι να με-
ταφέρουμε την οπτική ίνα στο με-
γαλύτερο μέρος της Κύπρου. Η κα-
τασκευή του οπτικού δικτύου προ-
γραμματίζεται με ένα τριμηνιαίο
αναλυτικό σχεδιασμό για τις νέες
περιοχές που θα καλύπτονται για
την κάθε επαρχία ξεχωριστά. Μέχρι
σήμερα έχουμε συνδέσει στο οπτικό
δίκτυο Cyta Fiber πέραν των 25.000
πελατών μας. 

–Υπάρχουν δυσκολίες στην εφαρ-
μογή αυτής της τεχνολογίας; 

–Γιώργος Μαληκίδης: Για τον πε-
λάτη τα πράγματα είναι πολύ απλά.
Θα χρειαστεί μόνο, μετά από ραν-
τεβού, να αφήσει το έμπειρο προ-
σωπικό της Cyta να μπει στο
σπίτι/επιχείρησή του για τη σύνδεση
με το δίκτυο Cyta Fiber. Νοείται ότι,
το προσωπικό της Cyta λαμβάνει
όλα τα απαραίτητα μέτρα για την
προστασία της υγείας των πελατών.
Για να μπορέσουν οι πελάτες μας
να αξιοποιήσουν στο μέγιστο τις
ταχύτητες που τους προσφέρονται
μέσω του δικτύου Cyta Fiber, θα

πρέπει να διασφαλίσουν ότι έχουν
καλή λήψη Wi-Fi σε όλα τα σημεία
του σπιτιού ή της επιχείρησής τους.
Η Cyta προσφέρει τη λύση Managed
Wi-Fi για τις επιχειρήσεις, καθώς
και ειδικό εξοπλισμό για ενίσχυση
του δικτύου Wi-Fi στο σπίτι για τους
οικιακούς πελάτες της. Ο συγκεκρι-
μένος εξοπλισμός διατίθεται στα
καταστήματά μας παγκύπρια.

–Ποιο είναι το μέγεθος της εν
λόγω επένδυσης;

–Γιώργος Μαληκίδης: Η ανάπτυξη
του δικτύου Cyta Fiber αποτελεί
ίσως τη μεγαλύτερη επένδυση που
έχει γίνει μέχρι σήμερα στις τηλε-
πικοινωνίες στην Κύπρο και στο-
χεύει στην υλοποίηση του μεγαλύ-
τερου έργου αναβάθμισης των εθνι-
κών υποδομών σταθερής επικοι-
νωνίας. Πρόκειται για έργο στρα-
τηγικής σημασίας για τον τόπο μας
που συνεπάγεται επενδύσεις που
ξεπερνούν τα €100 εκατ. και που
αλλάζει σημαντικά τον χώρο των
ευρυζωνικών υπηρεσιών, δημιουρ-
γώντας νέα δεδομένα στην επικοι-
νωνία, αλλά και στη διαμόρφωση
της ψηφιακής ανάπτυξης της κυ-
πριακής κοινωνίας. 

–Πού βρισκόμαστε ψηφιακά ως
χώρα;

–Πέτρος Χαραλάμπους: Σήμερα η
Κύπρος, βρίσκεται κάτω από τον
μέσο όρο στους περισσότερους διε-
θνείς δείκτες μέτρησης της ψηφια-
κής ωριμότητας, παραμένοντας σε
χαμηλά επίπεδα στην ψηφιακή οι-
κονομία. Ο ψηφιακός μετασχημα-
τισμός της Κύπρου είναι θέμα επι-
βίωσης και σε δεύτερο στάδιο, θέμα
ανάπτυξης, αφού θα προσφέρει ση-
μαντικά οφέλη για την οικονομία
και την κοινωνία. Το στοίχημα που
πρέπει να κερδηθεί είναι η παρα-
γωγική αξιοποίηση των δικτύων
νέας γενιάς. Ο ψηφιακός μετασχη-
ματισμός δεν αφορά μόνο στους
παρόχους τηλεπικοινωνιών, αφορά
εξίσου στην Πολιτεία, στις επιχει-
ρήσεις, στον καθένα από μας. Το
δίκτυο είναι η υποδομή, αλλά ο ψη-
φιακός μετασχηματισμός βασίζεται
σε ένα ολόκληρο οικοσύστημα, που
εκτός από δίκτυα, προϋποθέτει
συμβατές συσκευές και εφαρμογές
που θα αξιοποιήσουν τις νέες τε-
χνολογίες. Οι περιορισμοί της παν-
δημίας σίγουρα αύξησαν αισθητά
τις ανάγκες για υψηλότερες ταχύ-
τητες, καθώς και για σταθερό, αξιό-
πιστο δίκτυο που μπορεί να προ-
σφέρει αδιάλειπτη συνδεσιμότητα,
γεγονός που επέτρεψε στη χώρα
μας να κάνει γρήγορα κάποια βή-
ματα μπροστά.

Η πανδημία απαιτεί γρήγορο ίντερνετ
Το δίκτυο Cyta Fiber στοχεύει να βάλει σύντομα επιχειρήσεις, αλλά και ιδιώτες, με ασφάλεια, σε νέους και ταχύτερους κόσμους
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Η ανάπτυξη του δικτύου
Cyta Fiber αποτελεί
ίσως τη μεγαλύτερη
επένδυση που έχει γίνει
μέχρι σήμερα στις τηλε-
πικοινωνίες στην Κύπρο
και στοχεύει στην υλο-
ποίηση του μεγαλύτε-
ρου έργου αναβάθμισης
των εθνικών υποδομών
σταθερής επικοινωνίας.

Πρόκειται για έργο στρατηγικής σημασίας για τη χώρα που συνεπάγεται επεν-
δύσεις που ξεπερνούν τα €100 εκατ. και που αλλάζει σημαντικά τον χώρο των
ευρυζωνικών υπηρεσιών, δημιουργώντας νέα δεδομένα στην επικοινωνία.

Ο κ. Πέτρος Χαραλάμπους, διευθυν-
τής Μάρκετινγκ Καταναλωτικής Αγο-
ράς της Cyta.

Ο κ. Γιώργος Μαληκίδης, διευθυν-
τής Ενσύρματου Δικτύου Πρόσβασης
& Τεχνικής Υποστήριξης της Cyta. 

Εντός του νέου έτους θα αφήσουμε
πίσω μας την υγειονομική κρίση
και θα επανέλθουμε παγκοσμίως
στην αντιμετώπιση του διαχρονικού
προβλήματος της κλιματικής αλλα-
γής, τα αποτελέσματα της οποίας
γίνονται ολοένα και πιο συχνά και
έντονα. Αν και έχουν γίνει σημαν-
τικά βήματα μέχρι σήμερα, η ανά-
σχεσή της αποτελεί μια κούρσα με
αντίπαλο τον χρόνο και σε αυτήν
βρισκόμαστε, ακόμα, αρκετά μακριά
από τον τελικό στόχο. Σήμερα η
ανάγκη επιτάχυνσης των δράσεων
είναι πιο επείγουσα από ποτέ.

Οι ΑΠΕ αποτελούν ένα δυνητικά
ασφαλές περιβάλλον για μακροπρό-
θεσμες επενδύσεις, ενώ η ανάπτυξη
των εν λόγω τεχνολογιών συμβάλλει
στην επίτευξη ενός ενεργειακού
μέλλοντος χαμηλότερου κόστους
και ενεργειακού αποτυπώματος. Το
Bloomberg Energy Finance σημει-
ώνει ότι τα φωτοβολταϊκά και τα
χερσαία αιολικά πάρκα αποτελούν
τη φθηνότερη πηγή νέας ηλεκτρικής
ενέργειας στα 2/3 του παγκόσμιου
πληθυσμού, βάσει γεωγραφίας.

Ευρύτερα, η ενεργειακή μετά-
βαση στους άξονες της αποανθρα-
κοποίησης, ψηφιοποίησης και απο-
κεντρωμένης παραγωγής ενέργειας
αλλάζει την αγορά ενέργειας και
οδηγεί σε τεκτονικές αλλαγές στον
κλάδο, με πρώτη βασική αλλαγή

αυτήν της παραγωγής ενέργειας
από καθαρές, ανανεώσιμες πηγές.
Η κατανάλωση άνθρακα τα τελευ-
ταία χρόνια μειώθηκε κατά 34% σε
Αμερική και Ευρώπη σε σχέση με
το 2009 και επιπλέον η Διεθνής
Υπηρεσία Ενέργειας (IEA) εκτιμά
ότι η παγκόσμια χρήση άνθρακα
δεν θα ξεπεράσει ποτέ τα προ κο-
ρωνοϊού επίπεδα.

Σε εθνικό επίπεδο, στο πλαίσιο
της απολιγνιτοποίησης και της στρο-
φής σε καθαρή ενέργεια, η Δίκαιη
Μετάβαση στοχεύει στην αποκα-
τάσταση των θέσεων εργασίας στις
περιοχές που κλείνουν οι ρυπογόνες
μονάδες παραγωγής ενέργειας, στη
βάση μιας μακροπρόθεσμης βιωσι-
μότητας αυτών των περιοχών τόσο
από οικονομικής όσο και από πε-
ριβαλλοντικής σκοπιάς. Η εφαρμογή
της αναμένεται να συμβάλει κατα-
λυτικά στην επιτυχή αντιμετώπιση
των οικονομικών επιπτώσεων και,
συνακόλουθα, στην ενίσχυση της
κοινωνικής αποδοχής των έργων
ΑΠΕ. Είναι εξαιρετικά σημαντική
η ευθυγράμμιση όλων για την επί-
τευξη εθνικών στόχων, καθώς πρό-
κειται για πολιτικές που θα οδηγή-
σουν στο ενεργειακό μέλλον της
χώρας και τα οφέλη θα αφορούν το
σύνολο της κοινωνίας.

Σε κάθε περίπτωση, η στροφή
στον εξηλεκτρισμό της οικονομίας

θα οδηγήσει σε περαιτέρω αναβάθ-
μιση και εξέλιξη των ηλεκτρικών
δικτύων, με περισσότερες διασυν-
δέσεις και αυτοματοποίηση, καθώς
και στην ανάπτυξη συστημάτων
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας
που συνεπάγονται ευρύτερο όφελος
για τον καταναλωτή.

Η μείωση του κόστους των ΑΠΕ
στηρίζεται στις «οικονομίες κλίμα-
κας». Ενδεικτικά, το κόστος παρα-

γωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
μεγάλα φωτοβολταϊκά συστήματα
και χερσαία αιολικά πάρκα σημείωσε
δραματική πτώση παγκοσμίως της
τάξεως του 89% και 70%, αντίστοιχα,
κατά τη διάρκεια της τελευταίας
δεκαετίας, με τη μείωση της τιμής
του άνθρακα να είναι μόλις 2%. Η
μείωση του κόστους συνοδεύτηκε
και από σημαντικές αυξήσεις της
ισχύος των ΑΠΕ, που αντιπροσώ-

πευαν το 72% της νέας εγκατεστη-
μένης ισχύος σε παγκόσμιο επίπεδο
κατά τα τελευταία έτη. 

Το 2021 είναι έτος-ορόσημο για
την ελληνική ενεργειακή αγορά, με
το Μοντέλο-Στόχος (Target Model)
να είναι σε πλήρη εφαρμογή. Το
επενδυτικό ενδιαφέρον για νέα έργα
ΑΠΕ αναμένεται να είναι ιδιαίτερα
αυξημένο, γεγονός που καταδει-
κνύεται και από τον σημαντικό αριθ-
μό αιτήσεων και βεβαιώσεων πα-
ραγωγού που εκδόθηκαν από τη
ΡΑΕ. Κατά το νέο έτος, η ΔΕΗ Ανα-
νεώσιμες αναμένεται να διαδραμα-
τίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στην
προσπάθεια επίτευξης της βιώσιμης
και δίκαιης ενεργειακής μετάβασης
στην Ελλάδα, μέσα από την εφαρ-
μογή του ολοκληρωμένου επιχει-
ρηματικού σχεδίου της. Πιο συγκε-
κριμένα, είναι προγραμματισμένη
η ολοκλήρωση της ανακατασκευής
και ηλέκτρισης παλαιών αιολικών
πάρκων, η ολοκλήρωση της κατα-
σκευής νέων αιολικών πάρκων, η
ολοκλήρωση της κατασκευής των
φωτοβολταϊκών σταθμών συνολικής
εγκατεστημένης ισχύος 30 MW στο
Λιγνιτικό Κέντρο Δυτικής Μακεδο-
νίας και η έναρξη της κατασκευής
των δύο εμβληματικών φωτοβολ-
ταϊκών έργων σε Πτολεμαΐδα και
Μεγαλόπολη, ισχύος 200 MW και
50MW, αντίστοιχα. Επιπλέον, η

εταιρεία συνεχίζει δυναμικά τις
επενδύσεις της σε μικρούς υδροη-
λεκτρικούς σταθμούς, ενώ αναμέ-
νεται εντός του 2021 να ξεκινήσει
έργα για την ανάπτυξη της δραστη-
ριότητας της γεωθερμίας.

Η ανάπτυξη των νέων μεγάλων
φωτοβολταϊκών έργων στις λιγνι-
τικές περιοχές της Δυτικής Μακε-
δονίας και της Μεγαλόπολης απο-
τελεί έργο-ορόσημο, που θα συμ-
βάλει στη μεγέθυνση της εταιρείας
και θα επηρεάσει ολόκληρη την
αγορά των ΑΠΕ. Επιπλέον, η ΔΕΗ
Ανανεώσιμες διερευνά τη δυνατό-
τητα ανάπτυξης νέων τεχνολογιών
ΑΠΕ (όπως υπεράκτια αιολικά και
πλωτά φωτοβολταϊκά) και τη συμ-
μετοχή της στις νέες αγορές ηλε-
κτρικής ενέργειας στο πλαίσιο και
του Target Model. Το φωτοβολταϊκό
πάρκο ισχύος 39 MW στη Μεγαλό-
πολη, τμήμα έργου συνολικής ισχύος
50 MW, θα είναι το πρώτο μεγάλο
έργο ΑΠΕ στην Ελλάδα το οποίο θα
ενταχθεί στο Target Model με δι-
μερές συμβόλαιο (PPA) που θα συ-
νάψει η ΔΕΗ Ανανεώσιμες με τη
μητρική ΔΕΗ χωρίς να εξασφαλίσει
τιμή αναφοράς μέσω διαγωνιστικής
διαδικασίας.

Ο κ. Κωνσταντίνος Μαύρος είναι
διευθύνων σύμβουλος της ΔΕΗ
Ανανεώσιμες.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΜΑΥΡΟΥ

Προκλήσεις και προοπτικές της επόμενης ημέρας για τις ΑΠΕ

Τα φωτοβολταϊκά και τα χερσαία αιολικά πάρκα αποτελούν τη φθηνότερη
πηγή νέας ηλεκτρικής ενέργειας στα 2/3 του παγκόσμιου πληθυσμού, βάσει
γεωγραφίας.
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Tης ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Σύμφωνα με 
ανακοίνωση
του ΚΕΠΕ, το δ΄ 
τρίμηνο του 2020
εκτιμάται ότι είχαμε 
μια ύφεση 14%.

Εξι στους δέκα εργα-
ζομένους στον ιδιω-
τικό τομέα είδαν
τα εισοδήματά τους 
να μειώνονται.
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ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Κύριο ζητούμενο
για τους εργαζομένους
η εργασιακή ασφάλεια

Εξοδο από το τούνελ της ύφεσης
την άνοιξη βλέπουν οι τράπεζες

Η πανδημία «ροκανίζει» τους μισθούς

Προβλέπουν ύφεση έως 15% το α΄ τρίμηνο, αλλά ανάπτυξη 4%-5% συνολικά το 2021

Σε ποσοστό 45% 
δήλωσαν ότι θα 
αναλάμβαναν διαφορε-
τικό ρόλο εντός 
της εταιρείας, εάν τους 
το ζητούσαν.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ
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ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Στο Διαδίκτυο ολοένα
και περισσότεροι
ηλικιωμένοι

Το 66% των ατόμων 
που ανήκουν στην 
ηλικιακή ομάδα 65-74 
ετών χρησιμοποιεί 
το Ιντερνετ.



Η εμπειρία ενημέρωσης
της νέας εποχής

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ στο κινητό σου με συνδρομή
μετά από μια βδομάδα δωρεάν δοκιμή.

Η πρώτη και μοναδική εφημερίδα της Κύπρου με συνδρομή στο κινητό μέσω του appstore σου, εύκολα με ένα κλικ. 

Διάβασε όλα τα θέματα της εφημερίδας με κορυφαία προσαρμοσμένη εμπειρία στην οθόνη του κινητού ή του τάμπλετ σου,
είτε ως κείμενα στην οθόνη σου είτε κατέβασε το pdf της εφημερίδας όπως τυπώνεται στο χαρτί.

Κατέβασε τώρα την κορυφαία εφαρμογή ειδήσεων της Κύπρου
και ζήσε την εμπειρία ενημέρωσης της νέας εποχής

Η αλήθεια είναι στη γνώση. 
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το 52%
των Ευρωπαίων 
δηλώνει τώρα
ότι είναι πρόθυμο 
να ταξιδέψει 
αεροπορικώς.

Οι πολίτες θέλουν
να κάνουν ψώνια
με μεγαλύτερη 
ασφάλεια και 
αναζητούν τα 
φθηνότερα προϊόντα.
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«Ριμπάουντ»
του τουρισμού
«βλέπουν» οι αναλυτές

Στις κορυφαίες επιλογές
για διακοπές η Ελλάδα το 2021

Οι 10 καταναλωτικές τάσεις που δημιούργησε η πανδημία 

Ανακάμπτει δυναμικά το ενδιαφέρον των Ευρωπαίων για ταξίδια

Εκτιμούν ότι η Ελλάδα 
θα πρωταγωνιστήσει 
μόλις «κατακτηθεί»
το ορόσημο
του εμβολιασμού 
σημαντικού ποσοστού 
του πληθυσμού. 
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Τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
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Το ποσό-ρεκόρ των 130,5 δισ.  δανείστηκε η Γερμανία το 2020

Ωφελημένη από το Βrexit βγαίνει η Γαλλία

Περιουσιακά στοιχεία 
ύψους τουλάχιστον 
170 δισ. ευρώ 
μεταφέρθηκαν από 
το Λονδίνο στο Παρίσι.

O επικεφαλής        . .   -
      . .     

    «  ». 

Η Γερμανία αναμένεται 
να καταγράψει μικρό-
τερο ποσοστό χρέους 
σε σχέση με το χρέος 
όλων των υπόλοιπων 
χωρών του G7.
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Αερομεταφορείς      ,   Air France-KLM   Lufthansa, 
        . 

Ο Μπιλ Γκέιτς 
προέβλεψε
πως «τουλάχιστον 
το 50% των 
επιχειρηματικών 
ταξιδιών θα εκλείψει 
για πάντα».

To 2020 xάθηκαν 
710 δισ. από ακυρώσεις 
επιχειρηματικών ταξιδιών
Δυσοίωνες προβλέψεις για συρρίκνωσή τους και
απώλειας θέσεων εργασίας μετά το πέρας της πανδημίας 
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Το χάσμα              .  -
    36,3%     2020,   .

Ο τεχνολογικός 
κολοσσός θα κατα-
βάλλει αντίτιμο για 
τη χρήση των δημοσιο-
γραφικών κειμένων.
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Διάσωση της Eurostar
με κρατική στήριξη
από Βρετανία - Γαλλία 

Διεύρυνε την οικονομική ανισότητα
στο Ηνωμένο Βασίλειο η πανδημία

Συμφωνία της Google με τα γαλλικά ΜΜΕ 

Η κρίση ανάγκασε 9 εκατ. Βρετανούς να προσφύγουν σε δανεισμό το 2020 

Ο αριθμός των επιβα-
τών που διακινούν 
τα τρένα της μειώθηκε 
κατά 95% λόγω 
πανδημίας. 

Οι πληρωμές   Google      
,     ,   -

     . . 

Μεγαλύτερο πλήγμα 
έχουν δεχθεί οι νέοι 
έως 30 ετών και οι αυ-
τοαπασχολούμενοι. 

Κατά 3,4 τρισ. δολάρια  
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H Tesla στον  S&P 500
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Αυξήθηκε 3,4 τρισ. δολ.
η κεφαλαιοποίηση των 7
μεγάλων της τεχνολογίας

Μονο η Apple 
εμφάνισε ενίσχυση 
χρηματιστηριακής 
αξίας κατά 1 τρισ. 
δολάρια το 2020.
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Οι μετοχές τους 
έχουν διαγραφεί 
από το αμερικανικό 
χρηματιστήριο με 
εντολή του Ντ. Τραμπ.

Τρεις κινεζικοί
κολοσσοί
ζητούν «χάρη»
από τον Μπάιντεν
Απόπειρα προσέγγισης του νέου προέδρου
με αίτημα για επιστροφή τους στο NYSΕ
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Η Ουάσιγκτον ακυρώνει την κατασκευή αγωγού πετρελαίου

Διπλή ύφεση στην Ευρωζώνη βλέπει η Λαγκάρντ 

Επρόκειτο να μεταφέ-
ρει «μαύρο χρυσό» από 
τον Καναδά στα διυλι-
στήρια των ΗΠΑ.

Η επικεφαλής
της ΕΚΤ τόνισε ότι
η μείωση του ΑΕΠ της 
στο τέλος του 2020 
θα μεταφερθεί 
και στο τρέχον έτος.

O Τζο Μπάιντεν,   ,     
      Keystone XL  1.897 .

Θετικός ,       . , 
     . .        

    .
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Αν διερωτηθούμεγιατί ένα κατάστημα
– ας πούμε εμβαδού 100μ² – ενοικιά-
ζεται προς €1.500/ μήνα, ενώ ένα
παρόμοιο κατάστημα ενοικιάζεται
κάπου αλλού προς €2.000 το μήνα
και ένα τρίτο επίσης παρόμοιο ενοι-
κιάζεται σε μια τρίτη περιοχή προς
€700 το μήνα, δεν είναι ιδιαίτερα δύ-
σκολο να κατανοήσουμε τους λόγους
που υπάρχει αυτή η διαφοροποίηση
στα ενοίκια. Και για να ευκολύνω
τον προβληματισμό, ξεπερνώ τα τε-
τριμμένα όπως ηλικία κτηρίου, ποι-
ότητα κατασκευής, εμπορική προ-
βολή μέσω του μήκους της πρόσοψης,
το βάθος, η ύπαρξη μεσοπατώματος,
οι υπηρεσίες που διαθέτει, τα υλικά
φινιρίσματος κλπ.  Και τα τρία είναι
τα ίδια – πανομοιότυπα. Πρώτιστη
παράμετρος είναι φυσικά η τοποθε-
σία.  Δεν είναι τυχαίο που προέκυψε
και το ρητό πως «τα τρία πιο σημαν-
τικά πράγματα σε ένα ακίνητο είναι
η τοποθεσία, η τοποθεσία και η το-
ποθεσία».  

Παρόλο που η φράση χρησιμο-
ποιείται πιο γενικά για τα ακίνητα,
είναι αντιληπτό γιατί μπορεί να έχει
μεγάλη βαρύτητα στην περίπτωση
των εμπορικών ακινήτων.

Η ακριβής τοποθεσία είναι αυτή
που θα κρίνει σε τεράστιο βαθμό την
εμπορική προβολή, το πόσο εύκολα
εντοπίζεται, πόσο εύκολη πρόσβαση

έχει από το αγοραστικό κοινό, τι
πηγή κοινού (πιθανής πελατείας)
υπάρχει κλπ.  Όσο καλύτερη είναι η
τοποθεσία, τόσο αυξάνονται οι πι-
θανότητες εμπορικής επιτυχίας της
επιχείρησης που στεγάζεται εκεί και
συνεπακόλουθο αυτών των θετικών
χαρακτηριστικών είναι να υπάρχει
μεγάλη ζήτηση.  Την ίδια στιγμή
είναι κατανοητό ότι δεν υπάρχει απε-
ριόριστη προσφορά τέτοιων μονάδων
για να ικανοποιηθεί η ζήτηση, με
αποτέλεσμα οι ενοικιαστικές αξίες
να είναι ψηλές.

Αυτή η απλή παράθεση της λει-
τουργίας της προσφοράς και της ζή-
τησης εξηγεί γιατί τα «high streets»
έχουν ψηλότερα ενοίκια από δευτε-
ρεύουσες εμπορικές οδούς, όπως
εξηγεί επίσης γιατί σε περιόδους οι-
κονομικής ανάπτυξης κάποιοι είναι
διατεθειμένοι να πληρώσουν και με-
γάλα ποσά αέρα για να εξασφαλίσουν
μια θέση σε ένα τέτοιο παζάρι. Μέχρι
εδώ εύκολα τα πράγματα.  

Ο ιδιοκτήτης ζητά και παίρνει το
αντίτιμο της μίσθωσης που μπορεί
να εξασφαλίσει το ακίνητο του την
όποια χρονική στιγμή αναλόγως οι-
κονομικών συνθηκών υπό τύπο ενός
φιξ ποσού ανά περίοδο (συνήθως
ανά μήνα).  Επειδή φυσικά δεν αρκεί
απλά να βρεις κάποιον που θα σου
δώσει αυτό το αντίτιμο, αλλά να βε-

βαιωθείς πως θα συνεχίσεις να πλη-
ρώνεσαι σε όλη τη διάρκεια του συμ-
βολαίου, η ποιότητα και η δύναμη
του συμβολαίου αυξήθηκε σε σημασία
ιδιαίτερα από τις αρχές της δεκαετίας
του 1990 και μετά.  Τόση είναι η ση-
μασία του συμβολαίου που έφτασε
να ανταγωνίζεται αυτήν της τοπο-
θεσίας. Η ανάπτυξη των εμπορικών
κέντρων (malls) και των εκπτωτικών
χωριών άλλαξε αρκετά την φιλοσοφία
καθορισμού των ενοικίων σε διεθνές
επίπεδο.  Υπήρξε μια μεταβολή από
το φιξ ενοίκιο σε κάτι άλλο.  Αυτό το
άλλο αποτελείται από ένα φιξ ενοίκιο
συνδυασμένο με ένα ποσοστό επί
των πωλήσεων του καταστήματος.
Η κεντρική ιδέα αυτής της προσέγ-
γισης είναι πως αυτού του τύπου τα
κέντρα ελκύουν κόσμο τον οποίο
φέρνουν στην πόρτα του καταστή-

ματος.  Επειδή αυτό έχει κόστος,
όπως δημιουργία ενός ελκυστικού
κέντρου, συνεχούς συντήρησής του,
διαφήμισής του, ασταμάτητης ενερ-
γού διαχείρισης του, κ.λπ, αφενός οι
ιδιοκτήτες θέλουν να έχουν μερίδιο
από τους τζίρους που δημιουργούνται
εξαιτίας και της δικής τους προσπά-
θειας, και αφετέρου οι ενοικιαστές
νιώθουν ευχαριστημένοι πως το ενοί-
κιό τους είναι άμεσα συνδεδεμένο
με τις πωλήσεις τους (ανεβαίνει όταν
πάνε καλά και είναι χαμηλότερο όταν
δεν πάνε τόσο καλά).  

Τα πιο πάνω μοντέλα καθορισμού
των ενοικίων καταστημάτων λει-
τουργούσαν μια χαρά ενόσω η πε-
λατεία επισκεπτόταν διά ζώσης τα
καταστήματα.  Με την επιτόπου επί-
σκεψη των πελατών ήταν εύκολη η
εξακρίβωση της συνεισφοράς ενός
εκάστου των καταστημάτων στην
εμπορική τους επιτυχία.

Οι «online» αγορές έχουν περι-
πλέξει τα πράγματα σε μεγάλο βαθμό
με αποτέλεσμα εδώ και κάποιο διά-
στημα να τίθεται ξεκάθαρα το ερώ-
τημα του ποια είναι η πραγματική
συνεισφορά του καταστήματος στην
εμπορική πορεία μιας επιχείρησης
και άρα του καθορισμού του ενοικίου.
Το μπουρδούκλωμα προκύπτει ως
ακολούθως:

Πρώτον και εύκολο, είναι πως εγώ

σαν αγοραστής πάω στο κατάστημα,
βλέπω και προχωρώ επιτόπου (ή επα-
νέρχομαι μια άλλη μέρα) σε αγορά
εντός του καταστήματος.  Η αγορά
μου θα πιστωθεί στο κατάστημα.

Δεύτερον, μπορεί να δω κάτι on-
lineκαι να πάω στο κατάστημα να
το αγοράσω.  Το γεγονός ότι το είδα
online μπορεί να οφείλεται σε μια
διεθνή καμπάνια προώθησης του
προϊόντος.  Άρα η δύναμη του κα-
ταστήματος μπορεί να θεωρηθεί χα-
μηλότερη επειδή περιορίστηκε στην
ευκολία που μου παρείχε η ύπαρξή
του για να πάω να το αγοράσω.

Τρίτον, ακόμη πιο αποδυναμω-
μένη είναι η θέση του καταστήματος
στην περίπτωση που βλέπω κάτι on-
line, το αγοράζω online και μου πα-
ραδίδεται στο κατάστημα.  Άρα το
κατάστημα είναι απλά ένα pick– up
point. Η δε αγορά online μπορεί να
πιστωθεί στο κατάστημα αλλά μπορεί
να πιστωθεί κάπου αλλού.

Τέταρτον, μπορεί να πάω στο κα-
τάστημα και εκεί ενόσω είμαι στο
κατάστημα να προβώ σε onlineαγορά
την οποία μπορεί να συλλέξω από
το κατάστημα ή να μου παραδοθεί
στο σπίτι.  Αυτή η συναλλαγή δεν
είναι δεδομένο ότι θα πιστωθεί στο
εν λόγω κατάστημα αλλά κάπου αλλού
– ας πούμε τα κεντρικά γραφεία της
εταιρείας κάπου αλλού όπου κατα-

λήγουν όλες οι αγορές περιφερειακά
ή και παγκόσμια.

Πέμπτον, υπάρχει και η περίπτωση
να πάω να ψάξω και να δοκιμάσω
ένα προϊόν στο κατάστημα και ακο-
λούθως αφού πειστώ, να το αγοράσω
onlineαπό κάποιον άλλο προμηθευ-
τή.

Τέτοια παραδείγματα δείχνουν
ότι μπήκαμε σε μια άλλη εποχή που
δυσκολεύει τις απλοϊκές προσεγγίσεις
στον καθορισμό των ενοικίων. Ση-
μαντικό ρόλο θα παίξουν οι τεχνο-
λογικές εφαρμογές και η ανάλυση
δεδομένων μέσω τεχνητής νοημο-
σύνης.  Αναλύσεις δεδομένων από
κινητές συσκευές, όπως από πού ξε-
κινάς και πού καταλήγεις, τι κοιτάζεις
διαδικτυακά, πόση ώρα σπαταλάς
εντός του καταστήματος και πόση
στους κοινόχρηστους χώρους, ποιο
είναι το μέγεθος του καλαθιού των
αγορών σου, ποιος ο συσχετισμός
των επισκέψεών σου και των αγορών
σου κλπ.

Όλα αυτά θα καταλήγουν σε κά-
ποια μονάδα μέτρησης της μοναδικής
συνεισφοράς των καταστημάτων
έτσι ώστε να καθορίζονται (πιο δίκαια)
τα ενοίκια.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Ποιο το μέλλον των εμπορικών ενοικίων
������

Η ανάπτυξη των εμπορι-
κών κέντρων και των
εκπτωτικών χωριών 
άλλαξε αρκετά την 
φιλοσοφία καθορισμού
των ενοικίων σε διεθνές
επίπεδο.

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

«Πάγωσαν»οι μεταβιβάσεις ακινήτων
το 2020, λόγω της πανδημίας. Οι εν-
διαφερόμενοι αγοραστές, όπως φαί-
νεται από τα στοιχεία του μητρώου
μεταβίβασης ακινήτων, ανέβαλαν
τις επενδύσεις τους φοβούμενοι την
επόμενη μέρα. Διατήρησαν λοιπόν
τη ρευστότητά τους μέχρι να ξεκα-

θαρίσει το τοπίο με την πανδημία
και είναι εξαιρετικά πιθανό από το
δεύτερο τρίμηνο του 2021 η κτημα-
ταγορά να καταγράψει μεγαλύτερη
αύξηση και από αυτή που σημει-
ώθηκε το 2019, εφόσον υποχωρήσει
η υγειονομική κρίση.

Σύμφωνα με τα στοιχεία, οι με-
ταβιβάσεις στην Αττική κατέγραψαν
πτώση το 2020 της τάξης του 35,2%
σε σύγκριση με το 2019, ενώ οι ει-
σπράξεις του Δημοσίου «έπεσαν»
κατά 20%. Συγκεκριμένα, στον Δήμο
Αθηναίων, όπου παραδοσιακά γί-
νονται οι περισσότερες πράξεις, το
2019 πραγματοποιήθηκαν 5.303 αγο-
ραπωλησίες, ενώ το 2020 διαμορ-
φώθηκαν σε 3.171 με την πτώση να
ξεπερνάει το 40%. Στην Καισαριανή
καταγράφεται μείωση μεταβιβάσεων
55,97%, στην Πεντέλη 51%, στο Μα-

ρούσι 48,32%, στη Νέα Σμύρνη
47,06% και στην Κηφισιά 46%. Αν-
τίθετα, σε δύο περιοχές του λεκα-
νοπεδίου αυξήθηκαν οι μεταβιβάσεις
το 2020 σε σύγκριση με το 2019.
Συγκεκριμένα, στον Δήμο Παπάγου-
Χολαργού οι μεταβιβάσεις αυξήθηκαν
κατά 17,6% και στη Δάφνη κατά
2,53%. Οπως αναφέρουν οι ειδικοί
του χώρου, παρατηρείται σημαντική
μείωση επενδύσεων σε ακίνητα από
το εξωτερικό, εξαιτίας της πανδημίας,
ενώ ταυτόχρονα τηρείται στάση
αναμονής και στην εγχώρια αγορά.
Ωστόσο, όπως σημειώνουν, τα με-
γάλα ποσά –οι μεγάλες επενδύσεις–
έρχονται τα τελευταία χρόνια από
το εξωτερικό, που έλειψαν το προ-
ηγούμενο έτος. Σε αυτό συνέβαλε
και η μείωση της βραχυχρόνιας μί-
σθωσης, τάση η οποία ξεκίνησε να
καταγράφεται πριν από την υγει-
ονομική κρίση.Ενα ιδιαιτέρως εν-
διαφέρον στοιχείο, το οποίο προκύ-
πτει από τις εκθέσεις της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων,
αφορά τις πωλήσεις οικοπέδων. Συ-
νολικά κινήθηκαν στα ίδια επίπεδα
με το 2019. Ωστόσο, από τον Αύγου-
στο μέχρι και τον Οκτώβριο, όπου
υπάρχουν στοιχεία, διαπιστώνεται
αύξηση των πωλήσεων με αποτέλε-
σμα να αυξηθούν και τα έσοδα του
Δημοσίου το συγκεκριμένο διάστημα.
Τα έσοδα του Δημοσίου από την πώ-
ληση οικοπέδων (φόρος μεταβίβασης)
έφθασαν το 2020 στα 43,84 εκατ.
ευρώ έναντι 47,4 εκατ. ευρώ το 2019.
Τα έσοδα από πωλήσεις οικοδομών
ανήλθαν το 2020 (έως και τον Οκτώ-
βριο) στα 155,57 εκατ. ευρώ, έναντι
200,93 εκατ. ευρώ το 2019.  Παρά

τη μείωση των μεταβιβάσεων, η αγο-
ρά ακινήτων κρατάει τις τιμές ψηλά,
κάτι που δείχνει ότι όλοι περιμένουν
ένα νέο ξέσπασμα. Και αυτό θα συμ-
βεί καθώς μια σειρά από νομοθετικά
μέτρα κρατάει τους φόρους χαμηλά
στις αγοραπωλησίες ακινήτων, είτε
παλιών είτε καινούργιων. Σε πολλές
περιοχές της Αττικής διαπιστώνεται
αύξηση των νέων οικοδομών, κάτι
που ενισχύει τη δυναμική που έχει
η ελληνική αγορά ακινήτων.

Πάντως, το δεύτερο τρίμηνο του
έτους, λίγο πριν από την αναπρο-
σαρμογή των αξιών των ακινήτων,
αναμένεται η ζήτηση να αυξηθεί,
με αποτέλεσμα να αυξηθούν και οι
μεταβιβάσεις. Τα προηγούμενα χρό-
νια, πριν από κάθε αναπροσαρμογή
αντικειμενικών αξιών, οι μεταβιβάσεις
αυξάνονταν. Η τάση αυτή αναμένεται

να συνεχιστεί και το τρέχον έτος,
καθώς πρόθεση της πολιτικής ηγε-
σίας του υπουργείου Οικονομικών
είναι να αναπροσαρμόσει εκ νέου
τις αντικειμενικές αξίες, ενώ όλες οι
ενδείξεις καταλήγουν στο συμπέ-
ρασμα ότι η ζήτηση θα συνεχιστεί
τουλάχιστον στο κέντρο της Αθήνας
και στις τουριστικές περιοχές της
χώρας. 

Νέες αντικειμενικές αξίες
Στα χέρια της πολιτικής ηγεσίας

του υπουργείου Οικονομικών βρί-
σκονται οι εισηγήσεις των εκτιμητών
ακινήτων, με βάση τις οποίες θα
αναπροσαρμοσθούν οι υφιστάμενες
τιμές ζώνης, ενώ θα ενταχθούν για
πρώτη φορά στο σύστημα αντικει-
μενικού προσδιορισμού περίπου
3.000 περιοχές. Οι νέες αξίες θα τε-

θούν σε ισχύ με βάση τα σημερινά
δεδομένα το δεύτερο εξάμηνο του
2021, εφόσον οι εξελίξεις της υγει-
ονομικής κρίσης το επιτρέψουν. Τις
εισηγήσεις των εκτιμητών επεξερ-
γάζονται αρμόδιες επιτροπές του
υπουργείου Οικονομικών και στην
περίπτωση που διαπιστώσουν ότι
σε κάποια περιοχή δύο εκτιμητές
έχουν δώσει τιμές με μεγάλη από-
κλιση, θα κληθεί τρίτος εκτιμητής
έτσι ώστε να γεφυρωθεί το χάσμα.
Μετά την ολοκλήρωση της διαδι-
κασίας, η πολιτική ηγεσία του υπουρ-
γείου Οικονομικών θα αποφασίσει
εάν οι νέες τιμές ζώνης θα εξισωθούν
με τις εμπορικές ή εάν θα είναι ελα-
φρώς μικρότερες από τις σημερινές
τιμές πώλησης των ακινήτων. Πάν-
τως, η δέσμευση που έχει αναλάβει
το υπουργείο Οικονομικών απέναντι

στους θεσμούς είναι η εξίσωση των
τιμών. Σύμφωνα με πληροφορίες,
οι εισηγήσεις, για παράδειγμα στην
Αγία Παρασκευή, είναι να αυξηθούν
οι σημερινές τιμές κατά 10%-15%,
ενώ αντίστοιχες εισηγήσεις έχουν
κατατεθεί για παράδειγμα και για
το Καρπενήσι.  Από τις εισηγήσεις
που έχουν δοθεί στην ηγεσία του
υπουργείου Οικονομικών, προκύ-
πτουν επίσης αυξήσεις σε περιοχές
του κέντρου της Αθήνας που ευ-
νοήθηκαν από την εκτόξευση των
βραχυχρόνιων μισθώσεων τα προ-
ηγούμενα χρόνια, όπως και στις πλέ-
ον φθηνές περιοχές του λεκανοπε-
δίου, όπου οι αντικειμενικές παρέ-
μεναν σε χαμηλό επίπεδο για λόγους
κοινωνικούς. 

Εκτός από τις ανωτέρω περιοχές,
αναπροσαρμογές προς τα πάνω ανα-
μένονται και σε 4.132 περιοχές της
χώρας όπου η προηγούμενη κυβέρ-
νηση στην τελευταία αναπροσαρ-
μογή των αντικειμενικών αξιών απο-
φάσισε να κρατήσει τις τιμές στα
ίδια επίπεδα προκειμένου να μην
υπάρξουν επιβαρύνσεις στον ΕΝΦΙΑ. 

Μείωση ΕΝΦΙΑ
Από την αναπροσαρμογή των

νέων αντικειμενικών αξιών το υπουρ-
γείο Οικονομικών υπολογίζει αυξη-
μένα έσοδα της τάξεως των 400-500
εκατ. ευρώ, ποσό το οποίο θα επι-
στρέψει στους φορολογουμένους
μέσω της μείωσης του ΕΝΦΙΑ. Ση-
μειώνεται ότι το 2019 η κυβέρνηση
προχώρησε στην πρώτη μείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 22% μεσοσταθμικά και
είχε ανακοινώσει νέα μείωση κατά
8% μεσοσταθμικά για το 2020.

«Βουτιά» στις μεταβιβάσεις ακινήτων το 2020
Υποχώρησαν κατά 35,2% στην Αττική σε σύγκριση με το 2019 – Σε στάση αναμονής όσοι θέλουν να αγοράσουν, λόγω της πανδημίας

������

Παρά την πτώση, η αγο-
ρά ακινήτων «κρατάει»
τις τιμές ψηλά, κάτι που
δείχνει ότι όλοι περιμέ-
νουν ένα νέο ξέσπασμα.
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Eνα κόμικς για τον Homo Sapiens
Το μπεστ σέλερ «Sapiens» του ιστορικού Γιουβάλ Νόα Χαράρι γίνεται εικονογραφημένο βιβλίο για μικρούς και μεγάλους

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Ο ιστορικός       ,   -
    ,      -
    .  «Sapiens:   

» ( )      .

Ο Γιουβάλ Χαράρι,    -   -
 ( )       ( ).

«Η εικονογραφημένη 
έκδοση είναι 
αναμφίβολα πιο εύκολη, 
πιο ιδιαίτερη
ως ανάγνωσμα
και δεν υπολείπεται
σε τίποτα από τη
μη εικονογραφημένη».

Στο βιβλίο,           ,        comic strips      .
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Αντωνίνης Σμυρίλλη
«Κάτω από το πάπλωμα»
εκδ.  2020
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ΑΔΑΜΑΝΤΙΟΥ ΚΟΡΑΗ
Σημειώσεις ε ς τ  Προσωριν ν 
Πολίτευμα τ ς λλάδος
Επιμέλεια-εισαγωγή: Πασχάλης 
Κιτρομηλίδης
εκδ. Ιδρυμα της Βουλής των Ελλήνων, 
Αθήνα 2018, σελ. 244

Του ΑΡΙΣΤΕΙΔΗ ΧΑΤΖΗ
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.
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   -
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    , 
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   [...] ’ -
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   -

   : ) 
     

    -
     -

 .   -
 ( )   

    ,  
    -
     

  . ) 
   «  -

    -
    -

 ».   

   -
 ,   

   -
 ( , , ,  

),     
  ,  -

     -
    (   

).
   -

    
 ,    -

, «     
  -

     1815», 
    :  

     
   -
 (    ), 
      
 .  -
      

   -
  ,   

     
 ,    
    

 ,   
      
  .   

   ,   

      
    .

«Εργαστήρι ιδεών»
    

 -    
    -

   , ,   
   -

    -
  .   , 

,     
 : «   -

    
    

    -
   -

 ».    1821 
     , 

  .   
(     ) 

 «  »   -
   

   -
 .

 
Ο κ. Αριστείδης Χατζής είναι καθηγητής 
Φιλοσοφίας Δικαίου και Θεωρίας Θεσμών 
στο Πανεπιστήμιο Αθηνών και διευθυντής 
Ερευνών στο Κέντρο Φιλελεύθερων Με-
λετών (ΚΕΦίΜ).

Ο Ρήγας Βελεστινλής       .   .

Το Iδρυμα     
     

    -
   .

Ο φιλελευθερισμός
του Αδαμάντιου Κοραή
Σχολιασμός επί του Συντάγματος της Επιδαύρου
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η υπόθεση   -
      

   -
    

 ,  
  21    

   
     

   
.   #metoo  

   , , -
      -

  . 
      
     

 « »     -
,      

 «   2019-
2021»      

   -
  ,  ,  

   2021 -
.     
       

     
     

     
  .  
     , 
 «   » (2019)   

   -
       

      
   (   -
    

    -
 ,  2018)   

      
 2018,    -
 #metoo,   

    «    
»,     -

    -
    

,     
… «     

   
    

…»,  . 
  #metoo  -

   ;  -
,    : 

«     
 .  #metoo  

 2018    -
,     -
   .   

      
 .    

#metoo     
 (   -

     
 ),    

    -
,     -

   -
   machismo.   

      
     

   -
: « ,   

      
     », 

     
,     
   , 

     , 
    

    -
. «    

       -
,     

‘ ’    ‘ -
’    

  ,  -
    -

,     
 : « , ,  

    – 
,   -

   , 
    

    -
,     

    
    ,  

   -
»,     
  ;… « , 

   ‘   
»,   . 

«      
       

    -
 ,   -

,    
 , «     

  ,   
  ».    

     
,   , 

«      
   , -

      , 
    ». 

Ο συστημικός σεξισμός
      

     -
    

     
    -

      
   . -
     -
,     , 

    -
,  ,  bullying, 

     -
: «     

   
,    
,     

        
,    

   -
     , 
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 ». 
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,    »… 
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   -
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    -
       

   

     -
 «  »   
,    

   -
,    
    , 

    -
      

     
 ‘ ’.   

    
    -
 ‘ ’    

   
   .  

    -
,     

     
  . ,  ,  
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    , 

 , -
     

  , 
      

     -
    

 ,    
  , 
   -

,   -
     

   ;  -
       

    
    

    -
 . 

    
    

    
,   . ., -

  ,   
      -
.     
  « »,    

     
     

      
 . 

Χρειάζεται εγρήγορση
και ανοικτή αντιμετώπιση
από την κοινωνία
Η σκηνοθέτρια Μαγδαλένα Ζήρα μιλάει για τη σεξουαλική παρενόχληση 

Το 2018,     #metoo,         «    »,             ,    
 …         .

Μία από τις δράσεις  ,   ’    «  
 » (2019).         

   ,       -
     ,  2018...     

,          
 .

«Περιμένουμε      « »,     
            -

    »,   « »    .

Η Κύπρος έχει πολλές 
αντιστάσεις στο να δει το 
πρόβλημα της σεξουαλι-
κής παρενόχλησης και 
λέει πως ο θεσμός «ΣΕ-
ΖΟΝ Γυναίκες» πήρε ένα 
ρίσκο, δηλώνοντας ξεκά-
θαρα ότι υπάρχει σεξι-
σμός στο επάγγελμα.

Η σεξουαλική παρενό-
χληση με την εξουσία 
γενικά είναι αλληλένδε-
τες. «Στο θέατρο δουλεύ-
ουμε με το σώμα και με 
τη μίμηση καταστάσε-
ων, άρα και είναι κάπως 
‘ιδανικό’ περιβάλλον για 
ένα ‘αρπακτικό’ να εκ-
μεταλλευτεί αυτές τις 
γκρίζες περιοχές. 

Η παρενόχληση είναι 
ένα στάδιο, που έρχεται 
μετά από άλλα, όπως
το άσχημο περιβάλλον 
εργασίας, οι διακρίσεις, 
το bullying, η ανισότη-
τα λόγω φύλου.



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 24 Ιανουαρίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η      5

ΔΕΥΤΕΡΑ�

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

13:00  15:00
ΔΕΥΤΕΡΑ�

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

15:00  17:00

Xρίστος Ζαβός | Εφραίμ Γεωργίου 

Πριν    -
     

   « » 
(  ).  -

   -
     , 
     -
   , -
     -

     
    

  .   
    « » 

      
      « -
  ». 
 

– Πώς προέκυψε η ιδέα για το 
Αδελφικό;

–      
  ,    

 ,    
     

   « -
» (     )  

    .  -
 ,     

,   .  
  ,   

     
,     

        
       

   . , 
    

    ,  -
     

 ,     
  ,   

      

     -
  ,    

      
  ,    

 ’90    -
     , 

  ,  ,  
,  .

 
– Γράφετε μια ιστορία ενηλικί-
ωσης. Πόσο δύσκολο είναι ή τι 
απαιτεί για έναν συγγραφέα να 
ενηλικιωθεί;

–     -

   -
     

      
     . 

  , -
      

    -
   .  

      
 . 

 
– Η ηρωίδα σας έχει ένα μωρό. 
Εχετε και εσείς έναν γιο. Η μη-
τρότητα τι ρόλο έπαιξε στη συγ-
γραφική σας διαδικασία;

–     
   .   

    -
     
.   , -

     -
,    , -

     , 

 ,   
   ,   

    ,  
     . 

    
 .   -

    , 
  .  

      
 ,      

,     
      

  .  
    

    . 
 

– Γιατί είναι τόσο δύσκολο να 
συναντηθούν οι άνθρωποι; Για-
τί πιστεύετε ότι είναι δύσκολες 
οι σχέσεις ή ο έρωτας σήμερα;

–      
    -

    -
    -
     

 .    
     

      -
. ,     
 ,   

   -
       
.       
.   .   

,     -
  ,   

     
    
 .     
     -

 .  . 
 

– Μετάφραση και συγγραφή. 
Κοινά σημεία και δυσκολίες;

–     
      
     

.     -
  ,    -
    ,  

.     
    .  

      -
 ,   -
,       
   .   
    -

.      
     

  ,    -
    -

      -
   . 

 
– Τι σας έχει λείψει περισσότε-
ρο αυτή την περίοδο;

–  ,  ,  -
,  ,   , 

 ,   ,   -
  . 

Το χωριό όπου φύτρωναν λωτόδεντρα
Η Βάσια Τζανακάρη μιλάει για το μυθιστόρημά της «Αδελφικό», την ενηλικίωση, τη μητρότητα, τη μετάφραση και τη συγγραφή

«Μετά την πανδημία, 
ίσως οι σχέσεις να είναι 
επιπλέον δύσκολες, ίσως 
όμως και να πέσουμε 
με τα μούτρα στους 
μεγάλους έρωτες». 

«Σε επίπεδο ,        
      .    

     »,    .

«Το ημερολόγιο    
     -

     ».

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ 
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     -
     -
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   : -
     -

.

* Ο κ. Θανάσης Χατζόπουλος 
είναι ψυχίατρος-ψυχαναλυτής και 
συγγραφέας. Τελευταίο του βιβλίο το 
«Ιστορικός ενεστώς», εκδ. Πόλις.

Ο Παναγιώτης Περιβολάρης γεννή-
θηκε στην Αθήνα το 1975 και μεγά-
λωσε στην Πάτρα, όπου κατοικεί 
και εργάζεται ως δικηγόρος από το 
2000. Σπούδασε στη Νομική Σχολή 
του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου 
Θεσσαλονίκης. Οι «Ιστορίες μετα-
ναστών» (εκδόσεις Πόλις, 2020) 
είναι το πρώτο βιβλίο του.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«   »   

,    -
    

     
    

   .  
,  «4321»    -

    .
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

   , 
, , -

,    , 
    -

.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

      -
    ,  

     
     
,        

      -

       
   .

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

   « »  
 ,  -

      
   

      
    

 .
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 « »   .
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

 «   » 
  .

 
Με ποιο τρόπο ο μετανάστης γί-
νεται λογοτεχνικός ήρωας, απο-
φεύγοντας την επικαιρότητα και τη 
«δημοσιογραφική είδηση»;

    «  
»     

      
   -

       
  .

 
Το ερέθισμα για να γράψετε αυ-
τές τις ιστορίες ήταν όσα ζούμε τα 
τελευταία χρόνια ή κάτι πιο προ-
σωπικό; 

  .     
     

      
     

   -
   ,   

    -
     

 .
 

Βασίζονται σε καταγεγραμμένες 
μαρτυρίες οι ιστορίες αυτές 

ή η προφορικότητά τους 
είναι εξ ολοκλήρου επι-

νοημένη; 
  -

  -
  -

  . 
  

    
.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΡΑΚΙΤΣΟΣ
Ο δον υπαστυνόμος
εκδ. Αντίποδες, σελ. 272
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Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΘΑΝΑΣΗ ΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Αλαλούμ μέχρι δακρύων

Πολλά κομματάκια ουρανός

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η αγάπη για
τους ανθρώπους
και τα κείμενά τους 
έχει πάντοτε μια ρίζα 
ερωτική κι ας μην 
εμφανίζεται ποτέ
έτσι στο υπέργειο 
κομμάτι της.

Γράφει   : «         ,        -
 .      .       ». ,  ,  

             ...

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΠΕΡΙΒΟΛΑΡΗ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

   2021

Ο Νικολάι και η Ευγενία πέρασαν καλά – όσο κράτησε

Με ανυπομονησία    
     

     
     -

  .   
     -

    
   2021,  

    
    -

.  ,   
Bourse de Commerce  , 

   -
      

. ,    -

   (Pinault)  -
  .   

      
      

 ,     
 ,     

  18  ,   
   -

  2021. , ,   
 12   -

      
     

Christie’s.   -
     -

    

  .   -
    -

 .     -
  ,     

Christie’s     
    -
    (  

  ),   
     , 

 .  ,  
      

    (  
    

).  12  
  ,  

Rijksmuseum,     
  « ».   
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   -
   . -

     
    

 17    19  .  -
,   , -

     
  -   

  20  .  -
   ,  -

  6   -

  .  , 
     

 ,   
 ,    
    -

   .  
,  ,  

       
   .  -

,    .  
 ,    -
.  ,    

 .    
(Jacquemart-André)   

   .

Από τη βιογραφία   -
 (   . 15)  

     
     -

 . 
     -

  .   -
  ,   –  

.  :    
 ,   -

  .    
 :    -

,    .
     

    
      -
 (    , , 

 « »),   
  NKVD –  -
   .   

1936   1938,    
  .

     
 . -

  ,   
    ( -

 ),    ( -
  ),  ,  

,   
 ,   . 

     -
   «   
»    NKVD 
  –   

 1938,      -
   . 

      
     -

     ,  

  .   -
    -

:   , « » 
      
 . 

 19   1938, 
   ,  

     
  .     

   -
.      

    
  .   

    ,  

     
  NKVD,  .  

   . 
 4   1940.  

     
 ,    

 . 
     -

   .  -
      

 .     
    -
.      

  1954,    
   .

    -
    , -
     

  .  -
 ,   

    
  .  .  

1998,    -
       

     
      -
     . 
     

   ,  : 
     photoshop 
 ,    -
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.   ,  
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  undo  .  

, ,   -
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   .  

 ; 
    : «  
    , 
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ΔΟΥΒΛΙΝΟ
Γκάμπριελ Μπερν
Η αυτοβιογραφία   

     
    

   
  .    

   «Walking With 
Ghosts»     

  ,    
    -

.   ,  
  -

  80 .    
   « , 

   ».

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Ουιλιάμ Μπουγκερό
Επιτομή    19  

,     -
    

(1825-1905)  -
      
    

 .    
 Christie’s   

    
(   27 ),   

 150.000-200.000 .  
   «  -

  »   -
  1920,  1948   1985.

ΑΜΒΟΥΡΓΟ
Μαξ Μπέκμαν
Ο οριστικός   -

    -
    

(1884-1950)    
  .  -

  843 -
      
 5.100 ,   

1.350 ,  2.500 -
, 1.100   , -

  264 .  -
    
     

https://beckmann-gemaelde.org/.

ΓΚΟΥΑΝΓΚΖΟΥ
Μεταξένιο θέατρο
Το νέο θέατρο   

    -
  Sunac Guangzhou 

Grand Theatre   -
 2.000 .  

    SCA/
     -

      
,    -

   -
,   70   

 .   -
     -

     .

ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ
Ο αρχιτέκτων Πολ Ρ. Ουίλιαμς
Ο Αφροαμερικανός   

.  (1894-1980)   
  ,  

       
   . -

      -
    ,  

    -
    -

      
 . .    

(14.1.21)     
     

 .

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Πριν και μετά:     , , photoshop  , 
        .     . 

Ο πρώην δήμιος 
δεν άντεξε στα βασανι-
στήρια: «Eδωσε» τη γυ-
ναίκα του και τον ερα-
στή της Μπάμπελ. 
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Η τέχνη    -
  ,  

 , -
  , -

    -
    . , 
       

 « »,    -
    2019  
   -

      
   -

 ,    
  . «   

   -
    -

,     -
  », . 

     
      
    « -

     -
    
    -
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Κατερίνα Παρτσαλίδου

  

Χρειάζονται
ριζικές αλλαγές

H επιμελήτρια   
   « »: 

«      -
      

,    -
.    

   -
    -
 .    
   ‘  ?’ 

     
2014,   

    
.    

    -
      

  .  
  ,    

      -
  ,   

     

   
.     

     -
     -

  .  
     -
    

   
,   -

      ‘’ -
’’.    ‘ ’ 

   -
   , -
      . 

T   #Metoo   
      
  ,  

    . 

     
 ,  , 

    
  -

 .  
   

    -
     -

    
.  ,   

    -
  ».
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Σιμώνη Συμεωνίδου

 

Χωρίς
λογοκρισία
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Κυριακή Κώστα

Να φανερώσουμε
τις φωνές μας
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Οι σχέσεις εξουσίας
διαμορφώνουν
τον δημόσιο χώρο
και στην Τέχνη 
Στην «Κ» μίλησαν τέσσερις γυναίκες των εικαστικών
για το θέμα της σεξουαλικής παρενόχλησης

«Το θύμα δεν ‘προκαλεί’ 
τη σεξουαλική παρενό-
χληση λόγω ένδυσης ή 
συμπεριφοράς, ένοχος 
είναι ο θύτης και μόνο».

«Η τέχνη δεν αλλά-
ζει, εξάλλου, τον κόσμο. 
Όμως μπορεί να δώσει 
φωνή σε όσα μοιάζουν 
ανείπωτα. Κι αυτό, από 
μόνο του, είναι αρκετό».

«Εύχομαι μόνο και οι “μη 
επώνυμοι” να τυγχάνουν 
αντίστοιχης υποστηρι-
κτικής αντιμετώπισης 
από τον νόμο, τα μέσα 
και την κοινωνία».

«Στον τομέα μας δεν 
πρόκειται για σεξ, αλλά 
για εξουσία και σεξουα-
λική τρομοκρατία».

Από   « »  ,  2019.

Guerrilla Girls, Do Women Have To Be Naked To Get Into the Met. Museum? 1989, Tate Modern.  «What Were You Wearing?», University of Arkansas 2013.
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ΤΖΟΝΑΘΑΝ ΚΟΟΥ
Ο κύριος Γουάιλντερ κι εγώ
μτφρ.: Αλκηστις Τριμπέρη
εκδ. Πόλις, 2020, σελ. 436

Της ΕΥΗΣ ΜΑΛΛΙΑΡΟΥ
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Ο πνευματώδης «κύριος Γουάιλντερ»
Το πορτρέτο του ιδιοφυούς Αμερικανού σκηνοθέτη, με επίκεντρο τα γυρίσματα της ταινίας του «Φεντόρα»

Η πλοκή αφορά υπαρ-
κτά πρόσωπα και γε-
γονότα μέσα από τις 
αναμνήσεις της φαντα-
στικής ηρωίδας, Καλλι-
στώς Φραγκοπούλου.

Γραμματόσημο    
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Λουπέν ���½
ΠΕΡΙΠΕΤΕΙΑ (2020)
Δημιουργός:  ,

 
Ερμηνείες:  ,  , 

 
 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Φαντάσου ότι είσαι 
σε μια πόλη
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2020)
Σκηνοθεσία:  
Εμφανίζονται:  ,
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Το εξπρές των ζωντανών 
νεκρών ���
ΘΡΙΛΕΡ (2016)
Σκηνοθεσία:  -
Ερμηνείες:  ,

-  , -   
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  Netflix « -
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   Cinobo.

Η Νέα Υόρκη της Αν Λίμποβιτς, διά χειρός Σκορσέζε

Οι περιπέτειες
του σύγχρονου
Αρσέν Λουπέν
Νέα γαλλική σειρά με κινηματογραφικό
ρυθμό και διαδοχικές ανατροπές

Ο γιγαντόσωμος  ,    « »,           .

HOME CINEMA

06.30 Stan & Ollie
08.15 Grosse Pointe Blank
10.15 I Vitelloni
12.30 Project Blue Book 2
13.30 Dick Tracy
15.30 The Divorce Party
17.10 Swing Away
19.00 Daisy Winters
21.00 Deep Powder   
22.45 Venise N’est Pas En Italie
01.00 Dick Tracy
03.00 The Divorce Party
04.45 Swing Away
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Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ
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– Το μιντιακό περιβάλλον είναι 
πολύ διαφορετικό από τότε που 
ξεκίνησε το Arte. Ποιες είναι οι 
κυριότερες προκλήσεις για την 
πολιτιστική δημοσιογραφία και 
γενικότερα τη δημοσιογραφία 
σήμερα;
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– Τι έδειξαν τα γεγονότα του Κα-
πιτωλίου σχετικά με τη διαχεί-
ριση των μέσων κοινωνικής δι-
κτύωσης;
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– Τι εννοείτε; 
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– Πώς πιστεύετε ότι πρέπει να 
γίνει αυτό;
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– Δηλαδή;
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– Πώς είναι η κατάσταση στη Γαλ-
λία; Η κοινή γνώμη εμπιστεύεται 
τα παραδοσιακά μέσα ενημέρω-
σης ή τα social media; 
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– Βλέπετε αυτός ο κίνδυνος να 
απειλεί και την Ευρώπη; 
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– Η πανδημία έπαιξε ρόλο στο θέ-

μα της εμπιστοσύνης των πολιτών 
στα μέσα;
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     -
    fake news 
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– Το Arte ιδρύθηκε με σκοπό η 
Γαλλία να γνωρίσει τον πολιτισμό 
της Γερμανίας και το αντίστροφο, 
μια ιδέα πολύ ευρωπαϊκή θα λέγα-
με σήμερα. Τριάντα χρόνια μετά 
και αφού η Ευρώπη κλήθηκε να 
διαχειριστεί γεγονότα, όπως το 
Brexi ή η μεταναστευτική κρίση, 
πιστεύετε πως η Ευρώπη έχει απο-
μακρυνθεί από εκείνες τις ιδέες;
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  ,    
   ,  -

.      
    

    -
.       

   
    -

    . 
      -

       
      

 . , 30  -
     Brexit   

 ,   
       

.      -
.     , 

     
’ .     

      -
,  ,  ,  

,   ,   
.    -

,     
    
 Arte.   ,  

   -
     -
  ,    -

      
  .    

      
      

    -
      

,   -
     Arte   
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Ο Μπρυνό Πατινό θα συνομιλή-
σει με τον Γιώργο Αρχιμανδρίτη 

στη «Νύχτα Ιδεών» του Γαλλικού Ινστι-
τούτου Ελλάδος, που θα μεταδοθεί δια-
δικτυακά στις 28 Ιανουαρίου.

Εποχή κατακερματισμού και πόλωσης
Ο πρόεδρος του Arte, Μπρυνό Πατινό, μιλάει στην «Κ» για την Ευρώπη, τη δημοσιογραφία και τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης

«Αρχικά               »,         .

«Η πανδημία         -
   fake news      ».

Το βιβλίο    
«    » 

    
  .
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O

Τώρα η ιδέα της Ευρώ-
πης έχει γίνει ξανά
αγώνας. Το να επιθυμείς 
την Ευρώπη σημαίνει
ότι πρέπει να αγωνιστείς 
γι’ αυτήν.



Νικόλαος Εμμ. Παπαδάκης (Παπαδής)

ΤΑ ΧΡΟΝΙΑ ΤΗΣ ΚΡΗΤΗΣ

ΕΘΝΙΚΟ ΙΔΡΥΜΑ ΕΡΕΥΝΩΝ ΚΑΙ ΜΕΛΕΤΩΝ

«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ Κ. ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»

ΧΑΝΙΑ

|  
Π Ρ Ω Τ Ο Σ  Τ Ο Μ Ο Σ

 |

Την Κυριακή 31 Iανουαρίου  μαζί με την

ΜΕΝΟΥΜΕ ΣΠΙΤΙ ΚΑΙ ΔΙΑΒΑΖΟΥΜΕ ΤΑ ΑΓΑΠΗΜΕΝΑ ΜΑΣ ΒΙΒΛΙΑ!


